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Bij J O A N N E S V A N S E L M , 





V O O R R E D E, 

2JO wel als de Nederlanders kunnen roemen 
op dè welluidendheid hunner taaie, kunnen zij 
ook roemen op een menigte van Schrijver en , 
kelken zich niet aiieenïijktoegelegd hebben, om hun 
den vjaarert aart dier taaie voor te (lellen, maar 
ook'ötii dezelve van alle bast aar dije te zuive­
ren, én van meer algcmeene en vaster grond­
regelen te voorzien: tot hoe verre ' zij daarin 
gejlaagd, en welke fchoone gevolgen uit hunnen 
arbeid gevloeid zijn, wordt door eene vergelij­
king van onze hedendaagfche goede fchrijveren, 
met die van vroegere tijden, terftond zichtbaar; 
zekerlijk is de Nederduitfche Taal tot een" trap 
van volmaaktheidgefieegen welken zij nog mm-
vier bereeken heeft, 

Dit fluit echter niet in dat de Nederduitfche 
Taalkunde een taak zij, waaraan niet meer, 
met vrucht, gearbeid kan worden; de volgende 
bladen zullen, zo wij vertrouwen, den Lezer 
daarvan overtuigen: de des lundigen weeten, 
dat onze taal nog niet geheel onberispelijk is; 
en ook zal dezelve door eene involging van on­
zen arbeid dien hoogflen trap van volmaakt-
beid'niet beklimmen,• alleenlijk laütemvijons voor-

Jiaan 



V O O R R E D E . 

/laan, iets toegebragt te hebben, om baar die 
wenfcbelijke hoogte te helpen herijken. 

Boven alles hebben wij ons toegelegd op eene 
redeneerende wijs van voordellen, en om het 
duistere dat daarin nog overig mogt gebleeven 
zijn, door voorbeelden op te helderen. 

Indien wij mogen verneemen in ons oogmerk ge­
jlaagd te zijn, zullen wij ten uiterfien vol­
daan weezen. 



D E 

N E D E R D U I T S C H E 

T A A L K U N D E . 

D 
e N E D E R D U I T S C H E T A A L K U N D E is eene wee-

tenfchap en konsc het nederduksch, volgens de 
algemeene landfpraak wel te leezen, te fpreeken 
en te fchrijven. 

Jn gevolge deze bepaaling wordt de T A A L « 

K U N D E gevoeglijkst in L E U S - S P R A A K - en S C H R I J F * 

K U N D E afgedeeld,en wel naar de algemeene land­
fpraak ; overmits wij in 't nederduksch twee hoofd-
fpraakwijzen aantreffen ; naamlijk , de holland-
fche en vlaamfchê dialeden, die wij beiden moe» 
ten vermeiden. 

De T A " L K U N D E werdc bij de oude grieken en 
latijncn Grammatica genoemd ; afkom\ig van 
Vpipfi*, L E T T E R : vandaar ty«wc*r*, B R I E F , en 
rp*i*i»*Ti*i) litteratura , L E T T E R K U N D E of L E T -

T È R O E F E N I X G . Des zoude de G R A M M A T I C A , naar 
de uitgeftrektheid dier woordbetekenisle flechts 
de L E T T E R K U N D E bevatten; doch door eene V E R ­

V A N G I N G , Synecdoche , worde hier het gedeelte 
voor het geheel genomen. 

A Veelen 
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Veelen hebben gedacht dat de SPRAAKKUNDE 

eene weetenfchap en konstzij, naar welker grond-
beginzelszij zich zoude moeten regelen: daar zij in 
't tegendeel niets anders is dan eene verzameling 
van het geene het algemeene taalgebruik, bij ze­
kere volken heeft ingevoerd ; waaruit volgt dat 
iedere bijzondere fpraak haare bijzondere fpraak-
kunde hebben moet. 

E E R -
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E E R S T E D E E L 

V A N D E 

L E E S K U N D E . 

J ) e L E E S K U N D E is eene konst het nederduitsch 
wel te leezen. Zij begrijpt onder zich 

1. D E L E T T E R K U N D E . 

2 . D E U I T S P R A A K K U N Q E . 

3. D £ S P E L K U N D E . 

4 . D E S T E M M A A T K U N D E . 

5 . D E S C H E I D T E K E N K U N D E . 

E E R S T E A F D E E L I N G 

V A N D E 

L E T T E R K U N D E . 

D e L E T T E R K U N D E leert ons het getal, geftal-
te , waarde en verdeeling der lettermerken ken­
nen. 

Wij bedienen ons van zes en twintig bijzondere 
lettertekenen, die eerftelijk in hoofd- en gemeene 
letteren, en ten anderen in oudduitfche, romein-
fchc, itaüaanfche en Ichrijflecterea onderfcheiden 
worden. 

A 2 O U D -
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O U D D U I T S C H E H O O F D L E T T E R S ^ 

» / 23/ € / «B/ f / «8 / » / 3/ ft/ 51/ 
mi Jtti *i 9t «&/ •*/ */ */«/»/ 
» / 3fe*/ $ / . 

Oud duitfche gemeene letters. 
a/ 6/ tl b/ tl fl S/ 0/ »/ \l 6 / ï / m / n / 

o/ p/ q/ r / ?/ f/ * / t/ u / b / t o / ï r / p / 3 . 
R O M E I N S C H E H O O F D L E T T E R S . 

A , B , C , D , E , F , G , H , I , K , L , M , N , 
O , P , Q , R , S, T , U . V . W , X , Y , Z . 

Romeinfche gemeene letters. 
a , b , c , d , e , f , g , h , i , j , k , l , m , n , o , p , q , r , 

f , s , t , u , v , w , x , y , z . 
I T A L I A A N S C H E H O O F D L E T T E R S . ? 

o >, R', s, r, tf, Kifrtx, r, z. 
Italiaanfche gemeene letters. 

/ , J , / , utvtw,xtytz. 
H O O F D S C H R I J F L E T T E R S . 

Gemeene fchrijfletters. 

a,t,c,d,c , ƒ / ƒ , 4 h fi *» ^ m> n> 

*,/>,9>r>ff' 
Van deze vijf foorten van lettermerken is het 

go-
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gotifche of loopende fchrifc, federt het begin 
dezer eeuwe in ongebruik geraakt: zij zijn ech­
ter noodig gekend te worden; ten einde oude ge-
fchriften , huis- erf-en landbrieven te kunnen leezen. 

De oudduitfche textuur en bastaard textuur» 
letter, is noch voor Kerk-en Staatdrukken over-
gebleeven. 

De romeinfche, italiaanfche, en fchrijfletter is 
thans van een algemeen gebruik, in alle werken 
van geleerdheid, en andere vermaakfehriften. 

Uit de voorgemelde alphabethen blijkt dat zij 
meest allen uit 28 lettermerken beftaan, daar wij 
echter maar van 26 letters gebruik maaken. Dit 
ontftaat uit de twee gedaantige j / r , en *f ft * 

als mede f/ jtf, en ̂  a j waar van de j en & f 

en de f e n ^ i n 't begin ; en t en r in't einde der 
lettergreepen gebruikt wordt. 

Dus zyn 'er enkel 26 letters; die aldus ge« 
noemd worden. 

A,be,ce,de,e ,ef , ge, ha , i , je, ka, e l , em, 
en, o , p. ku, er, es, te, u , ve, we, iks, y,ze. 

' Voor J E , Y E ; voor V E , U V E ; en voor 
W E , D U B B E L D E U W E te fpellen, is te meer 
oneigen om dat de benoemingen dezer medeklin-
keren met de overigen niet overeenkomen; want 
volgens de benoemingwijze dier laatften , (pelt I J S -
A - N , i j-an; U V E - A - N , uvan; en D U B B E L D E uvE-a-
-n , dubbelde uvan. 

Wijders hebben wij de benoeming der letteren 
den latijnen ontleend, en het gebruik heeft zulks 

A 3 g e . 
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gewettigd: doch ik zoude het eigener, en tor gemak­
kelijker fpelJing beter achten, zo men de mede­
klinkers tweevoudig en naar het begin, en naar 
liet einde der lettergrecpen, aldus noemde, 

B e , de, fc , ge , he , j e , ke , l e , me , ne , 
pe , xe , fe, te , ve , en we. E n 

E b , ed , ef, eg , ek , e l , era, en , c p , er, 
ew. 

Onder de 26 lettermerken bevinden zich 4 uit-
beemfchen; naamJijk d e C , d e Q , de X en de Y . 
V o o r welke men beter S , K W , KS en IJ fielt;uit-
gezeid in vremde en omngeiïjfde naamwoorden; 
waarvan in de SPLLKUNDE meer zal gezegd wor­
den. 

W i j hebben dan in het nedei duitsch flegts 22. 
eigene letters; die ik op de volgende wijze ver­
deel. 

Ten 1. In vijf zelfklinkers en zeventien me­
deklinkers. De zelfklinkers zi jn, die onmiddelijk 
op ,en door hun zeiven klinken; als zijn, 

A , E , I , O , U . 
D e Medeklinkers z i j n , die niet dan door mid­

del der zelf klinkeren kunnen gehoord worden; 
als z i jn , 

B," D , F , G , H , J , K , L , M , N , P , R , 
S, T , V , W , Z . 

Ten 2. In vijf koppel-agt twee-, en zes drie­
klinkers. 

D e koppelklïnkers beftaan uit twee gelijke zelf­
klinkers ,* als zi jn, AA , 



cr) 
A A , E E , I J , 0 0 en U U . 

De tweeklinkers beftaan uit twee verfcheidene 
zelf klinkeren; als zijn, 

A I , A U , E I ; E U , I E , 0 E , O U , en U I . 
De drieklinkers beftaan uit drie zelfklinkeren; 

als zijn 
A A I , A A U , E E U , I E U , OEI , en OOI. 
Ten 3. In 6 Wisfelklinkers; als 

A met E . 
E met L en 
O met U . 

Ten 4. In 2 halve medeklinkers de J en U ; 
die op het einde der twee- en drie-klinkeren bij 
kans als] en W klinkt; gelijk blijkt in 

Z O U als Z O W . 
L A A U L A A W . 
L E I D E N L E J D E N . 

De zeventien nederduitfche medeklinkers ver­
deel ik 

Ten 1. In 
4. KEELKLINKERS ; als zijn, H , G , C H , enK, 
4. BLAASKUNKERS ; V , F , S , Z . 

4. SCHEI/KLINKERS ; L , M , N , R . 

5. STOPKLINKERS, B , P , D , T , K . 

Ten 2. In 16 vermaatfchapten; als zijn, 
B en P. D , en T . 
V en F . G , en C H . 
C H en K . S, en Z. 
V en W . L , en R. 

M . en N . 
A 4 De-
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Deze vijffoortige letters zijn in zachtheid en 
hardheid onderfcheiden , en worden daarom zo 
wel bij ons als bij andere volken, vloeibaarheids 
halve, met malkanderen verwisfeld; volgens den 
bekenden taalregel, dat letters van één en'zelve 
roondplaatlè voordkomende, dikwerf met malkan­
deren verwisfeld worden. 

Onder deze vermaatfchapte medeklinkers be­
vindt zich de C H ^ d i e hier voor éénen letter ver-
flrekt, gelijk het behoort; naardien zij eigenlijk 
de griekfche X of ^ zijn, die flechts dooréén let­
termerk , bij de grieken wordt uitgebeeld ; 
doch die 'door de latijnen, wicn wij ze ontleend 
hebben, door twee lettermerken C en H is ge-
fchreeven. 

Ten 3. In twee halve klinkers. 

J . en W . 

Die bijkans als I en O E klinken, en tusfchen 
twee klinkers geplaatst, de klinkers met de mede-
klinkeren vereenigen. 

Ten 4den in twee neusklanken, op het einde 
der lettergreepen, M , en N G of N K . 

N o g worden alie lettermerken, gelijk wij te 
vooren gezien hebben, in hoofd- en gemeene 
letters verdeeld. 

D e hoofdletters gebruiktmen, 
Ten 1. In 'c begin der volzinnen. 

Ten 
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T e n 2. In 'c begin der vêêrzen. 
Ten 3. In 't begin der eigene naamwoorden; 

als van goden; engelen, menlchen, l ie­
den en dorpen, zeeën en ftroomen; 
Jnpiter, Mars, Venus, Micbaèï, Ka-
phaël, Socrates , Plato , Noordzee, 
Zuidzee, Elve, Rhijn. 

T e n 4. In naamen van waardigheden ; als, Ko­
ning, Paus, Prins. 

T e n 5. In naamen van weetenfchappen en 
kon sten; als, Poi'zij, Meetkunde, enz. 

Ten 6. Doch in beide de laatstgenoemde ge-
vallen, fchrijf ik de naamen van waar­
digheden , konsten en weetenfchappen, 
alleen met hoofdletteren, als 'er eenen 
klemtoon op valt; anders Hechts met 
den gemeenen kleinen letter; zo ook 
indienze bijnaamig gefield worden; als 

honinglijk, vorst'dchtig, 
poëetuch, meetkundig, enz. 

T e n 7. In letters die een doopnaamwoord be­
tekenen. 

Ay. voor Antonij. 
J n . voor Jan. 
P r . voor Pieter. 

In alle andere gevallen bedientmen zich van 
den gemeenen kleinen letter. 

A 5 Dé 
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De Engelfchen gebruiken ook hoofdletters in 
woorden van nadruk, dingtaal, of klemreden: dit 
is goed; maar bij ons in geen gebruik. 

Eindelyk flaat nog aan te merken dat, even ge­
lijk de kleine of gemeene, alzo ook de groote of 
hoofdletters even groot moeten gefchreeven wor­
den. 

T W E E D E A F D E E L I N G 

V A N D E 

S U I T S P R A A K K U N D E . 

In de voorige afdeeling hebbenwe gezien dat 
wij Hechts vijf zelf klinklettermerken hebben; on-
dertusfchcn hebbenwe , naar de algemeene land-
fpraak, vijftien bijzondere fpraakgeluiden, of zelf-
Silanken, die of vóór, of in 't midden, of achter 
in den mond worden geformd; als zijn 

De hooge of vóórmondfche A , in D A K E N , 
J A A G E L V , 

De laage of achtermondfche A , in D A K . 
De hooge of vóórmondfche E , in Z E E . 
De laagere of middenmondfche E , in B E K , 

B E E N . 
De laage of achtermondfche E of A E , in 

W E R E L D , W A E R E L D . 
De doffe of laagfte E , in D E , G E , M E , Z E . 
De hooge of vóórmondfche I , in M I J , ZIJ. 

De 



( I I ) 

De laage of achtermondfche I , in I K , GIL. 
De hooge of vóórmondfche O , in T O R E N , 

T O O R N . 
De laagere of middenmondfche O , in B O M , B O N . 
De laage of achtermondfche O , in S T O K , KOP. 
De hooge of vóórmondfche U , in U U R . 
De laagere of middenmondfche U , gefchreeven 

met E U , in D E U R , G E U R . 
De laage of achtermondfche U , i n G U L , S T U K . 
De halve medeklank O E , in D O E N , G O E D . 

Zo wij nu eiken bijzonderen medeklank door 
ook een bijzonder lettermerk , gelijk het betaam­
de , wilden uitbeelden, komen wij tien lettermerken 
te kort. Doch wij vergoeden dit op eene drie­
voudige wijze. 

Eerftehjk, door onzen fpraakaart, die vereischt, 
dat alle zelf klanken, welke op zich zeiven alleen 
uitgefproken , vóórmondig of hoog klinken, door 
eenen medeklank, in eene zelve lettergreepe ach-
termondig of laager klinken. Zo verandert men 
de voormondige of hooge A van D A K E N , in de 
achtermondige of laage A , in D A K ; de E van D E ­
K E N , in D E K ; del van M IJ- N E N , in M I N ; de O 
van S C H O O R E N , in S C H O R ; de Uvan L U ­
R E N , in L U R . 

Ten anderen , door de KLINKERKOPPELING : zo 
onderfcheiden wij dezelve laage zelfklanken 

A , van M A N , in M A A N . 
E , van D E N , in D E E N . 
I , van Z I N , in ZIJN. 

O, 
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O , van Z O N , in Z O O N . 
ü , van L U R , in L U U R . 

Als mede de lange en laage E , als in W E R E L D 
in A E of A A 

De franfche E U of hoogduitfche O , in E U . 
En de italiaanfche, fpaanfche en duhfche Uin O E . 
Ten derden door de regels van de M A A T - en 

TOONKLANKEN onzer fpraake: door dien weg 
kennen wij de doffe en korte E . 

Ten laatften naar mijn oordeel door de toon-
merken (') en C): om de middenmondfche of 
rmddenE;a!s in B E L , B E K ; van de achtermond-
fche of laage E ; en de middenmondfche O ; als in 
D O L , van de achtermondfche O ; als in D O K , te 
onderfcheiden. 

Ik weet wel dat wij van deze TOONTEKENEN 
accenten , geen gebruik maaken: zo niet om door* 
den SCHERPEN T O O N , accentus acutus, (') e e . 
nige eensluidende woorden in betekenisfe van 
malkanderen te onderfcheiden; zo fchrijft men 

E E N , een Lidwoord, en één, een getal. 
V O O R , ten behoeve van, en VÓÓR, niet agter. 

En den OMGEBOGEN T O O N , Accentus circum-
flexus ; (A) om eene ZAMENTREKIONG, Crajïs, 
aanteduiden. 

Het genootfehap onder de zinfpreuk, NU vo-
lentibus arduum , gebruikte den fcherpen toon 

over-
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overtollig en zonder daardoor eenig klankverfchil 

der midden E met de laage E en der midden O met 

de laage O te maaken. 

In devoorige eeuwe waren'er veelefchrij vers die 

het meergemelde uitfpraakverfch.il der Emet E E , 

en der O met 0 0 door de letterkoppeling wilden 

onderfcheiden; doch die was niet ten eenenmaale 

voldoenend, zo als L- TF.N KATE te recht aan­

merkt. 00 Daar wij in' t geval der franfehen zijn , 

cn meer zelf-klanken hebben dan lettermerken, 

om 

( « ) AANLEIDING T O T D E KENNISJE V A N H E T V E R H E V E ­

NE D ï i l . D E R N R O P R ï w i T S C i E S P R A K E , Kerfle deel , 7ds 
Redemvisfel, Eerrte Verh. J . 7. » De agtbaarlle Schry- -
, vers in het bloeijenfte van de voorgaande eew*, bedien-

"„ den zig in dó gemééne fpélling van dit volgende onder-
" fc'.éid , dat ze , wannéér in één zélfde lettergreep 
" géén medeklinker volgt, -voor de zachte tang-klinkende 
\ E E en 00 eene êr.kelde E en o , cn voor de harde E E 

4TB ó ó , eene dubbele E E en 00 gebruikten, dus fchree-
ven zy W E K E N , Hebdpmada, en WEEKEN, mollire, en 

" H O P E N , fperare, en HOOPEN , accumulare, dóg niet 
" het ééne voor het ander?. Zó lang men in het geméé-

ne gebruik téékens booven de létters plaatst, is diton-
„ derfcheidnóghetvolrnaakfte, waarom i k , buiten 't criti-

, que, dat opvo'g ' ; maar andeifmts is het vérre niet gé-
'„ noeg; want, behalven dat men dan niet nlryd eenlang-
*' tééken gebruikt daar de klank lang i s , en datmendaar-
Z enboren, aan één en 't zelfde tééken nu eene verbeel-
„ ding van een korten dan van een' langen klank toe-
'„ febryfe, zó fchiet dat gebruik óók te kort om het 011. 
' detfebeid tusfehen EE en ÉÉ , en tusfeo 0 0 en óó aitl 

te 
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omze uittebeelden, waarom zouden wij dan ook 
niet de verfchillende klanken, zo wel als zij door 
toonmerken mogen onderfcheiden ? 

A. A A . 

D e klank der korte en lange A , is als in 'c 
hoogduits, italiaansch en franseh ; dat i s , hel-
der, en niet zo grof als de brabanders die uic-
fpreeken, of zo fijn en naar den klank der E ; 
gelijk aan 't S P A K E N . 

E , en E E . 

D e hooge o f vóórmondfche E klinkt als de 
franfche die met een fcherpen toon getekend zijn; 
als in bonté, vérité enz. 

D e lagere of middenmondfche E , heeft den 
klank als in andere ipraaken, wanneer achter ee-
ne enkele E een medeklinker vo lg t , die eens* 
galms met die E uitgefproken wordt. 

De laagfte of achtermondfche E , r i Ê , A E , o f Ê 
luidt als de E der franfehen , in béte, mime. 

D e doffe E klinkt als de E feminin der franfehen 
ïn me, te, fe, que. 

1 

„ te wyzen, wannéér in dezélfde Silbe een mede-klinker 
„ agteraan komt , 't welk menigmaal gebeurt, zó dat ia 
„ 't critique de téékens van nóóde zyn. 



( 15) 

I cn I J . 

De hooge of vóórmondfche I o f I J , heeft hec 
geluid der franfche en duitfche I , wanneer zij 
op zich zelve uitgefproken worde. 

De laage, of achtermondfche I , klinkt als de 
hoogfte E of E E . M e n heeft dien klank mijns 
weetens niet in andere fpraaken; zo niet in het 
engelsch. 

O en 0 0 . 

D e hooge of vóórmondfche O klinkt als de 
fpaanfche O , wanneer die op zich zelve uirgefproo-
ken wordt: of als de hoogduitfche O M , of als de 
franfche E A U . 

Delaagere of middennlondfche O luidt alsdela* 
tijnfche en franfche O , v ó ó r , en met de halve klin­
kers L , M , N . 

D e laage of achtermondfche O klinkt als de 
franfche O ; in H O T E . 

D e hooge of vóórmondfche U heeft den klank 

der franfche U . 
De laage of achtermondfche U klinkt als een 

verlengde doffe E . Di t geluid vind ik in andere 
fpraaken niet. 

D e halve medeklinker O E heeft den klank der 
hoogduitfche , italiaanfche en fpaanfche U , o f als 
de franfche O U . 

T o t 
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Tot dus verre van de uicfpraak der zelf klanken, 
om tot die der twee- en drieklanken overtegaan. 

Onze twee, en drieklanken zijn driefoortig. 
D e eertle foort eindigt in E ; als, A E , I E en U E . . 
D e tweede foort in I j als, A I , E I , U I en 

A A I , O E I en O O I . 
D e derde foort eindigt in U ; als, A U , O U , 

A A U , E E U , en i E U . 
De A E en U E zijn twee klanken bij de neder­

landeren die bezuiden den Rhijn woonen, en wor­
den bij ben uitgefproken als eene lange of vóór­
mondfche A , of A A en U of U U : waarachter 
men eene doffe, of laagfte E hoort. 

Bij de nederlanders die benoorden den Rhijn 
woonen, hoort men geene doffe of laagfte E naa 
de A en U , ook zelfs niet de E achter del ;maar 
de klank is enkel lang ,• waarom zij ook te recht 
voor A E eene dubbelde A A ; en voor U E eene 
dubbelde U U fehrijven. 

De I E heeft den klank eener hooge of vóór­
mondfche I , o f als eene dubbelde I j . volgens de 
noord Rhijnfche fpraakwijze; en als eene hooge 
of vóórmondfche I , gevolgd door eene doffe E bij 
de zuid Rhijnfche. 

D e twee- en drie klinkers die eindigen in I en 
U , zijn eigenlijk gèene twee en drieklanken; 
maar enkele klanken die in eenen medeklinker 
eindigen: want de eind I bekleedt hier de plaats 
eener J. en de eind U eener W . Dat dit zo is , 

. blijkt bijzonder door de uitfpraak der E I , ül en O U . 

De-
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Deze genaamde tweeklinkers hebben gee-
nen dubbelden klank, noch worden niet uitgefpro-
ken als 

E E - Ï , U U - Ï e n O O - Ü 
naar als 

È J , U J , en O W . 
Desgelijks ook de 

AI als AJ A U als A W 
UI .. U J A A U . . A A W . 
A A I . . A A J . E E U . . E h W 
OEI . . OEI IEU . . IEW. 

ÓÓI . . OOJ. 

Wij hebben dan flechts twee foorten van twee-
en drieklinkeren, die allen eindigen, of in I 
of U . en die in de uitfpraak maar eenen zelf-
klank uitmaaken. Hierin komen wij volmaakte-
lijk met de grieken overeen; wier hipfoyfci ook in 
i en P eindigen, en waarvan de * als j , en de 0 

als w wordt uitgefproken. Een nieuw bewijs 
dat wij het griekfche voor onze oudmoedertaal 
moeten erkennen. 

De dubbelde zelfklinkers A A , E E , I J , 
O O en U U luiden hoog en voormondig; dat is 
lang. 

De IJ of Y klinkt echter̂  bij die van 't Y . en 
't SPAREN als eene EI of È J ; doch volgens de 
algemeene landfpraak moet zij als eene lange I 

B uit-
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uitgefproken worden. Z o maaken dezelven ook 
geen onderfcheid tusfchen de hooge E E en laage 

E E ; noch tusfchen de hooge 0 0 en laage O O . 
Daar wij echter niet naar een bijzonder dia-

leer.; maar naar de algemeene landfpraak moeten 
fchryven , zij;i die der Noordrhijnfche Neder­
landen verplicht het onderfcheid der E I met de I J , 

/ / / / 
der E E met de E E , en der O O met de O O 
te leeren, Ten dien. einde zal' ik hier de regels, 
om dit Onderfcheid te weeten, laaten volgen. 

Van de E I en I J . 

D e noodzaakelijkheid van de E I met dé IJ te 
onderfcheiden blijkt uit de verfchillende beteke-
ms'fe'n veeier bij de Noordrhijnfche eenslui­
dende woorden; als in 

Beidden. Deducere, en belijden, Confiteri. 
Bereiden Parare, en berijden, Inequitare. 
IJeij;, Acinus, en B i j , Apud. 
Befchreiden. Gompie-rare, enbefchr i jden , / J ^/«per-

tingere. 
B l e i , Trut ha, en B l i j , Plumbum,Lcetus. 
Bleiken , Dealbare , en Wijken, Patere, indicia. 
Brein-, Cerebrum, en Br i jn , "Muria. 
Geijlem Lascivire, en Gi j l en , Fervere. 
Ileij ,- Ericstum, en H i j , . Ille.r.. 
E i , Qvum, en Y , Fluvius.-
E i k , Qj4ercus, en I j k , Signum msnfurce. 

Kre i -
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Kreken , ' Ir rit are, en Kr i j t en , Ejulare. 
L e i d e n , Ducere, en L i j d e n , Pati. 
M e i n e n ; Put are, en Mijnen , Sufodere. 
R e i n , Purus, en R h i j n , Rhenus. 
Reizen , Profcisci, en Rijzen , Surgere. 
Vle i j en , Blandiri, en V l i j e n , Omare. 
V e i l , Hedera, en V i j l , 
W e i , Serum, en W i j , iYW. 
Weiden , Ppisccre, en W i j d e n , Amplifcare. 

O m dan het gebruik der E I met I J te 
leeren kennen, daartoe dienen de volgende re­
gels. 

G E B R U I K der E I . 

M e n gebruikt de E I , 

Ten Ee rden , in alle werkwoorden der eerile 
regelmaatige en gelijkvioeijende tijdvoeging; als 
zijn 

Arbeiden. arbeidde, gearbeid. Lahorare, 
Beleiden. beleidde. beleid. pirigerè. 
Beiden , ver- beidde, gebeid. Morarl. 
Bereiden. bereidde, bereid. Parare, 
Bleiken , ee, bleikte. gebleikt. Alhim facere. 

. Breiden, ver - breidde, gebreid. Amplificare. 
Dei l en , ee, deilde. 'gedeild. Dividere. 
Deinzen.- . deinsde, gedeinsd. Retrocedere. 
Dreigen. . dreigde, gedreigd. Minari. 

B 2 Dwe i -
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Dweilen. . 
Eigenen. . 
Eindigen. . 
Eifchen. . 
Fei len . 
Feilen. 
Geilen. 
H e i l e n , ee. 
Heijen. 
Heinen. 
Kei len. 

Kle inen; ver 
Leiden. 
Me inen , ee , 
Neigen. 
Ontweiden. 
Peilen. 

Peinzen. . 
Pleiten. 
Prei jen,aai , 

Re iden , be-
Reiken. 
Reijen. 

Reinigen. . 
Schreijen. . 
Sleipen, ee, 

. gedweild 
. geëigend 
. geëindigd 
. geëischt 
. gefeild 
. gefeild 
• gegeild 
. geheild 
. geheid 
. geheind 
. gekeild 

aq 
. gekleind 
. geleid 
. gemein 
. geneigd 
. ontweid 
. gepeild 

. gepeinsd 
. gepleit 
. gepreid 

. gereid 

. gereikt 
. gereid 

. gereinigd 
. gefchreid 
. gefleipt 

dweilde 
eigende 
eindigde 
eischte 
feilde 
feilde 
geilde 
heilde 
heide 
heinde 
keilde 

•kleinen 
leidde 
rneinde 
neigde 
ontweidde 
peilde 

peinsde 
pleitte 
preide 

reidde 
reikte 
reidde 

reinigde 
fcbreide 
fleipte 

. Tergere. 
. Tribuere. 
. Finire. 
. Postulart 
. Errare. 
. Tergere. 
. Laschire. 
. Sanare. 
. Fistucare. 
. Sepire. 
. Lamellis 
nas quatere. 
. Diminuere. 
. Ducere. 
• Putare. 
. Inclinare. 
. Eviscerare. 
. Meïiri 

aquas. 
. Cogitare. 
. Litigare. 
. Nautas al-

loqui. 
. Parare. 
. Tendere» 
. Cboreas da. 

cere. 
. Mundare, 
. Fiere. 
. Trahere. 

Spee-
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Speelemeijen. 
Spreiden . 
Teikenen . 
Treifalen . 
Tweinen 

V e i l e n . 
Vei i igen , be 
Veinzen . 

Vleijen 
Weiden . 
Weiden . 

W e i k e n , ee, 
Weifelen . 
Weigeren . 
Zeiken 
Zeilen 

V a n dezen regel worden uitgezonderd alle 
werkwoorden die van naamwoorden zijn afgeleid; 
als z i j n , 

Bedijken . van Di jk . Agger. 
Beklijven . Kl i j f . Hedera. 
Benijden . N i j d . Invidia. 
Bijten . Bijt . Glacieiapertura, 
Gijlen . G i j l . Cbylus. 
Gijzelen . Gijzeling . Custodia. 

B 3 Grï j -

fpeelemeid. 
fpreidde 
teikende 
treifelde 
tweinde . 

veilde 
veiligde 
veinsde 

vleide 
weiden 
weiden 

weikte 
weifelde 
weigerde 
zeikte 
zeilde 

gefpeelemeid 
gefpreid 
geteikend 
getreifeld 
getweind 

, geveild 
geveiiigd 
geveinsd 

gevleid 
geweid 
geweid 

geweikt 
geweifeld 

, geweigerd 
gezeikt 

, gezeild 

. Aprkari. 

. Spergere. 

. De/ignare. 

. Blandiri. 

. Condupli-
care. 

. Venditarc. 
. Tueri. 
.DisfimU' 

lare. 
. Blandiri. 
. Pascere. 
. Ext ent are 
f Eviscare. 
. Emolliri. 
. Vacillare. 
. Recufare. 
. Mejere. 
. Velijicare. 
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Grijzen '. 
Grijzen, af- . 
Hi j li ken 
IJdelen 
JJsfen 
IJveren 
Ijzen 
Kastijden 
Krijgen 
Krijsfchen 
Kr i j t en , be-
K wijlen, 
Li jmen 
Lijnen , 
Mijnen 
Mijnen 
Mijten L 

Mijmeren 
Ontlijven . 
P; jnen, ver-
Prijzen 
Ri jmen 

Ontrijken 5 ver-
Rijpen 
R i jven , ge-
Slijmen, ver-
Smijdigen 
Spijen 
Spijzen 

Styvea 

Grijs 
Grijze 
Hi j lik 
IJdel 
IJsfelijk 
IJver 
Ijzen 
Kasty 
Kr i jg 
Krijsch 
Kr i j t 
K w i j l 
L i j m 
Li jn 
M i j n 
M i j n ! 
M i j t ' 
Mijmer 
L i j f 
Pijn 
Prijs 
Rijm 
R i j k 
R i jp 
Gerij f ; 
Slijm 
Gefmijde 
Spij 
Spijs 

. Canus. 
. Horror; 
. Matrhnonium. 
. Inanis. 
, Horribilis. 
. Zelus. 
. Glacks. 
. Castigatio. 
, Bellum. : " 

Clamor. 
. Creta. 

Salha. 
Gluten, 
Linea. 
Fodina, 
Mihï! 
Meta. 
Delirium. 
Corpus. 
Dolor. 

- Pretium. 
Rhytmus. 
Dives. 
Prüiha. 
Commodum. 
Limus. 
Machina fahrilis. 

, Spica. 
, Esca. 
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Stijven 
Twijfelen 
Twijgen . 
Twijnen . 
Verblijden 
Verbrijzelen 
Verbijsteren 
Verfijnen 
Verrijken 
Verwijlen 
Verwijven 
Verzwijmen, be-
V i j zelen 
Vijlen 
Vlijen 
Vlijmen 
Vüjtigen 
Wijden 
Zijpelen 
Zwijmelen 

Ten' anderen worden met EI gefcbreeven de zelf-
ftandige Naamwoorden, die eindigen in HEID 
en de B V N A A M W O O R D E N in L E I J ; zo als 

Rechtvaardigheid, Allerleij. 
Barmhartigheid. Eenerleij, 

Ten derden, de franfche bastaardiiitgangen 

A l , È , É E ; alsmede de latijnfche uitgang in 
B 4 T A S , 

Stijf 
Twijfel , 
Twijg . 
Twyn 
Blijd 
Brij zei 
Bijster 
Fijn 
Rijk 
Wijl 

i Wijf 
' Zwijm 

Vijzel 
Vijl. 
Gevlij 
Vlijm 
Vlijt 
Wijd 
Zijp , 
Zwijm 

Rigidus. 
Dubium. 
Ramus. 
Filum duplex. 
Latus. 
Mica. 

, Demens. 
• • Subtilis. 
, Dives. 
;' Momentum. 
i Muiier. 
. Sopor. 
. Ccchlea. 
, Lima. 
. Blanditio. 

Scalpellum. 
, Diligentia. 
, Amplus. 

Cloaca. 
, Sopor. 



T A S , worden bij ons met E I en EIJ gefchree-
ven; als 

Kapitein . Capitaine . Kontreije van Contrée, 
Lakkeij . Lctquai . Pommeij . Pommée. 
Pasreij . Paté . Majesteit . Majestas. 
Digniteit . Dignitè. . Cordialiteit . Cordialitas. 

Gebruik der IJ. 

M e n gebruikt de IJ , 
T e n eerften in alle werkwoorden, die in den 

tegenwoordigen tijd der aantoonende en bijvoe­
gende wijze; alsmede in den gebiedenden tijd en 
onbepaalde wijze, bij de noordrbijnfche neder-
Janders den klank van E I , o f bij de zuijdrhijn-
iehen dieu van 11 hebben; en in den onvolko­
men voorleden tijd aller wijzen nevens het l i j ­
dend deelwoord met E E gefchreeven worden: 
zodanigen z i jn , 

Bedrijven . bedreef . bedreeven . Agere. 
Belijden . beleed . beleeden . Confiteri. 
Bezwijken . bezweek . bezweeken . Deficere. 
Bijten . beet . gebeeten . Morders. 
Blijken . bleek . gebleeken . Liquere. 
Blijven . bleef . gebleeven . Manere. 
Drijten . dreet . gedreeten . Cacare. 
Drijven . dreef . gedreeven . Impelkre. 
Glijen . gleed . gegleeden . Labi. 
Grijpen , greep . gegrecpen • Prehendere-, 
Kijken . keek , gekeeken . Videre. 

K i j -
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Kijven 
Knijpen 
Krijgen 
Krijten 
Li jden , 
L i j k e n , ge-
Nijgen 
Nijpen 
Onderwijzen 
Ontbijten 
Overlijden 
Prijzen 
Rijden 
Rijgen 
B ijten 
Rijven 
Rijzen 
Schijnen 
Schijten 
Schijden 
Schrijven 
Slijpen 
Slijten 
Smijten 
Snijden 
Splijten 
Stijgen 
Stijven 
Strijden 
Strijken 

.keef 

.kneep 
. kreeg 
. kreet 
. leed 
.leek 
.neeg 
. neep 
onderwees 

, ontbeet 
, overleed 
prees 

.reed 

.reeg 

.reet 

. reef 

. rees 
, fcheen 
. fcheet 
, fcheed 
. fchreef 
.(leep 
. fleet 
. fineet 
. fneed 
. fpleet 
.{teeg 
. Heef 
. ftreed 
. ftreek 

ï 

.gekeeven 
. gekneepen 
. gekreegen 
. gekreeten 
. geleeden 
. geleeken 
. geneegen 
. geneepen 
.onderweezen. 
. ontbeeten 
• overleeden 
. gepreezen 
. gereeden 
. gereegen 
. gereeten 
. gereeven 
. gereezen 
. gefcheenen 
. gefcheeten 
. gefcheeden 
. gefchreeven 
. gefleepen 
• gefleeten 
.gefmeeten 
. gefneeden 
. gefpleeten 
. gefteegen 
.gefteeven 
.geftreeden 
. geftreeken 1 

; 5 

.Rixari. 
, Comprimerc. 
, Acquirere. 
. Plorare. 
Pati. 

, Asfimulare. 
, Propendere-
. Comprimeren 
Docere. 
Jentare. 
Tranfire, 
Laudara-
Equttare* 
Ligare. 

• Finder e» 
. Rader e. 
. Asfurgere, 
. Apparere. 
• Pedere. 
. Varicari. 
. Scriberg. 
. Atterere. 
. Terere. 
. Projicere' 
, Scindere. 
. Finder e. 
, Scandere. 
Firmare. 

. Certare. 
Stringers, 

Tij. 
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Tijgen 
Verdwijnen, 

•Verwijzen . 
Vijs-ten 
Vrijven 

' W i j t e n • 
Wi jken 
Wi jzen 
Zijgen 
Zwijgen . 

Ten anderen gebruikt men Ij in den uitgang 
der latijnfche Naamwoorden van Haat, bedie­
ning of w é r k i n g , die den uitgang in I A hebben; 
als, 

Burgerij. Rramerij. Specerij. A b d i j . : 

Heerfchappij. Ruiterij . Scroperij. ' Kanfelerij. 
Höérer i j . Rooverij . Vleijerij . ' Meijerij. 
Kladderrj.' -Slaverneij.-Vreijérij. Landvoogdij^ 

-'Ten derden. Bastaardwoorden die in de oor-̂  
fpronglijke taaie op I dén klemtoon hebben wör? 
den in 't nederduksch met IJ gefchreeven'; als> 

Ar t i j ke l , van 'riLdtijnfche Artkulus, 
Bandij t , van 't Italiaanfche Éandito. 
C o m i j n ; van 't Franfche Cm:il;z, 
Patrijs, van 't .Latljnfehe Perdix,-en,tFranfche 

i » ü Perdrix 
Eindelyk fchrijft men nog de volgende woor­

den, mét IJ 
A c -

teeg 
verdween ; 
verwees 
veest ' i 
vrèef -
weet 
week 
wees 
zeeg 
zweeg . 

, geteegen 
verdweenen. 

i verweezen « 
geveesten . 

. gevreeven • 
gewecten 
geweeken . 
geweezen .. 
gezeegen . 
gezweegen . 

Trahere. 
Evanescere. 
Damnare. 
Pedere. 
Terere. 
Itnputare. 
Cedere. 
Indicare. 
Percolare. 
Tacere. 
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' Gebruik der hooge of voorraondige E en E E . 

Het is overbekend,dat wij buiten de verfchil-
lende klanken der E voor eenen fluitmede-
klinker die beiden kort worden' uitgêfproken, 
nog twee lange Eës hebben , die dan door eene 
enkele E , en dan weder door eene dubbelde E E 
gefchreeven worden. 

Dat dit aanmerkelyk onderfcheid der eene hoe 
ge 

Accijs 
Bij 
Bije 
Blij 
Brijne 
Dozijn 
Dije 
Gij-
Hij 
Y 
Hf 
Kij zei (leen 
Klijof klije 
Knyf 
Lijk teken 
Lijnen, 
Lijst 
Lijster. 
Mij 
ÏSijd-nagel 

Cenfus. 
Apud. 
Apes. 
Plumbum. 
Muria. 
Duodetiari 
Fimur. 
Tu. . 

. llle. 
, Fluvius. 
. Ulmus. 
, Silex.-
, Furfur. 
, Cultur. 
. Cicatrix. 
. Viburnum 
. Lymbus, 
. Turdus. 
. Mibi. 
. Reduvia. 

Pijk . 
Pijp . 
Rhijn . 
Sijsken . 
Spij . 
Spijker . 

Tijk 
Trijp 

V i j l • 

Vijt 
Vijver 
W i j , 

. Wijfel 
Woestijn 
Wijde 
Wijting 

' Zijde 

Basta. 
Fistula. 
Rhenus, fluv. 
Acanthis. 

. Clavus. 
Armamenta* 

rium. 
,. Culatra. 
, He^eromal-

lum. 
. Sagittaacu-

m'mata. 
, Hulcüs digitalis. 
. Vcrminatio. 
. Nos. ' 
. Fluvius. 
K Defertum. 
. Salix. 
, Asellus mollis. 
: Seta. 
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ge voormondïge, en der andere laage en achter-
mondige E weezendlijk beftaan, hoort men aan 
de uitfpraak der land- en huislieden , zowel van 
benoorden als bezuiden den Rhijn. Eenige Steden 
echter volgen hierin het gemeen; maar fpreeken 

de lange laage en achtermondige É , en É É als 
eene lange hooge en voormondige E of E E uit: 
en dit heeft voornaamlijk te A M S T E R D A M plaats. 
Hec gemeen maakt echter door eene bijzondere 
fpraakafwijking onderfcheid tusfchen de boven­
gemelde klinkers; zeggende B I E N voor B E E N , 
M I E S T E R voor M E E S T E R , enz. 

Ik acht dit onderfcheid hoognoodig te weéten; 
en om in de Dichtkunde een zuiver Rijm te hebben, 
en om veele eveneens gefchreevene woorden 
in hunne verfchillende betekenisfen te kunnen 
onderfcheiden,' het geene mijns dunkeni best, 
door TOONMERKtN , Accentus, in de woorden 
die onder geenen vasten regel betrokken kunnen 
worden, gefchiedt 

De verfchillende betekenisfen der éénwijzige 
woorden blijkt ten proeve uit het volgende 

Beet 
Bezweem. 
Bleek . 
Deeg 
Eek 
Geen . 
Heesch . 

Morfus. 
Animo deficere. 
Patebat 
Proficere 
Acetum . 
Iste,ille, . 
Sublevafa, 

Béér. 
Zweem 
Bléék 
Décg 
Eék 
Géén 
Héésch 

. Beta, 
Similitudo. 
Pa'lidus. 
Masfa. 
Quercus. 
Nullus. 
Raucus. 

Kreet 



( 2 9 ) 

Kreet 
Leer . 
Meer . 
Reet . 
Scheen. 
Sleep . 
Steeg . 
Week . 

Eeten 
Geeven 
Geneezen 
Leezen 
Meeten 
Treeden 
Vergeeten 
Weeten 
Weezen 

Neemen 
Spreeken , 
Scheeren 
Steelen 
Heeft 
Gebeden 
Beveelen 
Beweegen 
Breeken 

Hiervan zijn uitgezonderd, SCHEEREN en 
ZWEEREN. 

Ten anderen in den onvolkomen en volkomen 
tijd der werkwoorden, die E E , en in den 

te-

En meer anderen. 

W7ijders gebruiktmen de lange, hooge en 
voormondige E en E E . 

Eerftelijk inlijdönregelmaatige werkwoorden; 
als, 

Ploratio . 
Corlum . 
Lacus 
Findebat . 
Splcndebat. 
Acuebat. . 
Scandebat. 
Cedebat , 

Kréét . i 
Léér . i 
Méér . 
Réét . 
Schéén. 
Sléép . 
Stéég . 
Wéék . 

^lamor. 
Scala. 
Plus. 
Rima. 
Tibia. 
Traiïus. 
Acclivus. 
Mollis. 

. at 

. gaf 

. genas 
. las 
. mat 
. tradt 
. vergat 
. wist 
. was 

, nam. 
fprak. 

, fchoor. 
. ftal. 
. hadt. 
. badt. 
. beval. 
. bewoog. 
. brak. 
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tegenwoordigen t i j d , de gebiedende, deelende 
en onbepaalde wijze eene I J hebben; als, 

Bedreef 
Beleed 
Bezweek 
Bezweem 
Beet 
Bleek 
Bleef 
Dreet 
Greep 
Kreeg 
R e e d 
Rees 
Scheen 
Schreef 

Ten derden, in alle werkwoorden die in de 
onbepaalde wijze eindigen in de korte uitgangen 
ELEN , E N E N , E R E N , I G E N , IKEN , UWEN hebben 
de voorloopende E hoog o f voormondig. 

Bedelen . Bejegenen. Leveren . Bezigen. 
Benevelen. Regenen . Vernederen Ledigen. 
Prediken . Ontzenuwen.Grenikeh. ' Vergeluwén. 

t T e n vierden, 'als bij naambüiging o f bij inkor­
ting de hooge of voormondige E in eene mid­
denmondfche of korte middenbaare E , o f in eene I 
verwisfeld wordt ; als mede, zo de naamwoor­

den 

. bedreeven van 

. beleeden 

. bezweeken . 

. bpzweemd 

. gebeeten 

. gebleeken 

. gebleeven 
. gedreeten 
, gegreepen 
. gekreegen . 
. gereeden i 
. gereezen 
, gefcheenen 
. gefchreeven . 

bedrijven, 
belijden, 
bezwijken, 
bezwijmen., 
bijten.. 

i blijken, 
blijven, 
drijten. 
grijpen, 
krijgen, 
rijden, 
rijzen, 
fchijnen. 

fchrijven. enz. 



( 3i ) 
den, in den noemer eene korte, middenbare, o f 
middenmondfche. E of I , en in het meervoudig, 
en in gebogene naamvallen eene. lange, hooge, 
o f vóórmondfche E , hebben; als, 

Benevens van 
Beveelen . 
Deken 
Even 
Gebeden . 
Gebreken . 
K e t e n ' 
Leden 
Nevens 

T e n vijfden, de uitgang der werKwqoraen in 
EEUEN ; als , I-\ . 
Braveeren , handteeren, kleineeren, redeneeren. 

Gebruikt der midde'nbaare of middenmond­
fche E en E E . 

M e n gebruikt dezen zelfklank 
Ten eerden, in woorden die onyerfchillig en 

met E E , cn met E I gefchreeven worden; en 
die naar de Amflerdamfche ftraattaal als I E in 
Sceê van eene lange, middenbaare of midden-
mondige É É uitgefprooken wordt. 

A l é c n , ie . H é é t , " i e . R é é p , ie. 
Bééc, ie . H é é t e n , ie . Schééf, ' ie. 
Béést , ie . K a n é é l , ie . Snééi iw, ie. 

Bléék, 

beneffens 
bevel 
dek 
efFetï' 
gebed 
gebrek 
ketting 
l id 
neifens 

Schepen 
Smeden 
Speelen 
Speéten 
Steden 
Tegel 
Vreemd 
W e g é n 
Zeef 

van fchip. 
. fmid. 

. fpeh 
. fpit, 
; ftad... 
. tichchel. 
. vremd. 
. weg. 
. zift. 
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Bléék, ie . 
Brééd , ie , 
D é é g , ei . 
D é é l , ei , 
E é k e , ei , 
E é l b o t , ei . 
E é n , ie • 
Eés t , ie . 
F luwéé l , ie . 
G é é n , ie . 
Géésfelen, ie . 
Géést , ei . 
Geméén ei, i 
Gerééd ei,ii 
G e w é é r , ei . 
H é é l , ie . 
Héémraad ei . 

l en anderen; de ,drieklinker EEU of EEUW 
heeft eene middenbaarc E- als. 

Eéuw . Lééuw . Mééuw : Snééuw. 
Gééuwen . Lééuwerik. Schrééuwen. Zééuw. 

Ten derden. De bastaard uitgang E E E , waar­
voor de latijnen E L L U M en ILLÜM en de Fran-
fchen EAU ftellen, is middenbaar of middenmon-
dig 

Barbéél . Fluwéél . Kaméél . Kantéél. 
Bekkenéél . Gravéél . Kandéél . Kastéél*. 
Bordéél . Juwéél • Kanéél . Krakéél. 

Lam-

Kézelfteen, ie. 
Klééd, ie . 
Kléén, ei . 
Krééc, ei . 
L é é d , ei . 
L é é i n , e i . 
L é é n , ie . 
Léés t , ie . 
L é é u w , ie . 

Méénen , ei, ie . 
Méés t , ie, ei . 
M é é u w , ie . 

2 Péér ei . 
; Pééterman, ie . 
Razéél , ei .. 
Zwéét , ie.] 
Zééc, ie.; 

Stéén , ie. 
J'éken , ei. 
Peken , ei. 
réén , ei. 
rééren , ie. 
T w é é , ie. 
Véég , ei. 
Véém , ei. 
Vléésch , ei. 
Wéédasch, ie. 
Wéék , ei,ie. 
Wécnen , ei. 
vVééren , ei. 
vVréëd , ei. 
'éép , ie. 
Iwéém , ei. 

'wéép , ie. 
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Eindelijk worden de volgende woorden, die 
onder geenen algemeenen regel betrokken kun­
nen woorden men É E gefchreeven. 

Bcejen 
Béénen 
Béér 
Eé 
Eéd 
Eér 
Gedwee 
Géél 
Héér 
Héésch 

Kéte 
Kééren 
Kééc 
Léék 
Leem 
Léép 
Méér 
Méékrappe 
Péélland 
Rhéél 

. Smééken 

. Smééren 
. Schééren 
. Teder 
. Téélen 
. Te'én 
. Tééren 
. Véé 
. Vréés 
. Wéé. 

Wéék. 
Wéér. 
Wéézen. 
Zéél. 
Zécin. 
Zé^er. 
Zéér. 
Zéér. 
Zwéém.' 

Gebruik der laage of achtermondfche 

Ê en k E . of AE. 

Woorden die eenen dricvoudigen klank heb­
ben als Z W E E R D , ZwêêRi), ZWAARD worden 

A A A 

best met eene E en E E gefchreeven ; deze 
zijn. 

Bêêren 
Bléeten 
Dwêêper 
Eêrs 
Geren 

. Kêkeleo 
. Kérel 
. Kêêrs 
. Kêês 
. Kréemer 

. Nêêrftig 
, Pêêrd 
, Pêrel 
, Pêêrsch 
. Scheer 
C 

Veêgen. 
Vêêrd. 
Vêêrs. 
Vêêrze. 
Wêérd. 

GcêrJ 
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Gêême . Lêêg • Srêcrt . Wêêrd. 
Gevêerte . Léêrs . Téêling . Wereld. 
Hêêrd . Mêêrt . Teerlink . Zwêêrd. 

Gebruik der hooge of vóórmondfche 
O en O O. 

Om een zuiver rijm in de Dichtkunde te ge* 
bruiken, alsmede om veele woorden die in klank 
verfchülen, en echter eveneens gefchreeven wor­
den ce onderfcheiden ; zo zijn de volgende 
woorden in 't byzonder in acht te neemen. 

Bedooven . Submerfus, en Bedóóven, Suffbcare. 
Boóoi . Fundus , en Bóóm, Ar bon 
Boot . Pero, en Bóót, Scapha. 
Doogen . Valere , en Dóógen, Toikrare. 
Door .Per, en Dóór, Stultus. 
Doze .Dofis, enDóóze, Capfula. 
Droopen . Stillare , en zij Dróópen Confper-

gfibant pinguedine. 
Zij genooten. Potiebantur, en Genóóten, Socü. 
Hoopen .Sperare t enHóópen, Accumu-

lare. 
Horen .Cornu, enHóóren , Audire. 
Hóze . Ocrea, en Hóóze, Exbau-

ftusaquce per aërem. 
Hozen . Caliga , en Hóózen, llaurire. 
Kool .Carbo, en Kóól, Brasfica. 
Koper .Cuprum, enKóóper , Emptor. 
Zij koozen . Eligebant, en zij kóózen, Adulantur, 

Lo« 
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Logen .Mendacium, en Lóó^n, Excolare 
lixivium. 

Hij Look .Claudebat, en Lóók, Allïum. 
Ik Loof . Aejiimo merces, Laudo, en Lóóf Cre­

do , frons, fesjus. 
Oortje, quarta pars as fis en Óórtje, Auricului. 
Rooken, Strues foeni, en Róóken, Fumare. 
Roof, Crufa Vulneris, en Róóf, Prada. 
Hij Schoof, Protrudebat, en Schóóf, Fascisfe-

getum. 
Schoot, Jaculatio, en Schóót, Gremium. 
Sloopen, Latibula, en Slóópen, Deglubere. 
Slooten, Serrce, en Sióóten, Fosfee 

pratorum. 
Slooven, Canalicüli. en Slóóven, Laboribus 

je frangcre. 
Snood, Afiutus, en Snóód, Vilis. 
Toog, Traftus, en Betóóg, Demon-

flratio. 
Zoogen, Por**, ? Zóógen, ï f l O m . 
Zij Zoogen, Sugebant, J 

Men' gebruikt de hooge of vóórmondfche O 
en 0 0 

Eerftelijk in onregelmaatige werkwoorden, 
die van het grondwerkwoord afwijken; als zijn 
Bevolen van Beveelen Boog van Buigen. 
Bewogen . Beweegen Dook . Duiken. 
Bedroog . Bedriegen Droop . Druipen. 

Q 2 Bood 
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Bood van 
Genoot 
Gefchooren. 
Gefprooken. 
Geftooken . 
Ge fiool en . 
Gewoogen . 
Gewrocken. 
Gezwooren . 
Goot 
Komen 
Kloof 
Kroop 
Loog 
Look . 
Rook 
Schoof 
Schoot 
Slook 
Sloop 

Hiervan worden uitgezonderd, K O O P E N , Looi 
PEN en STOOTEN. 

Ten anderen , werkwoorden die twee korte 
uitgangen; of die ook E U of OE in plaatfe van 
O hebben; als, 

Bajonne, oe, Gochelen, u i , Kovel, eu. 
Be : 

bieden 
geniet 
fcheer 
fpreek 
Reek 
fteel 
weeg 
wreek 
zweer 
giet 
kom 
kluif 
kruip 
lieg 
luik 
ruik 
fchuif 
fchieE 
fluik 
fluip 

Genomen 
Snoof 
Sloot 
Snoot 
Spoog 
Spoot 
Sproot 
Stoof 
Toog 
Verdroot 
Verloor 
Verhool 
Vlood , 
Vloog 
Vloot 
Vroor 
Zood 
Zoog 
Zoop . 

van neemen. 
. fnuif. 
, fluit. 
. fnuit. 

fpouwen. 
fpuit. 
fpruit. 
Ruif. 
tuig. 
verdriet. 

. verlies. 
verheil. 
vlied. 
vlieg. 
vliet. 
vries. 
zied. 
zuig. 

zuip. 
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C 3 Ten 

Bekozelen, eu, 
Bogel, eu, 
Bokel, oe, 
Bootfeeren, oe, 
Boter, eu, 
Broos, eu, 
Doogen, eu, 
Door, eu, 
Doorn, eu, 
Gewoonte, eu, 

Ten derden, als de korte O bij naambuiging 
of afleiding tot eene lange overgaat; of als de 
lange O voor kort gebruik: wordt; ais in de volgen« 
de woorden. 

Belooven van 
Bloos 
Boter 
Broosch 
Geboden . 
Goden 
Hertogen . 
Holen . 
Hoven 
Knokel 
Kooken 
Loten 

Belofte. 
Blos. 
Botter. 
Brosch. 
Gebod. 
God. 
Hertog. 
Hol . 
Hof. 
Knokkel. 
Kok. 
Lot. 

Looven v 
Loozen 
Rote 
Schotel 
Sloepen 
Sloten 
Tokelen 
VJoot 
Voord 
Zoog 
Zoor 

in Lof. 
. Los fen.' 
. Rotte. 
. Schottel.' 
. Slop. 
. Slot. 
. Tokkelen,' 
. Vlot. 
. Vord. 

• Z a S * 
. Zor. 

Goot, eu, 
Groningen, eu, 
Honig, eu, 
Jood, eu, 
joken, eu, 
Knoteren, eu, 
Kogel, oe, 
Kooken, eu, 
Koning, eu, 
Koteren, eu, 

Logen, eu. 
Loor, eu. 
Loven, eu. 
Loveniïein, oe. 
Loos, eu. 
Molen, eu. 
Oost, oe. 
Schoot, eu. 
Schroom, eu. 
Sloof, eu. 
Smooren, eu. 



T e n laatften, in basterd woorden, die in het L a ­
tijn enFiansch den klemtoon op O of U hebben; 
als zijn 

Ceremonie . Gepopel . Koper . K«-oon. 
Devotie . Historie . M e m o r i e . Mode. 

Gebruik der laage of achtermondfche 

Ó en Ó Ó . 
Eerflelijk^ gebruikt men de laage o f achter­

mondfche O en óó in bastaard woorden die met 
A U gefchreeven worden; als zijn 
Klooster, van Clauftrtm. Oogstmaand van Au­

gustus. 
Kóól . Caulis brasficus. Póós. Pauze. 
M ó ó r . Maurus. The fóór . The-

faurus. 
Ten anderen de volgende woorden. 

Al tóós . 
Antwoord. 
Balóórig. 
Behóóren. 
Blóósde. 
Bóóm. 
Bóóg. 
B ó ó n . 
Bóór, 
B ó ó t , trebra, 
B ó ó t , monile 

Hóófd. 
H ó ó g . 
Hóón. 
H ó ó n ; 
Hóóren . 
Behóóren 
H ó ó z e n . 
Kleinóód 
Klóót . 
Knóóp* 

, Kóólen. 

L ó ó s . 
L ó ó t . 
N ó ó d . 
Ootmoed. 
O ó g . 
Róóf. 
R ó ó m . 
R o o k . 
R ó ó p . 
Schóóf. 
Schóón. 

Tróós ten . 
V ó ó s . 
V r ó n e . 
Z ó . 
Zóde . 
Zóógen . 
Z ó ó m . 
Z ó ó p . 
Z ó ó r . 

Brood. 
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Bróód. 
D ó ó d . 
Doó£ 
D ó ó g e n . 
Dóóp, 
D ó ó r . 
Dóós . 
D r ó ó g . 
D r ó ó m . 
Gelóóf. 
Genóqten , 
Góór . 
Gróót . 

Omtrent de uiifpraak der medeklanken hebben 
de fcheiklanken L , M N , en R . het zelve 
geluid als in andere taaien. 

D e vermaatfchapte medeklanken worden uit-
gefprooken, als volgt 

D e B. is zacht; doch niet zo zacht als bij de 
Grieken en Spaarfchen; noch zo hard als bij 
de Duitfchen aan den Rhijn . 

D e P klinkt als in alle andere taaien. 
D e C H luidt zo hard als bij de Grieken en 

Hoogduitfchen. 

D e K . klinkt als bij de Grieken en Duitfchen; 
en als de C. bij Itahaanen, Franfchen, enSpaan-
fchen voor A , O , U . 

C 4 D e 

K ó ó p e n . 
Kóóren , 
Kóózen. 
Króón . 
Króós. 
Lóchenen . 
Gelóóf. 
Lóóf. 
L ó ó g . 
L ó ó k . 
L ó ó n . 
L ó ó p e n , 
L ó ó p e . 

Schóót . 
S ló ' f . 
Smóóken. 
Snóód. 
S róöp . 
S tóóren . N 
Stóó ten . 
Stróóken. 
S t róóm. 
T ó ó m . 
T ó ó n . 
T ó ó n e n . 
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D e 1} is zacht van uitfpraak, als bij de Fran-
fchen , Italiaan en , Spaanfchen en Engeifchen. 

D e F . klinkt als in andere taaien. 
D e V . heeft denzelven klank als bij de Du i t ­

fchen , en diensvolgens een weinig Inrder dan 
bij de Franfchen, dat is de middenklank tus­
fchen V , en W . 

De W klinkt als bij de Hoogduitfchen. 
D e T als in andere taaien. 
De Z is zacht; als bij de Grieken en Fran­

fchen. 
D e S is harder, en als de dubbeldeS in andere -

taaien. 
D e H . klinkt als bij de Hoogduitfchen. 
D e J . als bij dezclven, 
D e i S G ^neusklank) als in 't Hoogduitsch en 

't Ëngelsch. 
D e LNK; als in gemelde taaien met de fraiting 

van den ftopklank K . 
Eindelijk is in aanzien der uitfpraake nog aan-

temerken dat de F , de S, en de T ophet einde 
van een woord voor een volgend woord, dat met 
eenen klinker begint meest altijd in klank ver­
zacht; invoege alsdan de F als V , de S als Z , 
en de T , als D luidt; zo zegt men 

l.ov en Dank voor Lof en dank. 
Kaaz of Brood . Kaas of Brood, 
p e hand aanflaan . De hant aanflaan. 

D i t 
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Di t is ook de reden waarom de C H in een 
zelf woord voor een klinker als eene G luidt j 
gelijk blijkt in 

Schoon . Schuur . Schans. 
Scheef . Sctierp . Schier. 

D E R D E A F D E E L I N G 

V A N D E 

S P E L K U N D E . 
D e SPELKUNDE iseene kenstde klinkers met de 

roedeklinkeren in de uitfpraak te paaren, en dus 
lettergreepen, en uit de zamenvoeginge der let-
greepen , woorden te maaken; dat i s , te lee-
zen ; met alle woorden wel te leeren fchrijven. 
Volgens deze bepaaling is de Spelkunde twee­
voudig ; naamlijk de SPRAAK- en SCIIRIJF-
SPf-LLltsG. 

D e SPRAAKSPF.TXING leert ons de kl ink-
kers met de medeklinkers eensgalms uitfpree-
ken. leder dezer galmen wordt eene LETTER­
GREEP, Syllaba genoemd; zo kan men v a n é é n 
tot negen leners een lettergreep formen; en 
Jnsgelyks van één tot agt lettergreepen een 
woord ; als, 

A , Y . rivieren, b - e , d « e - n ; v - i - e - r , 
C 5 d - o -
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d-o-o-r-n S - c - b - r - i - t , S-c-h-r-o~o-t , ' 
S - c - h - r - e e - u w . S - c - h - r e-e-u w-1. 

Dus ook bijkans zo veele lettergreepen om een 
Woord te formen a's, 

Maagd, moe der on-be.-Ieefd, aan-ge-no-
men. on - aan - ge - n aam • heid, on - o ver - win • 
ne-lijk-he»den, enz. 

Wijders ftaat aantemerken ; dat men de 
Jeugd, niet taalkundig , zo als A. M O O N E N 
ftelt , (#) maar volgens onze uitfpraak in de 
deeiinge der lettergreepen moet leeren fpellen. 
Hierin volge men de onderftaande fpelregels, 

Ten i . Eene enkele medeklinker tusfchen twee 
lettergreepen wordt mee de laatfte lettergreep 
gefpeld; als, 

M K - D É . V R E - D S . D Ü I - G E N . enz. 

Ten 2. Van gedubbelde medeklinkers wordt 
de eerfte medeklinker met de eerde, en de laat­
fte met de laatfte lettergreep gefpeld; aldus. 

K . - P - P E N . L £ G GEN. STUT» T E N . enz. 

Ten 3. In woorden van twee lettergreepen, 
die twee verfchillende medeklinkers in 't midden 
hebben, wordt de eerfte medeklinker rot de 
voorgaande, en de tweede tot de volgende let­
tergreep gefpeld; aldus 

W I N -

( « ) Nederduitfche Spraakkunst. Kapit. IX. 
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W I N - K I L , WON - DER , DEK * ZEL , AR • 

B E I D , enz. 

Hiervan worden uitgezonderd'de voorzetzels, 
BE, G E , BIJS TOS, NA; alsmede ONT, HER, 
MIS , VOL , en WAN , die allen opzich zei ven ge­
fpeld worden. 

BE-STRIJDEN, GS-DREIGD, BIJ-STAND, TOE­
STAAN , NA • SPEL , ONT - RUIMEN , MIS- TROUWEN, 
VOL - TREKKEN , WAN-GUNST. 

Ten 4.Zona devoorzetzels MIS,ON,VER, VOL, 
WAN, en ONT; alsmede na het eerfte woord van 
een koppelwoord een klinker volgt, dan word zij' 
op zich zeiven niet alleen gefpeld; maar fommi-
cen tekenen ook den volgenden klinker met een 
deelingsteken, DUERESIS, ( " ) Doch omtrent 
gemelde voorzetzels ; alsmede de uitgangen 
AAt.D, ACHTIG, AFTiG , acht ik onnoodig een 
deelingsteken te gebruiken; overmits wij" zulks 
door dezen regel weeten: maar in koppelwoor­
den behalven in Bij - en Voegwoorden vind ik bet 
ten diende der uitheemfchen zeer noodig: dus 
fchrijve men 

SPELÖUDE , POLSÜDER enz. 

Eindelijk moet ik hier nog aanmerken, dat de 
jeugd veel fpoediger bij eene verkorte fpelwijze 
leert fpellen en leezen dan naar den gewoonen 
trant. 

De 
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D e gewoone fpelrrant i s ; bijvoorbeeld, van 

het WOOrd BEDENKXÏJKHEDïN, aldus. 

b e, b e ; d - e - n , den, beden-; k - e , ke ; 
bedenke-, l » i j - k , bedenkelijk-; h - e , he; be* 
denkelijkhe•; d - e - n , den; bedenkelijkheden. 
Waarvoor men beter fpelt 

b - e , be; d e n , den; k e , k e , 1 - i j - k , 
li jk, h - e , he; d - e n , den; B E D E N K E L I J K H E D E N . 

In den ge woonen fpeltrant worden ai le voori-
ge lettergreepen bij het geheugen herhaald: bij 
de bekorte (belwijze moet men alle voorige let­
tergreepen van den beginne af herzien; en hier­
door leert de jeugd des te fpoediger leezen. 

In aanzien der Schrijffpellir.g is mij geene 
fpraak bekend , in welke men meer verfchi! vindt 
dan in het Nederduksch. Iedere Provincie, ja 
bijkans iedere Stad acht zijne uitfpraak de beste, 
en daarna fchrijft men. 

Suum cuique pulchrum. 
O m echter onder zo veele verfchillende fpel-

lingen de beste en de gegrondfte te verkiezen ,zo 
laaten wij eens de volmaaktheden der fpelling on­
derzoeken , om ons in 't Ichrijven daarna te kun­
nen regelen. 

§• 

V A N D S S P E L R E G E L E N . 

Rege lmaa t ïghe id , kortheid, klaarheid, vloei­
baarheid en algemeenheid zijn de vijf hoofdvol-

maakt-
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maaktheden eener fpraake: zo behoort ook de 
Tpeliing, als een deel der taaie , dezelve ei» 
genfchappen te bezitten. 

De regelmaatïgheid der fpeilinge beftaat daarin, 
dat men zich in dezelve dierwege gelijk zi j ; en 
en om de afleiding, naambuiging, of tijdvoe-
ving geene fpeliing verandere. 

De kortheid als tweede eigenfchap eener vol-
maakte fpellige vereischt dat men geene overtolli­
ge letters gebruike; als de 

A in DAAKEN, VOOr DAKEN. 
E in DEEKEN, VOOr DEKEN. 
O in TOOREN, voor TOREN. 
B in HEMBD , voor HEMD. 
C in ICK, voor m. 
D in SCHOONDER. , voor SCHOONER. 
F in TvvijFFEt, voor TWIJFEL. 
H in GHELIJK, voor GELÏJK. 
P in AMPT, voor AMT. 
S in DANSSEN, voor DANSEN. 
T in GODT, voor GOD. 

Waarvan hierna op eiken letter meerder, (a) ] 

Dus is de K ook overtollig in de den Neus­
klank N G ; waarvoor van VONDEIEN fchreef 
N G K ; als in 

ZANGK, LANGK enz. 
Te.' 

(a~) Quoi pot est fier i per pauciora, 
Frustt a fit per ptur*t 
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Tegen den regel der kortheid fchijnt ook het 
gebruik der halfklinkeren J en W . die men in 't 
eenvoud achter de uitgangen I en U plaatst, te 
ftrijden; fchrijvende 

GKI,EIJ in fteê van G E L E I . 
VLOOIJ . V L O O I . 
V R O U W . VROÜ. 
E E U W . E E U . 
N I E U W . NIETJ. 

Doch deze verkorting is ftrijdig met onze uit­
fpraak : want wij zeggen niet 

V E F L E R L E - ï maar wel Veelerléj. 
D R A A - ï . Draaj. 
VL«5Ó-Ï . Vlooj. 
E é - ü . Eéw. 
N I E - ü . Niew. 
S C H U - Ï T . Schujt. 

Des moeten in deze gevallen de J en W bé» 
houden worden; om te meer aan den regel der 
regelmaatigheid te voldoen. 

De algemeene regel om het meervoud te for­
men, is, dat men bij het eenvoud den uitgang 
E N voege: deze regel gaat zonder uitzonde» 
ringen door: om dierhalven dezen taalregel on­
gekwetst te behouden, moet men de halfklin­

kers 
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kers J . en W achter het eenvoud plaatfen: te 
meer daar 

ScHREtè'N voor SCHRBIJEN en 
VRouëN . VROUWEN te fpellen met de 

zoetvloeiendheid onzer fpraake ftrydig is. 

Werkwoorden van één of twee O in de onbe­
paalde wijze behouden één D. in den eerden pér-
foon; in den tweeden en derden perfoon wordt 'er 
nog een T bijgevoegd; aldus 

BIDDEN . ik B I D , ik BAD . gij, hij BIDT, BAOT. 

ZENDEN . ik Z E N D , ik ZOSD . gij, hij Z E N D T , 
ZOND r. 

W O K D E N . ik WORD, ik W E R D . g i j , bij WORDT, 

Veelen fcbijnt deze T alhier overtollig, en ach­
ten dat de D in alle perfoonen alleen wel beftaan 
kan; fchrijvende mede in den tweeden en der­
den porfoon, 

gij, bij BID , BAD gij bij ZEND , ZOND. 
g;j, hij WOUD , WERD gij hij HAD . enz. 

Doch deze bekorting ftrijdt, en tegen onze 
uitfpraak, en tegen den opgegeeven taalregel der 
regtlmaatigheid Tegen onze uitfpraak: want de 
D hoort men in den eerften perfoon: doch de T. 
welduidelyk in den tweeden en derden. 

Laatenwe de zaak ter toetfe brengen. Wij 
fchrjivtn in den eerften perfoon 

Ik 
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Ik HAD 0 g e f g f j d i t I u 5 d t a l s 5 i k ^ D u g a Z e g d . 
Ik ZOND u een boek.S lik ZONDU een boek. 

Hieruit volgt dat wij in den derden perfoon 
moeten fchrijven 

Ook ftrijdt deze bekorte fpelling tegen den 
regel der regelmaatigheid: want de fpraakregel 
in het formen van den tweeden en den derden 
perfoon der werkwoorden eischt in meest alle 
onze Werkwoorden den eindmerkletter T. 

De regelmaatige fpelling eischt verder dat wij 
alle wijzen en tijden der werkwoorden met zo 
veele klinkers fchrijven als 'er in de gebiedende 
wijze, die als grondwoord wordt aangemerkt ge • 
vonden worden; als 

L E E R E N Van LEER. 

HOOREN . HOOR. 

DUUREN . DUUR. 

Alsmede dat wij afgeleide Bijnaam-en Bij. 
werkwoorden met even zo veele klinkletteren 
moeten fchrijven, als'er in het ftamnaamwoord 
gevonden worden; als 

MAATIGLIJK van 1 

MAATIG van ƒ M A A T * 

Anderen dunkt dit overtollig, en fchrijven 
MB-
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M E T E N , G E M E E T E N . 

M A T I G , M A T I G L I J K > 

Schoon zij in de gebiedende wijze ook M E E I * 

mee twee E E moeten fchrijven ; alsmede het Ham* 
woord M A A T met twee AA: doch deze fpelbe-
korting doet de regeimaatigheid onzer fpiaake 
te kort : want dusdoende wordt een zelf woord 
nu met eenen letter meer, en dan met eenenlet­
ter minder gefchreeven, hctwelke by geenige 
andeie fpraaken in gebruik is. 

Sommigen fchrijven met eene enkele E en 
O de woorden die eene hooge of voormondige 
E en O hebben, en wederom-met eene dubbel­
de E en O , woorden die eene laage of achter-
mondige E of O hebben; als, 

M E T E N en H O P P E N . 

L t Z E N . L O G F Ü N . 

Edoch dewyl wy het onderfcheid der hooge cn 
laage E en ü door vaste regels kennen, is deze 
Ipelbekorting en verlanging onnoodig. 

Inmiddels is de bekorting der werkwoorden 
die met eene D en T . gefchreeven worden, en 
in den onvolkomen voorleden tijd eene gedubbelde 
D en T . hebben, door het uitlaaten eener E zeer 
goed; fchrijvende, 

Ik A N T W O O R D D E voor ik AN'TWOORDEDE» 
Ik L A A D D E . ik L A A D E D E . 

Ik DOODS . ik DOODEDfi, 
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Ik A C H T T E .VOOr ik ACIITEDE. 
Ik W A C H T T E . ik WACHTEDE 

De klaarheid, als eene derdeeigenfchap eener 
volmaakte fpellinge, eischt dat men alle gelijk­
luidende woorden die echter van eene verfchil­
lende betekenisfe zijn, zo veel mogelijk, door 
de fpelling in diervoege onderfcheide, dat der-
zeiver leezing nietten eenmaale met het algemee­
ne fpraakgebruik ftrijdig zij. 

Wij onderfcheiden de gelijkluidende woorden, 
op veelerleije wijzen. 

Eerftelijk door de A F L E I D I N G ; zo fpellen wij 

D A A G E N van D A A G , Oriri, en D A G E N van D A G , 
Dies. 

GRAAVEN . GRAAF, DuX, Cn GRAVEN . GRAF, 
Sepulcrum. 

LAAGEN . LAAG, DolüS, en LAGEN . L A G , 
Jacere. 

Ten anderen door de onderfcheidene uitfpraak 
der voormondige Een E E met de middenmondige 

É en É É : en der voormondige O en 0 0 met 

de achtermondige U e n D O : waarvan reeds in 
de S P R A A K K U N D E genoegzaame voorbeelden zijn 
bijgebragt. 

Ten derden door de toonmerken: zo onder-
fcheidt men 

é é N , 
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één,- Ürius van EEN, Articulus. 
VÓÓR , Ante van VOOR , Pro. 

Op gelijke wijze zou men de middenmondige 

E en E E van de voormondige E en E E ; alsme-
I I I 

de de schtermondige O en O O van de voormon­
dige O en 0 0 door toonmcrken onderfcheiden, 
en fchrijven kunnen. 

wéék, SeptLnana en WEEK, Mollis. 
Ten derden door de E in I , naar een oulher-

komen, in eenige weinige woorden te verande­
ren; dus fchrijfc men nog 

Hair, Crinis , tot ondeifcheid van Haar, lila. 
Oir , Origo . . Oor, Auris. 
Beir, Urjus . . Beer, finea. 
Heir , Exercitus . . Weer, Do minus. 
M e i r , Lacus . . Meer,P/«j . 

Ten vierden door, voor de fluit T , de D te 
gebruiken; als blijkt in 
BED, Lettus en BET, Asperge. 
B r>, Precor . BIT , Orea. 
BCD, Oblatum . BOT, Hebes. 
BOND, Vinciebam. BONT, Discolor. 
HOED, Pilium . HOET, Menfura. 

ü o u D , Tene . HOUT, Lignum. 
KOUD, Frigidus . KCUT, & r « o . 
MIJD, . MIJT, Oèoto. 
NOOD, Periculum . NOOT, 2V«X. 

D a POND, 
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R A D , 

WAND , 

WED , 

Z W E E D , 

, Ten vijfden door de C H in eene G te ver­
anderen; naar 't gebruik der voornaamfle taal­
kundigen: dus fchrijfc men, 

Ik A C H T , 

D I C H T , 

D O C H , 

E C H T , 

GESLACHT 

L A C H , 

LICH r , 

NOCH , 

T O C H T , 

WICHT, 

Ten zesden door verwisfeung der khnkeren; 
zo fchrijfcmen, 

H A R D E R , 

HART , 

L E G G E N , 

V L A K , 

V U U R , 

Ten zevenden door de lluit SS eemger naam­
woorden wegtelaaten. 
R E D E , Oratio en R E D E N , Sermo. 
. Z E G E , Ficloria . Z E G E N , Benediclio* 

Ter» 

;n H E R D E R , 

. H E R T , 

. LIGGEN, 

. V L E K , 

. VIER, 

Pastor. 
Cervus. 
Jacere. 
Ficus. 
Quatuor. 

Durior 
Cor 
Pottere 
Macuïa 
Ignis 

Aeflimo en 
Poefis. 
Verumtamen . 
Matrimonium. 
, Species 
Rifus 
Lumen, lux . 
Nee, neque . 
Flatus 
Infans 

A G T , 

DIGT, 

D O G , 

E G T , 

GftSLAGEI 

ik L A G , 

L I G T , 

N O G , 

TOGT , 

W I G T , 

Oclo. 
Claufus. 
Molosfus. 
Sarculat. 

i , Matlat urn. 
Jacebam. 
Facilis. 
Adbuc. 
Iter. 
Pondus. 

Ponto. 
Mus. 
Manica, nam. 
Lex, 
Sudor. 

c 5 2 : 
. PONT, 

. R A T , 

. W A N T , 

. W E T , 

. Z W E E T , 

Libra 
Rota 
Paries 
Certo 
Suecius 
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Ten laatflen door willekeur, naar de fchrijfwijze 

fommiger taalkundigen: zo zet men 
G A A R N , Voluntarie en G A R E N , Files. 
H O O R N , Cornu . H O O R E N , Audire. 
N A A R , Secimdum &ad. N A , Post. 
T E G E N , Contra . J E G E N S , Er ga. 
T O R E N , Turris . T O O R N , Ira. 
T O T , Ad locum . T E , In loco. 
W A S S C H E N , Lavare . wassEN, Crefcere. 
W E E D E R , Tempestas . W E D E R , Iterum.vca.. 

De vloeibaarheid , als de vierde eigenfehap 
eener volmaakte fpellinge eischt fomwijlen dat 
men van de algemeene regelen der taaie, ten be­
lieven der algemeene fpraakwijze min of meer 
afwijke: zo laaten wij, bij voorbeeld, fom-
wijlen in een woord, welluidendheidshalve, een 
letter uit, fchrijvende 

V O L G E N S voor V O L G E N D S . 

D O O R G A A N S VOOr D O O R G A A N D S . 

Somwijlen voegt men 'er een letter bijj fchrij* 
vende bij voorbeeld 

V E R T A A L D E R voor V E R T A A L E R . 

M E E R D E R voor M E E R . 

VERDERVELIJIC voor V E R D E R F L I J K . 

En fomwijlen verwisfeltmen, om dezelve re­
den , den eenen letter met den anderen; fchrij­
vende , bij voorbeeld, 

S M A R T voor S M E R T . 

STAR voor S T E R . 

D 3 KON-
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K O N N E N VOOr K U N N E N . 

K O N ^ T \roor K U N S T , enz. 

Tri aanzien van dezen taalregel, merkt A L B . 
V A N BOLHUIS zeer wel aan, dat men alle gemaakt­
heid vermijden moec, cn datmen zich nimmer te 
ftijf ann de regels eener kunfte verbinden mag, 
vooral niet in het ftnk der taaien, waarop degefteld-
heid onzer ooren en tongen eenen ongsmeenen 
invloed heeft, en eenè zoetvloeiendheid ver-
e'ischt, die weieens den naauwkeurigflsn buiten 
't fpoor drijft der bülijklle regelen, (a) Ik voeg 
hier nog bij, dat de regel der zoetvloeiendheid 
bijzonder plaats in de maatelooze rede moet heb-
ben; het is overbekend, dat den Dichteren taal­
vrijheden vergund worden, die in het onrijm niet 
zonckr gemaaktheid doorgaan. 

De algemeenheid;- als de laatfte taalregel, he­
iraat in zodanig te fpellen als meest alle goede 
fchrijvers van zijnen tijd doen; en moet niet min 
dun de. vóór verklaarde regels ih achtgenomen wor­
den. 

Zo is men, bijvoorbeeld, nalanglettertwisten 
thans overeengekomen, de S eenen harden, en 
dp Z eenen zachten klank toetevoegen. Edoch 

in 

In de asnteekening over de fpelling in 't gemeen van 
liLAAS S T Y L S , beknopte aanleiding tot de kennis der fpel­
ling, fpraakdeelen cn zintekenen van de K E D E R D U I T S C H E 
TAAL § V, 
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in gevalle zekere fpelwijs geene algemeene goed­
keuring wegdraagt, mag men zodanig eene ver­
kiezen, die , of het meeste gebruikt wordt, of 
om bijzondere redenen verkiesbaarer voorkomt. 
Z o fchrijf ik G O D , L A N D , G E W A A G D enz. met 
eene D op het einde; omdat het grootfle gebruik 
mij hierin vóórgaat ; en&fchri j f L I C H C H A A M , met 
eene dubbele C H ; omdat .het algemeen gebruik 
der fchrijveren in de fpellinge van die woord ver-, 
deeld i s , en omdat ' ik bijzondere redenen heb 
waarom ik veel liever de gedubbelde cn dan 
de enkele , of C H G , o f G C H of GG verkies; waar­
van hierna. 

Toe dusverre van de fpelregelen in 't algemeen; 
laatenwe nu de eigenaardige fpelling aller letter­
merken in het bijzonder befehouwen. 

s. 

V a n de Klinkletteren. 

De klinkletters A , E , I , O en U worden en 
enkeld, en gekoppeld, en gepaard gebruikt; 
geenen noemtmen koppelklinkers, en dezen twee-
en drieklinkers ,• zo als bereids hiervóór is aange­
merkt. 

De enkele klinkers worden altoos, uithoofde 
van den fpelregel der kortheid, gebruikt, za 'er 
<reene reden voorhanden is waarom men dezelve 
koppele. Hierom fchrijft men niet 

D 4 VA*. 
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V A / D i R m a a r V A D E R . 

T n G E N S . T 1 Gi'.NS. 

IJPE . I P E . 

T c O R E N . l O K K N . 

N U U . N U . 

A. 

De enkele A is l a n g e n v ó ó r m o n d i g in het bo-

v e n f t a a n d e v o o r b e e l d V A D E R ; a l s m e d e in H \ -

G E L , H A M E R , S N A T E R , W A T E R , Z A L i G , Z W A ­

G E R , e n v e e l e a n d e r e w o o r d e n ; a l w a a r d e o p v o l ­

g e n d e m e d e k l i n k e r n i e t m e d e u i t g e l ' p r o k e n w o r d t ; 

m a a r tot d e v o l g e n d e l e t t e r g r e e p b e h o o r t . 

De e n k e l e A is kort e n a c h r e r m o n d i g , w a n ­

neer z i j m e t e e n e v o l g e n d e n m e d e k l i n k e r in een 
l e t t e r g r e e p w o r d t u r g e f p r o k e n ; a l s in 

A t , t F , B A D , B L A N K , K A M , K W A S T , P L A T , 

W A R M , e n z . 

Zij is ( o k v e e l m a a l e n k o r t i n d e o i r f p r o n k l i j k e 

woorden, e n l a n g i n h u n n e a f l e i d i n g e n ; als, 

B A D . B A D E N . DAK. DAKf-N. 

B L ' D . B L A D E N . D A L . D A L E N . 

D , , G . Dft( E N . G A T . G A T E N . 

ik L A O . Wij L A G E N . R A D . R A D £ . N . 

PAD • P A D E N . i k Z A G . Wij Z A G E N . 

jk SPRAK . W i j S P R A K E N , ik Z A T . w i j Z A T E N . enZ. 

De enkele A wordt ook veelmaalen in een E 
yerwisfeld; als, 

A N -
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A N G E L in H E N G E L SN L A N D in B E L E N D E N . 

D R A N K . D R E N K E N . S C H A N D . S C H L ' N I I I ; N . 

H A N D . B E H L N D I G . S t A N D . BE> I ElMDIG. 

K A M . R E M M E N . T ^ M , T f c M M E N . 

K R A N K . K R E N K E N . VAST . VfcSIfcN. 

L A N G . V E U L E N G E N . W A N D . W E N D E N . 

enz. 

Zo fchrijurnen ookonverfchül ig 

H A R T C n H E R T . 

S M A R T . S M E R T . 

S T A R . S T E R . 

S T A R K . S T L R K . 

V L A K . V L E K . 

E 

W i j hebben in de naastvoorafgaande Afdee-
l i n g , over de S P R A A K K Ü N D B aangemerkt dat 
wij vier bijzondere uitfpraaken aan de E geeven; 
naamlijk de hooge of vóórmondfche , de laagere 
o f rniddermondfche, de laage of achtermondfche, 
en de laagfte of dofte E . 

D e enkele hooge of vóórmondfche E . fcbrijfc-
men ; Eerftelijk , als zij op zich?e!ve alleen 
k l ink t , zonder met eenen voorafgaanden of op­
volgenden medeklinker verbonden te z i jn ; als i n , 

E D E L . E V E N I N G . 

E D I K . E V E N M A A T . 

D 5 £ K E L < . 
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E K E L . EVENAAREN. 
ELAND. E Z E L . 

Ten anderen, als zij, fchoon met eenen voor-
afgaanden medeklinker verbonden, eene letter­
greep zonder eenen namedeklinker uitmaakt; als 
blijkt in 

BEDE. K E T E N . SCHEMEREN. 

BEDELEN. L E D E N t . STEDEN. 

BOTER? MEDE. STEVIG. 

DEKEN. N E G E N . VI DER, 

GEVEL. PEKEL. ZETEL. 

H E M E L . R F G L L . ZEGEL, CDZ. 

Sommige Taalgeleerden gelijk de Heer 
EKNST ZEYDELAAR , Willen met WILLEM Sé W E L , 

datmen in deze gevallen, ten dienfte der uitheem-
fchen, de hooge of vóórmondfche E . met een 
toonmerk tckene; om dat de enkele E . bij ons 
tweeè'riij klanken heeft; als blijkt i n , 

cévEL en BEvéL. 

EZEL . GEZÉL. 

HEMEL . G E M E L D . 

Edoch, behalven dat de toonmerken bij ons 
niet zeer in gebruikt zijn, en het bezwaarlijk' 
blyft dezelve intevoeren, heeft gem. w. SÓWEL 

de STEMMAATKUNDE , een zaakiijk deel onzer T A A L . 

K U N D E , niet in aanmerking genomen, die ons 
echter leert dat de vóórlettergreepen BE en G E 
in de aangehaalde woorden B E V E L , GEZEL en 

G E -
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G E M S L D , regelnsaatig kort z i j n , en gevolgeüjk 
den fpraaktoon op de naastvolgende lettergreep 
vcrfchuift: zo heeft het werkwoord B E G ^ N A D I -

G E N twee voorvoegzeis, die beiden kor t , den 
toon op de derde- lettergreep N A doen vallen. 

De enkele langere of middenmondfche E fchrijïc 
men alleen in lettergreepen die met eenen op­
volgenden medeklinker uitgefproken worden; 
a l s , 

BKENGEN . K E R K . TREKKEN. 
DEKKEN . LETTER . ZWELLEN, enz. 

D e laage of achtermondfche E , die best met 
een omgeboogen toonmerk , of ook bij de 
Noordrhijnfchen door A E kan gefchreeven wor­
den vinden wij enkel in de woorden 

PÊREL, Of PAEREL, en wêRELD Of WAERELD. 

Overigens kennen wij het fchrijfgebruik der 
laagfte of doffe E uit de regelen der ftemmaat; 
waarvan in de volgende Afdeeiing. 

I 

De enkele hooge o f vóórmondfche I is bij ons 
weinig in gebruik; doorgaands vindtmenze op het 
einde der woorden door de J achtervolgd; als 
blijkt in 

H O V A E R D I J . B U R G E R I J , enz. 

Som-
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Sommigen echter, zo als A . M O O N E N , heb» 
benze enkel, op het: einde der naamwoorden, in­
dien 'er geenen fpraaktoon opvalt, en fchrijven, 

A K A D E M I . HISTORI . O U . 

BALI . K E V I . P E T E R S E L I » 

T A L I . L E U . S C H A L I . 

F O E L I . MALI . S T A A T S I . 

G L O R I . MERRI . T R A L I . enz. 

Doch anderen fchrijven deze korte uitgangen 
liever en beter met I E , aldus, 

A K A D E M I E . F A L I E . GLORIE. 

B A L I E . FOELIE . H I S T O R I E . 

Om dat men in 't meervoud zegt, A K A D E -

W M N , BALiéN, HiSTORïëN enz. 

Eenige anderen wederom verkiezen den uitgang 
IJ, en fchrijven 

F A L I J , G L O R I J , H I S T O R I J , O L I J , enz. 

Doch ten onrechte; want in den opgem. uit­
gang wordt de J in 't meervoudig getal niet ge­
hoord; men zegt niet G L o R i - J E N , maar G L O R I -

ëN. De fluit of ftaart J heeft in 'c eenvoud al­
leen plaats, als 'er den toon opvalt. Zo fchrijft-
men, in een omgekeerd geval, niet B U R G E R I J -

C N , maar B U R G E R I - J E N . 

De enkele laage of achtermondfchej heeftmen 
alleen in lettergreepen die met eenen opvolgen­
den medeklinker uitgefproken word en; als blijkt in 

DIK 
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P I K I PLÏCHT • VISCH. 

M I N . T I N . WIN^D enz; 

Deze enkele laage of achtermondfche I wordt 
ook met de hooge of vóórmondfche E afgewis» 
feld; zo als blijkt in 

L I D en LEDEN. 
SCHIP . S C H E P E N ; 

SPIT . SPETEJl. 

De enkele O heeft bij ons* zo als wij in de 
voorgaande Afdeeling bereids aangemerkt heb­
ben, drie verfchillende klanken, gelijk te hoe­
ren is in 

TOREN, BOM, STOK. 

De hooge of vóórmondfche O , als in T O R E N , 

heeft men in lettergreepen die door geenen me­
deklinker fluiten; als 

BODE . HOVEN OVER. 
; BODEM . LOVER . OVEN. 

BOVEN . MOGEN • TOREN. enZ. 

De laagere of middenmondfche O vindtmett 
voornaamlijk in lettergreepen die in de fchelklin-
kers L , M , N en R uitgaan; als, 

DOL . BROM . POND . MORREN. 

VOL • KOM . ZON . PORREN. 

Insgelijks veele anderen, die uitgaan in B en 
E ; als, 
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K N O B B E L . D O F . T R O F F E L . efiZ. 

Doch hiervan worden verfcheidene woorden 
uitgezonderd, die de laagfte of achtermondfche 

O hebben, gelijk blijkt in 

T O L . K Ó R L . ÓF. 

V O L G E N . STÓRM. ' Ó F F E R , 

R Ó L L E N . FÓKM. STÓF. 

VÓLK. ZÓRG. L Ó F . 

De laagfte of achtermondfche Ó vindtmen in 
lettergreepen, die in de Keel-Blaas- enStopklin-
kers eindigen; als, 

T R Ó G . K ÓFFER. K L O P . 

ZÓG. Ó F F E R . S i u P . 

KÓK. BLÓS. SPÓT. 

R Ó K . B R Ó S . S T R Ó T . 

Ëenige fpraakkonflenaars hebben gewild dat 
men deze laagfte of achtermondfche O van de laa-
gere of middenmondfche, door een toonmerk 
zoude onderfcheiden: doch ik zie hier weinig 
noodzaaklijkheid in. Immers zijn alle nederland-
fche gewesten in de uitfpraak dier klank verfchil­
lende O malkanderen gelijk; en uitheemfche lee­
ren zulks ligt door den verfchilienden uirgang der 
lettergreepen, zo als hier boven vermeld flaat. 

Eindelijk fiaat hier bij de O nog aantemeiken 
dat 
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dat zij fomtijds ia eene U verwisfeld wordt; als,, 
blijkt in , 

D O Ï . en D U L , 

KONNEN . KUNNEN. 
KONST . KUNST. 
WORP • WÜRP. 

U. 
De enkele booge of vóórmondfche U vindtmen 

in lettergreepen, alwaar zij op zich zelve, zon­
der achtervolgenden medeklinker wordt uitgefpro-
ken; als in , 

U . U X 1 E D E N . U S I N G E N . etlZ. 

E U . 

De laagere of middenmondfche U wordt door 
E U gefchreeven; als blijkt in 

BREUK . JEUKEN . SPREUK. 
G E U R . K E U K E N . T E U G . enz. 

Zij verwisfeit dikwijls met de O ; gelijk blijkt in 

DEUR VOOr D O O R . OPSPEUREN VCOr OPSPOÓREN. 
GREU- . G R O - . STEUREN . SlOCREN. 
NINGEN HINGEN 
HEUNIG . HOKIG . VEULEN . VOLEN. 
KEUNING . KONING. WEUNEN . WOONEN. 
LEUZE . LOOZE . ZEUMER. . ZOMER, 

M E U -
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M E U L I N « M O L E N . ZfcUN : ZOON* 

O E . 

D e halve medeklank O E fchrijft men in 

D O E N . K O E L . M O E D E R . 

G O E D . L O E R E N . Z O E N . enZ. 

Y . 

D e Y is eene Griekfche letter, die tNM*»» dat 
jy, dunne of naakte I genaamd wordt; waarvoor 
wij beter IJ fchrijven: zo als wij bereids in de 
eerfte Afdeelmg hebben aangemerkt: doch dir 
heeft alleenlijk plaats in eigene Nederduitfche 
woorden. In Griekfche woorden is het gevoe-
gelijker dat men haar behoude; als in 

CYPRES c E G T P T E . S Y L L A B E . 

C Y T t R . HYSOP . S Y N O D E , enz. 

% 
V a n de Koppelklinkeren. 

Meest alle Nederlandfche fchrijvers van benoor­
den den Rhijn koppelen alle klinkers, hoofdzaa-
kehjk. om denzelven eenen langen klank mede te 
deelen Die van bezuiden den Rhijn koppelen 
fiechts de E , I , en O ; en fchrijven voor A A en 
U U , de twee klanken A E en U E . 

, Bij-
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Bijkans alle onze SPRAAKONSTEN zijn met 
twistredenen opgevuld, welk fchrijfgebruik hier 
het beste z i j : ten K A T E alleen acht het van ge­
ringe waarde. 

Die voor de fpelling van A E en U E z i jn , om 
aldus de A en U in de uitfpraak te verlengen, 
beroepen zich op de ouden, die aldus gefpeld 
hebben. Zij zeggen verder dat het de aard derE 
is om eenen klinker te verlengen; zo als nog in 
den algemeenbehouden tweeklank I E bli jkt ; 
te meer om de welvoegelijkheids halve, aange­
merkt de A in eene verlengde uitfpraak allerge-
maklijkst op de E nederdaalt. H i e r voegt men 
bij dat de oorfpronklijke fpelling voor de A E 
plijt: want zo werdt bij voorbeeld, het aloude 
MANE eerst veranderd in MAN ' en M A ' N , en 
eindelijkin M A E N , en niet in M A A N . Zo heeft men 
ook van DAER ons ' E R , bij vooraf kapping van 
D v, overgehouden. 

Hiertegen zeggen de voorftaaners der kop . 
pelfpelling, dat de ouden zich in de verlenging aller 
klinkeren van de E bedienden; en dus fchreeven 

Aë voor AA Oè' voor oo en 
E ë . E E U ë . UU. 

Ië . 1 1 . 

En men vraagt met reden waarom men de ou­
den in 't eene min navolgt dan in 't andere. Zi j 
lochenen verder dat het de aard der E z i j , ora 
eenen klinker te verlengen; maar flellenterecht 

E dat 
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dat de E in ffeê van eenen zelfklank zuiver te 
verlengen, alleen tot het formen van eenen twee 
klank, die in alle gevallen lang is,dient: dat wij­
ders de ftemdaaling in het uitfpreeken van ee­
nen zelfklinker, die lang is , geenen taalregel 
maakt; overmits wij daarentegen drieklinkers heb­
ben, die na eenen verlengden klinker de uit­
fpraak verhoogt; zo als blijkt in A A I , O E I , O O I . 
Zy ontkennen verder dat de oorfpronglijke fpel­
ling voor de AE plijt: want, zeggen zij, waar­
om wil men dan ook niet dat men van, bij voor­
beeld, S C H O N E , S C H O N ' , S C H O E N in plaatfe van 
S C H O O N fchrijve? Eindelijk erkennen zij wel dat 
' E R van D A E R afdamt; maar achten teffens dat 
*£R van D E R , en D E R van D A E R afftamme, enz. 

Wat ook van alle deze voor- en tegenredenert 
zij , het is bekend dat de ouden den fpraaktrant 
van Vlaanderen, als toen de voornaamfte en bloei-
endfie provincie der Nederlanden zijnde, gevolgd 
hebben. De Vlaamingen hadden inmiddels, zo 
alsnog, geene waare verlengde klinkers; maar de 
twee klanken Aë, E ë , i ë , oè', en u ë , waarvan 
zij eiken letter bijzonder uitfpraken; zeggende, 
G A - ë N voor G A A N ; GE-ëN voor G E E N ; z i -ën 
voor Z I E N ; zo-ëN voor Z O O N en u - ë R voor U U R : 

doch geen lettermerk voor den klank der Itali-
aanfche, Spaanfche of Hoogduitfche U of 
Franfche OU hebbende, namen zij daartoe hun­
nen twee klinker O E , en fpelden, onderfcheids-

hal-
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halve, voor dezen tweeklinker dan 01 en dari 
O O . Terwij l anderen, naar de Franfche wijze, 
O U voor O E fchreevén. 

E d o c h , in 't algemeen fchreevén de Vlaamïn-
gen zodanig als zij fpraken, en andere kleinere 
en belendende Provinciën volgden hen daar flaaf-
lijk in na; tot dat in het einde der zestiende 
eeuwe de Provincie van Holland het bloeijendfte 
werdt, en tevens in goede fchrijvers uitmuntte. 
Toen , en niet eer, was men bedacht om ook dien 
aanneemehjkften taalregel te volgen, van te fchrij­
ven zodanig als men fpreekt. N u weet men dat 
de hoofdprovincie van eenen ftaat, doör den toe­
vloed der vreemdelingen, in vergelijking der be­
lendende landen, de minfte tweeklanken heeft; 
zo als ons zulks Parijs, Londen en Saxen in ver­
gelijking der buiten Provinciën van Frankrijk, E n ­
geland en Duirschland ten klaarften bewijzen; 
hierom verlengde men liever eenen korten k l in­
ker door verdubbeling o f koppel ing , dan de 
tweeklanken te gebruiken , die men wel in 
Vlaanderen en andere Zuidrijnfche gewesten; 
maar geenzins in de Noordrijnfche Nederlanden 
hoorde klinken; en ui tdien hoofdeis dkfpelver-
fchil niet te beflisfen: doch het beste is , hierin 
het algemeenfte gebruik der beste fchrijveren te 
volgen. 

E s AA. 
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A A . 

Schrijftmen dierhalven in 

A A M . D W A A L . ZWAARTE. 

AARD . K A A L . Z A A G . e t lZ . 

Alsmede jn. 

M A A N E N Van M A A N . H A A Z E N Van HAAS. 

K A A Z E N . KAAS. S T A A K E N . STAAK, en 

K L A A G E N . K L A A G i BRAADEN . BRAAD, 

RAAICEN . R A A K . WAAKEN . W A A K . 

Om dat, mijns dunkens, zo als ook bereids 
is aangemerkt, de letters, die in 't eenvoud der 
naamwoorden en in de gebiedende wijze der 
werkwoorden gevonden worden, in'tmeervoud, 
en in andere wij>zen, tijden en perfoonen moeten 
worden behouden: doch anderen, om aan den 
fpelregel der kortheid te voldoen, fchrijven 

M A N E N Van M A A N . HAZEN van HAAS. 

K A Z E N . K A A S . STAKEN . STAAK. 

KLAGEN . K L A A G B L A Z E N . BLAAS, 

R A K E N . R A A K K R A K E N . K R A A K . 

Doch de eerfte fpelwijze is regelmaatiger, en 
komt eenen uitheemfchen in het leeren onzer taaie 
meer te ftade. 
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E E . 

Schrijftmen in 

E E D . K L E E D . N E E F . 

F E E S T . L E E M . S T E E N . enZ. 

Eehalven dien, fchrijfctnen best de dubbelde 
E ook in het meervoud der naa:n« en werkwoor­
den,- als, , 

• STEENÜN Van STEEN. NEEPEN Van N E E P . 

WtEKEN . WEEK. P E E R E N . P E E R . 

Wij S P R E E K E N . ik S P R E E K , wij B E G E E R E N . ik B E G E E R . 

Zij S T E E K E N . ik S T E E K . Zij W R E E K Ë N . ik WRiEK. 

enz. 

Anderen begeeren dat men zulke meervoudige 
naam - en werkwoorden met eene enkele E fcbrij-
v e ; als , 

S T E N E N . N E P E N . wij S P R E K E N . Wij B E G E R E N . 

W E K E N • P E R E N . zij S T E K E N , zij W R E K E M . 

Doch deze bekorting flrijdt met de regelmaa-
tige taaiafleiding, zo als bereids onder den letter 
A en elders is opgemerkt. Buiten dien kunnen 
wij door deze regelmaatige fpelwijze veele eens­
luidende woorden van verfchillende betekenisfen 
onderfcheiden; zo als w. SE W E L in deze volgende 
fpreuken aanwijst, 

„ Daar G E B R E E K E N aan hem geene G E B R E K E N . 

E 3 „ 't Is 
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'tTs n)ode!oos te B E V E E L E N , alsraen de BE-

5 , VELTIN niet na komt. 
„ De beftraate WEGEN zijn hard, en de ftee-

„ nen die 'er liggen WEEGEN zwaar. 
„ ïk BÏKEN dat die BEEKEN zuiver water heb-

„ ben. 
E . ZEYDPLAAR voegt 'er in zijne Neder-

diiitfchefpraakkorist nog de volgende fpreuken bij. 
„ In ZEVEN dagen moet gij dat meel Z E E V E N . 

„ De geenen die BEDELEN moet men BBDEE-
» L E N . 

„ Hij houdt veel van B E K E R E N ; maar niet van 
„ Zich te BEKEEREN. 

„ Hij begint zich te B E T E R E N , en zal mijt» 
„ fehip BETEEREN. 

„ Mijn PEETER heet P E T E R . 

Daar zijn 'er die, om den nadruk der uit-
|praak, in dit geval, fchrijven 

BSEDELEN voor B E D E L E N . 

BKETEREN . BETEREN. 

TütKEN . TEKEN. 

Dwingende dus de leezing op den gedubhelden 
klinker, die altoos lang, gevolglijk den fpraak­
toon ontvangen moet: doch ik acht een koppel-
klinker in deze gevallen geheel onnoodig en ftrij-
cjig met den fpelregel der kortheid , aangemerkt 
Kjen uit de STEMMAAT weet dat de uitgangen 

9* 
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E N in T E K E N , E L E N in BEDELEN en EREN in B E ­

TEREN immer kort zijn, en uit dien hoofde den 
toonval op het eerst voorafgaande zaaklijke deel 
moet werpen. 

IJ . 

Speltmen in 

MIJN. DRIJVEN. MIJ. HIJ. 

ZIJN, WJF. GIJ. VRIJ. enz. 

Het onderfcheid der fpelling van IJ niet EI is 
reeds in de voorgaande Afdeeling afgehandeld} 
het welke hier niets meer overlaat te zeggen. 

0 0 . 

Moetmen fpellen in 

BOOM. BROOD. OOR. 

BOOS. STROOM, ZOON, enz. 

Men behoudtze ook, gelijk de gekoppelde 
A A , E E en uu, in het meervoud der naam- en 
werkwoorden, die wij in het eenvoud niet kunnen 
misfen; als 

BOOMEN van BOOM. BROODEN Van BROOD. 

STROOMEN . STROOM. DROOMEN '. DROOM. 

wij HOOREN . ik HOOR. wij HOOPEN . ik HOOP. 

zij STOOREN . ik STOOR. Zij Z O O M E N , ik ZOOM. 

E 4 D < * 
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Deze geregelde afleiding veroorzaakt dat wij 

door de fpelling onderfcheid maaken tusfchen 

G O O T E N van G O O T en G O T E N van G O T . 

F O O T E N . P O O T . P O T E N . P O T . 

L O O T E N . L O O T . L O T L N . L O T . 

S L O O T E N . S L O O T . S L O T E N . S L O T . 

Zo onderfcheidt men ook 

K O O P E R . Emptor van K O P E R . Aes. 
T O O R N . Ira . T O R E N . Turris. 
V O O R E N . ' Antea . V O O R N . Truta, 

U U . 
Speltmen in 

B U U R . G U U R . M U U R . 

D U U R . H U U R . Z U U R . enz. 

Men behoudt de gekoppelde U U ook, even 
als de A A , E E en 0 0 , in 't meervoud der 
naam- en werkwoorden, wier eenvoud daarmede 
gefchreeven worden; als, 

B U U R E N van B U U R . H U U R E N van H U U R . 

M U U R E N . M U U R . V U U R E N . V U U R . 

Wij H U U R E N . ik H U U R . w i j D U U R E N . ik D U U R . 

£ij S T U U R E N , ik S T U U R . Zij V U U R E N . ik V U U R . 

s-
Van de twee- en drieklinkeren. 

Wij hebben in 't Nederduksch drie foorten 
van 
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van twee- en drieklinkeren, in aanzien hunner uit» 
gangen; als in E , I en U : zo als blijkt i n de vol­
gende voorbeelden, 

A E i n S T A E R T . A I in H A I R . A U in P A U S . 

I E . Z I E N . E I . E I N D E , O U . G O U D . 

A A I . B A A I D E . A A U . B L A A U W E . 

O E I . BLOEIDT. E E U . LELUW. 
O O I . STROOIT. I E U . NIEUW. 

Waar men noch de tweeklinkers E U en O E 
bijvoegt: doch dezen bekleden, uitgebrek der 
lettermerken de plaats van zelf klanken; gelijk 
ook alle onze twee- en drieklinkers geene twee-
en drieklanken uitmaaken; maar of tot verlen­
ging eens klinkers, gelijk de A E en I E of tot de 
tweevoudige fluiting in J en W dienen; zo als 
wij bereids in de voorgaande Afdeeling hebben 
aangemerkt: want de. 

A E . 

Dient bij de Zuidrhijnfche Nederlanders voor 
de verlengde A ; en bij de Noordrhijnfche voor de 

A A A 

laagfte o f achtermondfche E en E E . Hieruit volgt 
verder dat de fpellers van A E voor A A , onder-

A A A 

fcheidshalve, de E en E E in plaatfe van A E 
moeten fchrijven in de woorden W C S E L D péeRD, 
srêeKT enz, daar de fpellers der gekoppeldeklin-

E 5 ke-
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keren gevöeglijker kunnen doen door A E cn 
fchrijven W A E R E L D , P A E R D , S T A E R T , enz» 

I E . 

Is bij de Zuidrhijnfche Nederlanders een twee­
klank, zeggende; bij voorbeeld Z i - ë N in fteê" 
van ZIIN ; doch bij de Noordrhijnfchen een ver­
lengde I. Daarom hebben fommigen gewild dat 
men I I , in plaats van I E , in Z I E N , I E D E R , V I E R 

enz. zoude fchrijven; edoch het algemeen ge­
bruik heeft zulks niet aangenomen. 

AI en AIJ. 

Schrijftmen in A I ! M A I J , enz. alsmede VOQÏ 

de lange A in A I R en H A I R . 

E I en EIJ. 

Heeftmen in 

E I N D E , V L E I J . 

H E I L . SPREIJ enz. 

Waarmen verder de EI en EIJ te gebruiken 
hebbe isin de voorgaande Afdeeling aange weezen. 

A A I en AATJ, OEI en OEIJ , OOI en OOIJ. 

Deze drieklinkers fpehmen in 

K R A A I D E . M O I T E . G O O I D E . 

K A A I ] . M O E I J . KOOIT, enz. 
A U . 
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A U . 
Deze tweeklank vind ik alleen in het naam­

woord P A U S . In andere woorden die met dezen 
klank vermaatfehapt z i jn , fchrijft men of A A U en 
A A U , of ou en ouw. 

O U en O U W . 

Schrijftmen in 
G O U D , K O U D , Z O U T , V R O U W enz. 

' D e U in dezen tweeklinker is fomtijds hier 
met de L der ouden verwisfeld; want 

G O U D komt van G O L D , 

K O U D . K O L D . 

Z O U T . Z O L T . 

S C H O U T . S C H O L T , enz. 

A A U en A A U W , E E U en E E U W , 
Ï E U en I E U W . 

Heeftmen in 
K L A A U - W E N , E E U - W E N . KïEU-WEtf. 

S N A A U W . . S N E E U W - N I E U W . 

Waarom men de twee-en drieklinkers, die in 
I en U eindigen hier op het einde der woorden 
met J en W gefchreeven worden blijkt uit de 
yoorige Afdeeling. 

5-
Van de Medeklinkeren. 

Aldus genoemd, om dat zij met de zelfklin-
ke-



k e r e n en twee- en d r i ek l inke ren m e d e k l i n k e n ; 
In 't algemeen kan men h ie r aanmerken dat w i j 
i^deren medeklinker zijne bepaalde uitfpraak, i n al­
le gevallen, zo veel mogelijk, laaten b e h o u d e n , 
en dus de vermaatfchnpten niet l i g t dan o m ge-
w i g t i g e redenen v e r w i s f e i e n : g e l i j k nader zal 
b l i j k e n . 

B . 

Is een vermaatfchapte medek l inke r met de P ; 

zo als b l i jk t i n 

BAD met P A D . BRAAD met PRAAT. 
B E E N . P E E N . K R A B . K R A P . 

BIJL . PIJL. S L A B . SLAP.' 

B L A D . P L A T . S L I B . SLIP. 

SCHliAB . SCHRAP. TOB . TOP. 

M e n fchrijft haar in 

B A K . BEDERF. BESTEK. 

BAL. BEDRYF. BESTIER, enZ. 

Zi j w o r d t g e d u b b e l d in 

EBBE. GRABBELEN. RABBELEN. 

HEBBEN. SCHRABBEN. RIBBEN, enZ. 

E n is o v e r t o l l i g in 

E M B D E N VOOr EMDEN, en H E M B D VOOr H E M D . 

c 
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C 

Is eene Jatijnfche letter, en t w e e v o u d i g in 
uitfpraak; l u idende als S vóór de k l inkers E , I 
en Y , en als K vóór de ove r ige k l i n k e r s A , O 
en U ; alsmede vóór alle m e d e k l i n k e r s ; ge l i jk 

b l i j k t i n 

C E D E R , l eesSEDER. CAPITTEE lees KAPITTEL» 

CICHOREIJ , .SICHOREY. CONCÏL1E . KONSILIE. 

C Y P R E S , . S I P R C S . C U R E R E N . K U R E R E N . 

C L A U D I Ü S lees K L A U D I U S . 

cNJÉstJè. • K N ê s u s . 
CRATES . K R A T E S . 

De C voor A , O en U verandert bi j Spaan-
Tchen en Franfcben haaren gewoonen k l ank v a n 

K i n S, z o z i j me t eene omgekee rde C , d ie 

men Cedille noemt, onderfchreeven w o r d t ; als 
blijkt i n . 

J A R C AR lees S A R S A R . PRONONCA. lees PRONONSA. 
C C C O B R A . S O S O W R A . COMMENCONS . K O M M A N • 

SONS. 

• C U C A R • SOES AR. C O N C U T . K O N S U U T . 

Sommige Nederlandfche fp raakkundigen f c h r i j ­

ven in n a v o l g i n g deze Cedille vóór de IJ o f Y ; 
als in de w o o r d e n 

C Y F -
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C Y T E R t C Y T S , F L E R E C Y N , F R A N C Y N enZ. 

Doch overtollig; vermits de gemelde Cedille 
riet gebruikt wordt dan vóór de A , O en U om 
den klank der C ais K , in dien van S te verande­
ren : de sC vóór de IJ of Y klinkt, naar het uit­
heemfche taalgebruik, van zelve als eene S} 
zonder dat hier eene Cedille te pas komt. 

Andere taalgeleerden willen dat men de C , 
als eene uitheemfche letter, uit het Nederduitse» 
vérbanne, en dat men voor haar dan een S en 
dan eene K gebruike, Ik Hem tce dat zulks plaats 
kan hebben in zuivere Nederduitfche, en ook 
vremde woorden, die bij ons ingelijfd en gewet­
tigd zijn: edoch in zuivere Latijnfche naamwoor­
den, die nog hunnen eigen uitgang behouden heb­
ben , acht ik het beter dat men zich van de oor-
Iprongüjke taalletteren bediene; fchrijvende 

C O R N E L I S en K R E L I S . C A T H A R I N A en K A A T J E . 

CASPARUS en K A S P I R . C O N R A D U S en K O N R A A D . 

In 't fchrijven der uitheemfche naamwoorden 
moet men in 't algemeen bedacht zijn, uit welk 
éene taaie zodanig een woord ontleend zij; ten 
einde de taalëigene letters te künnen gebruiken.' 
Zo fchrijfemen; bijvoorbeeld, 

J A K O B van het Hebreeuwfche 3pj/\ cn 
J A C 0 3 U 5 van het Griekfche 

CH, 
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C H . 

Is een Griekfche X of die Cht genoemd 
wordt. Zij is, gelijk men ziet in de oorfpronk-
lijke taaie, een enkel lettermerk, die door de 
Romeinen in veele Naam- en Konstwoorden is 
overgenomen; doch geen enkel lettermerk heb­
bende , om den klank dier % uittedrukken, na­
men zij 'er de C H , i n de uitfpraak K H , toe; als 
den klank van gem. Grieklchen letter bij ben het 
maste komende. Wij hebbenze vervolgens den 
Latijnen ontleend om eene harde G uitteLeel-
den , die wij hoorden in L O C H E N E N , L A C H -

C H E N , L I C H C H A A M enz. En 'er dus ook twee mede­
klinkers van gemaakt; welke thans de Hoogduit-
fchers te recht bij malkanderen vlechten, en als 
tot eenen letter vormen. 

Gelijk wij dan bijkans alle medeklinkers dubbe­
len; als blijkt in S C H U B B E N , H A D D E N , K E F F E N , 

V L U G G E N , H O K K E N , D O L L E N , N I M M E R , T O N N E N , 

PAPPf.N, N A R R E N , P L A S S E N , Z E T T E N ; ZO dubbel 
ik ook de C H , als een enkele medeklinker in 
bij voorbeeld 

L A C H C H E N , W I C H C H E L E N , K A C H C H E L . enZ. 

Deze fpelling fchijnt eenigermaate met het 
heerfchende gebruik te ftrijden; doch voldoet 
te meer aan de waare uitfpraak, die wij nimmer 
in eene goede fpelwijze uit het oog mogen ver­
liezen. Ook is hieromtrent het fpelgebruik nog 

al-
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algemeen, noch eenpaarig: Sommigen fchrijven, 
bijvoorbeeld, L I C H A A M , fommigen L I G G A A M , dezs 
L I C H G A A M en geenen L I G C H A A M , en weer anderen 
L I G H A A M , doch geene dezer fpelwijzen voldoetaan 
de uitfpraak van 't woord; want, 

| L I E - C H A A M of als 

L I C H A A M luidt als > L I C H - Ü A M , of als 
J L I K - H A A M . 

L I G - G A A M is te zacht gefpeld. 
L I C H - G A A M en 1 zijn beiden oneigen om uit-
L I G - C H A A M j tefpreeken. 
L I G - H A A M , geeft den klank van het woord 

niet. 

Dus blijft 'er niet over dan 't gemelde woord 
met eene gedubbelde C H te fchrijven, wi l men 
aan derzelver waare en algemeene uitfpraak vol­
doen : want hij die eeniger maate kiefche ooren 
heeft, hoort duidelijk genoeg dat de harde eind-
Jceelklank. der eerfte lettergreep L I C H , even flerk 
luidende is als de harde vóórkeelklank der laatfte 
lettergreepe C H A A M . 

Sommige fpraakkundigen hebben de C H uit bet 
Nederduksch willen verbannen, om zich alleen 
van d e G 'te bedienen: doch zulks vind ik ftrijdig 
tegen beiden ons aangenomen gebruik, en ons re-
gelmaatig taaleigen. Tegen -ons aangenomen ge­
bruik , en om dat wijze niet kunnen misfen in de 
fpelling der woorden mét S C H , en om dat de beste 
oude en nieuwe fchrijvers aich immer van de-

zel-
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zelve bediend hebben; tegen ons regelmaatig taai* 
eigen, het welke vordert dat wij alle verfchillen­
de medeklanken , door verfchillende lettermer­
ken moeten uitbeelden. Dat nu de klank der C H 
met dien der G merkelijk verfchilt, blijk uit het 
volgende voorbeeld; 

ik L A C H ' E R O M , luidt als, ik L A C H - C H E R Ö M , ert 
ik LAG 'ER O P , als, ik LAGGERÖP , enz. 

Behalfen in de opgemelde en foortgelijke 
woorden, daar de C H een harder keelklinker is 
dan de G , vindtmen haar meestal nog vóór 
de fluit T ; als in L I C H T , T O C H T , V R U C H T , 

enz. om dat de harde fluit T eenen even harderi 
keelklank vóór zich eischt; doch hiervan worden 
uitgezonderd de afgeleide woorden, die oor-
fpronklijk met G gefchreeven worden; als zijn 

DRAGT , en niet D R A C H T , van DRAAGEN. 

Het D E U G T , het D E U C H T , DEUGEN. 

J A G T , J A C H T , JAAGEN» 

Ik L A G , ik L A C H , LEGGEN. 

K L A G T , K L A C H T , K L A A G E N . 

M A Ö T , M A C H T , MOGEN. 

P L A G T , PLACHT, P L E E G E N , enZ*. 

Sommige fchrijvers van benoorden den Rhijn ,• 
hebben , naar hunnen zachten fpraakaart, de 
C H ge wraakt, achter de woorden die, volgends de 

F al-
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algemeene landtaal, in S C H eindigen, fchrij» 
vende 

MENS VOOr MEMSCH. VLEES VOOr VLEESCII. 

. VERS VERSCH. WENS WENSCH; 

doch zijn hierin niet te volgen, zo men voor het 
algemeen wil fchrijven. Door het Nederduksch 
verflaat men de algemeene landtaal, en niet de taal 
van eeuig bijzonder landfchap, als H O L L A N D , a l-
waarmen, wel is waar, de C K , welluidendheids 
en kortheidshalve, zeldzaam hoort klinken; doch 
dit heeft geen plaats in alle andere, zo noord -
fche als zuidelijke gewesten, alwaar men haar 
in alle gevallen hoort , en waarom daarmede ook 
moet gefchreeven worden. 

Veeleo gebruiken de C H in naamwoorden 
die van het Grieksch afftaramen; anderen de 
K ; fchrijven de 

KRISTEN. CHRISTEN. 

K R I S T U S . CHRISTUS. 

KRISTOFFEL. CHi'.IsrOFFEL. 

Ik acht dat men in dit geval de C H moet be­
houden in naamwoorden die hunnen oorfpronk-
hjken uitgang nog hebben; als, C H R I S T Ü S , C H R I S T O P -

P H O R U S ; doch in ingelijfde woorden, als K R I S ­

T E N , K R I S T E N D O M , K R I S T O F F E L enz. acht i k , 
dae 
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dat men, om aan de uitfpraake te voldoen } de C H 
in K moet veranderen. 

t>, 

hoortraen in 'c begin der woorden 

DAK. DIK. D U C H T E N . 

D E K . DOCH. D W A N G , enZ. 

Ook in 't midden van 

BIDDEN. REDDEN W E D D E N , enZ. 

E n op het einde van, 

ik HAD . dat ik HADD' , 

WORD. WORD'. 

Doch in naamwoorden heeft zij eene drievou­
dige fpelling; want veelenfpellen, bijvoorbeeld, 
ANTWOORD met eene D op 'e einde, om in 
dezelve het meervoud aantetoonen ; anderen 
fpellen ^NTWOORT met eene T op 't e inde, om 
de gewoone uitfpraak in te volgen; en weder 
anderen fpellen ANTWOORDT met D T , om aan 
beide opgernelde inzichten teffens te voldoen. 

Z i j die voor de fpelling der T op het einde 
der naam- w e r k - e n deelwoorden .ijveren, ge­
lijk MOONSN en NYLOS , beroepen zich op de 
uitfpraak, en houden te recht ( taandedat men, 
bijvoorbeeld, in de woorden L A N T , P A Ï , G O E T , 

F a GUT„ 



( U ) 

O U T , hij WORDT, SMEEDT, BCMINNENT, G E E . 

V E N T , GEVLEIT, BEZORGT enz. op het einde 
geene D ; maar eene T hoort. Zeker is het, 
dat hij die eenige kennis der uitheemfche taaien, 
in welken fomtijds de D op het einde eeniger 
woorden gevonden wordt, heeft, en naauwkeurig 
opmerkt hoe zacht zij bij de Franfchen in Ac-
cord, Marchand; bij de Spaanfchen in Verdad, 
Vimtd, en bij de Engelfchen in I had had,eau 
klinkt; zeker, zeg ik, zal hij, door de verge­
lijking diens zachten klanks met onzen uitgang, 
overtuigd worden, dat in de opgeroeide en 
foortgeïijke naam- werk- en deelwoorden geene 
zachte D , maar wel eene harde T gehoord 
wordt. Behalven dien kunnen wij zulks ontwaa-
ren door de opvolging van een woord, dat met 
eenen zelfklinker begint; want 

Slaa de H A N T 'ER aan, luidt als, 
Slaa de HANTTER aan; 

daar anders,' zo het woord H A N T met eene 
fluit D moest gefpeld worden, 

Slaa de HAND 'ER aan, zou luiden als, 
Slaa de HANDDER aan. 

Nu zal geen geboren Nederlander zeggen, 
Slaa de HANDDER aan; maar wel Slaa de H A N T ­

TER aan, en dus bewijst hier de algemeene 
uitfpraak dat wij HANT met geene D ; maar 

met 
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met eene T moeten fluiten. Wij hebben ech­
ter veele werkwoorden die in den eerfren per­
foon van den tegenwoordigen tijd der aantoo-
nende wijze ,eene D op het einde hebben; maar 
alsdan klinkt zij zo zacht, dat zij naauwlijks in 
de gemeenzaame fpraake gehoord wordt; dus zegt 
men gewoonlijk, 

Ik WOR zwakker, voor, Ik WORD zwakker. 
Ik HOUW het vast, voor, Ik HOUD het vast. 

De voorftaaners van de fpelünge der fluit T 
zeggen wijders, dat men moet fchrijven zo als 
men fpreekt; dat onze naamwoorden eer met 
eenen harden dan zachten medeklank eindigen; 
en dat, gelijk de harde fluit F en S in 't een-
voud, na eenen langen klinker en twee- en drie­
klinkers, in 't meervoud in eene zachte letter-
greepöpenende V en Z veranderen, alzo ook de 
harde fluit T van 't eenvoud in eene zachte D van 
'c meervoud verwandelen moet. 

Hier tegen zeggen de voorftaaners van de fpel-
linge der fluit D in naam- en werkwoorden, die 
in 't meervoud of in een gebogen geval eene 
D vereifchen, dat niet altijd de fluit D als eene 
T klinkt; gelijk blijkt, bij voorbeeld, in 

Het RAT opwinden, dat luidt als, HetiiAD opwinden. 
L A N T S M A N , als LANDSMAN of LANSMAN. 

F 3 S'LANTS 
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HLAKTSSchip,luidt als'sLANDs- o f 'SLANSSchip. 

Het geene echter met de algemeene uitfpraake 
niet ftrookt. 

Dat wijders de fpelling met de fluit D den 
uitheemfchen te ftade komt, ziende dat van het 
eenvoud 

L A N D komt L A N D E N . Van L E E V E N D komt L E E V E N D E . 

H A N D / H A N D E N . G E E V E N D . G E E V E N D E . 

G O E D . G O E D E N . B E L E I D . B E L E I D E . 

O U D . O U D E N . G E V L E I D . G E V L E I D E . 

Terwi j l men nog daarenboven, door deze fpel-
wijze veele naam- en werkwoorden naar hunne 
verfchillende betekenis kan onderfcheiden; zo 
als blijkt in 

A A R D . Terra, en A A R T . Ger.ium propriet as. 
A A R D E N . FiSiile. A A R T E N . Simulare. 
A R E N D . Aquila. A R E N T . Nomen proprium. 
E L D . Cubile. B E T . PJus* 
B L O O D . Timidus. B L O O T . Nudus. 
B O N D . Fosdus. B O N T . Discolor. 
B O N P . Ligebam. B O N T . Pellitus. 
B O O D . Gfferebani. B O O T . Navicula. 
B O O R D . Margo. B O O R T . Terehrat. 
B O D . Oblatum. B O T . Hebes, Pasfer. 
D E U G D . Virtus. D E U G T . Valet. 
G A D . Nomen G A T . Foramcn. 

proprium . 
G E M O E D . Confcientia. G E M O E T . Obviam. 

G E -
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G E S C H U D . 

G E W E D . 

G O D . 

G R A A D . 

H A * . D . 

HOIiD. 
HOUOÏ.N. 

K.QÜ;>. 

L A A D E N . 

L I E D . 

L O O D . 

L Q O D E N . 

L U I D . 

M I L D . 

M O E D -

M Y D E N . 

N O O D . 

O O R D . 

POND. 
R A A D . 

R A D . 

R E E D . 

R E E O £ N . 

R I E D . 

S N O O D . 

S P E L D . 

VLIRDEN. 
VL00E2N. 

WAND. 

W E D . 

Qitasfatus, i 
Certatus. 
Deus. 
Gradus. 
Durus. 
Canis. 
Tenere. 
Frigidus. 
Onerare. 
Canticum. 
Plumbum, 
Plumbeus. 
Clarus. 
Liberaüs. 
Animus. 
F hare. 
Pcfïculum'. 
Pïaga. 
Lipra, As. 
Senatus. 
Rota? 
EquUabam. 
Parare. 
Co'nfulabam 
Fraudulenti 
Acicula. 
Fugere. 
Fugisbant. 
Panes. 
Aquarium. 

iïl GESCHUT. 
G E W E T . 

G O T . J 

G R A A T . 

H A R T . 

KONT. 
H O U T E N . 

KOUT. 
L A A T E N . 

L I E T . 

L O • T . 

LOOTENi 
LUIT. 
M I L T . 

MOET. 
M Y T E N . 

N O O T . 

O O R T . 

P O N T . 

RAAT. 
R A T . 

R E E T . 

R 3 E T 2 N . 

. R I E T . 

IS. S N O O T . 

SP2LT. 
VLIETEN. 

V L O O T E N . 

WANT. 
W I T . 

F 4 

Catapuïea. 
Acutus. 
Vomen proprium. 
Spina. 
Cor. 
Fluvius. 
Ligna. 
Sermo. 
Sinere. 
Sinebat. 
Frutex. 
Fruticès. 
Ciibara. 
Splen. 
Coa&us% vis. 
Acari. 
Nux. 
Quadrans. 
Ponto. 
Spina. 
Mus. 
Dhfilkbam. 
Rima. 
Arundo. 
Emungebam, 
Zea, Alica. 
Fluere. 
Clasfes. 
Manica. 
Lex. 

WILD 
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WILD. Ferus en WILT gij? Visnet. 
ZWEED. Suecius. ZWEET. Sudor. (a) 

Andere taalkundigen trachten dit fchrijfver-
fchil te beflisfen, met aan beiden, de uitfpraake 
en de afleidinge, te voldoen door 't fpellen van D T 
in plaatfe van T of D , en fchrijven 

GODT. DENKENDT. RELEIDT. 

GOEDT. SPREEKENDT, GEVLEIDT. 

Doch dit is tegen den regel der kortheid ge­
zondigd , en wordt daarom van weinigen gevolgd. 
De D T fchrijftmen echter in den tweeden en der­
den perfoon der werkwoorden, die een enkele 
of gedubbelde D hebben, waarvan hiervoor 
meer over den fchrijfregel der kortheid. 

Daar men nu van deze drievoudige fpelling. 
wijze de beste moet verkiezen, en ieder zijne vol-
ftandige reden voor zich heeft, acht ik veiligst, 
naar den bekenden regel, Semiendum cum doclis, 
ïoquendo cum vulgo, het meest heerfchende ge­
bruik der geleerden te volgen; en dat fchijnt, 
deels om de regelmaatige afleidingen, deelsom 
den zachten fpreektrant van Holland, als hoofde 
provincie, te volgen, voor de fpelling met de fluit 
D te zijn. 

F, 

(« ) Zie de'NIDErtDUlTSCHE SPRA/KKONST van E. ZEïOX, 
| 4Aa op de ietter D, Bltdz. 7a, 
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F , 

is een vermaatfchapte medeklinker met de 
V ; doch harder in de uitfpraake; zo als blijkt in 

FAAM. 
FEEST. 

FEIL. 

FEIL. 
F E I L E N . 

F E I L E N . 

FEIT. 

FEL. 
FEL. 
FIER. 

Veelen gebruiken de F voor P H in woorden 
die van het Grieksch afdammen; als, 

F I L A D E L F U S VOOr P H I L A D E L P H U S . 

FILIPPÜS. F H I L I P P U S . 

F I L O S O O F . P H I L O S O O P H , enz. 

D o c h , mijns erachtens is het best in deze en 
foortgelijke griekfche woorden de P H te be­
houden, om te meer aan de zuivere uitfpraake 
te voldoen ; want de P H klinkt niet als F , 
maar als eene P , verzeld van een blaazend 
gelisp, zo als wij in de '3, j , n en n der 
Hebreëren, en in de B , r , A , en © der Grieken 

F $ hoo* 

Fama ei 
Feria. 
Error. 
Peniculus. 
Errare. 
Verrere. 
Facinus. 
Savus. 
Fort is. 
Ferox. 

I VAAM, 

VEEST. 

VEIL. 

VEIL. 

VEILEN. 

VIJLEN. 

VE1T. 

VEL. 

V E L . 

VIER. 

Orgyia. 
Crepitus. 
Hedera. 
Venalis. 
Venditare. 
Limare. 
Panaritium» 
Pagina. 
Cutis, corium. 
Quatuor. 
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hooren, en daarom te recht door de B H , G H , 
D H en T H worden uitgebeeld. 

G , 
fchrijftmen in 

G A L . A R G . 

G E L D . B E R G . 

G O U D . S L A G , enz. 

Zij wordt achter de N gevoegd om den zachten 
neusklank aan te duiden; als blijkt in 

B A N G . R I N G . J O N G . 

D W A N G . D W I N G E N . J R O N G E N , enz. 

In dit geval wisfelt de G met. K , en maakt 
met de vonrafgnande N den harden neusklank 
N K , die gebruikt wordt voor eenen volgenden 
medeklinkerzo fchrijfcmsn 

J O N K M A N , VOOr J O N G M A N , VanjONG. 

O O R S P R O N K L Y K voor O O R S P R C N G L Y K van O O R ­

S P R O N G . 

Doch zo een zelfklinker volgt is de zachte 
neusklank N G gsene verandering onderhevig; 
als blijkt in 

J O N G E N van J O N G . L A N G O O R van L A N G en O O R . 

K O N I N G E N van K O N I N G . T O E G A : ; G A C H T I G . T O E G A N G . 

H , 

- vindt men in'tNederduicjch alleenlijk in het be­
gin der lettergreepen; als bij voorbeeld in 

H A N D , 
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H A N D . H O O R E N . BEHOOR E N . 

H E L M , H Y . BEHEJNEN. 

H I T T E . HUUR.. G E H A A T , enZ. 

Sommigen gebruiken nog de H achter de G 
in D A G H , H E G H , V L A G H , W E G H enz. doch over­
tollig: het geluid der H wordt achter de G niet 
gehoord; ook is de Galleen volftandig genoeg 
om den waaren klank dier woorden aanteduiden. 

De Ouden fchreevén ook de H achter de G , 
gelijk de Italiaanen vóór de klinkers E , I en 
IJ, nog doen , om aantetoonendat de G alsdan neit 
als DSJof SJ; maar als vóór de klinkers A , 0 , U 
en andere medeklinkers, luidt. Doch alzo de 
G bij ons geenen tweevoudigen klank, gelijk bij 
de Italiaanen en Franfchen, heeft, is de H in 
diergelijke gevallen achter de G geplaatst, over­
tollig. 

In Hebreeuwfche en Griekfche naamwoorden 
fchrijft men de H achter verfcheidene medeklin­
kers, om een zeker bijgeblaas aanteduiden; alt 
achter 

B voor 3 i n j o B H , J O A B H , N A D A B H . 

P £j, P H A N U E L : P H A R A O . 

T ]"»• T H A M A R . N A T H A N . M E P H I B O S E T M . 

C X. CHRISTUS. CHRYSOSTOMUS. 

P 
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P n, P H I L O P H I L I P P U S . 

T © • T H E T I S . T H E M A . T H E O C R I J T , enz. 

Zo fchrijftmen ook de Hebreeuwfche , of 
H , op hec einde van fommige naamwoorden; als, 

J E H O V A H . J E S A Ü H , enz. 

doch ten onrechte; overmits de n , of H , in de­
ze woorden eene rustende letter is , en men 
dezelve niet leest, zo geen klinker daarbij, of 
Mappik daar binnen gevonden wordt. 

h 
fpeltmen in 

J A K . J E U G D . J O K . 

J A S . J I C H T , J U R K , enz. 

Deze medeklinker is eigenlijk de Hebreeuw­
fche J O D (•), en moet deswegen in alle eigene 
naamwoorden, die van gemelde taaie over­
genomen zijn , behouden worden. Doch dit 
heeft geene plaats in zuivere Griekfche naam­
woorden; overmits de Grieken geenen meden-
klinker J , maar Hechts eenen klinker I , 'iSr*, 

hebben, die niet in verbindinge met eenen op­
volgenden klinker; maar op zichzelven , als eene 
bijzondere lettergreep wordt uitgefproken. 

Da 
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De J wisfelt ook fomtijds met de G; (als 
blijkt in 

A N J E L I E R en A N G E L l E R j 

J E N E V E R G i i N E V E R , enz. 

De reden hiervan is, om dat, in opgemelde 
woorden, de J klinkt als de Franfche J of G voor 
E en I: daar zij fchijnen den Franfchen ontleend 
te zijn. 

Op eene gelijke wijze hebben wij hun den uit­
gang A G E ontleend, die door de beste Nederlandfche 
fchrijvers met AADJE gefpeld wordt; zoals blijkt in 

BOSCHAADJE. PAKKAADJE. PERSONAADJE.' 

KWELLAADJE. PELGRIMAADJE, PLANTAADJE , enz. 

Indien wij nu in deze en foortgelijks woorden 
eenigermaate aan de uitfpraake willen voldoen, zo 
klinkt in den opgemelden uitgang AADJE de J als 
bij de Franfchen; maar aangemerkt wij geenen 
medeklinker met eenen tweevoudigen klank heb­
ben , en dat daarenboven de D in dien uitgang 
niet gehoord wordt, dunkt het mij beter datmen, 
ingevolge de juifte uitfpraak, fchrijve; bij voor­
beeld, 

BOSSCHAASJE voor BOSCHAADJE. 

KWELLAASJE KWELLAADJE. 

PAKKAASJS P A K K A A D J E , enZ. 

E , 
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fchrijfrmen in 

KALKOEN. KIND. LAK. 

KEIZER. KONING. L O K K E N , enz. 

t)e Ouden fchreevén in de plaatfe van eeneKde 
C vóór A , O , U en andere medeklinkers, in na-
Volginge der Latijnen ; doch het thans heerfchen-
de gebruik heeft deze verouderde en kwalijk ont­
leende fpelwijs met reden afgefchaft. 

Anderen en nieuweren, gelijk A. M O O N E N , heb­
ben daarentegen gewild dat men de K in plaatfe 
der C , ook vóór de E en-1 zoude gebruiken, 
en fchrijven 

KEDER voor CEDER , en KIKERO voor CICERO, 

omdat het hoogstwaarfchijnelijk is dat de oude 
Romeinen deC vóór E en I even als vóór A , O, 
U en andere medeklinkers, als eene K hebben 
uitgefproken; gelijk uit de vertaalinge van het La­
tijn in 't Grieksch ten klaarften biijkt; doch ons 
gebruik heeft deze letterkieschheid tot heden toe 
niet willen aanvaarden. 

Oulings fchreef men ook C K voor K K ; als 

HACKEN. VOOr HAKKEN. 
DECKEN. D E K K E N . 

. STICKEN. STIKKSN. 

ja 
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]a op het einde der woorden nu de C , en 
dan de C K voor de enkele K , als 

DACK. ICÏ. WREC. 
BEC. J O C K . 8TUCK, ei5Z. 

doch de eerfte fpelwijs i s , om haare onregel-
maarigheid, en de laSttle om haare overtollig­
heid,, door de huidige taalkundigen met reden ver­
worpen. Zie overigens hiervóór op de C. 

L , 

fchrijftmen in 

LAND. SCHEL.' BELLEN. 
LEDIG. VOL. V U L L E N , eSZ. 

Oulings fchreef msn ook in fommige woor­
den de L na de O , daar men nu den tweeklin­
ker O U voor heeft j als blijkt ia 

G O U D , van G O L D . 

KOUT, K O L D . 

SCHOUT, SCHOLT, enZ, 

Zo wordt zij ook nog fomtijds met R verwis­
feld ; als in 

STAMEREN VOOr STAMELEN. 

SNIPPEREN VOOr SNJ.PPELEN. 

M , 



M , 

fpeltmen in 

M A N D . L A M . K L E M M E M . 

M E N S C H . S T E M . B R O M M E N . &lZl 

Zij behoort ook in het woord B O O M G A A R D ; 

waarvoormen ook, doch verkeerdlijk, B O O G A A R D 

fchrijft. 

N , 

fchrijftmen in 

N A D R U K . M A N . M A N N E N . 
N E D E R I G . Z O N . Z O N N E N , eHZ.' 

Met de R wordt zij fomwijlen verplaatst; als 
blijkt in 

BORN voor B R O N . 

B A R N E N VOOr B R A N D E N , CIJZ. 

fchrijftmen in 

P A E R D . L A P . SCHOPPEN. 

P A K . SCHERP. T A P P E N , enZ. 

Zij is overtollig in de woorden A M P T en A M P T -

M A N ; waar voor men beter fchrijft A M T cn A M T -
M A N . 
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Q» 

ïs eene latijnfche letter, die voor de Ü klinkt 
als K voor O E ; gelijk blijkt in de woorden 

QUINQUAGESIMA , QÜINTILIANÜS , 

Q U I N T Ü S , Q U I R I N U S , enz. 

welken door de Italiaanen , Spaanfchen, Fran­
fchen en Engelfchen nog uitgefproken worden ais 

KOEÏNKOEaGESIMA , KOEÏNTILIANÜS' , 
KOEÏNÏUS, KOEÏRINUS, enZ. 

en dus niet als inden duitfchen taaltak de K W 
uitgefproken wordt. Ter dier oorzaake fchree­
vén de Ouden, en fchrijven nog heden eenige 
weinigen, verkeerdlijk, 

Q U A A L , VOOr K W A A L % 

Q U A A D , K W A A Ö ; 

Q U A S T , K W A S T ; 

QU1JNEN, KWIJNEN. 

R , 

fchrijftmen in 

R A A D , D O O R , M O R R E N , 

R O O D , S C H A A R , W A R R E N , enz. 

De R H is de griekfche P , ? , of Rho, die, 
«f enkel of gedubbeld, een nageblaae ia die taaie 

G * beeft. 
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heeft. Men behoortze niet te gebruiken dan 
in woorden die van het Grieksch afftammen* 
echter fchrijft menze nog in 

R H I J N , R H O N E , R H A B A R B E R , R H E E B O K , enz. 

S. 

Deze is de harde vermaatfchapte medeklinker 
der zachte Z. Men fchrijft haar, eerstlijk, vóór 
de medeklinkers C H , N , L , P , M eti T ; 
sis in , 

S C H E R M , S L A A N , S M I J T E N , 

S C H R A N D E R , S L E C H T E N , S M E E R E N , 

S N A T E R , S P A R T E L E N , S T A A N , 

S N A V E L , S P O U W E N , M E E S T , enZ. 

Ten anderen, in den aanvang der volgende 
woorden; 

SA, T ' S A , S A L P E T E R , S E D E R T , SIMPEL, SOMMIGE, 

S A A I J , S A M M E L E N , SEGR1M, SIPIER , SOMTYDSp 

S A Ï J E T , S A M A A R , SEIN, SYROO?, SOORT, 

S A B B A T , SANDELHOUT, SEISSEN, SISSEN, SOP, 

S A B E L , SAP, S E K , S O B E R , SUF, 

SADUCECR, SARAZIJN , SERKEET , SODOMY, SUFFEN , 

SAFFIER, SARG1E, SAMMELEN, SOK, S U K K E ­

L E N , 

S A F F R A A N , S A T A N , S E L R Y , S O L D V , S C L , 

S A L A A D , S A T E R , S E R V E T , S O L D A A T , S U L L E N , 

3AIZOEN, S A T Y N , SEXE , SOLFER , SULFER' , 

SPRAAK, 
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S P R A A K , S A U S , S I D D E R E N , S O L L E N , S U S S E N , 

S A L E T , S A U S Y S , S I N K E L , S O M , S U I K E R , 

S A L I J , S C E P T E R , S I M , S O M B E R , S U I Z E ­

B O L L E N , 

Ten derden , achter de harde medeklinkers 
F , K , M , P e n T ; doch achter de D , L , N 
en R verandert de harde S in eene zachte Z j 
als in 

V E L Z E , Van V E L S 5 

O N Z E , O N S ; 

V A E R Z E N » V A E R J . 

De vaste uitgangen Z A A M en Z E L worden 
uitgezonderd; hierom fchrijftmen 

W E E F Z E L , V O O r W E E F S E L ; 

W E R K Z A A M , W E R K S ArtM J 

Z W E E M Z E L , Z W E E M S E L ; 

S C H R A A P Z E L , S C H R A A P S E L ? 

N A B O O T Z A A M , N A B O O Ï S A A M . 

T , 
fchrijftmen in 

T A K , K A T , K A T T E N , . 

T A N D , L A T , L A T T E N * 

De T is bij ons in de werkwoorden de merk­
letter van den derden perfoon van 't eenvoud; 
hierom fchrijftmen 

G % «ij 
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Hij D O E T , en n ie t Hij D O E D , 

Hij S C H R I J F T Hij S C H R I J F D . ' 

Ook wordt zij bij bekorting verdubbeld i n den 
V o o r l e d e n e n tijd der werkwoorden die in d e on­
bepaalde wijze met e ene dubbelde T gefchreeven 
moeten worden; als 

Hij W E T T E , voor H i j W E T T E D E , van W E T T E N ; 

Hi j Z E T T E , voor Hij Z E T T E D E , van Z E T T E N . 

Zie verder hier vóór op den fpeiregel der kort» 
heid. 

De TI , gevolgd door e e n e n anderen klinker, 
heeft bij d e Latijnen den klank van T S I ; ais 
blijkt i n , 

L U C R E T I A , T E R T I O , H 0 R A T T Ü S . 

Deze fpelwijs behoort men in hetNederduitsch 
te behouden, zo het zuivere latijnfche naamwoor­
den zijn; doch zo z i j bij ons ingelijfd zijn, en on­
z e n gewoonen uitgang ontvangen hebben, is hee 
beter de fpelling naar d e uitfpraak te voegen , fchrij-
vende TS voor T ; e n dus 

P R E D I K A A T S I E VOOr P R E B I C A T I E of P R E D I C A C I E J 

i P R O F & E T S I E VOOr P R O F E T I E of P R O F E C I E . 

v, 
fchrijftmen alleenlijk in 't begin der lettergreepen, 
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ze vóór de klinkers als vóór de medeklinkers; ge­
lijk in 

V A E R S , V I S C H , V L E S , V R E D S , 

V E R S C H , V O S , V L I E T , V R U C H T , enz. 

De V , een zachte vermaatfchapte medeklin­
ker der harde F zijnde, wordt dikwerf, naar de 
zachte hollandfche uitfpraak, voor dezelve ge­
bruikt; als blijkt in 
V L E C R M U I S , voor FLEêRRiuis ; V O R M , voor F O R M ; 

V L E S , F L E S ; V R A N K , F R A N K ; 

V L I E R , F L I E R ; V R A N K R Y K , F R A N K R Y K ; 

V R I E S L A N D , F R I E S L A N D ; V O R K E N , F O K K E N . 

Zo fchrijven wij ook eenige woorden met V , 
die van het Grieksch en het Latyn afdammen, 
en in die taaien met een n of * en F gefchree­
ven worden; als, 

V E E L , van n«A*V, V A L K , van Falco; 
V R O E G , n>i; V A L S C H , Fal/us; 
V A L L E N , 2<f>*Aa«; V L A M , Flamma\ 
V K E E Z E , 9f!w, V O R K , FlifCa. 

w, 
fchrijftmen in het begin, i? V midden, en op 

het einde der lettergreepen, a,s 

W A L , D W A N G , E E U W , 

W O O R D , K W E L L I N G , V R O U W . 

G 3 Zij 
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Zij komt vóór geenen medeklinker dan alleen? 
Jïjk voor de R ; als, 

W R A N G , W R E V E L , 

W R E E D , W R O E T E N » 

is de griekfche « of X I , die voor de G S , 
KS en CHS gebruikt werd, Zy dient om griek­
fche en latynfche naamwoorden te fchryven; als, 

X A N T U S , X E R X E S , A L E X A N D E R . 

In 't Nederduitsch gebruiktmen thans KS voor 
X , fchrijvende 

B L I J K S , voor B L I J S ; Z U L K S , voor zuxx; 
R I J K S , B I J * ; B L I K Z E M , B L I X E M . 

Z , 

is de zachte vermaatfchapte medeklinker der 
harde S; gclyk men hoort in 

Z A E L en S A B E L ; Z O L D E R en S O L D I J ; 

I k Z A A I J S A A I j ; Z U I G E N SUIKER ; 

Z I N G E N SISSEN; WIJ Z U L L E N S U L L E N . 

Men vindt haar alleenlijk in 't begin der letter­
greepen vóór de zelfklinkers, en vóór den me-

dekün* 
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deklinker W , waarvoor men eertijds eene S 
fchreef; als 

ZWAAN ,voor SWAAN ; ZWEEREN , voor SWEEREN; 

Z W A R T , S W A R T ; Z W E R V E N , SWERVEN. 

V I E R D E A F D E E L I N G . 

V A N D E 

S T E M M A A T K U N D E . 
De STEMMAAT, Profodia, wordt onderfcheiden 

in WOORDMAAT, Quantkas, en W O O R D T O O N , ^ -

centus. 
Dc WOORDMAAT leert ons de langheid en kort­

heid ; en de WOORDTOON den hoogen en laagen ftem» 
toon der lettergreepen, in vergel ij kinge tot mal­
kanderen. 

V A N D E 

W O O R D M A A T -
De tijdmaat der lettergreepen is bij ons drie­

vuldig; dat is, kort of ééntijdig; middenbaar of 
tweetijdig, en lang of drietijdig; gelijk, bij voor­
beeld, blijkt in het woord 

— tf u 

A A N P O R R E N . 

Hier is de eerfte lettergreep AAN , lang of drie-
G 4 tijdig 
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tijdig in vergelijkinge der laatfte lettergreepe REN ; 
dat is, men heeft driemaal zo veel tijds noodig 
om AAN als REN uittefpreeken; zo is ook de mid­
denlettergreep POR , middenbaar of tweetijdig; 
dat is, langer dan de iaatfte lettergreep REN, en 
torter dan de eerfte AAN. 

De drievoudige ftemmaat wordt in het Neder-
duitsch, en door ons fpraakgebruik, en door de 
volgende regels gekend. De lange lettergreepen 
teken ik met een ( — ) , de middenbaare 
met ( " )en de korte met (y ) boven de klinkers. 

Lange of drietij dige lettergreepen zijn. 

Ten i . Alle lettergreepen die met gedubbelde 
klinkers gefchreeven worden; als met 

AA of A E in AARO , MAIR , DAAR ; 
! E E GEEN , ZEER, BEEN; 

IJ Of Y MIJN, WIJN, z7j; 
O O DOOR, ZOON, WOONJ 
U U o f U E ZUUR, MUUR, DUUR. 

Ten 2. Alle twee-en drieklinkers; als zijn, 

AI in MAI, AÏ; 

A U en A U W PAUS, SNAUW; 

EJ en EIJ HEIL, FEIL; SPREÏJ; 

E U DÈUR, HSUR. 
I E 
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IE in Z I E N , D I E N ; 

O E D O E N , G O E D ; 

O U en O U W M O U T , S T O U T , V R O U W ; 

UI en UIJ D U I M , U I T , L Ü I J ; 

A A I e n A A I J D R A A I T , Z W A A I T , D R A A I J ; 

A A U o f ' A A U W S N A A U W , N A A U W ; 

E E U of E E U W G E E U W , L E E U W ; 

I E U of'IEUW N I E U W , K I E U W ; 

OEI ofOEIJ M O E I J , B O E I J ; B L O E I J ; 

OOI en OOIJ D O O I T , M O O I J , enz. 
Ten 3. Alle dcnlettergreepige woorden die 

eindigen in de naklanken L , M , N , N G en R , 
of in de blaasklanken C H , F , G en S, op zich 
zeiven, of door één of meer fluitletcers ge­
volgd; als, 

D A L , V U L T , H U L S T , 

D A M , K O M T , K O M S T , 

M A N , W O N D , G U N S T , 

Z A N G , D I N G T , J O N G S T , 

K A R , V E R S C H , V O R S T , 

L A C H , L U C H T , L I C H T S T , 

K A F , G R A F T , D O E S T , 

Z E G , L I G T , L 1 G T S T ; 

D A S , V A S T , M E N S C H . 

G 5 } Als-
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Alsmede de fïopklanken B, D , K, P en T , 
door eenen fluitlecter gevolgd; als, 

H E B T , T H A N S , S T R A K S , S T R O P T , N A T S , eHZ. 

Ten 4. De eerfte lettergreep van alle tweeletter-
greepige woorden die eenen middenbaaren of 
korten uitgang hebben; als, 

_ ' f _ vj • 
W A S D O M , V A D E R , 

V R I E N D S C H A P , H E M E L , ' 
_ » — vj 

D R O N K A A R T , B O D E . 

•Ten 5. De volgende voorzetzels in tweeletter-
greepige woorden. 

AAN in A A N R I T ; NA in N A Z I E N ; 

AF A F G A N G ; OM O M G A N G ; 

ANT A N T W O O R D ; ON O N D I E N S T , * 

BIJ B I J Z I J N ; OP O P V V A A R D S ; 

DOOR D O O R G A N G ; TOE T O E Z A N G ; 

MIS M I S D A A D ; UIT U Z L - V A A R D ; 

WA N W A N G U N S T . 

Ten 6". Insgelijks in drie en meer lettergree-
pige woorden, zo 'er eene korte lettergreep op 
volgt; bijvoorbeeld, in 

— VJ _ vj 
A A N G E B O O D E N , N A B E S T A A N D E , 

vj VJ 
B I J G E L E G D , O M G E K O M E N , 

_ VJ _ vj 

P O O R G E B R A G T , T O E G B K . E E R D . 

Ten 
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Ten 7. Zo na de bovengemelde voorzetzels 
eene lange of middenbaare lettergreep volgt, dan 
heetc het voortzetzel de T O O N H E F F I N G , en de 
tweede lettergreep blijft lang; als blijkt in 

A & N S L A G E N , Ó M K E E R E N , 

Ó F M A A K E N , N A B O O T S E N , 

B Ï J W O O N E N , D O O R B R E N G E N , enZ. 

Ten 8. Maar het voorzetzel M I S , is kort voor 
sen werkwoord, als blijkt in 

VJ K) 

M I S D O E N , M I S D R I J V E N , 

M I S C A A N , M I S A C H T E N . 

Ten 9. De volgende uitheemfche uitgangen 
zijn lang: 

A A N in A M E R I C A A N ; 

EIT M A J E S T E I T ; 

EIJ L I V R E I J ; 

E E L . T O O N E t L ; 

E I N R O M E I N ; 

ES Z O N D A R E S ; 

E T B A N K E T ; 

I E R T U I N I E R ; 

I N V R I E N D I N ; 

1ST B L O E M I S T ; 

O E N V K N I Z O E N ; 

IJ 
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IJ in S L A V E R N I J ; 

IJT IIIPPOCRIJT. 

Ten 10. De volgende uitgangen hebben de 
eerfte lettergreep lang, of drietijdig , en de 
laatfte kort, of ééntijdig: 

— u - vj 

A C H T I G in R O O D A C H T I G ; 
- "J _ VJ 

ERSCHÜ M E E S T E R S C H E ; 

HANDE A L L E R H A N D E ; 
— VJ _ VJ 
IERSTER • T U I N I E R S T E R ; 
— VJ _4 VJ 

A A D J E B O S S C H A A D J E . 

Ten l i . Omtrent de achtervoegzels is nog 
aantemerken, dat dé korten fomtij'ds eenen langen, 
en de langen eenen korten uitgang kunnen bij zig 
neemen; als in , 

O VJ _ 
B U R G E R , B U R G E R I J ; 

KJ <J _ 

G A A R D E N , G A A R D E N I E R ; 

S O T T E R N I J , S O T T E R N I J E N ; 

G R A V E E L , G R A V E E L I G . 

Ten i a . Koppelnaamwoorden van twee let­
tergreepen hebben de eerfte greep lang, of drie-
tijdig ; als, 

B I E R K A N , P I J N B A N K , 

V E L D S L A G , HANDSCHOEN.' 

Ten 13. Koppelnaamwoorden van drie letter-
gree-



greepen, wier twee laatfte greepen een bijvoege-
lijk naamwoord uitmaaken, hebben de eerfte 
lettergreep middenbaar, of tweetijdig, en de mid-
denftelang, ofdrietijdig; als, 

G O E D A A R T 1 G , 

M O E D W I L L I G , 

E E R Z U C H T I G . 

Ten 14. Koppelnaamwoorden van drie letter­
greepen hebben anders de middenfte greep lang, 
of drietijding, met eenen toonval op de eerfte; 
als, 

P U T W A T E R , BléRSTEEKER , 

LaSTDRAAGER , STeENBAKKER. 

Ten 15. Alle tweelettergrepige woorden 
hebben, zonder een kort voorvoegzei, de eerfte 
greep lang, en de laatfte kort of middenbaar; 
als, 

I I C H C H A A M , W A T E R , 
O _ u 

H E M E L , A A R D S . 

Middenbaar e of tweetijdige lettergreepen zijn, 

Ten 1. Alle ééniettergreepige woorden van 
enkele zelfklinkeren , die in de ftopklanken, 
13, D , K , P of Teindigen; ais, 

HEB 



H E B , STROP , 
V v 

H A D , S T U T , 

S T O K , S C H O T . 

Ten 2. Insgelijks de gedubbelde flopklanker*; 
als, 

H E B B E N , 

H A D D E N , 

S T O K K E N , 

S T O P P I N G , 

S T O K K E N . 

Ten 3; De volgende uitgangen, 

AAR in M A K E L A A R ; 

AART D R O N K A A R T ; 

BAAR W O N D E R B A A R ; 

DOM E I G E N D O M ; 

HEID G O E D H E I D ; 

ê m 

ING K O R T I N G ; 

LEI l E N E R L E i ; 

LIL\G L E E R L I N G ; 

LINGS S C H R E I D E L I N G S ; 

LOOS 
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LOOS in A C H T E L O O S ; 

LIJK V R I E N D E L I J K ; 

NIS G E H E U G E N I S ; 

SCHAP M A A T S C H A P ; 

ZAAM L E E R Z A A M . 

Korte of eentijdige lettergreepen zijn. 
Ten x, De volgende voorvoegzeis; 

BE in B E G I N , B E C E E R E N ; 
VJ ^ 

ER E R V A A R E N , E R B A R M E N ; 

' G E G E H E E L , G E G E E V E N 

ONT O N T V A N G E N , O N T Z E N U W E N ; 
VJ VJ • 

V E R V E R R I J K T , V E R H O O R D . 
Ten 2. De volgende uitgangen; 

VJ Vj 
DE in L I E F D E , L O O F D E ; 

U KJ 

E E R V E , T O O N Ü ; 

E L E N G E L , H E M : L ; 

E M A D E M , V A D E M ; 

E N M O L E N , G E E V E N ; 
VJ VJ 

END U C H T E N D , V R E E Z E N D ; 
vj vj 

ENS M O E T W I L L E N S , L K E V E N S ; 
VJ vj 

ER Z W A N G E R , D U U R E R ; 
VJ vj 

ERS A N D E R S , S C H R A N D E R S ; 
ISCH 
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ISCH in 

1G 

SCHE 

K E N 

SE 

S E M 

S T E 

S T E R 

T E 

T I G 

T J E ofJE 

U W 

Z E 

Z E L 
Ten 3, De éénlettergreepige woorden 

D E , D E N , D E R , E N , ' E R , G E , 

H E T , M E , T E , D E , W E , Z E . 

Bij het nafpooren der opgemelde regelen, ont­
dekte ik de volgende eigenfchappen der Neder­
duitfche Spraake, die ik niet nalaaten kan hier in 
te lasfchen. 

Ten i . Dat de meeste grondnaam-en werk­
woorden uit eene enkele lettergreepe beftaan. 

Ten 2 . Dat alle de twee lettergreepige woor­
den den toon op de eerfte greep hebben j invoe-

u 
B R Ï T T I S C H , 

W A A D I G , 
u 

A A R D S C H E , 
VJ 

D O E K S K E N , 
\j 

S C H E T S E , 
VJ 

B L O E I S E M ; 

G U N S T E , 

Z A N G S T E R , 

H O O G S T E , 
VJ 

T W I N T I G , 

S C H O E N T J E , 

S C H A D U W , 

R O O Z E , 

D E K Z E L , 

VJ 

G O T T I S C H ; 
u 

N O O D I G ; 
VJ 

H E M E L S C H E ; 

M A A G D E K E N ; 
vj 

K W E T 3 E J 

K U N S T E ; 

D I C H T S T E R ; 

B E G E E R T E ; 

V I J F T I G ; 
VJ 

H O E D J E ; 

W E D U W ; 

V A E R Z E } 
VJ 

O P V E E G Z E L . 
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ge hiervan niet dan uitheemfche woorden ui tgèj 

zonderd kunnen worden; als zijn, 

LIVRél, TOONéEL , ROMélN , BANKéTj 
BOROEeL , KAPéL, GRANAaT, F O R N U I S , 
T . * B 3 K , PAPIER, PERSOON, NATUUR, 
MORTiéR, PISTOÓU , c i T R o é N , MUSÜIT , enz. 

Hieruit blijkt de eigenaartige kortheid, en te­
vens de regelmaatige toonval der Nederduitfche 
Spraake; twee eigenfchappen, die de groocfte 
volmaaktheden eener taaie u i tmaakeü; waarvan 
ter zijner plaatfe breeder. 

V A N D E N 

W O O R D T O O N , 

D e fpraaktoonen zijn in het Nederduitsch be­
paald of* onbepaald. 

A l l e twee- en meer lettergreepige woorden 
hebben eenen bepaalden toon, die men uit de 
volgende regelen kan leeren kennen. 

T e n I. In woorden van twee lange letter­
greepen, heeft de eerfte lettergreep den toon; 
als in 

B L O Ó D A A R T , DEUGDRIJK f 

D O O L H O F , EeTZAAL. 

T e n 2- Tweelettergreepige woorden, wier 
eerfte greep lang, en wier laatfte middenbaar o f 
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kort is, hebben den toon op de eerfte letter-
greep; als in , 

MAATSCHAP, GEÓVSN, 
LtEéRZAAM , LléFDE. 

Ten 3. Tweelettergreepige woorden , wier 
eerfte greep middenbaar , en de laatfte lang, 
ruddenbaar of kort is, hebben den toon op de 
eerfte lettergreep; als in 

G Ó D L O O S , S C H Ü T B A A R , 

HCBZUCHT, STOKKEN, enZ. 

Ten 4. Tweelettergreepige woorden, wier 
eerfte greep kort, en de laatfte lang of midden­
baar is, hebben den toon op de laatfte letter­
greep; als in 

B E D A A R D , ERKéN, 
GELEéRD, V E R L Ó K . 

Ten 5. De febeibaare voorvoegzeis A A N , 
A F , B I J , D O O R , N A , O P , T O E U I T , 
hebben in twee- en meer lettergreepige woorden 
altijd de toonverheffing; als, 

AaNDOEN, NaGAAN, LEG Aï lN, 

aF V E E GEN , Ó P Z 1 T T E N , G E E F a>, 

BIJZIJN, TOÓGANG, V E E G U I T , 

D Ó Ó R D R I N G E N , U I T V I N D E N , D O E TÓE. 

Ten 6. De uitheemfche lange uitgangen 
A A N , 
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A A N , E I T , E I , E E L enz. hier vóór ver­
meld, hebben mede den toonval; als, 

A M E R I K A A N , R O R l é l N , 

M A j E S T é l T , Z O N D A A R Ó S , 

L I V R é l , B A N K Ó T , 

T O O N E é L , T U I N I E R , e n Z . 

Ten 7. De voorvoegzeis W A N , O N en 
H E R , hebben den toonval, wanneer eene enke­
le lettergreep volgt; als in 

W A N G U N S T , Ó N S T E R K y I i é R K O M S T ; 

doch, zo na de laatfte lettergreep een mid-
denbaare of korte uitgang volgt, dan wordt 
de toon op de middenfte greep verfchooven; 
als in 

W A N G U N S T I G , O N S T é R K T E , H E R K Ó M S T I G . 

Volgt na de opgemelde voorvoegzeis eene 
korte lettergreep, dan behouden zij den toon­
val; als in 

VJ - VJ vJ 

W A N G E D R O C H T , Ó N B t D A C H T , H C R G E L E I D . 

Ten 8. Eene lange of middenbaare letter­
greep , tusfchen twee middenbaare of korte gree­
pen, heeft Immer den toonval; als in 

B E G R a a V E N , O N T W A R K B A A R , 

E R K C N N E N , G E A a R T H E I D . 

H 2 Ten 
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Ten o. Koppelwoorden v a n drie lettergree­

pen, waarvan de eerfte een naamwoord i s , heb-
ben den toon op de eerfte lettergreep; als in 

WAaGDRAAGER, P U T W A T E R , LANDZIEKTE , enZ. 

T e n 10. Koppelwoorden van drie lettergree­
pen , welken bijnaam- of bijwerkwoorden z i jn , 
nebben den toon in 't midden; als, 

G O E D H A R T I G , A R G L I S T I G , enz . 

Ten i r . Al le v ie r , vi jf , o f meer lettergreepi-
ge koppelwoorden volgen de twee laatstvoor-
gaande regels. 

T e n 12. D e uitgangen der middenbaare 
klankmaate hebben geenen toon , wanneer zij op 
eene lange of middenbaare lettergreep volgen; 
als in 

ONDANKBAAR, GOéDHEID , L&NGZAAM , enz. 

Desgelijks, zo zij door eene korte lettergreep 
voorgegaan, en door eene lange of middenbaare 
gevolgd worden; a l s , 

vj u —. 
HANDELBAAR GOED. 

vj «J 
DE GOEDIGHEID T a R T E N ; 

doch wanneer gemelde uitgangen tusfchen 
twee korte lettergreepen geplaatst ftaan, ver-

kriji 
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krijgen zij eenen langen toon ; als bij voor­
beeld in 

MILDAADIGHélD BETRACHTEN. 

Ten 13. In enkellettergreepige woorden wordt 
de toonval bepaald door de voorgaande en vol­
gende lange, middenbaare of korte lettergreepen; 
volgends deze beide fpraakregels; 

Een toon verlaagt de volgende lettergreep. 

Drie volgende ontoonige lettergreepen ver-
hoogen de middenfle greep éénen toon. 

Dus heeft een enkellettergreepig woord gee-
nen toon, na eenen voorgaanden toon; offchoon de 
volgende lettergreepen lang of kort zijn; a i s » 

BEWYS MIJ VRIEND. 
<J O u 

ONTVOUW MIJ DE GEDACHTEN. 

En enkellettergreepig^ woord, tusfchen twee 
korte greepen geplaatst, heeft eenen hoogen, 
zo het van een lange ; en eenen laagen toon, zo 
het van eene middenbaare klankmaat is; als, 

O vj 

DIE GIFTEN ZIJN T E GROOT. 

IR WACHTK ÓP DE ZAAK. 

De onbepaalde, of klemtoon, is veelal wille­
keurig wanneer drie, vier, vijf, of meer enkelleuer-

H 3 gree-
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greepige woorden onmiddelijk op malkanderen 
volgen; het geene, om de kortheid onzer fpraa-
ke , dikwerf onvermijdelijk is. In dit geval 
wordt het twijfelachtig, welke en hoevecle let­
tergreepen den toon moeten ontvangen; bij voor­
beeld , in deze rede, 

H I E R W O O N T Z I J N Z O O N , 

is het willekeurig den toonval, pf op het eerfte 
het tweede, het derde, of op het laatfte woord 
te plaatfen ; doch teffens zonder o f met nadruk. 

Z o men de zaak flechts verhaalt, dan valt de 
toon op het naam- en werkwoord, als de voor-
naamfte deelen der rede; en men zegt, 

VJ . VJ 

H I E R W Ó 0 N T Z I J N Z Ó Ó N ; 

doch wanneer men den toon op het eerfte woord, 
H I F R , plaatst, zo fpreekt men hoofdzaaküjk met 
betrekkinge tot de plaats daar men z ig bevindt; 
het volgende werkwoord verliest daardoor zijnen 
anders natuurlijken toon, en men zegt, 

W VJ -
HléR W O O N T Z I J N Z O O N . 

Spreekt men met opzicht tot den vader, dan 
valt de toon op Z I J N , en het voorfte woord is 
zonder toon; om dat de uitfpraak zich verhaast 
het zaaklijke deel te noemen, en men zegt, 

H I E R 
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HIER WOONT ZIJN ZOON. 

W i l men eindelijk aanduiden dat men van den 
zoon en van niemand anders fpreekt, dan valt de 
toon op ZOON j en de vóórafgaande woorden 
hebben geenen toon; aldus, 

HIER WOONT ZYN ZOON. 

Deze vrijkeuringe toonvallen hebben hunne 
bijzondere nuttigheid in de gevvoone dichtmaate , 
zo om de wanluidende ééntoonigheid der vaer-
zen te vermijden, als om den begeerden na-
druk der rede te kunnen plaatfen; gelijk in mijne 
DICHTKUNDE blijkt. 

V I J F D E A F D E E L I N G . 

V A N D E 

S C H E I T E K E N K U N D E . 

Behalven de kennis der lettermerken, behoort 
men nog de fcheitekens en hun gebruik te 
kennen. 

De fcheitekens zijn bij ons agttien in getalle. 

Ten i . ( , ) STREEP, ZINSNEDE; Comma^Vir^ 
gula. 

H 4 Ten 
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Ten 2. ( ; ) S T I P S N E D E , P U N T C O M M A ; Cotn-
ma cum punclo; Scmi colon. 

Ten 3. ( : ) T W E E S T I P , L I D T E R E N ; Colon» 
Duo pun&a. 

Ten 4. ( . ) STIP; PuncJum. 
Ten 5. ( ! ) V E R W O N D E R I N G ! , T E K E N ; Signum 

admirationis. 
_ Ten ó. ( ? ) V R A A G T E K E N ; Signum interroga. 

lior.is 
Ten 7. (o) T U S S C H E N S T E L L I N G ; / 5 ^ » / ^ . 

Ten 8, C-) K O P P E L T E K E N ; Copulaiio, 
Ten 9. ( , , ) T W E E S T R E E P ; Comma duplica. 

tam. 

Ten 10. (-j A F B K E E K I N G ; Divi/io, i t y » ^ , 
Subunio, A litiea. 

Ten 11. ( • • ) D E E L T E K E N ; Diarefis. 
Ten 12. ( . . . . ) B E L E T S E L T E K E N . 

Ten 13. ( — ) R U S T T E K E N . 

Ten 14. ( ' ) A F W E N D I N G S T E K E N ; Apostra. 
fbttt. 

Ten 15. ( > ) S C H E R P E T O O N ; Accentus acutus* 
Ten 16, ( ' ) Z W A A R E T O O N ; Accentus gr avis. 
Ten 17. ( A ) OMGEBOpGEN T O O N ; Accentus c/r» 

tumflexus. 

Ten 18. ( § ) A F D E E L I N G ; Paragraphus. 

t Het gebruik dezer tekenen is als vojgt ; 
STREEP 
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STREEP OF ZINSNEDE. 

C O 

Dit fcheiteken gebruiktmeri 

Ten i . Om naamwoorden, bijnaamwoorden, 
werkwoorden, deelwoorden, bijwerk­
woorden en voorzetzels te onderfchei­
den. 

Naamwoorden. 

Om van VAN V O N D E L E N , ANTONIDES, BRAND, 

VOLLENHOVEN , en anderen niet te fpreeken. 

Bijnaamwoorden. 

Hij is voorzichtig, oplettend, naauvokeurig 
tn befcheiden. 

Werkwoorden. 

Hij fchrijft , dicht, en fchildert te gelijk. 

Deelwoorden. 

Waardoor de rust verworven, het vergenoe­
gen geboren, en de deugd aanminnelijk gemaakt 
wordt. 

Bijwerkwoorden. 

Het welke alom , alzins, altijd en van allen 
geloofd is. 

U 5 Voor-
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Voorzetzels. 

Door, met, en in vrede kunnenwe alleenlyk ge-
lukkig zijn. 

Ten 2. Indien een koppelwoord de woorden 
zamen bindt, fteltmen geen fchei-
teken. 

Deze koppelwoorden zijn , E N , N O C H , O F , 

A L S , GELIJK , en weinige anderen. 

De vreugde en btijdfchap is groot. 
Hij wil hem noch zien noch hooren. 
Hij doet het eene of andere. 
Hij is zo veranderlijk als de wind. 

Ten 3. Men fteltechter eenftreep vóór de bo­
ven genoemde voegwoorden, indien 
de zinleden tusfchenvallig ofomftandig 
zijn. 

Ik heb alles naauwkeurig waargenomen, en 
tevens uwe laatfie order aangetekend, zo als gij 
mij belast hebt. 

Ten 4. Een tusfchenrede, wanneer zij niet 
groot i s , wordt vóór en achter door 
dit fcheiteken afgezonderd. 

Hij /preekt , zo hij zegt, Duitsch en 
Franscb. 

Edoch , zo de tusfchenrede lang 
val-



(123 ) 

vallen worden zij gemeenlijk binnen 
een ( ) geilooten. 

Eindelijk ftaat noch aan te merken 
dat men bij iedere ltrcep, in het k e ­
zen een weinig toeven moet. 

S T I P S N E D E OF H A L F L I D T E K E N . 

(O 
Deze gebruikt men 

Ten i . In tegengeftelde bewoordingen. 

Hem zyn de algemeene en bijzondere; kerklijke 
en waereldlijke; zijne eigene en eens anders 
zaaken toevertrouwd. 

T e n 2. De overtallige fpreuken die onder 
eene zelfde beheerfching zijn , wor­
den door dit teken van malkanderen 
gefcheiden. 

&j zijt ongevoelig omtrent de goedheid van 
eenen vriend die u bemint ; van eenen vriend 
die u allertvege tracht te bevoordeelen ; van 
eenen vriend die zich zeiven voor u zo vaak 
ten pande fielt. 

Bit vertoog beflaat uit drie deelen ; het eerfte 
bevat de gronden der Wiskunde ; het andere 
de beginzels der Natuurkunde; en het laatfte 
de befchouwende Geneeskunde. 

T e n 
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Ten 3. Overigens dient dit fcheiteken om de 
leden van eenen VOLZIN, Periodus, 
te fcheiden lang zijnde beftaat de 
volzin gemeenlijk uit één, twee of 
meer zinfneden. 

In het leezen moet men bij dit teken 
een weinig meer ruscen dan bij de 
voorgaande ftreep. 

Ten 4. Eindelijk ftekmen die teken voor de 
volgende voegwoorden j 

AANGEZIEN DAT , OPDAT, 

A L H O E W E L , HOEWEL, SCHOONDAT, OFSCHOON D A T , 

DEWIJL, UITGENOMEN D A T , 

M A A R , VOOR 'T OVERIGE, 

MITS D A T , W A N T , 

N I E T T E M I N , ZODANIG D A T , 

O M D A T , ZO VEEL T E M E E R , 

ONDERTUSSCHEN, ZO W E L , enz. 

T W E E S T I P OF L I D T E K E N . 

CO 

Dit fcheiteken gebruiktmen 
Ten 1. In het midden van eenen volzin, als 

het eerfte zindeel eenen volkomen zin 
uitmaakt; 

NEPOS is zulk een bekwaam man , dat 
bijalleen waardig fchijnt dit amt te be-

klee-
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Mieden: maar aan den anderen kant is hij zo 
eerlijk , dat hijalleen waardig fcbijnt het 
zelve nooit te aanvaarden. 

Ten 2. Indien men eens anders woorden bij­
brengt; als, 

But zegt HIPPOCRATES: bet leeven is kort, 
de kunst is lang. 

Ten 3. Vóór de wederftreevende, voorwaar­
dige, en bindende voegwoorden; ab 
zijn, 

M A A R , VOOR 'T O V E R I G E , 
ONDERTUSSCHEN, UITGENOMEN, 
JSIETEMIN, MITS D A T , 
T E N A N D E R E N , OF VOOR WA ARDE D A T . 

In 't leezen rustmen bij dit teken nog een 
weinig langer dan bij het voorgaande. 

STIP. 

(O 
Dit fcheiteken dient om eenen volzin te flui­

ten. 
Ik rekende mij te vroeg onder het getal der ge* 

lukkigeni indien de Fortuin ons kan verrijken, 
zij kan ons ook nutloos vleijen. 

Uit dit alles blijkt dat de ftreep, iripfnede en 
tweeftip dienen om de kleinere en grootere dee-, 
len van eenen volzin afteperken. 

Ten 
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Ten einde nu dit fpraakkundig deel des te be» 
ter te verdaan merkemen aan, dat de ftijl of lang 
of kort i s ; en dat in den langen volzinnigen, of 
periodifchen ftijl , de volzinnen enkel of éénle-
d i g , en zamengefteJ o f meerledig zijn. 

In de enkele of éénledige volzinnen worden 
de dcelen Hechts door ftreepen gefcheiden, als 
in dit volgende. 

Die rechtvaardig leeft, zich bij de menfchen 
bemind maakt, en voor zich zeiven poogt zijne 
deugd te vernederen, behoeft aan zijn geluk niet 
te twijfelen. 

Een zamengeftelde volzin heeft twee zin-
deelen ; waarvan het eerfte VÓÓRZINDEEL , 

*wfclarisi en het laatfte NAZINDEEL, AV«JW<J~ g e . 

Hoemd wordr. 

Nog wordt een zamengeftelde volzin gedeeld 
in TWEELEDIGE , A('X»A<»»; DRIELEDIGE, T/>/V.«A<>I/, 

en VIERLEDIGE, TST^«*»AS.. 

Een vóórzindeel wordt van een nazindeel door 
middel van een tweeftip gefcheiden: de leden 
dier beide zindeelen worden, zo zij een volko­
men voorftelzel bevatten, door een ftreep ( , ) 
gedeeld; als-mede door een ftipfnede ( ; ) zo wij 
meerder fcheiding, meerder tusfchentijd, en 
voornaamlijk zo wij iets van tegengeftelde zaaken 
willen aantoonen; of dat iets ter volmaakinge van 
-het voorftelzel ontbreekt. 

Een tweezinledige volzin heeft een tweeflip ( : ) 
op 
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op het einde van het vóórzindeel, zo de volzin 
lang; en een ftipfnede (;), z° de volzin kort 
valt; bij voorbeeld, 

Ik heb, om veele redenen , gewenscht, om biju 
te Rome te zijn: maar voornaamlijk, op dat gij 
mijne aan u verfchuldigde vlijt, zo in raad als 
daad, zoudt mogen zien. 

Geene beeft het buis groot gemaakt; deze heeft 
bet verkleend. 

Een driezinledigde volzin heeft het vóór- of 
nazindeel gedubbeld. In beide gevallen fteltmen 
de tweeflip (O na het vóórzindeel, en de ftip­
fnede (;) na het eerstvolgende zinlid; als, 

Zo ik in bet bijzonder met u geene zeer veele en 
oprechte redenen tot vriendfchap had; noch dat'et-
van onze jeugd af veele onderlinge gedienfligheden 
plaats gehad hadden: ik zou de beginzels onzer 
vriendfchap van onze ouderen afleiden. 

Zo ik in het bijzonder met u geene zeer veele 
en oprechte redenen tot vriendfchap had: ik zou 
de beginzels onzer vriendfchap van onze ouderen 
afleiden; onder welken altijd eene groote en 
naauwverknochte gemeenzaamheid plaats gehad 
heeft. 

Een vierledige volzin heeft of gemeenlijk de 
tweeftip ( O i n ' £ midden des volzins, na het 
tweede zindeel; of voorwaards of achterwaards; 

i aar 
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naaf dat het vóór- of achter zindeel uit één of 
drieleden beftaat, deze twee- en twee-, één- , 
en drie-, en drie- en éénzinleden worden door 
eene llipfnede onderfcheiden; als gemelde zinle­
den niet kort vallen; bij voorbeeld, 

Indien de fïoutmoedigheid in het veld en in de 
"wildernisfen zo veel vermag ; zo de onbefchaamd-
beid in den rechtbank en in de rechtpleegingen 
goldt: A. C/ECINA zoude in bet rechtsgeding de 
onbefchaamdbeid niet min wijken; dan hij in 
het werkende vermogen voor zijne fïoutmoedig­
heid geweeken heeft. 

Toen ik werkeloos in Tusculanus was; ter 
oorzaake ik de leerlingen te gemoed gezonden 
had; op dat zij mij zijnen boezemvriend tot 
eenen medevriend zouden verwerven : heb ik 
uwe aangenaame brieven ontvangen. 

Eene ZEGGING, <P/>«O-I5, Diclo, Propofitio, is 
wijders drievoudig: enkel, zamengefteld, en in-
gelascht. 

Eene enkele zegging beftaat uit em ON­
DERWERP , Subjetlum, en een bevestigend 
of lochenend TOEVOEGZEI, , Attributum; dat is 
ten minften uit éénea noemer en één werk? 
woord; als, 

De moeder bemint haare dochter. 

Eene zamengeftelde zegging beftaat of uit ééa 
on-
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onderwerp en verfcheidene toevoegzelen; of uit 
één toevoegzei en verfcheidene onderwerpen; 
of wel uit verfcheidene onderwerpen en verfchei­
dene toevoegzelen; als, 

Cicero was een Romeihsch redenaar, en te ge­
lijk een Pbilofooph 

Man en vrouw zij eensgezind-
Noch zijn vermogen, noch zijne grootheid, 

noch zijn vernuft zijn tn /laat, om zijnen vijand 
te overwinnen, en zijne eigene gemoedsdriften 
te beteugelen. 

Eene ingelaschte zegging beftaat, wel is waar, 
flecirs uit één onderwerp en uit één toevoegze ; 
maar of haar onderwerpen of haar toevoegzei, o f 
beide haar onderwerp en toevoegzei, bevatten an­
dere zeggingen die heur wijz'gen of iet bijvoegen. 

Al l e deelen dezer zeggingen worden door een 
ftreep gefcheiden; gelijk ook de zinleden wan­
neer zij kort vallen. 

In den verkorten ftijl vallen alle fcheirusten 
korter, en dus gebruiktmen, in vergelijkinge des 
volzinnigen ftijls, de ftreep ( , ) voorde fh'pfne-
de f ; ) , en de ftipfnede ( ; ) voor de twee-
ftip ( : > 

V E R W O N D R I N G S T E K E N . 

(0 
Het verwonderingsteken gebruiktmen ach­

ter een verwondering, klagte, o f vreugde uit­
drukking; als mede achter, H E L A A S , A C H , O C H , 

O C H A R M . 

I Wat 
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Wat zie ik ! 
O Goden! wat lijd ik al elenden f 
Hoe menigwerf lonkt zij mij minzaam toe\ 
Ach\ moet ik mij dan zulks getroosten? 
Och ! hoe ongelukkig is bet lot verkeerd! 
Helaas! gij werpt u zeiven in V onbeit, 

V R A A G T E K E N . 

(?) 
Dit teken gebruiktmen achter eene vraag: 

Zaagt gij bet niet? 
Wat bad hij ''er te verrichtend 

TUSSCHE NSTELLIN G. 
O 

Dit gebruiktmen, als men in eene rede iet in­
werpt , dat achter dezelve had kunnen geplaatst 
worden. 

Hij zal mij (indien hij niet wederom van ge­
dachten verandert) de boeken wel zenden. 

KOPPELTEKEN. 

( O 

Het koppelteken gebruiktmen op de volgende 
wijze, 

Zuid- en Noordholland. 
Genees- beel en- Vroedkunde. 
Dank- Vast- en Bedeaag. 

TWEE? 



C '3* ) 
TWEESÏREEP. 

( „ ) 

Dit teken gebruiktmen in 't begin der regelen, 
van eene rede, die eenen anderen ontleend is. 

EPICTETÜS zegt „ Eenige dingen zijn in ons 
^ vermogen, anderen niet; die in ons vermogen 
„ zijn, zijn ons eigen; doch die in ons vermogen 
„ niet zijn, vremd en raaken ons nut" 

AFBREEKING. 

( ) 

is, als men op het einde der regelen de woor­
den bij lettergreepen afbreekt-, dus, 

Gelijk de mildaadig-
heid altoos haare beloo» 
ning ontvangt. 

DEELTAKEN* 

C " ) 
tiet deelteken fteltraen op den laatften van 

twee zamenkomende klinkers, die niet eensgalms 
moeten uitgefproken worden 

BEÏNKT , PftieEL , 
Poëzij, Goè'L, enz* 
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BELETZELTEKEN. 

(....) 

Dit teken wordt gebruikt, als de fpreeker in 
zijne rede geftoord wordt. 

PATROCLUS. 

Ik zal hem.... 

A C H I L L E S . 

Maar mijn vriend, 

RUSTTEKEN. 

( - ) 

Hier mede wordt eene lange rust aangeduid: 
Dit dacht ge niet. Maar ik zal mij op 

eene andere wijze voreeken. 

AFWENjDINGSTEKEN. 

O 
, Het afwendingsteken gebruiktmen, wanneer 
men één of meer letters uitlaat; als, 

WAND'LEN , voor WANDELEN ; BÉBB ' , voor HEBBE. 

H A N D ' L E N , H A N D E L E N ; E E N ' , I E N E N . 

enz. 
On-
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Ondertusfchen zet men dit teken niet overal 
waar eene uitlaating plaats heeft: de Dichters, 
en bij hen tog zijn de uitlaatingen meestal in ge­
bruik, fchrijven, 

Uw (niet uw') vreugd heeft dubble reden; 

daar men evenwel in onreim zou fchrijven UWE 
vreugd; omdat het woord VREUGD van het 
vrouwlijke gedacht is: zulks heeft omtrent het 
gezegde geflacht altoos plaats, en met reden: 
men fchrijft, 

Op uw beê, voor op UWE heê of bede; 

want plaatfle men voor de uitgelaatene E een 
Afvvendingsteken, 

Op uw' beê, 

zo zou 't geflachtskenmerk van 't woord BEê 
twijfelachtig zijn; omdat men ook fchrijft, 

Op uw' /lok, voor Op UWEN /lok, 

in welk geval het Afwendingsteken aanduidt, 
dat het buigend toezetzel E N uitgelaaten, en 
dus het woord van het manlijke geflacht is. 

Ter aanduidinge van 't laatstgemelde geflacht, 
fchrijft men ook, bijvoorbeeld, 

Zo brengt elk uur E E N ' nieuwen zegen mei; 

doeh het komt ons voor dat het Afwendings-
I 3 t e ~ 
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teken in zulke gevallen overtollig is, om dat het 
geboogen toevoegelijke naamwoord N I E U W E N , het 
geflacht van 't zelfitandige naamwoord Z E G E N 

reeds aanduidt, en dus tevens te kennen geeft, 
dat men in onrijm zou fchrijven, 

Zo brenge elk uur E E N E N nieuwen zegen mei, 

gevolglijk, dat bij het woordje E E N eene uitlaa­
ting van E N plaats heeft. 

Hoe zeer voords ook 't gebruik van het afwen­
dingsteken in 't midden van een woord, ter aan-
wijzinge van de plaatshebbende lettcruitlaatinge, 
te billijken z i j , wordt dat gebruik echter van de 
tegenwoordige dichters geheel verworpen: bij 
hen leest men, 

. D W I N G L A N D , niet D W I N G ' L A N D , voor D W I N G E ­

L A N D ; 

ZUIVREN, Z U I v ' R E N , ZUIVEREN '; 

WONOREN, WONDKEN, WONDE­

R E N ; 

S1DDREN, S I D D ' K E N , SIDDEREN; 

FOLTXING, F O L Ï ' R I N G , F O L T E ­

R I N G ; 

0NNOOZLE, O N N O O Z ' L E , O N N O O -

Z E L E ; 

ÏJDLE, IJDELE, IJDELE; 

enz. 

Sommigen gebruiken ook het Afwendingsceken 
bij 
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bij de eigene naamwoorden welken in den twee­
den naamval gebogen worden, en fchrijven, 

jACOB'sgoe^» in plaatfe van JACOBS goed; 
HETER's boeken, PIETERS boeken; . 
GOVERT'S zotheid, GOVERTS zotheid; 

enz. 
om daardoor het eigen naamwoord onveran­
derd aantetoonen, en te verhoeden dat men den 
perfoon waarvan gefproken wordt, niet J*COB», 
PIETERS, GOVERTS, enz, inplaatfe van JACOB, 
PIET ER , GOVERT, enz, noeme, welke misvat­
ting gegrond zou kunnen weezen, op eene on­
kundige vergelijking met uitheemfche eigene 
naamwoorden, die met een S fluiten, en dus de 
nederlandfche buiging in den tweeden naamval 
niet gedoogen; bij voorbeeld, 

C H R I S T U S verdienjlen, 

SCHERPE TOON. 

O 
Dit teken gebruikt men boven de klinkers, 

wanneer dezelven nadrukshalve of ter onderfchei-
dinge eenen fcherpen toon vereifchen; als, 

Waakt op, VÓÓR de allerlaat/ie [nik. 
en, 

Genade en majefteit gaan zyne fchreden VÓÓR. 
en, 

Be dwinglandy drong DÓÓR zelfs in ons 
vaderland, 

l 4 en 
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en, 

Een heimelyk gefprek -wordt nimmer toege-
fiaan, 

Biet hem die zéüER zal de doodftraf'ondergaan. 
NOMSZ Micb. Ad de Ruiter. 

Dezelfde Dichter laat Mevrouw LA BORDE , die 
te vcrgeefsch voor de voeten van DEN JONGEN 
VAtKRNBURc geleegen heeft, en zig nu voor die 
van deszeifs vader werpt, zeggen; 

Mijnbeer, mijn toeverlaat*, ik val aan U w a 

voeten. 

Het wreed belang dat my te belpen hem ver. 
biedt; 

Weêrhoudtu, vry van rang, om my te helpen 
niet. 

in welk geval de klinker U zekerlijk een fcher-
pen toon vereischte om kracht aan de zegging te 
geeven, en de ondeifcheiding der beide gehjk-
ftandige verrichtingen aan te duiden. 

D e woordjes EED en EÉNE , o f gebogen zijn-
d e , E E N S , E E N E N , E E N E R , worden een.fcher-
pen toon toegevoegd wanneer zij als getalwoor­
den gebruikt worden , ter onderfcheidinge van 
diezelfde woorden, voor lidwoorden gebruikt-
dus fchrijft men, 

Vergun my ééNE gunst! 
en, 

'kZal, door ééNE enkk daad, de waereld 
kenbaar ma aken, 

en 
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en, 
Indien myne uitfpraak één' Cd: i: é é N E N ) der 

raadcn mogt misbaagen 
zo fchri jven f o m m i g e n ook, 

De raad is reeds B i j é é N . 

en ook moer men f c h r i j v e n , 

Maar wacht u: firaffende, ooit die drift den 
toom te vieren, 

Die, ééNsaan'twoên, den mensch eeri menscb 
doet zijn in fcbijn: 

en, 
De menscb fproot uit éèvC (d: i : é é N E N , een zelf­

d e n ) jiam. 
Nog w o r d t dit teken g e b r u i k t , om in u i t h e e m ­

fche eigene n a a m w o o r d e n de uitfpraak te dwin­
gen; als, 

N I O B Ü , c i j B E L é , enz. 

van welke E , H U I D Ï C O P E R . te recht z e g t , dat 
ze veel te fcherp u i tge fp roken w o r d t , o m in een 
v o l g e n d e n k l i n k e r te kunnen v e r f m e l t e n ; waarom 
V O N D E L v e r k e e r d l i j k fchreef . 

Want Niohe overtrtf, enz. 

t ZWAARE TOON. 

O 
Dit teken g e b r u i k t men wanneer, even als bij 

den fcherpen toon g e z e g d i s , een w o o r d cadruks -
ha lven of ter onder fche id inge , een zwaa ren toon 
v e r e i s c h t ; als 

Hij heeft bet wèl (zeer goed) gemaakt. 
I 5 OM-
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OMGEBOGEN T O O N . 

(*) 

Dit teken duidt In de Nederduitfche Taaie 
eene zamentrekking aan, het trekt naamlijk uit twee 
lettergreepen , twee klinkers, uit iedere lettergreep 
één ' , zamen, en geeft te kennen dat, 'er tusfchen de* 
zeiven ééne o f meer letters uitgeiaaten zijn , 
waardoor de toon gebogen w o r d t ; dus fchrijft 
men 

STEê, voor S T E D E N , 1 f D ; 
G E L t ê N , CELEDEN, | | D ; 

O N T V A ê N , O N T V A N G E N , ;>metuitlaatingevan<; N G ; 

B E V R O C N , BEVuOEDEN, j j ED$ 

T E 6 R , T E D E R , J 

Naar dezen regel zou men moeten fchrij­
ven 

G o ê N , voor G O D E N , met uitlaatinge van D ; 

maar men fchrijft ook, 
G o ê N , voor G O E D E N , m e t uitlaatingen vanED, 

als blijkt in vERGoêN (vergoeden) het welke dus 
de eerstgenoemde zamentrekking aan eene dub­
belzinnigheid onderworpen zou maaken; waarom 
men , ter vermeidinge van dezelve, de dubbelde 
O gebruikt, fchrijvende 

G O Ö N , voor G O D E N ; 

D O Ó N , voor D O O D E N ; 

ten 
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ten ware men wilde dat in het laatfte geval D E 

ui tge laa ten en de N van de laatfte le t te rgreep aan 

de o n v e r m i n d e r d e eerfte greep g e t r o k k e n ware; 

d o c h dat ftrijdt tegen het mee rendee l der voor­

beelden v a n de z a m e n t r e k k i n g e , en dus r e g e n d e n 

gegeeven r e g e l , die, gel i jk meest alle regelen der 

t a a l k u n d e , op de meerderhe id van voorbee lden ge­

grond is. 

Door deze zamentrekking zijn ook gemaakt de 

woorden 

R O Ö (in plaatfe van Roe) van R O O D E ; 

V A Ó R , van V A D E R ; 

M O ê R , M O E D E R ; 

B R O ê R , BROEDER ; 

en dus fpreekt het laage g e m e e n , bi j 't gewoon 
g e b r u i k e n van deze w o o r d e n , n ie t m i n d e r taal­
k u n d i g dan de verheven d i c h t e r , d ie de w o o r ­
den o N T V A e N , D O Ó N , G O Ö N , enz. i n zijne vaer-
zen v l e c h t ; aanmerkel i jk e v e n w e l is het v o o r ­
beeld van de dwinge land i j die het gebru ik met 
be t r ekk inge tot de taal oefent j want de k l u c h t -
fpe ld ich ter moge de u i t d r u k k i n g e n / ^ M O C R , R O Ö 
wangen, enz onber ispel i jk b e z i g e n , maar zelfs 
die van den burgerf tand zullen zig wel w a c h t e n 
van h e m in hunne ge fp rekken te v o l g e n ; veel 
m i n d e r zullen zij geb ru ik maaken v a n het woord 
VAêR , daar zii e v e n w e l d u i z e n d m a a l B H O C R z e g ­
gen; B R O E D E R houden zij voor wa lge l i jk en ge­

maakt, 
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maakt, om het dus met hun uittedrukken, maar 
't verliest alle walgelijkheid , alle semaaktheid 
wanneer zij het gefchreeven vinden; j a zij zou-
den het den fchrijver nimmer vergeeven indien 
hij BRoêtt. gezet had; ondertusfchen leezen zij den 
verheven dichter met grooten fmaak en aandoe-
mnge wanneer hij van GROOTVAÈRS deugden 
zingt; en geen van hun zou echter zijn kind on-
befhraft laaten , wanneer hij zeide, Ik ga naar 
mijn' GRooTVAêr. 

A F D E E L I N G . 

(5) 
Dit teken wordt geplaatst bij de kleine deelen 

waarin een fchrijver zijne redeneeringen verdeelt. 
Bij iedere afdeeling (§) plaatst hij een getal; als, 
§ S 2> § 3> § 4, § 5, enz, ten einde zig, 
Hechts door 't noemen van dat getal, daaraan te 
kunnen gedraagen, 

T W E E -
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T W E E D E D E E L ; 

V A N D E 

S P R A A K K U N D E . 
De Spraakkunde onderfcheidt de woorden 

waaruit eene rede beftaat in 

1 LIDWOORDEN, 
2 NAAMWOORDEN, 
3 VOORNAAMWOORDEN, 
4 WliRKWOORDEN , 
5 DEELWOORDEN, 

6 BIJWOORDEN, 
7 VOEGWOORDEN, 

8 VOORTZETZELS, 
9 TUSSCHENWERPZELS. 

E E R S T E A F D E E L I N G ; 

V A N D E 

L I D W O O R D E N . 

De Lidwoorden, ook wel Geflachtwoorden ge­
naamd, worden doorgaands vóór 't naamwoord 
gefteld, en geeven deszelfs geflacht, getal en" 
naamval te kennen; zij zijn vier in getal; als, 

DE , 
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D E , H E T , E E N , en E E N E , en worden onderfchei­
den in BEPAALtiNDE , en in N I E T B E P A A L E N D E 

L I D W O O R D E N , 

De bepaalende Lidwoorden zijn B E en H E T ; 
De nietbepaalende zijn E E N en E E N E ; 

De bepaalende Lidwoorden worden zodanig 
genoemd om dat zij door hun naamwoord de ge­
dachten op één éénig voorwerp bepaalen: wan­
neer ik zeg, D E Koning van Pruisfen is recht­
vaardig, dan vestig ik mijne aandacht, zonder 
eenige verkiezing, op den thans regeerenden F U E * 

D E R I K : de nietbepaalende Lidwoorden laaten 
integendeel het naamwoord bij zijne ruime be­
tekenis : wanneer ik zeg, E E N Koning behoort 
rechtvaardig te zijn, dan vestig ik mijne aandacht 
wel bepaaldlijk op een zekeren ftand onder de 
menfchen , naamlijk dien der Koningen (en die be­
paaling ligt in het naamwoord zelf, Komr.g-^ 
maar niet bepaaldlijk op den Koning van Pruis­
fen, van Frankrijk, van Engeland of van een ander 
rijk: waaruit volgt dat het Lidwoord E E N , niet-
bepaalende is. 

Uit bet voorgaande blijkt nu dat deze Lidwoor­
den onderworpen zijn aan 

H E T G E S L A C H T , 

H E T G E T A L , 

en D E N A A M V A L L E N . 

V A N 
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V A N H E T 

G E S L A C H T . 

Het geflacht is drievoudig: M A N L I J K , V R O U W -

L I J K , Of O N Z I J D I G . 

Hiervan zullen wij in de naastvolgende afdee-
linge breeder handelen. 

Pe Lidwoorden van het manlijke geflacht,zijn, 

bepaalende, nietbepaalende, 
D E ; E E N : 

Van het vrouwlijke geflacht, 
bepaalende, nietbepaalende, 

D E J E E N E . 

Van het onzijdige geflacht, 
bepaalende, nietbepaalende , 

H E T ; E E N ; 

want men zegt, 

"\ D E M A N , / E E N M A N , ' 

bepaalende, > D E V R O U W , nietbe- < F E N E V R O U W , 

J H E T K I N D ; paalende,\%m K I N D . 

V A N H E T 

G E T A L . 

Het getal is of E E N V O U D I G , wanneer men varr 
niet 
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niet meer dan ééne zaak, o f M E E R V O U D I G , wan­
neer men van verfcheidene zaaken fpreekt, 

A l l e de opgegeevene Lidwoorden dienen voor 
het eenvoudige getal in alle drie de gtfhchten; 

bepaalende, nietbepaalende , 
Man; D E , Man: E E N , 

Vr: D E , Vr: I E N E , 

On: H E T , On: E E N , 

. D E M A N , t E E N M A N , 

yepaalende J D E V R O U W , nietbepaa- ^ E E N E V R O U W , 

( H E T K I N D ; lende (EEN K I N D . 

Het meervoudige getal heefc in alle drie de 
geflachten het bepaalende Lidwoord 

D E ; 

want men zege 
Man: Fr: On: 

D E M A N N E N , - D E V R O U W E N , D E K I N D E R E N , 

V A N D E 

N A A M V A L L E N , 

D e nederlandfche Taalgeleerden over't algemeen 
nellen zes naamvallen; naamlijk, den N O E M E R , den 
T E E L R R , den G E E V E R , den A A N K f . A A G E R of L I J D E R , 

den R O E P E R , en den A F N E E M E R ; en dat in navolgin-
ge der Lat i jnen; doch fommigen, naamlijk zij die 
vi l len dat wij de griekfche taal voor onze oud­

moe-
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'moeder erkennen, (tellen dat wij niet meer dan 
vijf naamvallen hebben , naamlijk het noemende, 
liet teelende, het geevende, het lijdende. gemeen­
lijk het aanklaagende genoemd, én het uitroepende 
geval : de A F N E E M ER meenen zij hebben wij zo 
min als de Gr ieken ; daarvoor gebruiken w i j , gelijk 
z i j , den geéver ; dat zulks zodanig i s , bewijzen 
zij daarmede, dat w i j , volgends hun zeggen, het 
geevende geval voor het afneemende kunnen 
gebruiken ; zo als blijkt , bij voorbeeld, in Ik 
heb het dien vriend ontleend, voor ik heb het 
van dien vriend geleend : ook wordt bij onze 
fpraakkunstnaars de zogenaamde A F N E E M E R , 

voor eene bezirting en derving gebruikt; als, 
In den hove, Uit den velde, enz. dat vólllrekt 
niet met malkanderen ftrookt. 't Is zeker dat dé 
zesde naamval of afneemer in onze taaie dikwijls 
op eene zeer onbegrijpbaare wijze gebruikt wordt, 
waarvan het laatst voorgaande voorbeel ten bewijze 
ftrek : L . T E N K A T E L A Ü R E N T S Z . in zijne aanlei-
dinge tot de kennis van het verheeven deel der 
Nederduitfche fpraake, I . Deel Redewisf X . §. 
X I I I . zegt desaangaande, maar hoe {laan we mei 
den Ablativus die gewoonlijk doorafnemer vertaald 
w^rdt ? Dit geval komt mij niet minder duister te 
voren: want wat voor een ajnemingis 'er, wan­
neer men zegt, IN D A T H U I S , of T E N Z I J N E N 

H U I Z E . Alhier is de Ablativus vertoevende of ver­
zeilende Qcommorativus) óf, Dit wierd volbragt 

K Doèti 
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D O O R of M E T hem; aldaar is de ablativus veroor» 
zaakende of medewerkende (Inftrumentalis). 

Nog is 'er ook ^«Ab la t i vus narrativus, (van ver­
haal), als men fpreekt V A N hem. Dog de vier­
de Ablativus, namelijk, de Discretivus {of 't 
affcheidende geval) heeft den naam van ablati. 
vus niet oneigentlijk; als, V A N H E M , V A N H E M A F , 

U I T H E T H U I S , Z O N D E R D A T , enz Deeze vier-
derhande Ablativi zijn zo firijdig van aart als 
I N en U I T ; en ik bekenne gaarne dat ik tot nog 
toe na mijn genoegen geene gemeenfchap heb kun­
nen uitvinden, die haar alle vier influit. 

Evenwel moeten w i j , naar onze gedachten, 
daaruit niet befluiten dat we geen Afneemend ge­
val , geheel onderfcheiden van het Geevende geval, 
in de Nederduitfche taaie hebben: T E N K A T E , 

hoe duister de zesde naamval hem ook voorkwa-
me , zegt in de boven aangehaalde woorden wel 
uitdrukkelijk, de vierde Ablativus, naamlijk de 
Discretivus (of 't affcheidende geval) heeft dan 
naam van Ablativus niet oneigentlijk, als, V A N 
H E M , V A N H E M A r , U I T H E T H U I S , Z O N D E R 

D A T , enz, en S E W E L bewijst nog duidelijker dat 
de Nederlanders eenen zesden naamval heb­
ben , daarhij zegt ( zie zijne Nederduitfch 
Spraakkunst Blad. 180 en i o i ) . Men vindt 
'er die heweeren dat van den vader, of van 
den burger , fchoon als een Genitivus ge* 
hruikt , nogtans etjgentlijk voor eenen A b -

la-
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Jaiivus te houden zij: maar als men V 'redt in­
ziet , fchijnt 'er merkelijk onderfcheid te weezen, 
wanneer dit van als een Genitivus, en wanneer 
als een Ablativus moet genomen worden, want 
dit zeggen, De Zadel van het Paerd was van , 
t r i jp , levert ons eenen Genitivus en eenen Ab la t i ­
vus; naar'dien, van het paerd, hier zo veel is als 
des paerds; dóch zo is V niet gelegen met de woor­
den, van trijp gemaakt, en in dien zin , is 't 
Woordje, van, het teken van den Ablativus,gelijk 
ook als men zegt, Ik ligtte den zadel van het 
paard; dat is, ik nam hem daaraf. Dit onder­
fcheid ziet men in deeze Spreekwijzen: Hij quam 
uijt het huijs van zijnen vader, en, Hij nam het 
huijs over van zijnen vader: want het eerfte ver­
beeldt ons den Genitivus en 't laatfte den Ab la t i ­
vus. Maar dubbelzinnig is dit gezèg: H i j heefc 
het huijs van zijnen vader geërft, zijnde dit' zo 
wel, hij heeft zijns vaders huis (onbepaald van 
wien hij het geërfd heeft) als, Hi j heefc het huis 
van zijnen vader (niet van eenen anderen) ge­
ërft. De dikte van den mast, zeker dit kan 

geenen Ablativus genaamd'worden, gelijk ook niet^ 
H e t bovenend van den mast, bet welk een ge-
deelte van den mast is; maar zo is V niet gelee-
gen met, de vleugel die door eenen rukwind 
van den mast afwaaide: waarom van den mast. 
in dit geval, ook een Ablativus is. Als men dan 
zegt, De breedte van het huijs, dan is van , 
bet teken van den Genetivus; maar, D e Steen 

R 2 viel 
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viel van 't huijs, geeft te kennen,dat,van, eenen 
Ablativus betekent. T o t dus verre S E W E L . 

Dezelfde fchrijver geeft, Bladz. 1 8 3 , nog 
verfcheidene voorbeelden, waaruit hetafneemrn-
de geval duidelijk gehoord, en waardoor derhal-
ven ten overvloede beweezen wordt, dat de N e -
derlandfche taalkundigen niet ten onrechte eenen 
zesden naamval, o f A F N E E M E R erkennen; als; 
Peer en van eenen boom gefchud\ Vruebten van 
een wee lig land; Daar is bevél gekomen van den 
koning en de koninginne; Het is van hem geno­
men ; zij quam van het land; Hij viel van *t 
huijs; De weerhaan waaide van den toren; Ver-
Vost van den dood; Bevrijd van een quaad wijf; 
Ontflagen van de koortfe; Ik heb eenen brief van 
hem ontfangen; '/ Quam van mij voort; 't Is 
van haar genomen; ten drank van wijn en wa­
ter en limoenen gemaakt ; De menfchen moet 
men van ondeugd affchrikken ; Zij is verlost van 
kinde: welke drie laatfte voorbeelden aantoonen 
dat de A F N E E M E R fomtijds ook door het woordje 
V A N , zonder bijvoeging v a n , D E N , D E , of H E T 
uitgedrukt wordt. 

Wat voords betreft het opgegeeven voorbeeld, 
ik heb het dien vriend ontleend, voor , ik heb het 
van dien vriend geleend, als ftrekkende ten be-
wijze dat de eigenlijke A F N E E M E R in 't Neder-
duitsch ook door den derden naamval of G E E V £ R 

zou kunnen uitgedrukt worden (zie Bladz. J 45) wij 

oor-
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oof deelen dat zulk een voorbeeld het gefielde niet 
kan bewijzen; vermits in de eerstgemelde fpreek-
wijze geen G E E V E R maar wel een L I J D E R of vier­
de Naamval plaats heeft, om dat het onfcheibaar 
voorzetzel O N T , dien naamval beheerscht: dus 
wordt in dergelijke gevallen door fommigen ook 
verkeerdlijk gefchreeven, ik heb bet aan eenen 
vriend ontleend; beter bewijs van de duisterheid 
des zesden naamvals in fommige,gevallen, vindt 
men in de reeds gegeeven voorbeelden, In den 
hove; Uit den velde. 

Wij nellen dan met de meesteen ook devoor-
naamfte Nederduitsche Taalkundigen zes naam­
vallen,als eenen N O E M E R , I E E L E R , G E E V E R , A A N -

K L A A G E R o f L I J D E R , ook wel B E S C H U L D I G E R ge­

noemd; eenen R O E P E R , en eenen A F N E & M E R . 

D e N O E M E R fielt het naamwoord in zijne we­
zenlijke betekenis. 

D e T E E L E R wordt bij ons niet-alleenlijk ge­
bruikt in de betekenisfe van teelen of voordbren-
gen; maar ook in den z in 'van eigendom, en 
ook in dien van oorzaak, enz. 

D e G E E V E R , voldoet niet min aan zijne be-
naaminge : wordende altoos gebruikt wanneer 
van eene volftrektlijk uitgedrukte of ingewikkel­
de gifte gefproken wordt. 

Het zelfde zij gezegd van den A A N K L A A G E R of 
L I J D E R , i n wien iets wordt volbragt, zegt de Heer 
W O O N E N , wordende altoos gebruikt met betrek-

K 3 kin-
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kinge tot een voorwerp dat lijdt of dat befchul-
digd wordt. 

De R O E P E R ; is die naamval waardoor men ie mant 
aanfpreskt of roept, en die met den Noemer over­
eenkomt , hij beeft geen Ceflachtwoort tot zijn 
merkteken. — Maar de tusfc'benwerping O wordt 
'er met of zonder het Voornaamwoort G i j , dik­
wijls voorgezet. Zie M O O N E N Bladz: 82. Hieruit 
volgt dat de R O E P E R onder de Lidwoorden geene 
plaats beeft. 

De A F N E E M E R hebben wij boven reeds genoeg­
zaam verklaard. 

Door deze naamvallen nu ondergaan de Lid­
woorden eenige verandering, die men buiging 
noemt, als volgt; 

Het nietbepaalende Lidwoord. 

E E N . 

Manlijk geflacht. 

Eenv. Meerv. 

'Noem. E e n , Noem. De, 
Teel. Eens, Teel. Der, of Van de 
Geev. Eenen of Aan eenen, Geev. Den,ofAan de, 
Lijd. Eenen, Lijd. De 
Roe. Roe. 
dfn. Van eenen; Jfn. Van de. 

On-
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Onzijdig Geflacht. 

Eenv. Meerv. 
Noem. Een, Noem.De, 
Teel. Eens, Teel. Der, of Van de 
Geev. Een, Aan een, of Eenen, Geev. Den, of Aan de, 
Lijd. Een, Lijd. De, 

, Roe, 
Afn. Van een of Eenen; Afn. Van de. 

Het nietbepaalende Lidwoord 

EENE. 

Vrouwlijk Geflacht. 

Eenv. Meerv. 
Noem. Eene, Noem. De, 
Teel. Eener of Van eene, Teel. Der, of Van de, 
Geev. Eene, Aan eene,of Eener Geev. Den, of Aan de, 
Lijd. Eene, Lijd De, 
Roe. Roe. 
Afn. Van eene of Eener; Afn. Van de. 

Het bepaalende Lidwoord 

DE. 

Manlijk geflacht. 

Eenv. Meerv. 
Noem. De, Noem. De, 
Teel. Des, of Van den, Teel. Der, of Van de, 

K 4 
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Eenv. Meerv. 
Geev Den of Aan den, Geev. Den ,of A,an de, 
W Den, Ujd, De, 
R o e - Roe. 
Afn. Van den; Afn. Van de, 

Vrouwlijk Geflacht. 

Eenv. Meerv. 
N o e m De N o g m D e j 

Teel. Der, of Van de, Teel, Der of Van de, 
Geev. Der, of Aan de, Geev. Aan de, of Den 
Ztfrf. De , x//^ D e > 

Roe. I i 0 6 t 

Afn. Van de, of Der; Afn. Van de, 

liet bepaalende Lidwoord. 

H E T , 

Onzijdig Geflacht. 

Eenv. Meerv. 
Noem, Het, Noem. De, 
Teel, Van het, of Des,. Teel. Der,of Van d*x 

Geev. Het, Aan het, of Den, Geev. Aan de,of Den* 
Lijd. Het, Lijd. De, 
Roe. 
Afn. Van het, of Van den; Afn. Van de. 

Deze buigingen welken door den leerling Biet 
te 
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te veel overwogen en behandeld bunnen worden, 
toonen duidelijk aan, dat het meervoudige getal in 
alle de drie gedachten het zelfde is; want fchoon 
jioowEN zegt (Nederduitfche Spraakkunst Bladz. 
43.) Het Bepaalende Geflacbtwoord is in bet Meer-
vouwige getal in alle drie Geflacbten gelijk, uit­
gezonden den Geever en Ntemer van het Vrou-
lijke, leert S E W E L ons echter in den derden 
Naamval zeggen , Ben Vrouwen, Ben Konin­
ginnen, Ben Leeraaresfen, Ben Moederen, Ben 
Zusteren, Ben Nichten enz. en nergens, in den 
zesden Naamval Van D E N Mannen , Van D E N 
Menfchen, Van D E N Afgoden, Van D E N Vade­
ren, enz. gelijk M O O N E N wil (zie pag. 44) maar 
even als in hec Vrouwlijke Geflacht, Van D E 
Mannen, Van D E Menfchen, Van . D E Afgoden, 
Van D E Vaderen, enz. waarmede de naauwkeu-
rigfle Schrijvers overëenflemmen. 

T W E E D E A F D E E L I N G ; 

V A N D E 

N A A M W O O R D E N . 

De naamwoorden worden voegelijkst verdeeld 

in, 
K 5 ZELF-
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• Z E L F S T A N D I G E , 

en T O E V O E G E L I J K E , ook BYNAAM-
W O O R D E N genoemd. 

Dus ftaat ons eerst te handelen 

V A N D E 

Z E L F S T A N D I G E N A A M W O O R D E N . 

Een zelfftandig naamwoord is kenbaar, daar* 
aan dat het een zaak uitdrukt , waarvan door 
dat woord alleen, zonder eenige verdere omfchrij-
v ing , een genoegzaam denkbeeld te vormen is 
dus zijn de volgende naamwoorden zelfftandig: * 

M A N , V K . O U W , P A A R D , 

W O U D , M E N I G T E , H O E V E E L H E I D , 

T J E N T A L , T W A A L F T A L , H O N D E R D S T U K S , 

H E L F T , D E R D E , V I J F D E , 

D U B B E L D , D R I E V O U D , V I E R V O U D , enz. 

H e t zeifftandige naamwoord wordt ook niet 
ongefehikt omfchreeven te zijn een woord, dat 
met bijvoeginge van een werkwoord, eenen vol­
komen zin kan uicmaaken; als, De man werkt 
Het woud ruisebt, enz. 

Deze naamwoorden n u , worden door fommi-
gen weder onderfcheiden in algemeene, in ver­
zamelende , in eigene, in die van Getal enz,; en 
dan de laatstgenoemde nog weder in verzame­
lende, verdeelende, vermeerderende enz. 

D e Algemeene naamwoorden zijn die , welken 
al-
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algemeene denkbeelden uitdrukken, en verfchei­
dene dingen toegevoegd kunnen worden , als 
M A N , VROUW, PAARD enz. 

Verzaamelende naamwoorden zijn zulken, die, 
fchoon in 't eenvoud gefteld, echter veele din­
gen betekenen; als , WOUD, VOLK, L E G E R , enz. 

doch daar deze verdeeling van niet meer dienst 
i s , dan om de woorden in hunne foorten te on­
derfcheiden , aangezien de verzaamelende naam­
woorden anderzins in alle gevallen als algemeene 
naamwoorden behandeld worden, zullen wij het 
geheugen van den leerling met dergelijke klei­
nigheden verder niet vermoeijen. Het zelfde zij 
gezegd van de woorden van getal, en alle der­
zei ver foorcen; naamlijk 

D e Verzamelende, T I E N T A L , T W A A L F T A L ; 

Verdeelende, H E L F T , D E R D E , V I J F D E ; 

Vermeerderende, DUBBELD, DRIEVOUD , VIER-

V O U D ; enz. 

Eigene naamwoorden zijn zulken die ons 
denkbeelden van bijzondere zaaken geeven; als, 

W I L L E M , J A N , FREDERICA, 

AMSTE LDAM , HAARLEM , ROTTERDAM , 

DE A A , D E A M S T E L , H E T Y , 

LEEUW j V E E L V R A A T , P E K A N , enZ. 

Wij 
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Wij verdeden de zelflhndïge naamwoorden 
dan, m algemeene en in eigene; en daar wijde 
laasrgenoemde reeds genoegzaem aangeweezen 
heboen, ftaat ons nog te handelen van de 

ALGEMEENE ZELFSTANDIGE 
NAA 31 WOORD E N. 

Dezen worden weder onderfcheiden in O O R , 
S P R O N G L I T K E en A F G E L E I D E . De 

Oorfpronglijke, 

zijn meest van ééne lettergreep; als, 

T U I N , H A R T , K R U I T , K I N , 

D I E R , O O R , R O K , H A N D , 

A N G S T , Z I E L , S C H A A P , L A M , 

V I S C H , V R I N D , B E E N , M E N S C B , enz. 

Die van meer lettergreepen zijn, 

T R O M P E T , B R O E D E R , H E M E L , 

R I D D E R , Z U S T E R , A M S T E L D A M , enz. 

Afgeleide. 

De afleiding welke hier bedoeld wordt, is niet 
de bekende Etijmologie, waardoor beweezen 
wordt, dar veele woorden uit vreemde taaien 
afkomfb'g zijn, maar alleenlijk die afleiding waar­
door van het eene nederduitfche woord het ande­

re 
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re gemaakt wordt. D e afgeleide woorden wór­
den gemeenlijk verdeeld volgends hunne uitgan­
gen; want fommigen eindigen in S C H A P , ande-
ren in 1 S Ï , in D O M , T E , enz. doch daar deze 
fchtfting ons ook overtollig en het geheugen be-
zwaarende voorkomt , zullen wij daaromtrent 
mede de gewoone wijs van voorflellen niet vol­
gen ; maar alleenlijk eenige voorbeelden van af-
leidinge opgeeven , oordeelende dat de leerling 
daardoor een genoegzaam denkbeeld van deze 
woordvorminge kan verkrijgen : zulke woorden 
zijn dan, bij voorbeeld, 

B R O E D E R S C H A P , afgeleid van B R O E D E R ; 

V R I E N D S C H A P , van V R I E N D ; 

P R I N S D O M , P R I N S ; 

T U I N I E R , T U I N ; 

V O G E L A A R , V O G E L ; 

S P R E E K E R , S P R E E K E N ; 

P A C H T E R , P A C H T E N ; 

J A A G E R , J A A G E N ; 

A M S T H L D A M V I E R , A M S T E L D A M J 

H A A R L E M M E R , H A A R L E M ; 

D A N S S E R , DANSSENj 

R I D D E R S C H A P , R I N D E R ; 

J C H L P Z E L D O M , S C H E P Z E L ; 

Z O N D A A R , Z O N D E N ; 

E E T E R , B É T E N ; 

S C H O U T S C H A P , S C H O U T } 

M A A G -
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M A A G D O M , afgeleid van M A A G D ; 

SNIJDER en SNIJDING, S N I J D E N ; ' 

G E H E U G E N I S , G E H E U G E N ; 
O N T V A N G E N I S , niet O N T F A N G E N I S , O N T V A N G E N ! 
B E S N I J D E N I S , B . . . 1 I M R * 

J 7 B E S N I J D E N ; 
en veele anderen meer. 

Van de bijvoegelijke naamwoorden (welken 
ftraks verhandeld zullen worden) worden ook 
zeJrftancrige gemaakt, als 

B A R M H A R T I G H E I D , v a n B A R M H A R T I G ; 
S N E L H E I D S N E L ; 

Z W A R T H E I D Z W A R T ; 

H O O G T E H O O G ; ' 

S C H E R P T E S C H E R F ; 

D I K T E D I K ; 

Z W A A R T E Z W A A R ; 

Deze afleiding regelt de fpelding der afgeleide 
woorden; zij is niet zeiden de meesteres die ons 
daaromtrent grondige onderrichting geeft • z \ \ 
leert ons, bij voorbeeld, dat wij niet mecfommi* 
gen moeten fpelden, 

A L W E E T E N H E I D VOOr A L W E E T E N D H E I D -

O N T F A N G E N I S O N T V A N G E N I S ; 

G R O O T E L I J K S G R O O T L I J K S ; 

E R VA A R E N D H E I D E R V A A R E N H E I D ; enz. 

want 



( 159 ) 

want A L W E E T E N D H E I D wordt afgeleid van AT> 

W E E T F N D niet van A L W E E T E N : men z e g t , c f « A L -

W E E T E N D God', 

O N T V A N G E N I S van O N T V A N G E N , niet van O N T F A N -

G E N 5 

G R O O T L I J K S G R O O T G X O O T E ; 

E R V A A R E N H E I D E R V A A R E N E R V A A -

R E N D ; 

M e n zegt een ervaaren Man, welk woord ' 
door S E W E L , E E R V A A R E N gefchreeven wordt 
(z ie zijne Nederduitfche Spraakkonst Bladz. 
a i ) , want, zegt hij ( B l a d z . 12) een be-
vaaren man is eervaaren, dat is, heeft het vaar­
water wel eer bevaaren. M i n navolgbaar fchrijft 

h i j , (Bladz. 181) z u l k s d a t h e t miJ n i e t d e P i j n e 

waardfcbijnt, te krakkeelen enz. ; want ik oor­
deel dat hij hier niet het woord PIJN , maar M O E I ­

T E moest gebruikt hebben; van gevoelen zijnde, 
dat wij de geheele fpreekwijs van de Franfchen 
overgenomen hebben: zij zeggen , bij voorbeeld, 
Cela ne vaut pas la P L I N E d'en parler, 't welk , 
ter ftaavinge van onze gedachte, dus vertaald 
wordt, Dat is de M O E I T E niet waardig om 'er 
van te fpreeken: het gebruik dezer fpreekwijze , 
bevestigt onze Helling nog verder; want meest 
altoos wordt daarin het woord P I J N gebruikt , 
wanneer den aart der bedoelde werkinge Hechts 
M O E I T E , op verre na geen PIJN kan veroorzaa-

ken, 
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ken 'c geene wij niet noodig achten door voor­
beelden aan te toonen. 

Tot de afgeleide woorden behooreü ook de 

Verkle'wnaamen* 

Dezen worden van de zelffhmdige naamwoor-
deri afge.eid, en gemaakt door bijvoeging van 
J jfc. of JU, wanneer het naamwoord met geen D 
of T fluit , en altoos door bijvoeging van TF 
wanneer het integendeel de D of T voor laatfte 
letter heeft, dus maakt men 

V a n Z A N D K O K E R , 

B O O R , 

L E E R , 

S C H O E N , 

L E P E L , 

D U I F , 

B E E N , 

R I N G , 

L A P , 

K O U S , 

S T O O F , 

B A N K , 

H A N D , 

H O U T , 

Z A N D , 

3V1AND, 

L A T , 

Z A N D K O K E R T J E ; 

B O O R T J E ; 

L E E R T J E j 

S C H O E N T J E J 

L E P E L T J E ; 

D U I F J E ; 

B E E N T J E ; 

RINGJE j 
L A P J E ; 

KOUSJE ; 

S T O O F J E ; 

B A N K J E ; 

H A N D J E ; 

H O U T J E ; 

Z A N D J " . ; 

M A N D J E J 

L A T J E ; 

L O T , 
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tor, L O T J E ; 

H O E D , H O E D J E ; 

R A N D , R A N D J E *, 

B A N D , B A N D J E ; 

K O O T , K O O T J E ; 

• BOOT , B O O T J E ; 
Z O T , Z O T J E . 

De verkleining gefchiedt ook door bij'voeging 
van K E N of K E , S K E N , en E K E N , fomtijds 
met verdubbelinge der fluitletter; als volgc, 

B O O M K E N worde gemaakt van B O O M ; 
B O E K S K E N , van B O E K ; 

K I N D E K E N , K I N D ; 

B E L L E K E N , B E L ; 

M A N N E K E N , M A N ; 

M A N D E K E N , M A N D ; 

W I N D E K E N , W I N D ; 

W I J F K E N , W I J F ; 

K A N N E K E N , K A N ; 

T O N N E R E N , T O N , enz. 

Somtij'ds gefchied de verkleining door bijvoe­
ging van E T J E mee verdubbelinge van de fluitlec-
ter; als volgt, 

van V L A M , wordt gemaakt V L A M M E T J E ; 
K A N , K A N N E T J E ; 

P A N , P A N N E T J E ; 

B E L , B E L L E T J E ; 

L Van 
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Van M A N , wordt gemaakt M A N N E T J E ; 
B E N , B E N N E T J E ; 

S C H E L , SCHELLETJE ; 

V I N , V I N N E T J E ; 

V E L , V E L L E T J E ; 

P E N , P E N N E T J E ; 

W E N , W E N N E T J E ; 

P L A N , PLANNETJE, enz. 

Eene uitzondering op deze verkleining vindt 
men in het woord MEID ; want van het zelve maakt 
men, ter verkleininge, niet MEIDJE , MEIDKEN of 
MEIDEKEN , maar MEISJE en MEISKEN. Zeker dich­
ter, oordeelende dat zulks geene uitzondering 
maar eene kwaade gewoonte was, fchreef het vol­
gende vaersje: 

Schoone landjeugd, zoete meidjes, 
Hoedflertjes der poesle geitjes, 
Gij doet mij verwonderd (laan , 
Als 'k u dartlen zie en fpeelcn; 
Viervoets vrijertjes zie flreelen, 
Of ben zie in 'f bandje flaan ; 
Want de teedre aanloklijkheiden, 
Die zig beurtlings dan verfpreiden , 
In uwe oogjes, zo vol vuur \ 
Zeggen mij, dat uwe hartjes, 
Scbuldelooze minnesmartjes; 
Reeds gevoelen, en natuur, 

Naautv-
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Naattivlijks agt of negen jajren, 
Zig kan %v ach ten voor 't ver klaar en. 

„ W i l men ondertusfchen zegt gemelde D i c h -
„ ter het woord M E I S J E , p m deszelfs oud ge­

bruik niet verwerpen, dat men 't beboude, 
, maar M E I D J E ten minlten den Dichter niet ont-
, neeme? te meer daar deze verandering op 

„ algemeene taalregels gegrond is cn de vloe-
„ jendheidvan 't rijm daar bij w i n t ? " 

De gelijkluidendheid die 't gemelde woord 
heeft met M E I T J E (een M e f t ) en M i j r j E (een 
ftukbke geld , zie H O O G S T K A A T E N , Blad/.. 2 4 9 ) , 
zou tot geene tegenwerping kunnen ver t rekken , 
aangezien daardoor geene dubbelzinnigheid onc-
fhac, ter oorzaake van de verfchillende fpelding. 
O p denzelfden voet zou men den Dichter ook 
kunnen vergunnen, voor den verkleïnnaam van 
M A N , M A N T J E te fchrijven, want de verfchillende 
fpelding met D en T onderfcheidt het genoeg­
zaam van M A N D J E , den verkleinnaam van M A N D : 

geheel anders is het gelegen met de woorden 
K A N , P L A N enz. want van dezelven K A N T J E en 
P L A N T J E , in plaatfe van K A N N E T J E en P L A N N E T J E 

te willen maaken, zou eene altoos te vermeidene 
dubbelzinnigheid veroorzaaken, dat niet verder 
verklaard behoeft te worden. 

Van den verkleinnaam M A N T J E voor M A N N E T J E 

vinden w i j , behalven het,fchoon niet algemeen, 
scbruik, een voorbeeld in M A K I N , Nouvelle Metho-
6 L 2 de, 
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de, Bladz. i S o , Gij zijt een zoet mantje ja je, 
welke verkleinnaam M A N T J E door dien fchrijver 
overgezet wordt door Gentil- bomme; een be­
wijs , 't welk met veele anderen verfterkt zou 
kunnen worden, dat het vormen der verklein-
naamen eene fierlijke eigenfchap onzer taaie, 
boven die der Franfchen i s : de volgende vaer-
2en, bij voorbeeld, zouden onmogelijk op dezelf­
de wijze in de laatstgemelde taal overgebragï 
kunnen worden: 

6 Beestje dat in 't dropje, 
Met pootjes, [piertjes, kopje, 
Als in een wereld leeft! 
Uw (Iraalenbuigend huisje, 
Dat flikkerende huisje, 
Dat balfem klootje heeft, 
Daar het u ftrekt ter woning, 
Het kenmerk van een" koning, 
Een God van eeuwigheid ; 
Gij, ronde waterdeeltjes! 
Gij, gij zijt tafereeltjes 
Der hoog/le Majefleit. (*) 

Dat de verhandelde en billijk bepaalde vrijheid 
in het vormen der verkleinnaamen, den Dichter 
zou kunnen dienen, in ' het voorflellen van eene 

fchijn-

(*) Bibliotheek der kinderen, door L, v. OLLEFEN, Nb, 
2. Blad. 62. 



&hijnbaare en aangenaame dubbelzinnigheid, 
blijkt uk het volgende begin van zeker dichc-
ftukje: 

Word ik 'f lelijblanke V E L T J E 

van uw feboone borst gewaar; 
Dringt mijn oog door V luchtig gaasje 

fleelswijs heen, en wijdt bet daar, 
Och wat is dat oog dan greetig! enz. 

V E L T J E in plaatfe van V E L L E T J S voor den ver­
kleinnaam van V E L te fchrijven, veroorzaakt gee­
ne wezenlijke dubbelzinnigheid, vermits V E L D J E de 
verkleinnaam van V E L D , met een D , V E L T J E in­
tegendeel met een T gefpeld word t ; — doch 
genoeg hier van. 

V a n de 
Koppelwoorden, 

fehoon eigenlijk geene afgeleide maar zamen­
geftelde woorden zijnde, kunnen wij hier voe-
gelijkst fpreeken. Dezen zijn woorden welken 
•uit twee o f meer anderen (die van verfchillende 
foorten kunnen weezen) zamcngefteld z i jn ; a is , 

S T A D H U I S , 

A A L S C H A A R , 

A A R D K L O O T , 

A A R D B E Z I E , 

P O S T B O D E , 

B O E K W I N K E L , 

B O E Z E M V R I E N D , 

L E L I J W I T , 

B O E V E K L O K , 

O N D E R B U I K , 

K U N S T V R I E N D , 

T A F E L V R I E N D , 

L 3 

P O P P E G O E D , 

S T O R M H O E D , 

B O E K D R U K K E R , 

B O E K V K R K O O P E R , 
V O E T A N G E L , 

H O O F D P I J N , enz. 

Tus-
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Tusfchen de deelen van een koppelwoord plaar-
fte men voorheen een koppelteken, ten einde 
de gemaakte koppeling aan te duiden , dus 
T A F E L - V R I E N D ; thans echter is zulks geheel huiten 
gebruik, 

De werkwoorden en bijvoegelijke naam­
woorden worden ook als zeliftandige naamwoor­
den gebruikt, en kunnen daarom mede onder de 
afgeleide betrokken worden: 

Van S T E R V E N wordt gemaakt, / / ^ S T E R V E N ; 

L E E V E N Het L E V E N ; 

D I E N E N i / e / B I E N E N ; 

L O O P E N Het L O P E N ; 

W I E L E N Het W I E G E N ; 

S C H I L D E R E N - Het S C H I L D E R l N ; 

enz. 
W I T Het W I T , of W I T T E ; 

R O O D Het KOOT), R O O D E , 

V I E R K A N T V I E R K A N T E ; 

B E D R I E G E L I J K Het B E D R I E G E L I J K E , d l Z . 

Nog maakt men 
Van B E D R I J V E N B E D R I J F ; 

B E D E R V E N , B E D E R F , B E D E R V I N G } 

R O E P E N , G E R O E P ; R O E P I N G ; 

V E R W I J T E N , V E R W I J T , V E R W I J T I N G , 

S N A P P E N , G E S N A P , enz. 

dat men werkwoordlijke naamwoorden noemc. 
De woorden L E V E N en L O P E N , hebben wij, 

in 
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in naarvolging der beste fchrijveren van onzen tijd, 
gefpeld flechts met ééne E en O , daar de werk­
woorden L E E V E N en LOOPEN , die klinkers echter 
verdubbeld hebben : zulks wil men dat ter onder-
fcheidinge van het naamwoord en werkwoord ge-
fchiede; anderen evenwel noemen deze onder-
fcheiding eene zotte viezigheid, en fchrijven ook 
Het LEEVEN , Het L O O P E N : 't heerfchende gebruik 
van kundige en kiefche fchrijveren te volgen, 
is echter altoos raadzaam. 

Gelijk wij in de eerfte afdeelinge van dit Deel 
de Lidwoorden met betrekkinge tot bet ge­
flacht, het getal en de naamvallen overwoogen 
hebben, moeten wij in deze Afdeeling de zelf-
fiandige naamwoorden in dezelfde betrekkinge 
verhandelen. 

VAN 

HET G E S L A C H T 

D E R 

ZELFSTANDIGE NAAMWOORDEN. 

Eerstlijk ftaat ons te fpreeken van de 

Algemeene, 

en onder die van de Oorfpronglijke en Afgeleide. 
Onder de menigvuldige regelen om het ge-

flacht des woords te kennen geeft men ook dien, 
L 4 dat 
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dat het zelve uit het daarvoorflaande Lidwoord, 
en vooral uit deszelfs buiginge te kennen is; maai5 

dit kenmerk is aan te veel dwaaling onderheevig 
om voor een' regel te kunnen doorgaan: E E N E 

les, toont volgends de eerfte Afdeeling zekerlijk 
aan dat het woord L E S van het vrouwlijke geflacht 
is maar daar uit volgt niet dat in de volgende 
vaerzen, 

^ Neen; een zuivre vreugd 
Blonk in 't gelaat, 

het woord V R E U G D voor een woord van 't man-
Jijke geflacht genomen is; want „ bij de vrou-
„ hjke naamwoorden" zegt N i j L c ë , „ wordt om 
„ de welluidentheit ook een geleden , als een 
„ vrou, een fiat; t zou onaangenaam klinken 
„ als men zeide, ene vrou hadde ene moeder 
„ en ene zuster, en ene dochter; ten ware hier 
„ ene op een getal zag, en aanwees, dat die 
„ vrou maar ene enige zuster, ene enige dochter 
„ hadde;anders luidï het beter, een vrou hadde 
„ een moeder , en een zuster , en een doch. 
, ter"— D E S , is volgends 'c voorbaande het 
teken van eenen manlijken teeler , dus befluit 
men uit de woorden D E S ondergangs dat het 
woord O N D E R G A N G van het manlijke geflacht is-
maar men zegt ook D E S kinds, evenwel is hel, 
woord K I N D van het onzijdige geflacht; beter is 
het dan bekwaame naamlijsten als die van H O O G 

S T R A T E N door K L U I T , s £ w£L en anderen vlijtig 

t© 
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ce gebruiken •, want daardoor prent men de ge­
dachten der woorden in het geheugen, zo dat 
men de hulp der gemelde lijsten van tijd tot tijd 
minder noodig heefc. 

Ondertusfchen zijn'er ook eenige regels, doch 
niet zonder uitzondering, waardoor het geflacht 
der zelfrtandige naamwoorden gekenc wordt ; 
naamlijk dezen: 

A l l e benaamingen die mannen of voorwerpen 
van het manlijke geflacht voegen of gegeeven 
worden, behooren tot het laacstgemelde geflacht,-
als, 

GOD, BOER, VADER, 
Z E G E L , BEUL, VORST, 
DUIVEL, BURGER , HEER, 
BROEDER, R E G E N T , SMIT, 
SCHOUT, DWERG, VISSCHER, 
REUS, KONING, JONGE, enZ. 

Integendeel behooren tot het vrouwlijke ge. 
flacht, alle benaamingen, die vrou.ven of voor­
werpen van het vrouwlijke gedacht gegeeven 
worden, als , 

GODIN, TOVERES , BRUID , 

ENGELIN , VRIENDIN, BOERIN, 

DUIVELIN, MAAGD, PRIJ , 

ZUSTER, NAAISTER, DOCHTER, en?. 

L 5 D e 
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D e dagen der weeke en alle derzelver bijzon­

dere deelen behooren tot het manlijke gedacht, 
om dat het koppelwoorden zijn wier laatfte l id 
tot het gemelde gedacht behoort, gelijk nader 
zal bl i jken, ook zijn de woorden AVOND en 
NACHT van het zelfde gedacht. 

N o g behooren tot dat gedacht de foortlijke ei* 
gennaamen van veele viervoetige Dieren, van veele 
Vogelen , Visfchen, Boomen, en Rivieren; als, 

OS, AREND, BRAASSEM, PIJN, TIJBER , 

OLIFANT, STRUIS, K R E E F T , E I K , T E E M S , 

EENHOORN, HAVIK., S T E U R , E L S , RHIJN, 

STIER, OJEVAAR, Z A L M , HAZE- DON A U , 

L A A R , 

H O N D , N A C H T E G A A L , SNOEK, LINDE, AMSTEL, 

B E V E R , U I L , DOLFIJN, ROO- U I J L , 

Z E L A A R , enz. 

Deze regels zeiden wij waren niet zonder uit­
zondering, ten bewijze daarvan ontmoeten wij 
hier het I J , dat van het onzijdige gedacht is. 

To t het vrouwlijke geflacht behooren eenige 
benaamingen van Riv ie ren ; als 

E L V E , EEMS, MAAS, 

WE2ER, MOEZEL, MER W E , enz. 

Allerleije koornvruchten, kruiden, planten, 
.bloemen enz; als, 

T A R -
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T A R W E , K E R V E L , ROOS', 

R I jS , SALIE, T U L P , 

G A R S T , K O O L , L E L I J , enZ. 

Alle verzamelende naamwoorden; ook alle de 
naamen der metaalen en verder alle waardoor een 
Hof uitgedrukt wordt, zijn van het onzijdige ge­
flacht; als 

WOUD, GOUD, KOPER , 

V O L K , ZILVER, Y Z E R , 
BOSCH, L O O T , T I N , enz. 

Rijken, Steden en Dorpen; behooren ook tot 
dit geflacht; als 

V R A N K R I J K , A M S T E L D A M , O U D E R K E R K , 
SPANJE, U T R E C H T , A M S T E L V E E N , 

ZWEED E N , M U I D E N , BLOEMENDAAL , enz. 

Ne evens deze Algemeene Regels (zegt MOO-
NEN Bladz. 60) kunnen noch andere Aanmerkin­
gen voor het onderfcheid der Gefi'achten in de 
zelfflandige Naamwoorden gegeeven worden, die 
van hunne uitgangen, of van famenfiellingen, 
of van elders worden genoomen: die lust heeft 
kan dezelven ter gemelde plaatfe enz, vinden, 
wij oordeelen de ruimte die ons nog overig is, 
beter te kunnen gebruiken, dan tothetnafchrijven 
dier regelen; maar ook fchijnen zij ons toe van 
weinig nuttigheids te zijn, daarmen even gemak-

lijk 
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lijk het geflacht des woords in eene daartoe ver-
vaard i ë d e h - U n o p z o e k ^ 
weiken rege het woord behoort, en of het ook 
« n e uitzondering op dien regel maakt, welke 
u tzondenngdikwijlszogroot een getal van woor-
denbevat . s d e regel zelf Ondertusfchen kan men 
nog de volgende vaste kenmerken opgeeven; 

ge£cLr k I e i n n a a m e n
 Z i j n V a 0 h £ t ° n z i j d i S e 

H A N D J E , K I N D E K E N , M A N N E K E N , 

P L E K J E , HUTSKEN, Z O N N E K E N , 

S T O E L T J E , P E N N I N G S K E N , P A N N E K E N , 

V O E T J E , K O P K E N , P E N N E R E N , enz. 

Van hetzelfde geflacht zijn alle bijvoegelijke 
naamwoorden die als zelfflandige, en alle ,verk-

bTvoorreelr" n a a m W ° ° r d e n ^ » 
Z W A R T E , E E T E N , 

R O O D E , D R I N K E N , 

V I E R K A N T E , S P R E E K E N , 

G E E S T I G E S C H K I J V E N , 

A A N D O E N L I J K E , W A N D E L E N , enz. 

De werkwoordlijke naamwoorden zijn 0 0 k 
van het onzijdige geflacht; J * 

6 E S N A P , V E R V O L G , G E H A K , 

V E R -
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VERZOEK, GEBIED, BESEF , 

VERHAAL, G E K W E L , GEMOR, «ÏZ. 

doch die in I N G eindigen zijn van het vrouw­
lijke geflacht; als 

BEDRIJGING, PERSING, M O R R I N G , 

DWAALING, BESEFFING, TIMMERING, eilZ. 

Eenige die in L I N G uitgaan zijn van het 
Manlijk, of van het Gemeene geflacht, te wee­
ten beijde manlijk en vrouwlijk; als, 

AANKOMELING, L E E R L I N G , STERVELING, 

EDELING , STEDELING , UITWIJKELING , enZ. 

De woorden van dit Gemeene geflacht worden 
door het lidwoord onder een bijzonder geflachc ge-
bragt: in, Ik beb DEN vreemdeling geherbergd, 
wordt een man, en in, Hij beeft DE vreemdeling wèl 
onthaald, wordt eene vrouw bedoeld; echter zou 
ik niet ongenegen weezen,in zulke gevallen,het 
bijzondere geflacht ook door eene E achter het 
naamwoord te voegen, aan te duiden; dus, Ik 
beb DEN vreemdeling enz, en Hij heeft D E 
vreemdelinge wèl onthaald. 

Het geflacht der koppelwoorden volgt door­
gaands het geflacht van het laatfte lid derzelven; 
dus zijn de volgende Koppelwoorden van het 
manlijke geflacht, 

HOOFD-
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HOOFDMAN, HOOGAPPELBCOM , 

V Ü Ü K S T E S N , B O E K D R U K K E U , enz. 

om dat de woorden M A N , S T E E N , BOOM , en 

DRUKKER tot dat geflacht behooren. Om dezelf­
de reden zijn de dagen der weeke mede van het 
manlijke geflacht; want derzelver laatfte lid DAG 
behoort tot hetzelve: daarom ook de naamen der 
winden, als OOSTEWIND, ZÜÏDEWIND , enz. deze 
regel heeft echter mede zijne uitzondering, als 
blijkt onder anderen in BREEKSPEL dat manlijk is, 
fchoon het woord SPEL tot het onzijdige geflacht 
behoort; deze uitzondering heeft hier en in der-
gelijiie gevallen altoos plaats, om dat men niet let „ 
„ op de eigenlijke betekenis van SPEL , maar in -
„ tegendeel daarop, dat onder die benaaming 
„ een zeker perfoon wordt aangeduid, en dus 
„ zo veel is als een eigen naam" d i e , eenen 
man toegevoegd wordende , fmahlijfc is. Ge­
melde uitzondering ' i s dan regelmaatig en zou 
dus in den volftrektften zin geene uitzondering, 
maar veeleer een andereregel, betreffende de kop­
pelwoorden , genoemd mogen worden: het zelfde 
zij gezegd van de voorbeelden welken door SE-
W E L , als van den eerstgemelden regel afwij­
kende opgegeeven worden: DOEK is zekerlijk 
van het manlijke geflacht, daarom ook ZWEET­
DOEK en DROOGDOEK , maar NETELDOEK is van 

het onzijdige geflacht volgends den boven gegee-
vene Kegel (zie Bladz, 171) o n i dat het eene f lof 

uit-
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uitdrukt, S C H O R T E L D O E K maakt öok geene uit­
zondering op den regel; want het is niet gelijk 
gemelde fchrijver zeg t , van her, onzijdige ge­
dacht ; „ H E T Schorteldoek, is ftraattaal, die wel 
„ moet onderfcheiden worden van het gebruik, 
„ dat in de fpraakkunst den fcepter voert. Straat­
taal is misbruik" (zie H O O G S T R A A T E N op D O E K ) 

Even min kan 'c woord V R O U W M E N S C H ten voor­
bedde van eene uitzonderinge op den regel dienen, 
gelijk beide M O O N E N en S E W E L w i l l en ; want vol­
gends K L U I T is M E N S C H van het manlijke ge­
dacht, wanneer 'er eene meerderheid, dat is het 
gantfche. menschlijke geflacht, door aangeduid 
wordt; maar voor een bijzonder mensch geno­
men is het onzijdig, V A N D E R D O E S , zegt daar­
om te recht, 

Maar cTandere die was h waarfcbapenfie gs-
broedt, 

En T onvolmaaktste mensch —— 
BAT ooit enz. 

V R O U W M E N S C H volgt dethalven den gegeeven re­
g e l , en wordt met grond onder het onzijdige ge­
flacht betrokken: zo is ook het woord H A N D ­

S C H O E N door S E W E L , ten zelfden einde , ver-
keerdlijk bijgebragt; want dat woord is niet ge­
lijk hij zegt , van het vrouwlijke geflacht, maar 
volgt het geflacht van S C H O E N , en is manli jk, 
gelijk H O O G S T R A A T E N uit M E L I S S T O K E , en V O N ­

D E L bewijsc. G O D S D I E N S T is naar den zelf­
den 
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den regel ook van h manlijke genacht en men 
mag lchrijven De waar e Godsdienst is heilig, HIJ 
nijgt ons tot aandacht, ZIJN vermogen is groot 
gelijk V O N D E L doet in die vaers, 

Verliezen wij 't genot des Godsdienst en ZIJN 

vrucht. 

Zekerlijk vraagt S E W E L dwaaslijk, zou't niette, 
ter Duttscb weezen, te fchrijven zij neigt ons 
tot aandacht, H A A R vermogen is groot; want, en 
het gebruiken van HIJ en z ; J N ) e n dat v a n z i j en 
H A A R l s beiden goed duitsch; maar even dwaas-
lijk wordt van hem gezegd, „ zeker eigen wijs-
„ he,t maekt de menfchen veeltijts grill igh. W i l 
„ mogen zulke nieuwigheden niet opwerpen 
„ maer hebben te volgen de regels, van outs 
„ bekrachtigt: anders zal men telkens op glad 
„ ijs ftaen, en een ander vrager dagelijks voor 
„ den dagh komen, en feilen v o o r , zou dit 
„ niet beter Duitscb wezen ?} zou dat niet beter 
„ zijn'? M e n moet dan zonder eenige twijffè-
„ hng zeggen, De Godsdienst neigt ons tot aan-
„ dacht: Z I J N vermoogen is groot." Doch het 
tegendeel zullen wij flraks zien. 

A l l e naamwoorden die in H E I D uitgaan zijn 
van ' t vrouwlijke geflacht; als 

K U I S H E I D , W A A R H E I D , 

V R O O M H E I D , Z A L I G H E I D , 

L A A T D U N K E N D H E I D , V R O O M H E I D , enz. 

De 



De mèeste naamwoorden die in Z S L Uit­
gaan zijn van het onzijdige gedacht; als , 

S T ü U . v Z E L , B O R D U U R Z E L , S T R O O I Z E Ï , , 

B I L E T Z E L , W i l E F Z E L , G B B R O E D Z E L , 

M A A K Z E L , Z t f E E M Z E L , D R Ü * Z E L , enz. 

De naamwoorden die in D O M uitgaan zijri 
o f van het onzijdige of van het manlijke ge­
flacht: — van het onzijdige geflacht zijn die wel­
ken van zelfüandige naamwoorden afgeleid zijnj 
als, 

H E I D E N D O M , J O O D E N D O M , 

H l i R T O G D O M , K E U R V O R S T E N D O M , enZ. 

snaar die van bijvoegeiijke naamwoorden, ofvari 
zelfflandigen bijvoegehjker wijze genomen; afge­
leid z i jn , behooren tot het manlijke geflacht, 
als daar z i jn , 

1 R I J K D O M , afgeleid van RIJK ; 

V R I J D O M , V R I J , en meer andereti. 

De zelffïandige naamwoorden die in SCHAF* 
Uitgaan, zijn van het vrouwlijke geflacht, wan­
neer zij eene vergadering of menigte van per-
foónen uitdrukken, als 

" P R I E S T E R S C H A P , V R O E D S C H A P ' , en anderen; 
maar wanneer zij eene waardigheid aanduiden 
Zijn zij -Van' het onzijdige geflacht ;als^ 

• ; M PRIES-
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PRIESTERSCHAP , P R E L A A T S C H A P , MEESTER­

SCHAP, enz. 

hiertoe behoort ook 

H E E R S C H A P . 

Hoe fommige manlijke naamwoorden in vrouw­
lijke veranderd worden, als 

K O N I N G in K O N I N G I N ; 

P R O F E E T P R O F E E T E S ; 
G O D G O D I N of G O D E S , enz. 

zal het gebruik overvloediglijk leeren, waarom 
wij ons daarmede niet zullen ophouden. 

Van de 

Eigene naamwoorden. 
Sommigen van dezen boven reeds verhandeld 

hebbende, behoeven wij hier alleenlijk aan te te­
kenen dat de eigene naamwoorden, welken voor­
werpen die van 't manlijke geflacht zijn toege­
voegd worden, ook tot dat geflacht behooren, 
bij voorbeeld, 

J A N , F R E D E R I K , G E R R I T , 

P I E T E R , A R N O L D , W I L L E M , 

K L A A S , GABiaëL, J A C O B , enz. 

integendeel zijn van het vrouwlijke geflacht, 
die, welken aan voorwerpen van het zelfde ge­
flacht gegeeven worden als daar zijn, 

E V A , E L I S A B E T H , J U N O , 

V E « 
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V E N U S , MAItGUETA , E N G E L T J E , 

S U S A N N A , S A R A , P E T R O N E L L A j en 

veele anderen meer. 
Een voorbeeld van geflachts veranderinge, vindt 

men in het woord W I J F ; want men moet fchrijven, 
bij voorbeeld I I E T W I J F beeft H A A R E kinderen ge-
fagen, volgende het geflacht van den bedoelden 
perfoon niet het letterkundige geflacht van het 
woord, gelijk wij Bladz. 174 reeds gezegd hebben.-

Een dergelijke verwisfeling "van Geflacht heefc 
plaats inde voorgemelde zegginge, De waare 
Godsdienst is heilig, Z I J neigt ons tot aandacht, 
H A A U vermogen is groot, om dat Godsdienst uit­
gebeeld wordt door eene vrouw , zie C E S A R E 

R I P A Bladz «71 enz. S E W E L is van deze vrijheid 
zekerlijk onbewust geweest; want anders zou hij 
z ig wel gewacht hebben van te zeggen, zou't 
niet beter Duitscb weezen; hij zou zijne ooren 
vergenoegd en met de beste fchrijvers beweezen 
hebben, dat zulks te doen hem vrijilond : onder die 
fchrijvers zou hij V O N D E L hebben kunnen noemen; 
want fchoon deze het letterkundige geflacht van 't 
woord G O D S D I E N S T fomtijds opvolgt, gelijk wij bo­
ven gezien hebben, wijkt hij ook daarvan af, en 
neemt de perfoonsverbeelding in aanmerkinge; 

de G O D S D I E N S T raesten fuft, 

Wanneer Z E dient tot fpel van menfchelijk 
vernuft. 

Zie zijne Salmoneus I Boek Bladz, 5. ' 
M 2 F O R T -
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F O R T M A N , in zijne DicVittêvèhde Mengelingen 
Bladz. 4 3 , fchreef om dezelfde reden, & 

T G E L U K , DIE hangen haat, maar kloeke har­
ten draagt, 

want het Geluk wordt mede door eene vrouw 
uitgebeeld, gelijk ook de Vrede, en daarom zou 
S E W E L , dit geweeten hebbende, zonder eenige 
bedenking, met het woord V R E D E als met het 
voornoemde woord G O D S D I E N S T hebben durven 
handelen, en niet gefchreeven hebben, „ Hoe-
„ wel mij niet onbekend is dat men fomtijds 
„ zegt en fchrijft, De God des vredes;" want 
dat zegt men, en mag men zeggen uit aanmer-
kinge van het letterkundige geflacht des woords, 
welk geflacht het manlijke is. M e n ziet hier uic 
hoe ongegrond de voorbeelden zijn welken bij 
H O O G S T R A A T E N , uic H O O F D , H U I G E N S en V O N D E L 

aangehaald worden, om daarmede te bewijzen, 
dat men nimmer van 'c letterkundige geflacht des 
woords mag afwijken ; want 'die voorbeelden 
betreffen de woorden, N A A M , ' D R A A T , R O O K , 

B R A N D , T A K , en T I J D , en in alle dezen , uitge­
zonderd het laatfte woord, T I J D , moet men 
wij fhan zulks geredelijk toe, het ietterkundi<>e 
geflacht opvolgen; want welke uitbeelding zou I 
men van die woorden tog kunnen maaken? en 
wat het woord T I J D betreft, daaromtrent kanode 
geflachesveranderinggeene plaats hebben,*, aange­
zien de Ti jd door eenen man uitgebeeld worde. 
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VAN 

HET GETAL 

DER 

ZELFSTANDIGE NAAMWOORDEN. 

Het getal hebben wij Bladz. 131 reeds leeren 
kennen, daarom kunnen wij hier terftondovergaan, 
tot het voordellen van de bijzondere eigenfchap-
pen der woorden met betrekkinge tot het getal, 
en het vormen van 't meervoud uit het eenvoud. 

Het meervoudige getal wordt meesttijds, gelijk 
Bladz. 46 reeds gezegd is , gemaakt, door achter 
het enkelvoudige woord, E N ; maar ook door'er N 
o f S achter te zetten : door bijzetting van E N wordt 

Meerv. 
P A D E N gemaakt 
Z O O N E N 

O L I F A N T E N 

K A M E E L E N 

G E B E D E N 

P A N D E N 

H O O F D E N 

B O E K E N 

B A N K E N 

P L A N K E N 

S P R O N G E N 

B O R D E N 

G E B O D E N 

Eenv. 
van P A D , 

van Z O O N , 

O L I F A N T , 

K A M E E L , 

G E B E D , 

B A N D , 

H O O F D , 

B O E K , 

B A N K , 

P L A N K , 

S P R O N G , 

B O R D , 

G E B O D , 

M 3 PAAIT-
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P A A U W E N P A A U W , 

L O N G L O N G E N , 

PASTIJ P A S T I J E N , 

WOORD W O O R D E N , 

M E N S C H M E N S C H E N , e n Z . 

Hier toe behooren alle de woorden die in ING 
of L i N G eindigen; want 

het meervoud van D I N G is D I N G E N ; 

van K L I N G K L I N G E N ; 

B E W E E G I N G B E W E E G I N G E N ; 

B E D R O O G E L I N G B E D R O O G E L I N G E N ; 

D R A A I J I N G D R A A I J I N G E N ; 

K O P P E L I N G K O P P E L I N G E N ; 

S T E R V E L I N G S T E R V E L I N G E N ; 

L E E R L I N G L E E R L I N G E N ; enz. 

Van fommigen wordt de laatfte letter eerst ver­
dubbeld : 

het meervoud van H A M is H A M M E N ; 
van K L t P K L I P P E N ; 

N A P N A P P E N ; 

H U T H U T T E N ; 

Z O T Z O T T E N ; 

B A K B A K K E N ; 

K A M K A M M E N ; 

T O P T O P P E N ; 

B R I L B R I L L E N , en meer 

anderen, 

Is 
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Is de fluitletter van het eenvoud een F of S 
zo worde dezelve alvorens in een V of Z veran­
derd , dus maakt men van 

env. Meerv. Eenv. Meerv. 

D I E F , D I E V E N ; M U I S , M U I Z E N ; 

L I J F , L I J V E N ; H U I S , H U I Z E N ; 

W I J F , W I J V E N ; G L A S , G L A Z E N , 

S L A A F , S L A A V E N ; W I J s, Wi J Z | N ; 

Z E E F , Z E E V E N ; R O O S , R O O Z E N ; 

G R A F , G R A A V E N ; K A A S , K A A Z E N , enz. 

Echter lijdt deze regel veel uitzondering; want 

van S T R A F wordt gemaakt ST P A F F E N ; 

R E F B L F F E N ; 

B A S B A S S E N ; 

F L E S F L E S S E N , en meer 
anderen die door het gebruik gekend worden. 

O m de voorgemelde verandering der fluitlet­
ter te vermeiden, en de regels omtrent de vor­
ming van het meervoud, eenvoudiger dus algemce-
ner te doen z i jn , fpelden fommigen 

H O V , niet H O F , om dat het meerv. H O V E N i s ; 
D I E V D I E F , D I E V E N 

W I J V W I J F , W I J ' E N 

S l O O V S T O O F , S T Ó O V E N 

K L O O V K L O O F , K L O O V E N 

cn alle dergelijken meer; doch zulks flrijdt met 
onze verfchillende uitfpraake van het eenvoud; 

M 4. want 
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want daarin hooren wij duidelijk de klank der F . 

D e woorden die door toezetting van een N 
hun meervoud maaken, zijn alle die welken in 
eene E fluiten ; als 

G E V O E L E : het meervoud daarvan is G E V O E L E N ; 

B O D E : - B O O K N ; . 

S L T D E ; S L E D E N ; 

B E L O F T E : B T L O F T E N ; 

H O F S T E D E : H O F S T E D E N ; 

. : . enz. 

He t meervoud van alle de verkleinnaamen 
ivordt gemaakt door eene S bij hun eenvoud te 
voegen;- dus is 

\ 

B A N D J E S het meervoud van B A N D J E ; 

K A M M E K E N S Van K A M M E K E N ; 

M A N N E T J E S M A N N E T J E ; 

P A N N E T J E S P A N N E T J E ; 

V O E T K E N S V O E I K . N ; 

H A M M E T J E H A M M E T J E ; C H Z . 

Hier toe behoort ook het woord K I E K E N 

waarvan het meervoud K I E K E N S i s ; enz, 

Het meervoud van K I N D J E is naar dien regel 
K I N D J E S ; maar het gebruik vergunt ook te fchrij­
ven K A D E R T J E S , en K I N D E U K E N S voor K I N D E ­

K E N S het meervoud van K I N D E K E N ; Z O ook met 
L A M M E K K E N S voor L A M M E K E N S 't meervoud van, 
L A 1 \ L V I E K E N , eGZ. 

Vee-
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Veele naamwoorden rnaaken een tweevoudig 
meervoud, naamlijk zo wel in E N als S : waar­
van wij de volgende lijst aangetekend vinden: 

Eenv: Meerv: 
V A D E R maakt 
B R O E D E R 

Z U S T E R 

MEESTr-R 

V £ R V O L G E R 

SCHRIJVER 

L E E R A A R 

M I N N A A R 

D I S T E L . 

A P P E L 

T A F E L 

G E E S S E L 

V O G E L 

D E K Z E L D E K Z E L S D E K Z E L E N ; en 

veele anderen meer. Van het gebruik de­
zer tweevoudige uitgangen zal bij het verhande­
len van de naamvallen der zelfïïandige naam­
woorden gehandeld worden. 

Al l e de naamwoorden welken in H E I D uit­
gaan veranderen in hun meervoud dien uitgang in 
H E D E N : 

van G O E D H E I D is het meervoud G O E D H E D E N ; 

Z O E T H E I D Z O E T H E D E N ; 

B E M I N N E L I J K H E I D B E M I N N E L I J K H E D E N ; 

G E R E C H T I G H E I D . G E R E C H T I G H E D E N ; 

M 5 V R O -

V A D E R S en ' 

B R O E D E R S 

ZUSTERS 

M E E S T E 'iS 

V E R V O L G E R S 

SCIIHIJVKRS 

L E E R A A R S 

MINNAARS 

D I S T E L S 

A P P E L S 

T A F E L S 

GEESSELS 

V O G E L S 

M O E R E N ; 

B R O E D Ü R E N ; 

Z U S T E R E N ; 

M E E S T E R E N ; 

V E R V O L G E R E N ; 

S C H R I J V E R E N ; ' 

L E E R A A R E N ; 

M I N N A A R E N ; 

D I S T E L E N ; 

A F P - L E N ; 

T A F E L E N ; 

G E E S S E L E N ; 

V O G E L E N ; 



VROLIJKHEID VROLIJKHEDEN; 

WAAKHEID WAARHEDEN ; enz. 

Tegen dezen regel zondigt het woord A A N -
LOKLIJKHEIDEN in hetvaersje op Bladz. 1 6 2 ; maar 
zou men den dichter evenwel niet kunnen toeflaan 
hetzelve te gebruiken? zou men hem niet mogen 
vergunnen , de woorden die in H E I D uitgaan te 
houden voor woorden welken op tweeërleije wij-
zen in het meervoudige getal overgebragt kunnen 
worden, naamlijk door bijvoeging van E N endoor 
verandering van HEID in H E D E N ? immers heb­
ben wij gezien dat 'er ook andere woorden van 
dien aart zijn ? gelijk wij ook gezien hebben dat 
het vormen des meervoudigen gerals door bijvoe­
ging van E N eene vrij algemeene eigenfchap on­
zer taaie is; dus zou de bovengemelde vergun­
ning geene volilrekte nieuwigheid genoemd kun­
nen worden; bovendien zou men den Dichter 'er 
door bevoordeelen; wanthetis zeker dat de ruim­
te van woorden voor de Dichtkunst zeer gunflig is; 
ten bewijze daar van het volgende tweeregelige 
vaersje, gefchikt om onder de afbeelding van 
eenen gekruisten CHRISTUS geplaatst te worden: 

Kan deze weg alléén ons tot den vader lei 
den? —-

Zo gaan wij dan langs 't kruis naar V rijk 
der zaligheiden ? 

Zou hier de natuurlijkheid der woordfehikkin-
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ge niet eenigzins verminderd moeten worden, om 
de gebruikte vrijheid te vermeiden? zekerlijk, 
of men zou tot een IS 'T toevlucht moeten nee-
men en zetten, 

Is 't deze weg alléén die tot den vader 
leid? — 

Zo gaan wij dan langs''t kruis naar 't rijk der 
zaligheid'? 

maar immers is deze regel verre beneden de an­
dere te fchatten ? immers maakt hier de 'T van is 
'T die door de D van DEZE gevolgd wordt, een 
wangeluid? of liefst wordt gemelde ' T geheel 
verdoofd door de veele overeenkomst tusfchen 
derzelver klank en die van de D , welke verdoo-
ving altoos , zo veel mogelijk zij, vermeid moet, 
of fchoon zij niet altoos vermeid kan worden, 
gelijk uit de werken van onze beste Dichters 
blijkt, 

. De voorgemelde vergunning zou met te min­
der recht eene nieuwigheid genoemd mogetftvor-
den om dat 'er reeds een oud voorbeeld van is; 
want ik lees in het register des Ouden Testaments 
voor den folio Bijbel, op letterU, het volgende; 
Urim en Thummim; deze woorden foudemen 
moghen verduijtfehen lichten ende VOLMAAKTHEIJ-

DEN. V 

Veelerleije woorden zijn'er wier meervoud naar 
geer 



( i8S ) 

geene der voorgaande regelen; maar op eene ga-
heel onregelmaaüge wijzegemaakt worde; als, 

K O E , 

K A L F , 

K R I J G S M A N , 

L A M , 

L A N D , 

L E E R , 

L I E D , 

R A D , 

E U N D , 

S T A D , 

SCHIP , 

V E R R A A D , 

WOONEN echter wil dat M A N , met allen die er 
van zamengezet zijn, in 't meervoudige getal 
M A N N E N en L I E D E N heeft; als. 

S P E E L M A N , S P E E L L I E D E N en S P E E L M A N N E N ; 

KRIJGSMAN , K R I J G S L I E D E N en K R I J G S M A N N E N • 

S T U U R M A N , S T U U R L I E D E N en S T U U R M A N N E N \ 

enz. 

Eindelijk hebben veele Naamwoorden geen 
meervoud; als 

Ten i. fommige werkwoordige naamwoorden 
met de onfeheidbaare voortzetzelen B E . G E 
O N T , en V E R ; als, 

B E -

K O E I J E N , 

K A L V E R E N , K A L V E R S , 

KRIJGSLIEDEN , 

L A M M E R E N , L A M M E R S , 

L A N D E R I J E N , 

L E E K I N G E N , 

L I E D E R E N , 

R A D E R E N , R A D E R S , 

R U N D E R E N , R U N D E R S , 

S T E D E N , 

S C H E P E N , 

V E R R A A D E R I J E N , enz. 
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B E K L A G , G E K I J F , 

B E D R O G , V E R R A A D , enz. 

hiervan worden uitgezonderd. 

V E R H A A L , V E R B O N D , 

G E B O U W , G E S C H I L , 

en nog een goed getal anderen, die mede door 
het gebruik gekend moeten worden. 

Ten 2. De Naamwoorden van deugden, on­
deugden , ziekten, enz. als, 

I J V E R , G E 3 L H F - I D , P E S T , 

T R O U W , W O E K E R , J I C H T , 

G E L O O F , W A A N , G E E L Z U C H T , 6nZ. 

Ten 3. De Naamwoorden der hoofdftoffen, 
werelddeelen, jaargetijden, weder-en luchtver-
fchijnzelen, en de dèelen van den dag; als, 

L U C H T , L E N T E L E N T E ; 

D A A U W ; - - B L I X E M , A A R D E , 

N A J A A R , I I E K F 3 T , H A G E L j 

D O N D E R , " E U R O P A , W I N T E R , 

Z U I D E N , K O U D E , D A G E R A A T , enz. 

Deze regel is aan veele uitzonderingen onder­
hevig; want fchoon het woord D A G E R A A T geen 
meervoud duldt, kan men evenwelzeggen: Schoo­
tje A V O N D E N ; De O C H T E N D E N zijn koud, enz. 

Zo is 't ook met*de woorden Z O M E R , W I N T E R , 

N A -
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NAJAAR , bij voorbeeld: Gcduurende een halve 
eeuw zijn de NAJAAREN vochtig geweest enz 
MOONEN zegt daarom van die foort van woord-n' 
zeerwel, dat ze niet of zelden in ' t meervoudige 
getal uitgefproken worden. 

Ten 4 Alle Itoflijke naamwoorden waaronder 
ook betrekkelijk zijn alle die eene onbepaalde 
hoeveelheid uitdrukken ; ais, 

G O U D , 

T A R W E , 

M E E L , 

LINNEN \ 

KAAS , 

0LIJ , 

ZILVER, 

W A T E R , 

PAPIER , 

H A I R , 

WIEROOK, 

W I J N , 

R O G , 

MELK , 

L A K E N ; 

BROOD , 

AMBER, 

R E U Z E L , enz. 

Sommigen woorden maaken hier wederom uit­
zondering , want het is niets ongewoons te zeggen, 
De F L U W E E L E N , SATIJNEN, WIJNEN enz, zijtt 
thans hoog in prijs, 

Ten 5. De volgende naamwoorden: 
A D E L , 

D A N K , 

J O K , 

MIDDEN, 

PRAAL, 

SLIB, 

VOORRAAD 

E C H T , en 

BREIN , 

E T T E R , 

L E E D , 

OORLOF, 

ROEST, 

V E E , 

A D E M , 

De 

BOERT, 

E R N S T , 

K A L K , 

OUDERDOM, 

PRACHT, 

T U C H T , 

, WASDOM, 

meer anderen, 
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De naamwoorden HERSENS, LIEDEN en OUDERS 

hebben geen eenvoud, 
Zeer zelden worden de eigene naamwoorden 

van menfchen in het meervoudige getal gebruikr; 
en zo het plaats heeft gefchiedt het op deze 
wijze: 

De WILLEMS of W I L L E M E N ; 

FREDERIKREN, 

HENDRIKKEN , 

JACOBUSSEN, 

MARGARETHAAS, 

ELISABETTEN , 

KARELS, 

CASPERS, enz. 

y A N O E 

B U I G I N G 

W E R 

ZELFSTANDIGE NAAMWOORDEN. 

Na den voorgaanden grond gelegd te hebben, 
zullen wij de buigingen der zelfilandige Naam­
woorden kortlijk kunnen verhandelen. 

Gelijk 'er drie gedachten zijn, zo zijn 'er ook 
drie foorten van naambuigingen; want 

tot de EERSTE BUIGING behooren alle woor­
den van het manlijke 
gedacht; 

tot 



tot de TWEEDE BUIGING alle de woorden vaü 
het vrouwlijke ge­
flacht, 

en tot de DERDE BUIGING alle de woorden die 
van hec onzijdige ge­
flacht zijn. 

De kenmerken welken men gemeenlijk op­
geeft ter onderfcheidinge van den naamval 
waarin het geboogen woord voorkomt, zijn de 
lidwoorden, zo ongeboogene als geboogene, (de 
naamvallen waarin z i j , en ook de naamwoorden 
zeiven, ongeboogen voorkomen noemt men rech­
ten, en die in welken eene buiging plaats heefc 
onrechten) die wij niet behoeven te herhaalen, 
alzo zij Bladz, 50enz, reedsopgegeeven zi jn; al­
leenlijk voegen wij hier nog bij dat men in den twee­
den naamval van het niet bepaalende Lidwoord 
van 't manlijke geflacht, ook zegt, V A N E E N E N , zo 
wel als E E N S ; dus kunnen wij dan reeds over­
gaan tot de 

," E E R S T E N A A M B U I G I N G . 

Wij zullen .beginnen met de 

Algemeene naamwoorden. 

Om alles zo gemaklijk als mogelijk zij te doen 
Voorkomen, zullen wij omtrent het meervoudige 
getal aanmerken en tot eenen onveranderlijken 

grond* 
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grondflag leggen, dat de naamwoorden die volgends 
het voorgaande Hechts op eene wijze hun meer­
voud ,maaken , dat meervoud , tot welk geflacht 
het woord ook behoore, in alle de zes'naamval­
len onveranderd behoudt; dus heeft, bij voor­
beeld, het meervoud van de woorden AFGOD, 
LEER.AAR.ES, en PAARD, 

Man: Vrouiv: Onziji 

in den Noem: Afgoden, Leeraaresfen , Paarden; 
Teel: Afgoden, Leeraaresfen, Paarden; 
Geev: Afgoden, Leeraaresfen, Paarden; 
Lijd: Afgoden, Leeraaresfen, Paarden; 
Roe: Afgodt n , Leeraaresfen, Paarden; 
Afn. Afgoden, Leeraaresfen, Paarden; 

het zelfde heefc plaats in die woorden welken hun 
meervoud alleenlijk in S hebben. 

Is het integendeel dat een naamwoord op 
tweeërleie wijzen in het meervoudige getal 
overgebragtwordt , naamlijk, volgends het voor­
gaande , door S of E N bij het enkelvoudige 
woord te voegen , dan heefc altoos de eerfte 
vierde en vijfde naamval het meervoud in S , e n 
de overige naamvallen , naamlijk de tweede, derde 
en zesde in E N ; dus buigc men het meervoud 
der woorden VADER, M O E D E R , VENSTER , als 

volgt , 

N Man: 



C 1 9 * ) 
f Man: Vrouw: Onzij: 

Noem: Vaders, Moeders , Venfters; 
Teel: Vaderen, Moederen, Venfteren; 
Geev: Vaderen, Moederen, Venfteren; 
Lijd: Vaders , Moeders, Venfters 
Roe: Vaders , Moeders , Venfters; 
Afn: Vaderen, Moederen, Venfteren; 

D i t volkomen vastgefteld hebbende, zullen wij 
ons in het vervolg met het meervoudige getal niet 
meer behoeven te bemoeijen; maar ons bij het 
enkelvoudige kunnen bepaalen. 

Ondertusfchen hebben dez; vastgeftelde rege­
len zulk e°en onbepaald vermogen niet, dat ook 
de Dichter zig daaraan zou behoeven te onder­
werpen ; neen, hij m a g , vindt hij het geraaden, 
dezelven te buitengaan (fchoon het waarneemen 
daarvan altoos een edel cooifel derDichtkunde blijft.) 
W i j zouden overvloedige voorbeelden daarvan 
kunnen bijbrengen, ware het dat ons beftek zulks 
toeliet: het zij ons genoeg de klagte van MOONÉN 
over VONDEL bij te brengen, daar hij 'zegt: „ VON-
„ D E L houdt ook enz. —fchrijvendein den Neemer, 
„ en Geever van het meervoudige Geta l , voor 
„ de maejers; voor fchaepherders ; met volle 
„ uiers; het doet dorre akkers deugt; waar voor, 
„ onzes oordeels, naar evenredigheit beter ge-
„ fchreevén waere, voor de maf er en; voor 

„ fchaep-
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„ fcbaepherdersn ; met volk nieren; dorre Ak-
„ keren." 

Wat voorts het enkelvoudige getal betreft, 
daaromtrent is die vaste regel, dat de Noemer, 
Lijder en Roeper, dat is de eerfte, vierde en vijf­
de Naamval, altoos gelijk zijn (dit heeft wel in 
de naamwoorden zeiven , maar niet in de daarvoor-
ftaande Lidwoorden plaats, gelijk in de eerfte 
Afdeelinge van dit Deel duidelijk voorgeteld is) 
waarom wij dan alleenlijk van den tweeden, der­
den en zesden naamval, dat is van den Teeler, Gee. 
ven, en Aanklaager, en die in alle de verfchil­
lende buigingen, moeten handelen. 

Sommigen Naamwoorden tot deze eerfte buiging 
behoorende, neemen in den tweeden naamval een S 
aan, mits het geboogen Lidwoord DES of E E N S 
daarvoor gebruikt worde; dat is, ingevalle het 
lidwoord ook een S aangenomen heeft; maar 
VAN DEN of VAN EENEN daarvoor gefield zijnde, 
blijven zij onveranderd; dus, 

Noem, De of Een Burger; Noem De of Een Burger; 
Teel. Des of Eens Burgers; leek Van den of Van 

eenen Uurgers; 
Geev, Geev. 
IJjd. D» overige» bleven Burger. Lijd. De overigen blyven Barger. 

Roe. Roe. 
Afn. Afn. 

N 2 Ee-
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Eenigen worden hier van uitgezonderd , en zij 

zijn eenigzins aan het wangeluid dat zij door ge­
melde buiging maaken, te kennen; als, M E N S C H , 

V O R S T , enz. waarvan door de buiging met S 
worden zou , M L N S C H S , V O R S T S , zekerlijk zo on­
aangenaam van geluid, als moeijelijk in 't uic-
fpreeken; waarbij het woord G O D S D I E N S T , G O D S -

D I E N S T S , met reden gevoegd kan worden; ,fchoon 
V O N D E L goed kon vinden te fchrijven D E S G O D S -

D J E N S T S , zie hier vóór Bladz. 176. Deze en dergelij­
ke woorden dan neemen in den tweeden naam­
val geen S , maar E N aan; en ook neemen zij 
E N alleenlijk in de plaatfe der S aan, dat is wanneer 
het geboogen lidwoord D E S of E E N S 'er vóór­
gaat; want V A N D E N of V A N E E N E N daarvóór ge­
bruikende, blijven ook die woorden met den noe­
mer gelijk, als 

Noem: De, of Een Vorst ; D e , of Een 
Vors t ; 

Teel: Des, of Eens Vorften; V a n den, o f van 

eenen Vors t ; 
Geev. D e n , o f Eenen Vor s t ; 
Lijd: D e n , of Eenen V o r s t ; enz. 
Roe: ö Vors t ; 
Jfn: Van den , of V a n ; 

eenen Vor s t ; 
Onder dezen betrekt men ook het woord H E R ­

T O G , bewijzende zulks met het eigen naamwoord 
S ' H E R T O G E N B O S C H , doch daar men in den teeler, 
H E R T O G S , geenen wanklank hoort; en ook daar 

de-
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dezelve geene raoeijelijke uitfpraak veroorzaakt, 
zou ik van gevoelen weezen dat men dit woord 
wel op de laatstgemelde wijs in den tweeden 
naamval mag buigen *, maar dat het ook in dien 
naamval op de eerfte wijs, dat is inS gebogen 
kan worden. 

Tot de naamwoorden welken in den twee­
den naamval geen S maar E N aanneemen behoo­
ren ook die welken in den noemer in E uitgaan, 
en hun meervoudig getal door 't aanneemen van 
eene Nmaaken: dezen maaken, op dezelfde wijs, 
ook door't aanneemen van eene N hunnen teeler; 
mits weder het geboogen lidwoord DES of 
E E N S zij; want VAN D E N , of VAN E E N E N zijnde, 
blijft wederom het naamwoord onveranderd ; 
als volgt, 

Noem: De Getuige; Noem:Een Getuige; 
Teel: Des Getuigen; of Teek Eens Getuigen 

van der. Getuige; of Van eenenGetuige; 
Geev. Den of aan den Getuige; Geev: Eenen of Aan 

eenen Getuige; 
Lijd: Den Getuige; Lijd: Eenen Ge­

tuige ; 
Roe: ó Getuige; Roe: 6 Getuige; 
Afn: Van den Getuige; Afn: Van eenen 

Getuige. 
Om 't meergemelde wangeluid en de moeije-

lijke uitfpraak, zijn 'er nog verfcheidene manlijke 
naamwoorden die in den tweeden naamval geene 

IN 3 S 
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S kunnen aanneemen, waaronder, voornaamlijk te 
tellen zijn fommigen die i n S C H e n in S T uirgaan, 
ais E I S C H , W E N S C H , E R N S T , A N G S T , en veele anderen 
meer, en omtrent welken 't gebruik evenwel niet 
Vergunt de buiging in E N te bezigen: dezen dan 
worden, op zig zei ven genomen, nietgeboogen; en 
men wijst hunnen tweeden naamval alleenlijk aan 
door het geboogen lidwoord VA-N D E N en V A N 
E E N E N , gelijk ook alle de overige naamvallen 
door de lidwoorden (indedaad en bewijs van. der-
zelver nuttigheid^ aangeweezen worden: 

NoeHii De E i s c h ; Noem. Een E i s c h ; 
Teel. Van den E i s c h ; Teel. V a n eenen E i s c h ; 
Geev. Aan den E i s c h ; Geev. Aan eenen E i s c h ; 
Lijd: Den E i s c h ; Lijd: Eenen E i s c h ; 
Roe: 6 E i s c h ; Roe: ö Eisch ; 
Afn: Van den E i s c h ; Ajtli V a n eenen E i sch . 

To t deze wijze van uitdrukking des naamvals, 
datis alleenlijk doormiddel van het L i d woord, be­
hooren zekerlijk alle de manlijke naamwoorden 
die in S eindigen als KROES, OS, PRIJS, en veele 
anderen meer, vermits z i j , en veel minder nog 
dan de voorgemelden, den teeler door bijvoeging 
van eene S niet kunnen vormen : maar dat men onder 
dezelfde foort van buiging ook de woorden die in 
G T of C H T uitgaan betrekt, gelijk zij 'er 
gemeenlijk onder betrokken worden , daarvoor 
vindt ik omtrent alle zulke woorden geen reden; 

want 
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want ik kan niet hooren welk wangeluid, of 
welke moeijelijke uitfpraak 'er veroorzaakt' wordt, 
door te zeggen, De. hand DES K N E C H T S , o f 
of De punt DES SCHICHTS, waarom ik zou verkie­
zen dezen regel onder bepaaling van eenige uit­
zonderingen voorteftellen; het is zelfs een alge­
meen gebruik te zeggen De duisterheid DES 
NACHTS , ondertusfchen behoeft men desaan-
gaande malkander niet in het harnas •te jaagen; 
daar ieder zijne ooren heefc en dus over de on­
aangenaamheid van eenen klank kan oordeelen. 

Eenige naamwoorden tot deze buiging behoo* 
rende, neemen in den derden en zesden naamval eene 
E aan „ fomtijds met verdubbelinge der flbitletter; 
doch in den Geever of derden Naamval gefchiedc 
zulks wederom zelden dan wanneer het geboogen. 
lidwoord D E N of EENEN i s ; want AAN DEN o f 
AAN EENEN , zijnde blijft het naamwoord veeltijds 
onveranderd; als, 

Noem: De N a a m ; Noem: Een N a a m ; 
Teel: Des Naams, of Teel: Eens Naams, o f 

Van den Naam; Van eenen Naam; 
Geev: Den Naame, of Geev: Eenen Naame of 

Aan den Naam; Aan eenen Naam; 
Lijd: Den Naam; Lijd: Eenen Naam; 
Roe: . ó Naam; Roe: 6 N a a m ; 
Afn: Van den Naame. Afn: Van eenen Naame. 

He t gebruik moet de woorden die tot deze wij-
N 4 zc 
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ze van manlijke buiging behooren nader leeren 
kennen. 

Eigene Naamwoorden. 

Dezen worden alleenlijk in den Teeler gebo­
gen, in welken naamval zij een S aanneemen, 
wanneer het Lidwoord DES daarvoor gaat, als 
volgt; 

'Noem: David, 
Teel: Van David, ofDesDavids; 
Geev: Aan David, 
Lijd: David, 
Roe: 6 David, 
Afn: Van David, 

maar ook in den tweeden naamval, niet wanneer 
zij met een zelftlandig naamwoord verbonden zijn, 
fchoon het laacstgernelde woord de gewoonlijke 
buiging ondergaat; dus, 

Noem: De Koning Salomon; 
Teel: Des Konings Salomon; 
Geev: Aan den Koning Salomon; 
Lijd: Den Koning Salomon; 
Roe: ó Koning Salomon; 
Afn: Van den Koning Salomon. 

Alle de eigene naamwoorden die in S uitgaan 
blijven altoos en in alle de naamvallen onveran­
derd: 

Noem: 
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Noem: Judas, 
Teel: Judas, 
Geev: Judas, 
Lijd: Judas, 
Roe: Judas, 
Afn: Judas. 

Naar het voorftaande voorbeeld worden alle 
de volflrektlijk eigene naamwoorden die in eenen 
medeklinker, uitgenomen in de S, eindigen gebo­
gen : voords wil men dat van die welken in ee­
nen klinker uitgaan, gemelde klinker eerst ver­
dubbeld worde, aleer men de S tot het vormen 
van den tweeden naamval daar achter voegt; en 
dus wordt de Teeler 

van J Ü D A , J U D A A 8 ; 

van E L I Z A wordt E L I Z A A S ; 

van F A R A O F A R A O O S ; 

PLAT0 PLATOOS; 
JEHU JEHUUS; 
ABlHU ABIHUUS,enZ. 

hiervan zondert men uit die eigene naamwoorden 
welken in I eindigen; want men wil (zekerlijk 
om door eene nederduitfche wijs van fpelding, 
de vereischte uitfpraak te veroorzaaken) dat de 
teeler van zulke woorden gemaakt worde, door 
ES aan den noemer te voegen; dus is dan 

N 5 L E -
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IEV;ES dc teeler van -LEvr; • 

OMRIES van O M R I , . enz. 

doch liefst zouden wij die geenen volgen, wel­
ken , gelijk Bladz: 135 reeds gezegd i s , het ei­
gen naamwoord onveranderd laaten , en de S 
die den teeler aanwijst, van een 'afwendingsteken 
vergezeld, achter het zelve voegen, om dat 'er 
dan geene twijfeling wegens den noemer van het 
naamwoord plaats kan hebben; zie verder ter 
boven aangehaalde plaatfe. SEWEL volgt dezé 
wijze alleenlijk in de naamen die in eene I eindi^ 
g e n , fchrijvende LEVI'S nakomelingen, evenwel 
verdubbeld hij "clen fltmklinker niet in J Ü D A , F A ­
R A O , K A T O , enz. maar tekent denzelven met het 
teken van den omgebogen toon aleer hij 'er 
de S achter voegt; dus, 

juuas, ; F A R Ö S , KATOS , enz. 

zo volgt ieder zijne verkiezing, en daarom wijde 
onze; zie boven. 

D e eigen naamwoorden KLAAS en JOOST verei-

fchen het woordje VAN voor z i g , ter vorminge van 
hunnen teeler: De arbeid VAN KLAAS : 'De Jchat-
ten van JOÓST ; want fchoon men kan zeggen 
CHRISTUS verdier.flen, en JACOB'S zaad, klinkt het 

éven wel zeer flecht, te zeggen, KLAAS goederen, 
en JOOSTS banden. 

- J T W E E -



( 203 ) 

T W E E D E B U I G I N G . 

Veele vrouwlijke naamwoord ontvangen in den 
tweeden derden en zesden naamval, dat is in den 
Teeler, Geever, en Afneemer, eene E achter 
den noemer; als 

Noem: Leeraares, L 

Teel: Leeraaresfe, 
Geev: Leeraaresfe, 
Lijd: Leeraares, 
Roe: Leeraares, 
Af: Leeraaresfe, 

zulks heeft in die woorden altoos en bij allen 
plaats, wanneer het Lidwoord E E N E R of D E R 'er 
voorgaat; maar wanneer de Teeler door VAN D E of 
VAN E E N E uitgedrukt wordt, laaten fommigen 
de E dikwijls weg, fchrijvende D E R ; K E R K E maar 
VAN D E K E R K . 

Wegens het voorgemeld aanneemen der E in 
den teeler alleen, of in den teeler, geever en 
afneemer, vindt men de volgende regelen aange­
tekend : 

i) Alle oorfpronglijke naamwoorden die in 
t w ee medeklinkeren eindigen, ontvangen geene 
E in den Teeler, Geever en Neemer, en blij­
ven dus in alle de zes naamvallen onveranderd; 
als volgt, 

Noem: De Deugd, 
Teel: Der of Van de Deugd, 

Geev: 
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Geev. Aan de, of Der Deugd, 
Lijd: De Deugd, 
Hoe: 6 Deugd, 
Afn: Van de Deugd. 

Op dezelfde wijze wordt de buiging opgefleid, 
wanneer het Lidwoord EENE voor het naamwoord 
gaat. 

Van dezen regel nu zijn uitgezonderd de vol­
gende woorden; als, 

ASCH , 

G E R S T , 

KAARS, 

KIST, 

KOMST, 

LAMP , 

N A A L D , 

TERS, 

R U S T , 

S L A N G , 

SPIES , 

want men buigt, bij voorbeeld, het woord KOETS, 

als volgt, 

Noem: Eene Koets, 
Teel: Eener Koetfe, 
Geev: Aan eene Koetfe, 
Lijd: Eene Koets, 

Roe; 

BEURS, 

H A R P , 

KANS, 

K L O N T , 

KOORTS , 

LONG , 

PEST , 

POORT, 

SCHANS, 

SMART, 

SPITS , 

G A L G , 

H U L P , 

K E R K , 

K O E T S , 

KNODS, 

. M U N T , 

P L A A T S , 

ROTS , 

SCHORS , 

SOORT, 

S T A N G , 
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Roe: ö Koets , 
Afn: V a n eene Koetfe, 

Het groot getal van woorden die eene uitzon­
dering op dezen regel maaken, doen den re-
gei zeiven niet veel eers aan, maar zo is hec om­
trent meer taalregelen gelegen , althans om­
trent die van dit foort, het zijn veeleer verkie­
zingen, en twee goede ooren benevens het lee-
zen van kundige fchrijvers, kunnen desaangaande 
veel verrichten. 

2) Al le Naamwoorden van twee lettergreepen 
waarvan de klank der uitfpraake op de eerfte let-
terpreep valt , neemen mede geene E in den tee­
ler en dan ook niet in den derden en zesden naam­
val aan ais, 

S T A P E L , MIJTER, HAVER, 

A D E R , P E K E L , S C H A K E L , 

SCHOTEL, K E T E N , M O D D E R , 

MOEDER, H A M E R , L A D D E R , 

GEESSEL, L E T T E R , SIKKEL , en meer 

anderen. 

3 ) Integendeel ontvangen de woorden van 
eene lettergreep, die achter een korten klin­
ker eenen enkelden medeklinker hebben, met het 
verdubbelen des laatften medeklinkers eene E 
in den tweeden, derden en zesden naamval; als, 

Noem: De Z o n , Noem: Eene Z o n , 
Teek 
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Teel: Der Zonne, Teel: Eener Zonne, 
«tfwAan.de of Der Zonne Geev: Aan eene Zonne, 
Lijd: De Zon, Lijd: Eene Zon, 
Roe: 6 Zon, Roe: ö Zon, 
Jfh: Van de Zonne. Afn: Van eene, of Eener 

Zonne. 

Hiertoe behooren ook 

S T E M , P E N , BRES, 

B R O N , K I M , K L O K , 

S L O T , S O M , RONDAS, 

M I N , B L F , B E L , en veele 
anderen meer. 

4) Veele Naamwoorden die eenen langen klin­
ker of Tweeklank voor hunnen laatften mede­
klinker hebben , neemen in den teeler eene 
E aan , mits het geb'oogen Lidwoord, door 
DER of EENER uitgedrukt worde, maar dan wordt 
de E veeltijds ook bij denderden en zesden naam­
val gevoegd, tot dezen behooren 

BAAR, L E E R , N A T U U R , 

BREUK, F L E I T , PLAAG, 
1 D E U R , PIJN, SCHOOL, en meer 

anderen. 

Doch die in S of F eindigen veranderen die 
Letters in Z en V . 

SPIJS, SPIJZE; SCHIJF, SCHIJVE. 

en 
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en is de fluit medeklinker een S dan word deze l -

ve verdubbeld; 

Der S P I E S S E , K A N S - I E , S C H A N S S E ; 

Der K A A R S S E , F E R S S E , S C H O R S S E , e n z . 

De volgende woorden die in d e n Teeler, Gee­
ver, en Afneemer nooit of zelden eene E a a n n e e ­

m e n , zijn buiten d e n voorgaanden regel; 

B L O E M , K I E L , L I J M , S L O R P , 

B I J L , K L E U R , N E E P , S L O O T , 

D A A D , K N E E P , N O O T , S M A A D , 

D O O D , K O O L , P ' t A A L , S I I J T , 

G U I G , K R U I N , S C H C T T , S T A A F , 

H U I D , K R U I T , S C H U L P , S T O E P , 

K A A K , L O E F , S L E E T , T U L P , 

K A A P , L U I M , S L E U R , e n Z . 

' Het is duidelijk dat het aanneemen van eene 
E , in d e n tweeden, derden e n zesden naamval, 
geene plaats kan hebben in de vrouwlijke woor­
d e n die met eene E fluiten, Z E E enz. 

5) Die vrouwlijke Naamwoorden welken in 
I 1}, A A I , OOI , EI en UI eindigen, n e e m e n 

in de meergemelde naamvallen m e d e eene E a a n , 

van G L O R I maakt men G L O R I E ; 

P I J , P I J E ; 

K R A A I K R A A I E ; 

K O O I K O O I E ; 

P O -
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POLEI POLEIE; 

POI P U I E , enz. 

6) Vrouwlijke Naamwoorden die in H E I D , 
en S C H A P uitgaan, blijven in alle de zes naam­
vallen onveranderlijk 

Noem:De Gerechtigheid; Eene Broe-
derfchap; 

Teel: Der Gerechtigheid; Eener Broe-
derfchap; 

Geev: Aan de Gerechtigheid; Aan eene Broe-
derfchap; 

Lijd: D e Gerechtigheid; Eene Broeder-
fchap; 

Roe: ó Gerechtigheid; ö Broeder-
fchap; 

4fm V a n de Gerechtigheid; Van eene Broe-
derfchap. 

7) Al le afgeleide Naamwoorden van het 
Vrouwlijke Geflacht die uitgaan in I N G , I J , nee­
men in den tweeden, derden en zesden naamval 
eene E aan, zo ook die in E S , N I S en I N uit­
gaan met verdubbelinge van hunnen fluitletter. 

8) De afgeleide naamwoorden in S T E R eindi­
gende, blijven onveranderd. 

Sommige vrouwlijke naamwoorden, ontvan­
gen in den tweeden naamval of Teeler ook wel 
de S , fchoon die eigenlijk tot de manlijke bui­

ging 
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ging behoort, gelijk reeds getoond is ; evenwel ge-
febiedt zulks niet dan wanneer het heerfchende 
zelfilandige naamwoord het behcerschte volgt; 
als De vröuwS rok, Een zusterS zoon, in plaat­
fe van, De rok der vrouwe, Een zoon der zus­
ter, uit welke omzetting blijkt dat de Lidwoor­
den D E en E E N tot de heerfchende naamwoorden 
ROK en 'ZOON , niet tot de beneerschte VROUW en 

ZUSTER behooren. 

Betreffende de, 

Eigene naamwoorden, 

daaromtrent hebben men zig in alles naar die van 
het manlijke geflacht te fchikken, waarom wij 
onzen Leerling derwaards wijzen. 

D E R D E B U I G I N G . 

Indien men de Lidwoorden van het onzijdige 
Gellacht dus buigt, 

Noem: Het, Noem: Een, 
Teel:, Van het, Teel: Van een, 
Geev: Aan het, Geev: Aan een, 
Lijd: Her, Lijd: Een, 
Roe: Roe: 
Afn: Van het, Afn: Van een; 

valt in het naamwoord volftrekt geene verande­
ring voor; maar wanneer men in den tweeden 

O naam-



naamval .de geboogene lidwoorden D E S en E E N S 

gebruikt ontvangt bet naamwoord even als in de 
eerfte buiging eene S, dus zegt men in dien naam­
val DUS H O O F D S , D E S V O L K S , D E S SCHIPS, D E S 

K I N D S enz. Deze buiging kan evenwel niet in 
alle zelfftandige naamwoorden die van het onzij­
dige Geflacht zijn gebruikt worden; in welke ge­
vallen men den teeler door V A N H E T of V A N E E N 
moet aanduiden: de woorden die eene uitzonde-
ring in de gemelde buiging maaken, zijn onder, 
veele anderen, voornaamlijk die van welken de 
noemer in E , S, S C H , ST en C H T , dezen ech­
ter minder dan de anderen, uitgaat; bijvoorbeeld, 

R E E , R O S , N E S T , 

E I N D E , M O E S , G F A ' E S T , 

G E W E I D E , H U I S , G E W E S T , 

G E W I S S E , G R U I S , K R O O S T , 

A A S , K R U I S , G E W R I C H T , 

G L A S , W A S C H , G E Z I C H T , 

V L A S , V L A S C H , G E R U C H T , 

M E S , B O S C H , G E Z U C H T , enZ. 

Eertijds maakte men den tweeden naamval 
van fommige onzijdige woorden die in SCH en 
S uitgaan, door bijvoeging van ES, fchrijven-
de Des vleefcbES: gelijk wij leezen Rom: 8. vs. 
7. Daarom dat het bedenken des V L E E S C H E S enz. 
en Zij zijn vijanden des KRUISES Christi enz. 
Somtijds ook met verwisfelinge van deS inZ,als 

H U I S , 
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HUIS voor welks teeler men fchreef DES HÖIZES, 
doch dergelijke gebruiken vinden thans geene 
plaats meer. SEWEL fchrijft Het getuigertisSE voor 
den Teeler van het naamwoord GETUIGENIS. 

Alleenlijk ftaat ons van de buiging der onzij­
dige naamwoorden nog aantetekenen dat de Gee­
ver en Afneemer of derde en zesde naamval 
fomtijds gemaakt wordt, door achter den noemer 
eene E te voegen; doch zulks heefc alleenlijk 
plaats wanneer het gebogen Lidwoord door 
D E N o f VAN DEN en.maarzeer zelden wanneer 
hec door EENEN uitgedrukt wordt; zie hier des-
aangaande een voorbeeld. 

Noem: He t V e l d , 
Teel: Van hec V e l d , o f Des V e l d s , 
Geev: Aan het V e l d , o f Den V e l d e , 
Lijd: He t V e l d , 
Roe: ö V e l d , 
Jfn: V a n het V e l d , of van den Velde. 

Deze buiging kan niet alleenlijk niet in alle 
naamwoorden, tot hec onzijdige geflacht behoo-
rende, gebezigd worden, maar is naar mijne ge­
dachten ook volftrektlijk te vermeiden omrrent 
het woord L A M , want van hetzelve komt door 
die buiging, 

Noem: Het L a m , 
Teel; Des L a m s , of Van het L a m , 

O 2 Geev: 
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Geev: Den L a m m e , i 
Lijd: He t L a m ; 
Roe: ö L a m , 
Afn: V a n het L a m , of Van den Lamme. 

D e aanflootelijkheid van dezen Afneemer, Van 
den Lamme, bewijst de billijkheid mijner ftellin-
g e ; maar ook kan de derde Naamval of Gee­
ver zulke eene aanflootelijkheid, o f ten minflen 
eene onaangenaame fpreekwijs veroorzaaken: een 
voorbeeld daarvan vinden wij in de Heilige B l a ­
deren: Open: 5. vs 13 (laat; Hem die op den 
tbroon fit, ende den Lamme zij de dankfegginge 
enz. 

„ MOONEN fielt zelfs voor of het misfchien niet 
„ beter waere, en ten dienfle der vreemdelingen 
„ gevoeglijker, dezen uitgang, die hen over het 
„ Gellachte der woorden, waer bij die gevonden 
„ wordt , in twijffding brengt , geheel en al 
„ te verwerpen , en niet meer in den begin-
„ ne, van den Geflacbte, Uit den huize, maer, 
„ in het begin, van het Geflacht, uit het huis, 
„ te fchrijven;" evenwel gelooven wij den 
vreemdelingen zo veel dienst niet te moeten be­
wijzen, vermits zulks te doen onze eigene fcha-
de , naar zig zou fleepen; want het komt den Histo-
riefchrijver, bij voorbeeld, zeerteffade, dat h i i 
het drooge en de dikwijls voorkomende gelijk­
luidendheid van zijnen ftij l , door dergelijke rijk­
heden der taaie eenigzins kan verbeteren; dat h i j , 

om 
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om niet meer dan één geval aan te haale», fom-
tijds kan fchrijven. In den jaare, voor In bet 
jaar, enz: liever behoude men dan de verkreegene 
vrijheid; maar men gebruike dezelve omzich­
tig. 

Onder de veele woorden waaromtrent het ge­
bruik deze buiging niet toelaat, telt men de vol­
gende, 

K A L F , 

G R A F , 

W I J F , 

DING, 

GEDING , 

D A K , 

N A D E E L , 

BISDOM , 

B E E N , 

K O R E N , 

D I E R , 

PAAR , 

KLOOSTER , 

G L A S , 

MES , 

GRUIS , 

HOUT , 

BEKKEN , 

Ook kan de buiging voornoemd nimmer plaats 
O 3 heb-

GEMAK, 

BOEK, 

LIJK, 

STUK, 

W E R K , 

SPEL , 

OORDEEL, 

HERTOGDOM, 

ZWIJN, 

SCHAAP, 

OOR , 

W A T E R , 

W E D E R , 

V L A S , 

ROS, 

HARS, 

MOUT , 

V E R K E N , 

B L O K , 

DOEK , 

R I J K , 

GESCHENK, 

M A R K , 

D E E L , 

VOORDEEL, 

, VORSTENDOM, 

H O E N , 

SCHIP , 

H A I R , 

V E N S T E R , 

W I E R , 

GRAS, 

M O E S , 

N E T , 

Z O U T , 

KUSSEN, en meer 
anderen. 
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hebben bij de verkleinnaamendie in K E N uitgaan, 
en veel minder nog bij die welken in K E , JE 
of TJE eindigen, dat duidelijk is. 

Wat de 

Eigene naamwoorden, 

betreft, die welken onder het onzijdige geflacht, 
en dus onder deze derde buiging betrokken kun­
nen worden, zijn zulken welken den uitgang der 
verkleinnaamen hebben, naamlijk T J E , als 
daar is, 

' W I L L E M I J N T J E , JANSJE, 

PI* T J E , ' AAGTfE, 
H E T E R N E L L E T J E , JANTJE, 

A N T J E , 1 M I E T J E , en anderen. 
t""°af*a - '•• t «oa; . ' - i \ u< . , 
Hunne . buiging welke ,ook alleenlijk in den 

tweeden naamval plaacs heeft, gefchiedt even als 
van de eigene naamwoorden dei eerfte en, twee­
de buiginge.gezegd is. 

V A N D E 

B I J V O E G E L I J K E N A A M W O O D E N . 

Een bijvoegelijk naamwoord is een woord dat 
de hoedanigheid eener zaake te kennen geeft, 
én dat men op zig zeiven genomen niet begrijpt; 
als GROOT, SCHOON, L A N G , enz. 

D e 
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De bijvoegelijke Naamwoorden zijn oor-
fpronglijk of afgeleid, 

De ooirfpronkelijke zijn , GOED , SCHOON , 

SLECHT, GROOT , enz. 

De afgeleide eindigen voornaamlijk i n , 

L I J K , als VROUWLIJK , van V R O U W ; 
KENNELIJK, K E N N E N ; 

B A A R , BELOONBAAR, BELOONEN % 

WISSELBAAR , WISSELEN , 

SCH KINDSCH, K I N D ; 
AARDSCH , AARDE; 

IG, MOEDIG, M O E D ; 
VOORDEELIG , • VOORDEEL J 

Z A A M , MINZAAM, M I N ; 
DEUGDZAAM D E U G D ; 

E N , GOUDEN, G O U D ; 
H O U T E N , HOUTJ 

A C H T T I G , MELKACHTIG , MELK ; 

L O O S NAAMLOOS, N A A M ; 

VRUCHTLOOS, V R U C H T , enz. 

Uit deze voorbeelden is genoegzaam openbaar 
hoe men omtrent het afleiden der toevoegelijke 
naamwoorden moet te werk gaan: dat men'naam­
lijk niet met fommigen, waaronder ook SEWEL, 

moet fchrijven, GEESTELIJK , VROUWELIJK , HOOF­

DELOOS, ZINNELOOS, enz; want dezulken maaken 
gebruik van eene E (en fomtijds van meer lette­
ren) die door de afleiding nimmer ontflaan 
kan, en deze E is altoos te vermeiden in die 

O 4 bij-
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bijvoegelijke naamwoorden welken van zeifflan-
dige afgeleid worden: men moec het toczctzel o f 
den uitgang waardoor het zelfitandige naamwoord 
toevoegelijk gemaakt wordt, onmiddelijk.achter 
het zeliltandige plaatfen; want alle tusfchen bei­
den geplaatfte letters zijn te wraaken, vermits zij 
nergens toe dienen: maar in de toevoegelijke 
naamwoorden die van werkwoorden afgeleid wor­
den, vindt men gemeenlijk die E , want MOOG-
IIJK voor MOGELIJK te fchrijven, is alleenlijk den 

dichter vergunt3 indien het werkwoord niet in 
zijne voikomene gedaante kan blijven als D O E N , 
Z I E N , enz waarvan DOENLIJK en ZIENLIJK niet 

DOENLLIJK en ZIENELIJtc, gemaakt wordt , worde 
alleenlijk de fluit N weggenomen, om< het eerfte 
gedeelte van het toevoegelijke naamwoord te 
Hebben: daar nu zulks altoos plaats heeft, in werk-
woorden die in E N uitgaan, als K E N N E N , MO­
GEN T A S T E N , enz, is het zekerlijk dat de gezegde 
E i n het brjvoegelijke woord gevonden moet wor­
den; dat men naamlijk moet fchrijven KENNELIJK 
MOGELIJK TASTELIJK ; doch geheel anders is hec 
geleegen met de toevoegelijke naamwoorden die 
in B A A R uitgaan, want om het eerfte gedeelte 
van dezen te bekomen, fnijd men van de werk­
woorden die in E N uitgaan, dien geheelen uitgans 
af, maakende ° 5 

B l i V K I E S B A A R , V a n B E V R I E Z E N ; 

L E -
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L E V E R B A A R , L E V E R E N ; 

V E R D E D I G B A A R , V E R D E D I G E N ". 

fomtijds met vcranderinge van een Z in S enz', 
als in 'c voorgaande, vooorbeeid 

B E V R I E S R A A R Van B E V R I E Z E N , 

en L E E S B A A R van L E E Z E N , enz, 

Uic hec voorgaande volgt dac fommige toevoe­
gelijke naamwoorden die in LIJK uitgaan, met 
of zonder de E waarvan wij thans fpreeken , kun­
nen gefchreeven worden; want W E N S C H L I J K , bij 
voorbeeld, kan men Hellen afkomftig te zijn van 
W E N S C I I , of van W E N S C H E N , naar welke laatfte 
ftelling men mag fchrijven W E N S C H E L I J K : ZO is 'c 
ook gelegen mee T R O O S T L I J K , en meer anderen. 

Een grooc onderfcheid is in hec gebruik der 
toevoegelijke naamwoorden die in LIJK en ande­
ren die in B A A R uitgaan, hec welk wij niet kunnen 
nalaacen den Leerling onder 't oog te brengen. 

, B A A R " , zegt zeker fchrijven, , , wanneer't zig 
voegt achter zelfftandige naamwoorden, heefc 

„ de betekenis van draagende, zelfs in alle die 
bijzondere opzichten, waarin draagen, bij 

, ons bekend is ; als vruchtbaar, (dat vruchten 
, kan draagen), wonderbaar, dankbaar, last-
, baar, dienstbaar, cijnsbaar, blijkbaar, nut-

baar, ruchtbaar , en manbaar. Dit 
B A A R , gevoegd achter een zelfftandig naam-

, woord, moet in een' werkenden zin geno-
' men worden, en dan betekent het met nadruk, 

O 5 n
 dat 
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„ dat draagt,, of dat draagen kan-, dat draa-
„ gende, of voordbrengende is." 

„ B A A R " dus vervolgt hij, „ betekent ook 
„ eene mogelijkheid en gevoeglijke verdraaglijk-
„ hetd; als blijkt uit eetbaar, iets dat gevoeg. 
„ Iijkgegeeten kan af mag worden: leverbaar, 
, , dat goed is om te leveren, om geleverd tewor-
j, den, zigtbaar, dac gezien kan worden. 

Dit B A A R , gevoegd achter het zaakiijke deel 
„ van een werkwoord, moet in een lijdenden 
„ zin genomen worden, en dan betekent het 
„ gelijk hier boven gezeid is, dat kan voorden 
„ als eetbaar, dat gegeeten kan worden: ver-
„ troostbaar, dat vertroost kan worden. 

„ Eenige woorden willen alleen B A A R , en an-
3 , deren wederom L I J K aanneemen; als zicht-
,, baar, tastbaar, kenbaar, kwetsbaar, be~ 
„fcbrijfbaar, genaakbaar, enz, willende ei-
„ genhjk zeggen, iets dat gezien, getast, gekend, 
„ gekwetst, befcbreeven, enz kan worden. 1 
„ Weshalven die woorden, altijd met B A A R , nooit 
„ met LIJK, gefchreeven moeten worden, in tegen-
„ ftellinge van verganglijk, ftervelijk, verkwik. 
„ lelijk, enz , betekende zo veel als iets, dat ver-
,, gaat, Jierft, verkwikt, of dat vergaan, fier-
„ ven en verkwikken kan" 

Een voorbeeld van de verfchillende betekenis 
der toezetzelen BAAR en L I J K , vindt men m 
deze woorden, De befmettelijke houtskool bemorst 
bet befmetbaare papier, want LIJK duidt vol. 
gends het voorgaande aan, dat het houtskool 

be-
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te/metten kaft, en B A A R dat het papier befina 
kan worden. Een vertroostbaar gemoed, is een 
gemoed dat vertroost kan worden, en een ver* 
troostelijke of troostlijke rede, is eene rede die 
vertroost of vertroosten kan. Naar dezen regel 
zegt men verkeerdlijk een tastelijk onderfcheid; 
want men moet zeggen, een T A S T B A A R onder-
fcbeid, gelijk men dan ook door de beste fchrij­
vers gezegd vindt: eenige woorden wijken even­
wel van dezen regel af, als wenfcbelijk, zienlijk 
en anderen, welken aantoonen dat LIJK bij ons 
ook betekent iets dat te doen is; gelijk het 
W E N S C H L I J K E te wenfchen, en het Z I E N L I J K E te 
zien is 

1 De Bijvoegelijke (dit woord bewijst het laatst-
gezegde mede; want de bijvoegelijke naamwoor­
den zijn woorden die bij de zelfftandigen te voe­
gen zijn) de bijvoegelijke naamwoorden zijm 
onderworpen aan 

V E R G E L I J K I N G T R A P P E N , 

H E T G E S L A C H T , 

aan H E T G E T A L , 

en D E N A A M V A L L E N . 

VAN BE 

VERGELIJKING TRAPPEN. 

DER 

TOEVOEGELIJKE NAAMWOORDEN. 

De vergelijking trappen dienen om de hoeda­
nig-
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nïgheden der zaaken in meerdere of mindere 
uirgeftrektheid uit te drukken: door dezelve met 
eene andere zaak te vergelijken. 

'Er zijn drie trappen van vergelijkinge; naam­
lijk de (lellende, de vergelijkende, en de over­
treffende. 

De flellende trap (lelt de zaak eenvoudig, zon­
der eenige vergelijking voor; als, GROOT, K L E I N , 

SCHOON, enz. 

Deze is eigenlijk geen trap van vergelijkinge: 
men noemt hem Hechts zodanig, om dat hij ten 
grondflage der volgende vergelijkingen dient. 

De vergelijkende trap is eene rede die eene 
zaak in vergelijkinge eener andere uitdrukt; 
GROOTER, K L E I N E R , SCHOONER , enZ. 

De overtreffende trap drukt den opperden 
graad eener hoedanigheid uit 

De vergelijkende trap drukken wij uit door het 
voegen van den uitgang E R ; aan den nellenden 
trap; maakende, 

van SCHOON, SCHOONER, 

G E L E E R D , G E L E E R D E R , enz. 

Ook wel door het bijvoegen van MIN en 
M E E R ; als, 

MIN GOED, MIN SCHOON, MIN G E L E E R D , 

MEER G O E D , MEER SCHOON, MEER G E L E E R D . 

Uijnaamwoorden, die in A A R , E E R , I E R , UUR, 
en 
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en ER uitgaan hebben in dezen vergelijkenden 
trap ER of DER ; als, 

KLAAR , KLAARER , KLAARDER ; 

T E E R , T E E R E R , TEERDER; 

DIER, D I E R E R , DIERDER; 

Z U U R , Z U Ü R E R , ZUURDER;; 

H E L D E R , HELDERER, HELDERDER. 

De volgende Bijnaamwoorden zijn in den ver­
gelijkenden graad onregelmaatig 

G O E D , B E T E R ; WEINIG, M I N ; V E E L , MEER. 

Sommige voorzetzels en bijwerkwoorden heb­
ben mede den vergelijkenden trap door het ach-, 
tervoegen van D E R : 

N A , NADER; V O O R ; VOORDER; 

WIJD , WIJDER ; VER , VERDER. 

De werkende en lijdende Deelwoorden, hier' 
na te verhandelen', hebben ook den vergelijken­
den trap door het achtervoegen van den uitgang 
D E R ; als, 

U I T N E E M E N D , UITNEEMENDER; 

UITMUNTEND, UITMUNTENDER; 

G E R E E D , G E R E E D E R ; 

G E L E E R D , GELEERBER. 

Sommige lijdende Deelwoorden dulden den 
uitgang E R , of DER niet; maar hebben hunnen 

ver-
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vergelijkenden trap door het voorvoegen van het 
woord M E E R . 

M E E R B E W O G E N ; M E E R G E P R E E Z E N -

M E E R G E D R U K T ; M E E R . B E M I N D , etlL 

De overtreffende trap; vormt men door het 
achtervoegen van den uitgang ST; als, 

S C H O O N , S C H O O N S T , 

F R A A I , F R A A I S T , enz. 

Doch, G O E D , heeft best; W E I N I G , minst, en 
V E E L , meest. 

Desgelijks eenige Bijwerkwoorden en voorzet­
zels; als 

W I J D , W I J D S T ; V E R D E R , V E R S T ; 

N A , N A A S T ; V O O R , V O O H S T , enz. 

Als roede veele werkende en lijdende Deel­
woorden : 

U I T N E E M E N D , U I T N E E M E N D S T ; 

U I T M U N T E N D , U I T M U N T E N D S ï; 

G E R E E D , G E R E E D S T ; 

G E L E E R D , G E L E E R D S T , enz. 

Edoch fommigen willen dezên uitgang ST niet 
dulden en vormen den overtreffenden trap door 
het voorvoegen van M E E S T ; a ls , ' 

M E E S T bewogen, M E E S T gepreezen, M E E S T ge­
drukt, 

Bo. 
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Boven dien maakt men ook nog den over-
treffenden trap door het voorvoegen van ALLER ; 
sis, 

hlimfcboOttSt, A L L E R & ? * / , Ai.LZRgeleerdst. 

De Heer HUIJDECOPER geeft wegens dit voor-
zetzel ALLER , eene fchoone les ter berispinge van 
V O N D E L , daar die, van twee vormen fpreekende, 
zegt, den allereerjïen vorm; waartoe, zegt hij 
dient hier dit ALtmeerfie, „ hec welk een of 
„ meer middenfte, tusfchen de eerfte en laatfte 
„ fchijnt te onderflelien ?" en, ter berispinge 
van SEWEL , die, na gezegd te hebben dat de over­
treffende trap de zaak op 't hoogst voorftelt, 
daarbij voegt: „ waarbij nog komt dat mén tot 
„ verder opvijzelinge of verlaaginge der zaake, 
„ het woordje ALLER veeltijds daarbij voegt, als, 
„ Allerverftandigfie ; Allergeringjïé": Maar , 
zegt de geleerde Berisper, „ als de zaak op ' T 
„ HOOGST voor'gefteld is, hoe kanze dan VERDER 

, opgevijzeld ivorden? is 'er dan iets dat boo-
" ger is dan hoogst ? dat is ongerijmd" A L -
„ LER „ dus zegt hij verder, „ is geen verde-
„ re opvijzeling, maar eene uitbreiding van den 
,, overtreffenden trap" bewijzende zulks met KI-
L I A A N , die de woorden allerbeste, allerklein/Ie, 
allermeeste, overbrengt in den 'zin van beste, 
kleinfte, meeste of grootfle VAN ALLEN : ten be­
wijze van dat zijn billijk gevoelen, geeft hij hec 

vol-
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volgende voorbeeld. „ Stel eens een hoogte van 
„ 30 voet, en daarnevens een ander van 20, zo is 
„ 30 het hoogfte: om nu allerhoogst te vinden, 
,, moet ik niet opklimmen tot 31 , 32, 35, 
„ of 40, (want dat is.de verdere opvijzeling van 
„ SEWEL") maar ik moet het zoeken in de verme* 
„ nigvuldiging der onderwerpen van 20, of' ten 
„ minflen van minder dan 30 voeten; zo dat aller 
„ geene opvijzeling van hoogst is , maar eene 
„ uitbreiding, waardoor hoogst betrekkelijk 
„ wordt gemaakt op meer dan één voorwerp dat 
„ minder hoog is; want al wilde gij het hoogjle, 
„ 30, opvijzelen tot 50, tot J C O , ja tot 1000 
„ voeten, zo lang 'er maar E E N minder hoog 
9 , van 20, ja van 2 voeten nevens Haat, kunt 

gij ' e r geen Allerhoogst van maaken , gelijk 
„ ook een hoogte van 2 voet niet meerder Aller-
„ laagst genoemd kan worden in betrekking op 
„ 1000 dan op 3 voeten", naamlijk zolang het 
getal der onderwerpen niet. tot meer dan twee 
gemaakt wordt: ,, daar 'er DRIE zijn", zegt de­
zelfde fchrijver, „ kan hec plaats hebben", gelijk 
VONDEL op eene andere plaats zegt, 

Het allerlaeghfte lot van DRIJ hooftbeerfchap. 
pijen. 

en HOOGVLIET: 

Want de allerjongfte van DRIE zoonen - -

VAN 
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V A H HET , : 

G E S L A C H T 

DER 

TOEVOEGELIJKE NAAMWOORDEN. 

Indien de niecbepaalende Lidwoorden E E N en 
E E N E gebruikt worden, zijn de toevoegelijke 
naamwoorden in het manlijke geflacht tweevoudig: 
naamlijk gelijk die in het onzijdige, en gelijk die 
in het vrouwlijke geflacht om welken, te maaken die 
van het onzijdige geflacht een E aanneemen; als, 

Man: 
G R O O T , 

G O E D , 

D A P P E R , 

H E E T , 

HüILIG , 

K L E I N , 

K O U D , 

L A N G , 

R E I N , 

R A A U W , 

Wanneer de bepaalende Lidwoorden D E en 
H E T vóór de toevoegelijke naamwoorden ftaan, 
zijn zij in alle de drie gedachten gelijk: 

Man: Vr: On: 
S T O U T E , S T O U T E , S T O U T E ; 

P ZOE-

G R O O T E , 

G O E D E , 

D A P P E R E , 

H E E T E , 

H E I L I G E , 

K L E I N E , 

K O U D E , 

L A N G E , 

R E I N E , 

R A A U W E , 

Vr: 
G R O O T E , 

G O E D E , 

D A P P E R E , 

H E E T E , 

H E I L I G E , 

K L E I N E , 

K O U D E , 

L A N G E , 

R E I N E , 

R A A U W E , 

On: 
G R O O T , 

G O E D , 

D A P P E R , 

H E E T , 

H E I L I G , 

K L E I N , 

. K O U D , 

L A N G , 

R E I N , 

R A A U W . 
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ZOETE, ZOETE , ZOETE ; 
ZUURE , Z U U R E , ZUURE ; 

want men zeg t , 
Nietbepaalende, 

Een D A P P E R man ; Een H O O G E boom; 
Eene D A P P E R E vrouw; 
Een D A P P E R kind: 

Bepaalende, 
De D A P P E R E man ; 

De D A P P E R E vrouw; 
Het D A P P E R E kind. 

Het gebruik leert de tweeërleije manlijke toe­
voegelijke naamwoorden , in gevalle het Lidwoord 
nietbepaalende is , naar behooren plaatfèn: 
iomtijds zijn dezelve zeer dienflig ter wegnee-
minge van alle dubbelzinnigheid ; bij voorbeeld ; 
Een G O E D Looper, is iemand die wèl loopt; Een 
G O E D E Looper, is een Looper die goedaartig 
is. - — „ Zo zegt men ook een fterk looper, 
„ voor iemand die fterk of langduurig loopt; 
„ maar een flerke looper, is een looper, die 

} , fterk o f van groote kracht i s . " 

MooNENenmeer anderen houden voor eene uit­
zondering op den regel dat het vrouwlijke geflacht 
in de toevoegelijke naamwoorden eene E aan­
neemt, die toevoegelijke naamwoorden welken 
van eene ftoffe oorfpronglijk z i jn , en in EN uit­
gaan, als, 

A A R -
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A A R D E N , TINNEN, 

KOPEREN, LINNEN , 

WOLLEN , IJZEREN , 

Z I L V E R E N , GOUDt-N, enZ. 

willende dat die woorden in het vrouwlijke ge­
flacht geene E aanneemen maar de N verwerpen, 
want, „ zegt M O O N E N , men zegt in het vrouw-
„ lijke geflacht, 

EENE AARDE K R U I K \ 

EENE T I N N E SCHOTEL; 

EENE KOPERE K R O O N , 

EENE LINNE KOUSj 

EENE WOLLE Pi j ; 

EENE IJZERE K E T E N , enz." 

maar laatere fchrijvers erkennen die uitzondering 
niet, en doen gemelde toevoegelijke naamwoorden 
in het vrouwlijke geflacht, volgends den alge-
meenen regel , mede eene E aanneemen: van de 
tegenftreevers dezes gebruiks zegt de Heer 
K L U I T , „ tot een ander uketfle vervallen de zo-
, , danige die dat gouden , zilveren, enz, niec 
, , willen gefchreeven hebben, met eene verleng-
„ de E , als goudene: edoch 'c welk, ware hec 
„ hier de plaats, om met voorbedden te beves-
„ tigen, blijken zou van den aanvang onzer tale 
„ af gefchied te zijn. E n t welk zeer eenvoudig 
„ is ; ' want wie doch zal ontkennen, dat de 
„ woorden verheven , verhoren, enz. in hun 

P 2 meerv: 
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„ meerv: of bij vr. zelfflandige woorden gefield, 
„ zich niet laten buigen verhevene, verloreneT 
enz. De Heer K L U I T , wil echter zelf de E ver­
worpen hebben, daar hij een weinig verder zegt; 
„ zo zeer nu dit in die oude taaien klaar blijkt, 
„ zo zeker is het ook in onze, waartoe ik geene 

voorbeelden behoeve, die men overvloedig 
„ vindt in goudene, boutene\ alleen wilde ik ter 
„ loops tocnen, dat die ftaartletter E , zo onge-
„ rijmd niet zij; hoewel waar is, dat zij in lange 
„ woorden, als zilver ene , koper ene, een lamme 
„ uitfpraak maake, en daarom thans te verwer-
„ pen zij; doch het welk niet wegneemt, dat 
„ het daarom goed en taalregelmaatig zij": men 
moet dan met de beste fchrijveren zeggen, 

E E N E AARDENE K R U I K , 

EENE T1NNENE SCHOTEL, 

EENE KOPERENE KROON, 

E E N E LINNENE KOUS , enz. 

en wanneer de lamme uitfpraak dier woorden 
hinderlijk mogt weezen, kan men dezelve mee 
weglaatinge der vrouwlijke E dus fchrijven 

EENE AARDEN' KRUIK, 

EENE LINNEN' SCHOTEL, 

E E N E KOPEREN' KROON , enz. 

HUIDECOPER, die weleer, ter vorminge van het 
vrouwlijke geflacht, de N van deze toevoegelij» 

ke 
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ke naamwoorden afgekapt had, werd naderhand 
van een ander gevoelen (ook ftrijdig met de 
laatstvoorgeftelde en de hierna nog voor te ftef-
lene leering) want hij zegt: „ Tot befluit van dit 
„ alles zeggen we, dat wij, die ook zelfs noen 
„ onlangs in onze Verc: van H o m : p: i55-

fchreevén: ZUvere, Marmert, Koper e veel-
„ den, nu willen, dat men, en op alle andere 
„ plaatfen, daar diezelfde misflag in onze wer-
„ ken gevonden wordt, leeze, ZILVEREN, MAR-
„ M E R E N , KOPEREN, enz. zonder eemg onder-
„ fcheid , in Getalen, of Gedachten te maa-
„ ken." 

De deelwoorden die in E N uitgaan en als toe­
voegelijke naamwoorden gebruikt worden, vol­
gen mede dezen regel: men moet zeggen, 

Een GESLAGEN man; 

Eene GESLAGENE vrouw; 
en Een GESLAGEN kind. 

SEWEL geeft hiervan een zeer goed bewijs; „ wie" 
zegt hij, „ zal beftaan te fchrijven, Dia 
„ vrouw wierd GESLAGE , immers moet het 
'„ weezen G E S L A G E N ; 't welk dan te kennen 
„ geeft, dat men de N daar niet misfen kan. In­

dien iemandhier tegen inbragte, dat men ook niet 
, fchrijfc, Die vrouw is GESLAGENE ; dien zoud 

„ ik tot antwoord te gemoed voeren; dat de 
eigenfehap onzer taaie zulks niet toelaat: 

" .- P S » w a n c 
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„ want men zegt, Eene RIJKE vrouw; maar wie 
„ zal daarom zeggen, Die vrouw is RIJKE? Hier-
j , uit blijkt het dan dat die laatfte E in zulk ee-
„ ne fpreekwijze achterblijven moet;" en dit 
is de eigenfchap der toevoegelijke naamwoorden 
in 't algemeen, naamlijk dat zij in plaatfe van 
vóór, achter het zelfftandige naamwoord ge­
plaatst wordende, de E in het manlijke en vrouw­
lijke geflacht verwerpen; dus zegt men 

Een HOOGE boom\ 
Em STERKE ftad; 
Bei GROENE veld; 

en 
De boom is HOOG ; 

De ftad is STERK ; 

Het veld is G R O E N ; 

Uit deze taaleigenfchap volgt, dat fchoon men 
zegt, 

Het ZWAARSTE werkt 

men evenwel met fommigen niet moet zeggen 

Wat werk is V ZWAARSTE ? 
maar, 

Wat werk is 'i ZWAARST? 

zo ook, 
Welk land is V GROENST? 

Welk meisje is 't joNGst ? enz. 
VAN 
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V A N II E T 

G E T A L 

D E R 

TOEVOEGELIJKE NAAMfVOORDEN. 

Omtrent het getal der toevoegelijke naamwoor­
den, valt alleenlijk aantemerken dat zi j , alle de 
iloflijke en deelwoorden daaronder gerekend, in 
't meervoudige getal in alle de drie gedachten de 
E aanneemen ; du» zegt men 

De VROOME mannen ; 
De G E L E E R D E vrouwen; 
De SCHRANDERE kinderen; 
De GOUDENE bekers ; 
De GEBROKENE bakken; 

Somtijds met veranderinge der fluitletter, het 
geen ook in 't vormen van het gedacht der toe­
voegelijke naamen plaats heeft, als 

B R A A F , B R A A V E ; 

GRIJS], GRIJZE , enz. 

of met verdubbelinge van den gemelden fluitklin-
ker, als, 

N A T , N A T T E , 

LAF , LAFFE , enZ. 

P 4 Maai* 



( 232 ) 

Maar wanneef de toevoegelijke naamwoorden 
als zelfltaodige gebruikt worden, maaken zij hun 
meervoudige getal als bij de zelfftandige naam­
woorden geleerd is: van, 

Eenv: Meerv: 
G E L E E R D E wordt gemaakt G E L E E R D E N ; 

GtESTLlJKE GEESTLIJKEN; 

HEILIG". HEILIGEN; 

R E C H T V A A R D I G E RECHTVAARDIGEN; 

wijz^ W I J Z E N ; 

B A R M H A R T I G E - BARMHARTIGEN, 

. . . enz. 
VAN DB 

B U l G l N G 

VER 

: TOEVOEGELIJKE NAAMWOORDEN. 

Hier bij heefc men aan te merken dat zo dik­
wijls het gebogen lidwoord door D E S D E N 
E E N S of E E N E N uitgedrukt wordt, het toevoegelij­
ke naamwoord eene N of E N aaneemc; als uit 
de volgende voorbeelden blijkt:. 

E E R S T E B U I G I N G . 

Eenv: 
Noem: D e , of Een goede Zoon; 

Teek 
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Teel: Des, of Eens goeden Zoons; 
Geev: Den, of Eenen goeden Zöone ; 
Lijd: Den, of Eenen goeden Zoon; 
Roe: ö Goede Zoon; 
Afn: Van den, of Van eenen goeden Zoone. 

; ' Meerv: 
Noem: De goede Zoons; 
Teel: Der goede Zoonen; 
Geev. Den goeden, of Aan de goede Zoonen; 
Lijd: De goede Zoons; 
Roe: ó Goede Zoons; 
Afn: Van de goede Zoonen. 

T W E E D E B U I G I N G . 

Eenv: 
Noem: De, of Eene goede Vrouw; 
Teel: Der, ofEenergoede Vrouwe; 
Geev: Aan de ï Der, Aan eene ., of Eener goe­

de Vrouwe; 
Lijd: De, of eene goede Vrouw; 
Roe: 6 Goede Vrouw; 
Afn: Van de, of Van eene goede Vrouwe. 

Meerv: 
Noem: De goede Vrouwen 4 
Teel: Der goede Vrouwen; 
Geev: Aan de goede of Den goeden Vrouwen; 
Lijd: De goede Vrouwen; 

p 5 Roei 
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Roe: ó Goede Vrouwen; 
Afn: Van de goede Vrouwen. 

D E R D E B U I G I N G . 
«c:. bs Eenv:. , 

Noem: Het goede Land; 
Teel: Des, of Eens goeden Lands; 
Geev: Aan hec goede, of Aan een goed 

• Land; of Den goeden Lande; 
Lijd: Het goede., of Een goed Land; 
Roe: ó Goed Land; 
Afn: Van hec goede, Van een goed Land ; 

of van den goeden Lande. 
, Meerv:. 
Noem: goede Landen; 
Teel: Der goede Landen; 
Geev. Den goeden of Aan de goede Landen; 
Lijd: De goede Landen; 
Roe: 6 Goede Landen; 
Afn\ Van de goede Landen. 

De toevoegelijke naamwoorden ïn de betekenisfe 
van zelfftandigen worden aldus gebogen: 

Eenv. Meerv. 
Noem: De Wijze; De Wijzen; 
Teel: Des Wijzen; Der Wijzen; 

' Geev: Aan de, óf Den Wijze, Den of Aan de 
Wijzen; 

Lijd: Den Wijze; De Wijzen; 
Roe: 
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Roe: 6 Wijze; ó Wu>en; 
Afn: Van den Wijze; Van de Wijzen. 

Waaruit men ziet dat zij geheel onveranderd 
blijven uitgezonderd de Teeler in het eenvoud die 
een N aanneemt, wanneer het Lidwoord DES of 
E E N S is: dit is echter geen vaste regel; als, 

Eenv. Meerv. 
Noem-.Ken Ander; De Anderen; 
Teel: Eens Anders; Der Anderen ; 
Geev. Eenen Anderen; Den, of Aan de Anderen; 
Lijd: Eenen Anderen; De Anderen; 
Roe: 
Afn: Vaneenen Anderen. Van de Anderen. 

M O O N E N wil dat het Lidwoord E E N als onfchei-
baar in het eenvoudige getal aangemerkt worde; 
daarom buigt hij dus, 

Eenv: Meerv. 
Noem: Een Ander; Veele Anderen; 
Teel: Een Anders; Veeier Anderen; 
Geev: Een Ander; Veelen Anderen; 
Lijd: Een Ander; Veele Anderen; 
Roe: , . , 
Afn: Van een Ander; Van veele Anderen. 

Van E E N E A N D E R E , dat is in het vrouwlijke 
geflacht, blijft A N D E R E , onveranderd; en A N ­

D E R bij een zelfftandig naamwoord gevoegd zijn» 
de 



de wordt gebogen als van de toevoegelijken ge­
leerd'is. 01-V 

Eenv. Meerv. 
'Noem: De traagere Zoon; De traagere 

, Zoons; 
Teel: Des traageren Zoons; Der traagere 

Zoonen; 
Geev: Den traageren Zoone; ; Den * traageren 

Zoonen; 
Lijd: Den traageren Zoon; De traagere 

Zoons, 
Roe: 6 Traagere Zoon; 6 Traagere Zoons 
Afn: Van den traageren Zoohe, Van de. traagere 

Zoonen; 

Eenv: Meerv: 
iVöm. 'Detraagf teZoon; De traagfte 

Zoons; 
Teel: Des traagften Zoons; Der traagfle 

Zoonen; 
Geev: Dentraagften Zoone; Den traagften 

Zoonen; 
Lijd: Den traagften Zoon; De traagfle 

Zoons; 
Roe:J ó Traagfle Zoon; ó Traagfle Zoons; 
•Jlfh: Van dentraagften Zoone; Van de traagfle 
1 • • Zoonen. 
ol« .. : D E R -

sa 
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D E R D E A F D E E L I N G . 

V A N D E 

V O Ó R N A A M W O O R D E N . 

De voornaamwoorden zijn zulke woorden die in de 
plaats van hec naamwoord gezet worden , bijvoor­
beeld wanneer men zegt De MIJNE is deugdzaam, 
ftaat het voornaamwoord in de plaacs van hetzelf-
ftandige naamwoord, waarmede het onderwerp van 
't gefprk zou moeten aangeduidt worden, als 
VROUW, DOCHTER, N I C H T , enz. De voornaam­
woorden neemen ook hec Lidwoord van 'c ver-
zweegen zelfftandige naamwoord aan. 

Zij worden verdeeld in 

1 ) PERSOONLIJKE; als, I K , G I J , HIJ; 

2) B-ZITTENDE; MIJN , ZIJN, U W , H U N 
HAAR ; 

3) AANWIJZENDE; DEES, D I E , D A T ; 

4) B E T R E K K E L I J K E ; D E Z B L V E , D I E , D A T , 
DEWELKE.; -

5) VRAAGENDE; W I E , W A T , W E L K E ; 
' 6) ONBEPAALDE; E E N I G E , A L L E . 

VAN 
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VAN DE 

B V l G I N G 
D E R 

VOORNAAMWOORD EN. 

P E R S O O N L I J K E 

Eerjie Perfoon. 

Eenv: Meerv: 
Noem: Ik, W i j , 
Teel: Mijns, Fr: Mijner, Onzer, 
Geev: M i j , Aan mij, Ons, Aan ons, 
LiM' M i j , Ons, 
Roe: ö M i j , of ó Ik, 6 W i j , 
Afn: Van mij, Van ons. 

Tweede Perfoon. 

Eenv: Meerv: 
Noem: G i j , G i j , 
Teel: Uws, Fr: Uwer, Uwer, 
Geev: U . A a n u , U , A a n u , 
Lijd: U , u, 
Roe: 6 Gij , Ö Gi j , 
Afn: Van U ; Van u. 

Weleer fchreef men in 'e meerv: GIJ L I E D E N , 
U L I E D E R , enz. doch zulks wordt thans maar 
zeldzaam gedaan. 

Der-
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Derde Perfoon. 

min/tij*. 

Eenv: Meerv: 
Noem: Hij, Zij , 
Teel: Zijns, Hunner, 
Geev: Zich, Zich , 
Lijd: Zich, Zich, 
Roe: II . • 
Afn: Van zich, Van zich. 

PhtneUjk. 

Eenv. Meerv: 
Noem: Zij, Zij 
Teel: Haars, Haarer 
Geev: Zich, Zich, Haar, Aan haar 
Lijd: Zich, Zich, Zij 
Roe: 6 Zij 
Afn: Van zich Van zich, Van haar. 

Onzijdig. 

Eenv: Meerv: 
Noem: Het, Zij, 
Teel: Zijns, Hunner, 
Geev: Zich, Zich, 
Lijd: Zich, Zich, 
Roe: 
Afn: Van zich, Vaa zich. 

Der-
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Derde Perfoan, 

voor eenen anderen gebruikt, 't welk men in 
't Latijn door M of We, uitdrukt. 

a Manlijk. 

Eenv: Meerv. 
Noem: H i j , Z i j , 
Teel: Van hem, Hunner, 
Geev: Hem, Hun, 
Lijd'. Hem, Hen , Z e ; . 

^/w: Van hem Van hun. 

fïtunilijk. 

Eenv. Meerv: 
Noem: Z i j , Zij, 
Teel: Van haar, Haarer, 
Geev: Haar Haar, 
Z(/V; Haar, of Z e , Haar of Ze , 
Roe: 
Afn; Van haar; Van haar. 

Onzijdig. 

Eenv. Meerv: 
Noem: Het , Zij, 
Teel: Van het, Hunner, 
Geev: Aan het, Hun, 
Lijd: Het, Hen of Ze, 
Roe: 
Afn: Van het; Van hun. 

Wan-
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Wanneer hetperfoonlijke voornaamwoord met 
het woordje Z E L F vereenigd i s , buig^men het dus; 

Manlijk. 

Eenv: Meerv: 
Noem: Ik, G i j , Hi j zelf; W i j , G i j , Zij zelfs ; 
Teel: Mijns, Uws , Zijns zelfs; Onzer , Uwer , Hun­

ner zeiven; 
Geev: M i j , U , Zich zeiven; O-is, U , Zich zeiven; 
Lijd: M i j , U , Z ich zei ven; O n s , U , Zich zelfs. 
Roe: 
Afn: Van mij, U , Zich zeiven. Van ons, U , Zich 

zeiven. 

Sómmigen fchrijven in den eerften en vierden 
naamval yan dit meervoud ook ZELVENJ. _____ 

fronwiijk. 

Eenv: fMeerv: 

Noem: i k , G i j , Zij zelve; W i j , Gij,>Zij zelf, 
of zelve ; 

Teel: Mi jns ,Uws ,Haar sze l f s ; Onzer , U w e r , 
Haarer zeive; 

Geev: M i j , U , Z ich zelve; O n s , U , Zich 
ze lve ; 

Lijd: M i j , U , Z i ch zelve; Ons, U , Zich zelf, 
of zelve, 

Roe: 
Afn: V a n mij , U , Z ich ze lve , Van o n s , U , 

Zich zelve. 

o O m 
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Om het vrouwlijke geflacht aan te duiden, 
fchrijven fommigen in den tweeden naamval van 
't eenvoudige getal MIJNES en UWES. 

Onzijdig. 

Eenv. Meerv: 
Noem: Het land zelf, De landen 

zelfs, of zei ven; 
Teek Des lands zelfs, Der landen 

zei ven 
Geev: Het land zelf, Den lande Den landen 

zeiven, zeiven, 
Lijd: Het land zelf De landen 

zelfs, of zeiven; 
Roe: 
dfn: Van het land zelf, Den lande Van de Ian-

zelven den zeiven. 

B E Z I T T E N D E V O O R N A A M W O O R D E N . 

Manlijk. 
Eenv: Meerv: 

Noem: Mi jn , Mijne, 
Teel: Mijns, Mijner, 
Geev: Mijnen, Mijnen, Aan mijne, 
Lijd: Mijnen, Mijne, 
Roe: 6 Mi jn , ö Mijne, 
Afn. Van mijnen, Van mijne, 

Frowlijk. 
Eenv. Meerv: 

Noem: Mijne, Mijne, 
Teek 
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Teel: Mi jne r , M i j n e r , 
Geev: M i j n e , Mijnen, of Aan mijne 
Lijd: M i j n e , M i j n e , 
Roe: ö M i j n e , ö M i j n e , 
Afn: V a n mijne , V a n mijne, 

Onzijdig. 

Eeitv: Meerv: 

Noem: M i j n , M i j n e , 
Teel; Mi jns , Van mijn , M i j n e r , 
Geev. M i j n , Mi jnen, M i j n e n , of Aan mijne, 
Lijd: M i j n , Mi jne , 
üotfPó M i j n , 6 M i j n e , 
Afn: Van mijn, Mijnen, Van mijne, 

Eenv: 

Mank Vr: _ Onz: . , 
Noem: Z i jn , Zijne, ' Z i j n , 
TÖÊ/: Z i jns , Z i jne r , Zijns, 
Geev: Zijnen, Z i j n e , Z i j n , of Zi jnen, 
Lijd; Z i jnen , Zijne, Z i jn , 
Rée: 

Afn: V a n zijnen, Z i jne , Z i j n , of Zijnen, 

Meerv. 
Mam Vr: en Onz: 

Uoem: Zijne, 
Teel: Zijner. 
Geev: Aan zijne, o f Zi jnen, 

Q 2- Lijd; 
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Lijd: Zijne, 
Roe: 
Afn: Van zijne. 

Eenv. 
Mank Vr. Onz: 

Noem: Uw, Uwe , U w , 
Teek Uws, Uwer, Uws, of Van uw, 
Geev. Uwen, Uwe, U w , Uwen, 
Lijd: Uwen, Uwe, U w , 
Roe: 

Afn; Van uwen, Uwe, U w , of Uwen. 

Meerv. 
Man: Vr. en Onz: 

Noem: Uwe, 
Teel: Uwer, 
Geev: Aan uwe, of Uwen, 
Lijd: Uwe, 
Roe: 
Afn: Van uwe. 

Eenv. 
Man: Vr: Onz: 

Noem: Hun, Hunne, Hun , 
Teek Huns, Hunner, Huns, 
Geev: Hunnen, Hunne, Hun, of Hunnen, 

Lijdt 
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Lijd: Hunnen, Hunne, H u n , 
Roe: 

Afn: Van hunnen, Hunne, Hun, of Hunnen. 

Meerv: 
Man: Vr: en Onz: 

Noem: Hunne, 
Teel: Hunner, 

f Geev: Aan hunne, of Hunnen, 
Lijd: Hunne, 
Roe: 
Afn: Van hunne, 

Eenv: 

Man: Vr: Onz: 
Noem: Haar, Haare, Haar, 
Teel: Haars, Haarer, Haars, 
Geev: Haaren, Haare, Haar, Haaren, 
Lijd: Haaren, Haare, Haar, 
Roe: 
Afn: Van haaren, Haare, Haar, of Haaren. 

Meerv. 
Man: Vr: en Onz: 

Noem: Haare, 
Teel: Haarer, 

i Geev: Aan haare, of Haaren, 
Lijd: Haare, 
Roe: 
Afn: Van haare. 

Q 3 Eenv, 



Eetiv: 
Man: Fr: Onz:' 

Nam: Onze, , Onze, Ons,- -
Teel: O* zes, of Van onzen, Onzer, Onzes, of 

Van ons, 
Geev: Onzen, Onze, Aan ons, 

of Onzen, 
Lijd; Onzen, ' O n z e , Ons, 
Roe: 6 Onze, 6Onze,6Ons, 
Afn: Van onze, Onze, Ons, On-

zen. 
Meerv: 

Man: Fr: en Onz: 
Noem: Onze, 
Teel: Onzer, 
Geev: Aan onze, of Onzen , 
Lijd: Onze, 
Roe: 6 Onze, 
Afn: Van onze. 

A A N W I J Z E N D E 

V O O R N A A M W O O R D E N . 

Eenv: 
Man: Fr: Onz: 

Noem: Dees, Deze, fDic, 
Teel: Dezes, Dezer, Van dit, 
Geev: Dezen, Deze, Dit , 

Lijd: 
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Lijdt Dezen, Deze, Dit, 
Roe: 

Afn: Van dezen, Deze, Dit. 

Meerv: 
Mam Vr: en Onz: 

Noem: Deze, 
Teel: Dezer, 
Geev: Dezen, of Aan deze; 
Lijd: Deze, 
Roe: 

Afn: Van deze. 

AANWIJZENDE en BETREKKELIJKE. 

Eenv: 
Man: Vr: Onz: 

.Noern: Die, Die, Dat, 
Teek Diens, Dier, Van dat, 
Geev: Dien, Die, Dat, 
Lijd: Dien, Die, Dat, 
Roe: 
Jfn: Van dien, Van die, Van dat. 

Meerv: 
Man: Vr: en Onz: 

Noem: Die, 
Teel: Dier, 
Geev: Aan die, of Dien, 

Q 4 Lijd; 
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Lijd: - Die 
Roe: 
Afn: Van die: 

B E T R E K K E L I J K E . 

Eenv. . 

Man: yr> Onz: 

Noem: Dezelve, Dezelve, Het zelve, 
Teek Deszelven, Derzelve, Van'tzelve, 

of deszei ven. 
Geev: Denzelven, Dezelve, Het zelve, 
Lijd: Denzelven, Dezelve, Hetzelve 
Roe: 
Ajn; Van den zeiven,Van dezelve, Van het 

zelve. 

Meerv: 

Man: Vr. e n Onz: 
Noem: Dezelve, 
Teel: Derzelver, 
Geev: Denzelven, of Aan dezelve, 
Lijd: Dezelve, 
Roe: 
Afn: Van dezelve. 

Dezelfde, en Hetzelfde gebruikt men voor 
't Latijnfche Idem, Eadem, Idem. 

V R A A -
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V R . A A G E Ü D E _̂  
V O O R N A A M W O O R D E N . 

Eenv: 
Man: Vr: Onz: 

Noem: Wie , W i e , Wat, 
Teel: Wiens, Wier, Van wat, 
Geev: WTien, W i e , Wa t , 
Lijd: Wien, Wie , Wat, 
Roe: 
Ajn: Van Wien, W i e , Van Wat. 

Meerv: 
Man: Vr: en Onz: 

Noem: W i e , 
Teel: Wier , 
Geev: Aan Wie, Wien , of Aan wat, 
Lijd: W i e , Wat, 
Roe: 
Afn: Van wie, 

Deze buiging wordt alleenlijk op zich zelve ge­
bruikt, anders zegt men met het onzijdige voor-
naamwoord WAI . WAT Man? WAT Vrouw? 
WAT Kind ? 
V R A A G E N D E en B E T R E K K E L I J K E . 

Eenv: 
Man: Vr: Onz: 

Neem: We lk , Welke, Welk , 
of welke, 

Q 5 Teel: 
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Teel: Welks, Welker, Van welk , 
of Welks, 

* Geev: Welken, Welke, Welk, 
Lijd: Welken, Welke, W e l k ' 
Roe: 

Afn: Van welken, Van welke, Van welk» 

Meerv: 
Man: Vr: en Onz: 

Noem: Welke, 
Teel: Welker, 
Geev: Welken, of Aan welke, 
Lijd: Welke, 
Roe: 
Afn: Van welke, 

In'den betrekkelijken zin zegt men in 't onzij­
dige geflacht ook T Welk, Van T Welk, en 
Aan *T Welk. 

O N B E P A A L D E . 

Eenv: 

Man: Vr: Onz: 
Noem: De geen, De geene, Het geen, 
Teel: Desgeenen, Der geene, Van't geen, 
Geev: Dengeenen, De geene, Het geen, 
Lijd: Dengeenen, De geene, Hetgeen, 
Roe; 
Afn: Van dengeenen, De geene, Het geen. 

Meerv: 
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. • Meerv: _ ; _ • . 
ü&;« Fr : en Cter 

iVöfiw: De geenen, 
Teel: Der geenen, Der geener, 
Geev: Den geenen, of Aan de geenen, 
Lijd: De geenen, 
Roe: 
Afn; Van den geenen. 

Desgelijks in 't meervoud, Be anderen, Be 
• zodamgen, Dezulken, bij uidaating als zelfilan-
dige naamwoorden gebruikc. 

Mam Vr: 
Noem: Alle Maps* Alle Vrouwen, 
Teek Aller Mannen, Aller Vrouwen, 
Geev: Allen Mannen, Aan alle, of Allen 

Vrouwen, 
Lijd: Alle Mannen, Alle Vrouwen, 
Roe: 

Afn: Van alle Mannen; Van Alle Vrouwen. 

Onz: 
Noem: Alle Kinders, 
Teel: Aller Kinderen, 
Geev: Allen Kinderen , 
Ijjd: Alle Kinders, 
Roe: 
Afn: Van alle Kinderen. 

Des-
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Desgelijks Eenige, Sommige, Etlijke, Veele, 
fleide, An4t,,e, Zodanige, Zulke, Elke. 

Een iegelijk, wordt dus geboogem 

Noem: Een iegelijk, 
Teel: Eens iegelijks. 
Geev: Eenen iegeiijken, 
Lijd: Eenen iegeiijken, 
Roe: 

Afn; Van eenen iegeiijken. 

V I E R D E A F D E E L I N G . 

V A N D E 
W E R K W O O R D E N . 

^PERSOONLIJKE; als, IK HOOR, GIJ 

D e werk- ] H O O R T , enz. 
woor- i ONPERSOONLIJKE; MEN D O E T , 

den zijn HET KOMT. 

V A N D E 

P E R S O O N L I J K E W E R K W O O R D E N . 

BEDRIJVENDE; als IK Z I E ; 

LIJD E N D EE ; IK WORD GEZIEN ; 

ONZIJDIG; IK Z I T ; 

WEDERKEERENDE ; IK VLEI MIJ. 

De 
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f AANTOONEND:IK BEMIN ; 

_ . . . | GEBIEDEND: BEMIN; 
De wijzen zijn vier,, B 1 J y 0 E G E N D . D A T I K 3 E M I N N E . 

J^ONBEPAALD: BEMINNEN. 

De verfchillende tijden, en welken van die 
in iedere bijzondere wijze plaats hebben , zullen 
wij door voorbeelden aantoonen. 

f GEREGELDE, 
De tijdvoegingen zijn twee j 0 N G E R E G _ _ L D E . 

fHEBBEN, 

De voornaamftehelp I ZIJN, of W E E Z E N , 
woorden zijn "j WORDEN , 

^ Z U L L E N . 

Om het geene wij hier en daar, in 't begin 
van dit werkje; wegens de werkwoorden, en de 
verfchillende fpeldingen in hunne buigingen ge­
zegd hebben, zullen wij, desaangaande , het 
overige met voorbeelden kunnen leeren. 

TIJDVOEGING VAN T HELPEND 
W E R K W O O R D . 

H E B B E N . 

'AantQonende Wijs» 
Ttpnm lijd, _ 

Eenv: 
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Eenv: Meerv: 

Ik heb , W i j hebben, 

' Gij hebt, Gi j hebt, 
H Ü 1 Z i j hebben. 
Z i j y heefc ( * ) , 
Het j 

Ottvolm: voort: tijd. 

Ik had, W i j hadden, 
G l J b a d t > Gi j hadt; 
H i j h a d c > Z i j hadden. 

fulm; voort: tijd. 

Jkheb gehad, W i j hebben gehad , 
G i j hebt gehad, Gij hebt gehad, 
Hi j heefc gehad, Zi j hebben gehad. 

Mter dan volm: veori: tijd. 

Ik had gehad, W i j hadden gehad, 
Gij hadt gehad, Gi j hadt gehad, 
H i j hadc gehad, Zij hadden gehad. 

Zie&omende tijd. 

Ik zal hebben, W i j zullen hebben, 
Gi j zult hebben, G i j zult hebben, 
Hij zal hebben, Z i j zullen hebben. 

Pèer-

(*) De drie geflachttn bebbsn altoos in den derden per* 

foon van 't meervoudige gelat plaats. 
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Voorixaardige tegenin; tijd» 

Ik zou hebben , Wij zouden hebben, 
Gij zoude hebben, Gij zoude hebben, 
Hij zou hebben, Zij zouden hebben* 

Gebiedende Wijs. 
Eenv: Meerv. 

H e b , Dat wij hebben, 
Hebt, 

Dat hij hebbe, Dat zij hebben. 

Bijvoegende Wijs. 
Ttgemx: tijd. 

Dat ik hebbe, Dat wij hebben, 
gij hebt, gij hebt, 
hij hebbe, zij hebben. 

Eerfie onvolm: voorlt tijd. 

Dat ik hadde, Dat wij hadden, 
gij hadt, gij hadt, 
hij hadde, zij hadden. 

Tureede onvolm: voort: tijd. 

Dat ik hebben zoude, Dat wij hebben zouden, 
gij hebben zoudt, gij hebben zoudt, 
hij hebben zoude, zij hebben zouden. 

Volm: voorl; tijd. 

Dat ik gehad hebbe, Dat wij gehad hebben; 

g'i 
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gij gehadr hebt, gij gehad hebt, 
hij gehad hebbe, zij gehad hebben. 

Eerjit meer dan volm: voorl: tijd. 

Dat ik gehad hadde, Dat wij gehad hadden, 
gij gehad hadt, gij gehad hadt, 
hij gehad hadde, zij gehad hadden. 

Tweede meer dm volm: voerl: tijd. 

Dat ik gehad zoude hebben, Dat wij gehad zou­
den hebben, 

gij gehad zoude hebben , gij gehad zoude 
hebben, 

hij gehad zoude hebben, zij gehad zou­
den hebben. 

Toekomende Tijd. 

fik zal gehad hebben, Wij zullen gehad 
hebben, 

Als < Gij zult gehad hebben, Gij zult gehad heb-
[ ben, 
LHij zal gehad hebben, Zij zullen gehad 

hebben. 
Onbepaalde Wijs, 

Tegenw. tijd. 

Hebben, 

Voorl: tijd. 

Gehad hebben, 
2i*i 
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Toekomende tijd. 

Zullen hebben, 

D E E L W O O R D E N . 

Tegenin: tijd. 

Hebbende, 
Voorl. tijd. 

Hebbende gehad , 

Toekomende tijd. 

Zullende hebben, 
TIJDVOEGING VAN T HELPEND 
W E R K W O O R D . 

ZIJN OF WEEZEN. 

[Alantoonende Wijs. 

Tegenin: tijd. 
Eenv: Meerv: 

Ik ben, Wi j zijn, 
Gij zijt , Gij zijt, 
Hij is, Z i J z i J ' n -

Onvohn: voorl: tijd. 

Eenv: Meerv: 
Ik was, Wij waren, 
Gij waart, Gij waart, 
Hij was, Zij waren. 

R rok 
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Volm: voorl: tijd. 
Eenv. Meerv: 

Ik ben geweest, Wij zijn geweest, 
Gij zijt geweesc, • Gij zijt geweest, 
Hij is geweest, Zij 2ijn geweest. 

Meer dan vol: voorl: tijd. 
Eenv: Meerv: 

Ik was geweest, , Wij waren geweest, 
Gij waart geweest, Gij waart geweest, 
Hij was geweest, Zij waren geweest. 

Tosh' tijd. 
Eenv: Meerv: 

Ik zal zijn, Wij zullen zijn, 
Gij zult zijn, Gij zult zijn , 
Hij zal zijn, Zij zullen zijn. 

Voorwaardige tegenw: tijd 
Eenv: Meerv: 

Ik zou zijn, Wij zouden zijn, 
Gij zoudt zijn, Gij zoudt zijn, 
Hij zou zijn, Zij zouden zijn. 

Gebiedende Wijs, 
Eenv: Meerv: 

Zijt, of wees, Dat wij zijn; 
Dac hij zij, Zijt of weest, 

Dat zij zijn. 

Bijvoegende Wijs, 

Tegenw. tijd. 
Eenv: Meerv. 
Dat ik zij, Dat wij zijn, 

Dat 
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Dat gij zijt, Dat gij zijt, 
hij zij , zij zijn. 
Eerfte onvolm: voorl: tijd. * 

Eenv. Meerv. 
Dat ik ware, Dac wij waren, 

gij waart, gij waart, 
hij ware, zij waren. 

Tweede onvolm: voorl: tijd. 

Eenv. Meerv: 
Dat ik zijn zoude , Dat wij zijn zouden, 

gij zijn zoude, gij zijn zoudt, 
hij zijn zoude, zij zijn zouden. 

Folm: voorl: tijd, 
Eenv: Meerv. 

Dat ik geweest zij , Dat wij geweest zijn, 
gij geweest zijt, gij geweest zijt, 
hij geweest z i j , zij geweest zijn. 

Eerfte meer dan volm: voorl: tijd. 

Eenv: Meerv: 
Dat ik geweest ware, Dat wij geweest waren, 

gij geweest waart, gij geweest waart, 
hij geweest ware, zij geweest waren. 
Tweede meer dan volm: voorl: tijd. 

Eenv: Meerv: 
Als ik geweest zoude zijn, Als wij geweest zou­

den zijn, 
gij geweest zoudt zijn, gij geweest zoudt 

zijn, 
R 2 Als 
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Als hij geweest zoude zijn _ Als zij geweest zou­
den zijn. 

Toekomende tijd. 

Eenv: Meerv: 
Indien ik zal geweest zijn, Wij zullen geweest zijn, 

gij zult geweest zijn, gij zult geweest 
zijn, 

hij zal geweest zijn, zij zullen geweest 
zijn. 

Onbepaalde Wijs. 
Tegenw: tijd. 

Zijn, of Weezen. 

Voorl: tijd. 

Geweest zijn. 
Toekomende tijd. 

Zullen zijn. 

D E E L W O O R D E N . 

Tegenw: tijd. 

Zijnde, of Weezende, 

Foort: tijd. 

Geweest. 

Toekomende tijd. 

Zullende zijn, of Weezen. 
TIJD-
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TIJDVOEGING VAN 'T HELPEND 
IVERKIVOORD. 

W O U D E N , 

Be Jantoonende JVijs. 

Tegenwoordige tijd. 

Eenv. Meerv: 
Ik word, Wij worden, 
Gij wordt, Gij wordt, 
Hij wordt, Zij worden. 

Onvolmaakt voorheden tijd. 

Eenv: Meerv: 
Ik werd, Wij werden, 
Gijwerdt, Gij werdt, 
Hijwerdt, Zij werden. 

Volmaakt voorheden tijd. 

Eenv: M e e r v : 

Ik ben geworden, Wij zij geworden., 
Gij ziit geworden , Gij zijt geworden , 
Hij is geworden, Zij zijn geworden. 

Meer dan volmaakt voorheden tijd. 

Eenv: Meerv. 
Ik was geworden, Wij waren geworden, 
Gij waart geworden, Gij waart geworden, 
Hij was geworden, Zij waren geworden. 

R 3 T o e ' 
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Toekomende tijd. 

Eenv. Meerv. 

Ik zal worden, Wij zullen worden, 
Gij zult worden, Gij zult worden, 
Hij zal worden, Zij zullen worden. 

Foorwaardige tegenw: tijd. 

Eenv: Meerv. 

Ik zou worden, Wij zouden worden. 
Gij zoudt worden, Gij zoude worden. 
Hij zou worden, Zij zouden worden. 

Be Gebiedende Wijs. 

Eenv. Meerv:. 
Word, Worden wij, 
Dat hij worde, Wordt gij, 

Dat zij worden. 

Bijvoegende Wijs. 

Tegenwoordige tijd, 

Eenv. Meerv. 
f Ik worde, • Wij worden, 

Dat<Gij wordt; Dat <Gij wordt, 
( Hij worde, < Zij< worden. 

Eer-
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Eerfte onvolmaakt voorheden tijd. 

Eenv. Meerv: 
rik werde, Ĉ Wij werden, 

Dat^Gij werdt, Dat <Gij werdt, 
<Hij werde, * Zij werden. 

Tweede onvolm: voorl: tijd. 

Eenv: Meerv: • 
{Ik zoude worden, t Wij zouden worden, 

In- )G\\ zoudt worden , In-<Gij zoudt worden-, 
dien l Hij zoude worden, dien C Zij worden zouden. 

Volmaakt voorheden tijd. 

Eenv: Meerv: 
t_Ik geworden zij, (Wij gewordan zijn, 

Dat \ Gij geworden zijt, Dat< Gij geworden zijt', 
«Hij geworden zij , CZij geworden zijn, 

Eerfte meer dan volmaakte voorheden tijd. 

Eenv: 

{ Ik geworden ware, 
Gij geworden waart, 
Hij geworden waart, 

Meerv: 
f Wij geworden ware,. 

Dat < Gij geworden waart, 
t Zij geworden waren. 

R 4 Twee-
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Tweede meer dan volmaakt voorheden tijd. 

Eenv: 
r Ik geworden zoude zijn , 

Als *} Gij geworden zoudt zijn, 
i Hij geworden zoude zijn. 

Meerv: 
f Wij geworden zouden zijn, 

Als l Gij geworden zoudt zijn, 
( Zij geworden zouden zijn. 

Toekomende tijd. 

Eenv: 
t Ik zal geworden zijn , 

Dat* Gij zult geworden zijn, 
(Hij zal geworden zijn, 

Meerv: 
* cWij zullen geworden zijn, 

Dat i Gij zuk geworden zijn, 
iZ\] zullen geworden zijn , 

Be Onbepaalende Wijs. 

Tegenwoordig Worden, 
Voorheden Geworden zijn, 
Toekomende Zullen worden. 

D E E L W O O R D E N . 

Tegenwoordig Worden de, 
Voor-
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Voorheden Geworden, 
Toekomende Zullende worden. 

TIJDVOEVING VAN HET HELPEND 
WERKWOORD. 

Z U L L E N , 

Aantoonende Wijs. 

Eenv: Meerv. 
Ik zal, Wij zullen, 
Gij zult . Gij zult, 
Hij zal, Zij zullen. 

Bijvoegende Wijs. 

Eenv: Meerv: 
Ik zou of zoude, Wij zouden, 
Gij zoude, Gij zoudt, 
Hij zou of zoude, Zij zouden. 

De Onbepaalende Wijs is Zullen, en het Deel­
woord Zullende; verder laat dit woord zig niet 
veranderen. 

V A N D E 

B E D R I J V E N D E W E R K W O O R D E N . 

Men kan de Tijd voegingen bekwaamlijk in vJ'er 
verdeelen. 

R 5 De 
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De eerfte eindigt in den onv: voorl: tijd in D E 
of T E en het lijd: deelwd: in D of T ; als 

IK B E M I N , B E M I N D E , B E M I N D , B E M I N N E N ; 

S T R U I K E L , S T R U I K E L D E , GESTUIKELD , STRUI­

K E L E N ; 

D R U K , D R U K T E , G E D R U K T , D R U K K E N J 

De tweede eindigt in het lijd: dcelw: in E N , 

IK V O U W , V O U W D E , G E V O U W E N , V O U W e N ; 
B A K , B A K T E , G E B A K K E N , B A K K E N . 

De derde heefc het lijdend deelwoord met de 
tweede tijdvoeginge gelijk, maar verandert in den 
onv: voorl: tijd van klinker: deze werkwoorden 
zijn de volgende, en behooren tot de ongeregel-
de tijdvoeging: 

I K V A N G , 

H A N G , 

V A L , 

W A S , 

B L A A S , 

B R A A D , 

R A A D , 

L A A T , 

SLAAP , 

D R A A G , 

G R A A F , 

V A A R , 

IK 

VING , 
H I N G , 

V I E L , 
W I E S , 

B L I E S , 

BRIED , 

R I E D , 

L I E T , 

S L I E P , 

D R O E G , 

GROEF , 

V O E R , 

G E V A N G E N , 

G E H A N G E N , 

G E V A L L E N , 

GEWASSEN , 

G E B L A A Z E N , 

G E B R A A D E N , 

G E R A A D E N , 

G E L A A T E N , 

G E S L A A P E N , 

G E D R A A G E N , 

G E G R A A V E N J 

GE V A A R E N , 

V A N G E N ; 

H A N G E N ; 

V A L L E N ; 

W A S S E N ; 

B L A A Z E N ; 

B R A A D E N ; 

R A A D E N ; 

L A A T E N ; 

S L A A P E N ; 

D R A A G E N ; 

G R A A V E N ; 

V A A R E N ; 
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IK T R E E D , 

G E S F , 

L E E S , 

G E N E E S , 

E E T , 

IV1EET , 

V R E E T , 

L O O P , 

S T O O T , 

ROEP , 

Onregelmatige Werkwoorden der derde Tijd­
voeging. 

IK S T A , S T O N D , G E S T A A N , S T A A N ; 

O N D E R S T A , O N D E R S T O N D , O N D E R S T A A N , O N D E R ­

S T A A N : 

T R A D , 

G A F , 

L A S , 

G E N A S , 

A T , 

M A T ; 

VRAT , 

L I E P , 

STIET , 

RIEP, 

G E T R E E D E N , 

G E G E E V E N , 

G E L E E Z E N , 

G E N E È Z E N , 

G E ë E Ï E N , 

G E M E E T E N , 

G E V R E E T E N , 

G E L O O P E N , 

G E S T O O T E N , 

G E R O E P E N , 

TREEDEN ; 

GEEVEN ; 

LEEZEN' , 

GENEEZEN; 

E E T E N ; 

M E E T E N ; 

V R E E T E N ; 

LOOPEN; 

STOOTEN; 

R O E P E N ; 

VERSTA; 

BESTA , 

G A 

O N D E R G A 

V E R G A 

B E G A , 

Z I E , De vierde befluit in zich alle werkwoorden die 
de 

V E R S T O N D , 

B E S T O N D , 

G I N G , 

O N D E R G I N G 

V E R G I N G , 

B E G I N G , 

Z A G , 

V E R S T A A N , 

B E S T A A N , 

G E G A A N , 

, O N D E R G A A N 

V E R G A A N , 

B E G A A N , 

G E Z I E N , 

V E R ­

STAAN; 

BE­

STAAN ; 

G A A N ; 

, ONDER­

GAAN ; 

V E R ­

G A A N ; 

BE­

G A A N ; 

Z I E N . 
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de klinkers van den tegenwoordigen tijd op de vol­
gende wijze in den onv: voorl: tijd en_ lijd: deel­
woorden veranderen, 

tegw: tijd. 
E O , UI 0 0 , 
I O , IJ E E . 
I E O O . 

Tot deze tijdvoeging behooren de volgende 
werkwoorden die mede eene ongeregelde tijdvoe­
ging maaken; 

I K B E R S T , 

B E D E R F , 

D E L F , 

G E L D , 

H E L P , 

M E L K , 

S M E L T , 

S C H E L D , 

S C H E N D , 

S T E R F , 

T R E K , 

V E R K E R F , 

W E R F , 

W E R P , 

Z E N D , 

Z W E L , 

Z W E M , 

S P I N , 

B O R S T , 

B E D O R F , 

D O L F , 

G O L D , 

H O L P , 

M O L K , 

S M O L T , 

S C H O L D , 

S C H O N D , 

STORF , 

T R O K , 

V E R K O R F , 

W O R F , 

W O R P , 

ZOND, 

Z W O L , 

Z W O M , 

SPON , 

G E B O R S T E N , 

B E D O R V E N , 

G E D O L V E N , 

G E G O L D E N , 

G E H O L P E N , 

G E M O L K E N , 

G E S M O L T E N , 

G E S C H O L D E N , 

G E S C H O N D E N , 

G E S T O R V E N , 

G E T R O K K E N , 

V E R K O R V E N , 

G E W O R V E N , 

G E W O R P E N , 

G E Z O N D E N , 

G E Z W O L L E N , 

G E Z W O M M E N , 

G E S P O N N E N , 

B E R S T E N ; 

B i D E R V E N ; 

D E L V E N ; 

G E L D E N ; 

H E L P E N ; 

M E L K E N ; 

S M E L T E N ; 

S C H E L D E N ; 

S C H E N D E N ; 

S T E R V E N ; 

T R E K K E N ; 

K E R V E N ; 

W E R V E N ; 

W E R P E N ; 

Z E N D E N ; 

Z W E L L E N ; 

Z W E M M E N ; 

S P I N N E N ; 

I K 
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I K W I N , 

K L I M , 

B I N D , 

D I N G , 

D R I N G , 

D W I N G , 

D R I N K , 

K L I N K , 

K R I M P , 

S P R I N G , 

S T I N K , 

V E R S L I N D 

V I N D , 

Z I N G , 

B E D R I E G , 

B I E D , 

G E B I E D , 

G E N I E T , 

G I E T , 

K I E S , 

L I E G , 

V L I E D , 

V L I E G , 

Z I E D , 

B U I G , 

D R U I P , 

K R U I P , 

L U I K , 

IK 

W O N , 

K L O M , 

B O N D , 

D O N G , 

D R O N G , 

D W O N G , 

D R O N K , 

K L O N K , 

K R O M P , 

S P R O N G , 

S T O N K , 

, VERSLON1 

V O N D , 

Z O N G , 

B E D R O O G 

B O O D , 

G E B O O D , 

G E N O O T , 

GOOT , 

K O O S , 

L O O G , 

V L O O D , 

V L O O G , 

Z O O D , 

B O O G , 

D R O O P , 

K R O O P , 

L O O K , 

G E W O N N E N , 

G E K L O M M E N , 

G E B O N D E N , 

G E D O N G E N , 

G E D R O N G E N , 

G E D W O N G E N , 

G E D R O N K E N , 

G E K L O N K E N , 

G E K R O M P E N , 

G E S P R O N G E N , 

G E S T O N K E N , 

) , V E R S L O N D E N , 

G E V O N D E N , 

G E Z O N G E N , 

, B E D R O O G E N , 

G E B O O D E N , 

G E B O O D E N , 

G E N O O T E N , 

G E G O O T E N , 

G E K O O Z E N , 

G E L O O G E N , 

G E V L O O D E N , 1 

G E V L O O G E N , 

G E Z O O D E N , 

G E B O O G E N , 

G E D R O O P S N , 

G E K R O O P E N , 

G E L O O K E N , 

W I N N E N ; 

K L I M M E N ; 

B I N D E N ; 

D I N G E N ; 

D R I N G E N , 

D W I N G E N ; 

D R I N K E N ; 

K L I N K E N ; 

K R I M P E N ; 

S P R I N G E N ; 

S T I N K E N ; 

V E R S L I N D E ! 

V I N D E N ; 

Z INGEN , 

B E D R I E G E N ; 

B I E D E N ; 

G E B I E D E N ; 

G E N I E T E N 

G I E T E N ; 

K I E Z E N ; 

L I E G E N ; 

V L I E D E N ; 

V L I E G E N ; 

Z I E D E N ; 

B U I G E N ; 

D R U I P E N ; 

K R U I P E N ; 

L U I K E N ; 
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I K R U I K , 

S C H U I F , 

S C H U I L , 

S L U I T , 

S L U I P , 

S N U I F , 

SN U T , 

SPRUIT , 

STUIF , 

Z U I G , 

ZUIP , 

B E Z W I J K . 

B L I J F , 

B I J T , 

D R I J F , 

G L I J D , 

G R I J P , 

K R I J G , 

K I J F , 

K I J K , 

K N I J P , 

K R I J T , 

K W I J T , 

L I J D , 

N I J P , 

P R I J S , 

R I J D , 

R I J T , 

RIJS., 

R O O K , 

SCHOOF, 

S C H O O L , 

S L O O T , 

SLOOP , 

S N O O F , 

S N O O T , 

SPROOT , 

S T O O F , 

Z O O G , 

ZOOP , 

B E Z W E E K , 

B L E E F , 

B E E T , 

D R E E F , 

G L E E D , 

G R E E P , 

K R E E G , 

K E E F , 

K E E K , 

K N E E P , 

K R E E T , 

K W E E T , 

L E E D , 

N E E P , 

P R E E S , 

R.EED, 

* E E T , 

[IEES , 

G E R O O K E N , 

G E Ë C H O O V E N , 

GESCHOOLEN , 

G E S L O O T E N , 

G E S L O O P E N , 

G E S N O O V E N , 

G E S N O O T E N , 

GESPRQOTEN , 

G E S T O O V E N , 

G E Z O O G E N , 

G E Z O O P E N , 

B E Z W E E K E N , 

G E B L E E V E N , 

G E B E E T E N , 

G E D R E E V E N , 

G E G L E E D E N , 

G E G R E E P E N , 

G E K R E E G E N , 

G E K E E V E N , 

G E K E E K E N , 

G E K N E E P E N , 

G E K R E E T E N , 

G E K W E E T E N , 

G E L E E D E N , 

G E N E E P E N , 

G E P R E E Z E N , I 

G E R E E D E N , I 

G E R E E T E N , I 

G E R E E Z E N , I 

R U I K E N ; 

S C H U I V E N ; 

SCHUILEN ; 

S L U I T E N ; 

S L U I P E N ; 

S N U I V E N ; 

S N U I T E N ; 

S P R U I T E N ; 

S T U I V E N ; 

Z U I G E N ; 

ZUIPEN ; 

B E Z W I J K E N ; 

B L I J V E N 

B I J T E N ; 

D R I J V E N ; 

G L I J D E N ; 

G R I J P E N ; 

K R I J G E N ; 

KI JVEN ; 

K I J K E N ; 

K N I J P E N ; 

K R I J T E N ; 

K W I J T E N ; 

LIJDEN ; 

S I J P E N ; 

R I J Z E N ; 

. I JDEN ; 

B I J T E N ; 

I J Z E N ; 

I K 
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I K S N I J D , 

S T R I J D , 

S C H R I J F ; 

S T I J F , 

S T I J G , 

S T R I J K , 

S L I J P , 

S L I J T , 

S P L I J T , 

S M I J T , 

W R I J F , 

W I J K , 

W I J S , 

W I J T , 

Z W I J G , 

Z I J G , 

Onregelraatigen, 

I K S C H E P , 

B R E E K , 

S P R E E K , 

S T E E K , 

S T E E L , 

B E V E E L , 

N E E M , 

W E E G , 

S N E E D , 

S T R E E D , 

S C H R E E F , 

S T E E F , 

S T E E G , 

S T R E E K , 

S L E E P , 

S L E E T , 

S P L E E T , 

S M E E T , 

W R E E F , 

W E E K , 

W E E S , 

W E E T , 

Z W E E G , 

Z E E G , 

G E S N E E D E N , 

G E S T R E E D E N , 

G E S C H R E E V E N , 

G E S T E E V E N , 

G E S T E E G E N , 

G E S T R E E K E N , 

G E S L E E P E N , 

G E S L E E T E N , 

G E S P L E E T E N , 

G E S M E E T E N , 

G E W R E E V E N , 

G E W E E K E N , 

G E W E E Z E N , 

G E W E E T E N , 

G E Z W E E G E N , 

G E Z E E G E N , 

S N I J D E N ; 

S T R I J D E N ; 

S C H R I J V E N ; 

S T I J V E N ; 

S T I J G E N , 

S T R I J K E N ; 

S L I J P E N ; 

S L I J T E N , 

S P L I J T E N ; 

S M I J T E N ; 

W R I J V E N ; 

W I J K E N ; 

W I J Z E N ; 

W I J T E N ; 

Z W I J G E N ; 

Z I J G E N . 

S C H E E R , S C H O O R , G E S C H O R E N ; S C H E E R E N ; 

S C H E E R D E 

Z W E E R , Z W O E R , G E Z W O R E N , Z W E E R E N ; 

IK 

S C H I E P , 

B R A K , 

S P R A K , 

S T A K , 

S T A L , 

B E V A L , 

N A M , 

W O O G , 

G E S C H A P E N , 

G E B R O K E N , 

G E S P R O O K E N 

G E S T O K E N , 

G E S T O L E N , 

B E V O O L E N , 

G E N O M E N , 

G E W O G E N ; 

S C H E P P E N ; 

B R E E K S N ; 

i S P R E E K E N ; 

S T E E K E N ; 

S T E E L E N ; 

B E V E E L E N ; 

N E E M E N ; 

W E E G E N ; 
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VERLIES, VERLOOR, VEKLOOREN , VIiKi.JEit.EN J 
VERKIES, VERKOOS, VERKOOZEN , V E R K I E Z E N . 

T I J D V O E G I N G 

VAN 'T 

BEDRIJVEND WERKWOORD. 
H O O R E N , 

Aantoonende Wijs. 

Tegenw: tijd. 

Ik hoor, Wijhooren, 
Gij 

IK BID , 

L E G , 

ZIT , 

D O E , 

MOET , 

ZOEK , 

K o o r , 

W E R K , 

DENK , 

B R E N G ; 

V / E E T , 

S L A , 

PLEEG , 

K O M , 

KAN , 

M A G , 

Z E G , 

B A D , 

LAG , 

Z A T , 

D E E D , 

M O E S T , 

Z O C H T , 
K O C H T , 

WROCHT; 
WERK I E 

D A C H T , 

BRAGT, 
WIST, 

SLOEG , 

P L A G , 

PLEEGDE 

KWAM , 

K O N , 

M O G , 
ZEi r JE , 

G E B E D E N , 

GELEGEN , 

G E Z E T E N , 

G E D A A N , 

GEMOETEN , 

GEZOCHT , 

GEKOCHT, 

GEWROCHT , 

GEWERKT 

G E D A C H T , 

G E U R A G T , 

G E W E E T E N , 

G E S L A G E N , 

GEPLEEGD , 

> 

G E K O M E N , 

G E K U N T , 

GEMOC G D , 

G E Z E G D , 

BIDDEN; 
L E G G E N ; 
Z I T T E N ; 
DOHN; 
MOETEN ; 
ZOEKEN ; 
KOOPEN ; 
WERKEN ; 

D E N K E N ; 
BRENGEN; 
W E E T E N ; 
SLAAN , 

P L E E G E N ; 

K O M E N ; 

K U N N E N ; 

MOGEN; 

ZEGGEN ; 
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Gij hoort, G i j hoort, 
Hij hoort , Z i j hooren. 

Onvolm: voorl: tijd. 
Eenv: Meerv: 

Ik hoorde, Wi j hoorden, 
Gi j hoordet, Gij hoorder, 
H i j hoorde , Zij hoorden. 

De volm: voorl: tijd. 
Eenv: Meerv: 

Ik heb v W i j hebben) 
Gi j hebt Cgehoord, Gi j hebt Vgehoord , 
Hi j heeft Y Zij hebben» 

Meer dan volm: voorl: tijd. 
Eenv: Meerv: 

Ik had . W i j hadden* 
Gij hadt ( gehoord, Gi j hadt £ gehoord. 
Hi j hadt) Zi j hadden i 

Toek: tijd. 

Eenv: Meerv: 

Ik zal i W ' j z u ! l e n ) 
Gi j zult > hooren, Gij zult V hooren. 
H i j zal J Zij zullen i 

Voor^i: tegen®: tijd. 
Eenv; Meerv: 

Ik zou * Wi j zouden ^ 
Gi j zoudt C hooren, G i j zoudt K hooren. 
H i j zou j Z i j zouden ; 

S 
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Gebiedende Wijs. 
Eenv: Meerv: 

Hoor, Dat wij hooren, 
Dat hij hoore, Hoort, 

Dat zij hooren. 

Bijvoegende Wijs, 
Tegenw. tijd. 

Eenv. Meerv. 
Dat ik hoore, Dat wij hooren, 

gij boort, gij hoort, 
hij hoore, zij hooren. 

Eerjle onv: voorl: tijd. 

Eenv. Meerv. 
Dat ik hoorde, Dat wij hoorden, 

gij hoorder, gij hoordet, 
hij hoorde, zij hoorden. 

Tweede onv, voorl: tijd. 

Eenv: Meerv: 
Dat ik hooren zoude, Dat wij hooren zouden, 

gij hooren zoudt, gij hooren zoudt, 
hij hooren zoude, zij hooren zouden. 

De volm: voorl: tijd. 
Eenv: Meerv: 

Dat ik gehoord hebbe, Dat wij gehoord hebben, 
gij gehoord hebt, gij gehoord hebt, 
hij gehoord hebben, zij gehoord hebben, 

De 



C 275 ) 

Fe eer fis ir.cer dan vo.m: voorl: tijd. 
Eenv: Meerv: 

Dat ik gehoord hadde, Dat wij gehoord hadden, 
gij gehoord hadt, gij gehoord hadt, 
hij gehoord hadde, zij gehoord hadden. 

Tweede meer dan volm: voorl: tijd. 

Dat ik gehoord zoude hebben, 
gij geboord zoudt hebben, 
hij gehoord zoude hebben, enz. 

Toek: tijd. 

Eenv: 
Indien ik zal gehoord hebben, 

gij zult gehoord hebben, 
hij zaJ gehoord hebben, 

Meerv: 
Indien wij zullen gehoord hebben, 

gij zult gehoord hebben, 
zij zullen gehoord hebben. 

Onbepaalde Wijs, 
Tegenw: tijd. 

Hooren. 

Voorl: tijd. 

Gehoord hebben. 

Teek: tijd. 

Zullen hooren. 
S 2 D E E L » 
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D E E L W O O R D E N . 

Tegenw, tijd. 

Hooren de. 

Foor!: tijd. 

Gehoord, 

Toek: tijd. 
Zullende hooren^ 

Dus worden ook alle ONZIJDIGE WERKWOOR» 

DEN vervoegd. 
V A N D E 

L I J D E N D E W E R K W O O R D E N . 

Zie hier een voorbeeld van derzei ver tij'd voeging; 

G E H O O R D W O R D E N . 

Aantoonende Wijs. 
Tegenwoordige tijd. 

Eenv. Meerv. 
Ik word •> Wij worden v 
Gij wordt C gehoord, Gij wordt >gehoord. 
Hij wordt J Zij worden i 

De tnvi voorl, tijd. 
Eenv. Meerv: 

Ik w?rd y Wij werden y 

Gij werdt i gehoord, Gij werdt >gehoord. 
Hij werdt \ Zij werden.) 
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De volm: voorl: tijd: 

Ik ben gehoord geweest, 
Gij zijt gehoord geweest, 
Hij is gehoord geweest, enz. 

De meer dan volm: voorl: tijd. 

Ik was gehoord geweest, 
Gij waart gehoord geweest, 
Hij was gehoord geweest, enz. 

1'oek: tijd. 

Ik zal p 
Gij zult > gehoord worden, enz. 
Hij zal i 

Voorw: tegenw: tijd. 
Ik zou . 
Gij zoudt C gehoord worden, enz. 
Hij zou > 

G olieden de Wijs. 

Eenv: Meerv: 
Word gehoord, Dat wij gehoord worden, 
Dat hij gehoord worde, Wordt gehoord, 

Dat zij gehoord worden, 

Bijvoegende Wijs. 

Tegenw. tijd. 

Eenv: Meerv: 
Dat ik gehoord worde, Dat wij gehoord worden, 

S 3 Dat 
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Dat gij gehoord wordt, Datg'j gehoord wordt, 
hij gehoord worde, zij. gehoord worden. 

Eerfle onvol, voorl: tijd. 

Eenv. Meerv: 
Dat ik gehoord werde, Dat wij gehoord werden, 

gij gehoord werdt, gij gehoord werd, 
hij gehoord werde, zij gehoord Werden. 

Tweede onvolm: voerl: tijd. 

Als ik zoude gehoord worden, enz. 

Va/mr voorl: tijd. 

Dat ik gehoord geweest zij, enz. 

Eerfle meer dun volm: voerl: 'tijd. 

Dat ik gehoord geweest ware, enz. 

Tweede meer dan volm: voorl: tijd. 

Dat ik gehoord geweest zoude zijn, enz. 

Toeh tijd. 

Als ik zal gehoord geweest zijn , enz. 

Onbepaalde Wijs, 
Tegenw: tijd. 

Gehoord worden. 
Voorl: tijd. 

Gehoord zijn geweest. 
Toe-
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Toekomende tijd. 

Zullen gehoord .worden. 

D E E L W O O R D E N . 

Tegenw. tijd. 

Gehoord wordende, 

Voorl: tijd. 

Zijnde gehoord geworden; 

Toek: tijd. 

Zullende gehoord worden , 

V A N D E 

W E D E R K E E R E N D E W E R K W O O R D E N . 

Dezen worden dus gebogen. 
Z I G B E Z E E R E N . 

Tomende JVijs. 

Tegenw: tijd. 

Eenv: Meerv. 
Ik bezeer mij, Wij bezeeren ons, 
Gij bezeert u , Gij bezeert u , 
Hij bezeert zich, Zij bezeeren zich. 

Dus verder in alle tijden, dat wij aan de oe-
fening des leerling* overlaaten. 

S 4 V A N 
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V A N D E 

ONPERSOONLIJKE WERKWOORDEN. 

Dezen worden alleenlijk in den derden Perfoon 
gebogen. 

TIJDVOEGING 

DER 

ONPERSOONLIJKE WERKWOORDEN. 

M E N H O O R T , H E T D O O I T , 

M E N H O O R D E , H E T D O O I D E , 

M E N H E E F T G E H O O R D , H E T H E E F T G E D O O I D , 

M E N H A D T G E H O O R D , H E T H \ D T G E D O O I D j 

M E N Z A L H O O R E N , H E T Z A L DOOIEN , 

M E N ZOU H O O R E N , H E T ZOU DOOIEN , 

D A T M E N H O O R E , e n Z . D A T H E T DOOIE , e n z . 

Men m a a k t v a n z e l f f t a n d i g e n a a m w o o r d e n o o k 

f o m w i j l e n o n p e r f o o n l i j k e w e r k w o o r d e n ; a l s , 

Het burgemeesterd niet 
Het galgt wel 
Het Jihippert. 
De werkwoorden m e t de fcheibaare v o o r z e t -

z e l e n 

D O O R , Ó M , N A , IV, O P , U I T , V O O R , 
A A N , A F , T O E , M E D E , H E E N , W E C r i , 
W E D E R , O N D E R , O V E R . 

wor-
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worden aldus vervoegd: 

'Aant: Bijv: 
Ik breng door Dat ik doorbrenge, 
Ik draag om ik omdraage, 
Ik loop na , enz. ik naloope, enz. 

M e t het betrekkelijke voornaamwoord D I E en 
D A T , 

D e V r o u w , die ik voorging; 
D e M a n , dien ik voorging; 
Het K i n d dat nu uitgaat,enz. 

D e volgende werkwoorden van beweeginge 
worden met het helpend werkwoord ZIJN ge­
bogen. 

K O M E N , I N K O M E N , A A N K O M E N , 

D O O K K O M E N , 

G A A N , I N G A A N , U I T G A A N , 

O F G A A N , 

V A L L E N , I N V A L L E N , U I T V A L L E N , 

D e werkwoorden met onfcheibaare voorz?tze-
len werpen G E in het lijdende deelwoord weg. 

Ik had verlooren, 
Ik heb bedolven. 

S 5 V IJ F -
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V A N D E 

D E E L W O O R D E N . 
De deelwoorden die gelijk wij gezien hebben 

aan het werkwoord deel hebben, neemen ook 
den aart der toevoegelijke naamwoorden aan. Hec 
tegenwoordige deelwoord noemt men 't bedrij­
vende , en het voorlcdene 't lijdende. 

Man: 
Noem: Een hoorend Man, 
Teel: Eens hoorenden .Mans, 
Geen: Eenen hoorenden Man, 
Lijd: Eenen hoorenden Man, 
Roe: ö Hoorende Man, 
Afn: Van eenen hoorenden Man. 

Vr: 
Noem: Eene hoorende Vrouw, 
Teel: Eener hoorende Vrouwe, 
Geev: Eene hoorende Vrouwe, 
Lijd: Eene hoorende Vrouw, 
Roe: ö Hoorende Vrouwe, 
Anf: Van eene hoorende Vrouwe, 

Onz: 

'Noem: Een hoorend Kind, 
Teek 
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Teel: Eens hoorenden Kin-^s, 
Geev: Een hoorend K i n d , of Eenen hooren­

den K i n d v , 
Lijd: Een hoorend K i n d , 
Roe: 6 Hoorend K i n d , 
Afn: V a n eentn hoorenden K i n d e , o f V a n 

een hoorend K i n d . 

Indien 't lidwoordje D E of H E T voorgaat 
behoud het deelwoord de fluic E ais volgt , o f 
neemt dezelve aan. 

Manlijk. 
Eenv: 

Noem: De hoorende M a n ; 
Teel: Des hoorenden M a n s , 
Geev: Den hoorenden M a n , 
Lijd: Den hoorende M a n , 
Roe: ö Hoorende M a n , 
Afn: Van den hoorenden Man . 

Meerv: 
Noem: D e hoorende M a n s , 
Teel: Der hoorende Mannen , 
Geev: Den hoorenden Mannen , 
Lijd: D e hoorende Mans , 
Roe: ö Hoorende Mans, 
Afn: V a n de hoorende Mannen. 

Vrouivlijk. 
Eenv: 

Noem: D e hoorende V r o u w , 
Teek 
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Teel: Der hoorende Vrouwe, 
Geev: Aan de hoorende Vrouwe, 
Lijdt De hoorende V r o u w , 
Roe: 6 Hoorende V r o u w , 
Afn\ V a n de hoorende V r o u w e , 

Meerv. 
Noemt De hoorende V r o u w e n , 
Teel: Der hoorende V r o u w e n , 
Geev: Aan de hoorende Vrouwen, 
Lijd: D e hoorende Vrouwen , 
Roe: 6 Hoorende V r o u w e n , 
Afn: Van de hoorende Vrouwen. 

Onz; 

Eenv: 
Noem'. Het hoorende K i n d , 
Teel: Des hoorenden Kinds , 
Geev: He t hoorende Kind , 1 

Den hoorenden K i n d e , 
Lijd: Het hoorende Kind , 
Roe: ö Hoorende K i n d , 
Afn: Van hec hoorende K i n d , 

Van den hoorenden Kinde. 

Meerv: 
Noem: D e hoorende Kinders , 
Teel: Der hoorende Kinderen, 
Geev: Den hoorenden Kinderen, 
Lijd: De hoorende Kinders , 

Roe: 
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Roe: ó Hoorende Kinders, 
Afn: Van de hoorende Kinderen. 

Het lijdende Deelwoord eindigende in Döf T , 
wordt dus geboogen: 

Man: 
Noem: Een bemind Man, 
Teel; Eens beminden Mans, enz. 

Vrou: 
Noem: Eene beminde Vrouw, 
Teel: Eener beminde Vrouwe, enz. 

Onz: 
Noem: Een bemind Kind, 
Teel: Eens beminden Kinds, enz. 

Man: 
Noem: Een gezocht Man, 
Teel: Eens gezochten Mans, enz. 

De beminde Man, enz. De beminde Vrouw, enz. 
De gezochte Man, enz. De gezochte Vrouw, enz. 

Onz: 
Het beminde Kind, enz. 
Het gezochte Kind, enz. 

Wanneer het in EN eindigt buigt men dus, 
Man: 
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Maki 
Noem: Een gevangen Man, 
leek Eens gevangen Mans, enz. 

Fr: 
Noem: Eene gevangene Vrouw, 
Teek Eener gevangene Vrouwe, enz. 

Onz: 
Noem: Een gevangen Kind , 
Teek Eens gevangen Kinds, enz. 

Man: 
Noem: De gevangen Man, 
Teek Des gevangen Mans, enz. 

Fr: 
Noem: De gevangene Vrouw, 
Teek Der gevangene Vrouwe, enz. 

Onz: 
Noem: Het gevangen Kind, 
Teek Des gevangen Kinds, enz. 

Meerv: 
Noem: De gevangene Mans, 
Teek Der gevangene Mannen, 
Geev: Den gevangenen Mannen, 
Lijd: De gevangene Mans, 

Roet 
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Roe: 6 Gevangene Mans, 
Afn: Van de gevangene Mannen , 

Vr: 
Noem,: De gevangene Vrouwen, 
Teel: Der gevar.gene Vrouwen, 
Geev: Aan de gevangene Vrouwen, 
Lijd: De gevangene Vrouwen, 
Rot: 6 Gevangene Vrouwen, 
Afn: Van de gevangene Vrouwen, 

Onz: 
Noem: De gevangene Kinders, 
Teel: Der gevangene Kinderen, 
Geev: Den gevangenen Kinderen, enz. 

Z E S D E A F D E E L I N G . 

V A N D E 

B IJ W O O R D E N . 

De bijwoorden ook Bijwerkwoorden genoemd 
zijn van de volgende foorcenj als, 

V A N H O E G R O O T H E I D . 

Beantwoordende de vraag hoeveel? 

Veel , alteveel, overveel, 
Wei-
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W e i n i g , zeerveel, overvloediglijk, 
L u t t e l , genoeg, matigüjk. 

V A N P L A A T Z E , 

Beantwordende de vraag waar? 
H i e r , ergens, binnen, voor 
Daar , elders, buiten, achter, 
Gints , verre, boven, a l o m , 

. Overal , beneden, t'huis, 
Werwaart ? 

Herwaart, hemel waart, hier naar toe, 
Derwaart, veld waart, daar naar toe, 
Ginswaart, landwaart, gints naar toe, 
Voorwaar t , mij waart, elders naar toe , 
Achterwaart, u waart, dit heen. 

Van waar? 
V a n hier , van gints, van a lom, van elders, 
V a n daar, van onder, van nabij , van overal , 

enz, 

Waar door? 
Hier door, daar door , gints door, 

V A N T 1 j D. 

Dezen beantwoorden de vraag wanneer ? 

Tegenw: tijd. Voorl: tijd. Toek tijd. 
H e d e n , gisteren, nimmer, 
ÏNu, ' onlangs, nimmermeer, 

He* 
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Tegenw. tijd. Voorl: tijd. Toeh tijd. 

Hedendaags, Voormaals, enz. Overmorgen,enz. 
Tegenwoordig. 

Onbepaalde tijd. 

Somwijlen,.. dagelijks, ftaêg, 
Bijwijlen, fpade, des zomers, 
Middelerwijlen, vroeg, des winters, 
Onderwijlen, fteeds, 's daags, enz. 

V A N O R D E : 

Daarna, voortaan, eindelijk,' ten tweeden, 
Hierna, namaals, ten eerften, ten laatften, 

enz/ 
V A N G E T A L : 

Eens, tweemaal, honderdwerf, 
Eenmaal, driewerf, dikwijls, enz. 

V A N H O E D A N I G H E I D , * 

W e l , hups, fraai, 
Kwalijk, heuslijk, deftig, 
Euvel, 'prijslijk, plat, enz, 

V A N B E V E S T I G I N G E : 

Ja, zeker, voorwaar, 
Waarlijk, immers, ongetwijfeld, enz. 

V A N L O C H E N I N G E : 

Neen, niet, in geenen deele, enz. 
T VAN 
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V A N A A N W I J Z I N G E : 

Ziehier, ziedaar, naamlijk, enz. 

V A N A A N P O R R I N G E Ï 

Welaan, lustig, wakker, enz. 

V A N V E R Z A M E L I N G E : 

Tevens, te gelijk, tegader, enz. 

V A N A F Z O N D E R I N G E : 

Bijzonderlijk, inzonderheid, enz. 

. V A N G E L I J K E N I S S E : 

A l s , alsof, insgelijks, fchimpswijze, 
Gelijk, gelijk of, desgelijks, fpotswijze, enz. 

V A N T W I J F E L I N G E : 

Hachelijk, veelligt, mogelijk, enz. 

V A N V E R K I E Z I N G E . 

Eer 1 Veel eer "% 
Meer S dan Ik , Gij enz. Veel meer 1 dan Ik, G i j , 
Liever J Veelliever J enz. 

V A N O N D E R V R A A G I N G E : 

Of, hoe, wanneer, waarom, op wat wijze, 
enz. 

V A N T O E G E E V I N G E . 

Genomen, gefield, het zij zo, het ware zo. 
V A N 
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V A N V E R M I N D E R I N G E : 

Naauwlijks, fchier, bezwaarlijk, enz. 

V A N V E R G R O O T I N G E . 

Zeer, geheeilijk, veelzins, 
Gantsch, allezins, geweldig, enz. 

Dat fommige Bijwoorden aan de trappen van 
vergelijkinge onderheevig zijn, is bij het verhan­
delen der toevoegelijke naamwoorden reeds ge­
toond. 

Z E V E N D E A F D E E L I N G 

V A N D E 

V O E G W O O R D E N . 
Deze onbuigzaame woorden worden verdeeld 

in , 
Z A M E N B I N D E N D E , 

E n , ook, daarenboven, enz. 
VERHAALENDE , Dat, hoe. 

TOEGEEVENDE , Alhoewel, fchoon, offchoon, 
het zij, enz, 

WEDERSTREVENDE , Nogthans, niettemin, ech­
ter, enz. 

BESLUITENDE , Want, omdat, dewijl, enz. 
T 2- R E -
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K E D E N E E R E N D E , Wesbalven, derhalven, dan, 
daarom, enz. 

VOORWAARDELIJKE , Ten z i j , tenware, indien, 
enz. 

O O R Z A A K L I J K E , Dat, opdat, ten einde dat. 
De voegwoorden, worden ook nog verdeeld 

ten aanzien der orde, in 
VOORGA ANDEN , Want, waarom, noch, en, enz. 
NAVOLGENDE , Dan , doch, mede. 
O N V E R S C H I L L I G E , Ook, daarom, nogthans, 

echter, evenwel, niettemin, enz. 

A G T S T E A F D E E L I N G , 

V A N ' D E 

V O O R Z E T Z E L E N. 

Dezen zijn, 
A A N , N A , BINNEN, TÜSSCHEN, 

I N , N A A R , BUITEN, ZONDER, 

O M , SINT, O M T R E N T , S E D E R T , 

O P , T O T , ONDER, A C H T E R , 

U I T , VOOR, OVER, RONDOM, 

BIJ , V A N , NEVENS, VOORBIJ, 

D O O R , LANGS, ' T E G E N , BEHALVEN, 

M E T , B O V E N , T E G E K S , 3ENEVENS, 

De Nazetzels zijn T O E , AF en A A N , 
Tot 
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Tot dezen tijd TOE. 
Van dien uure AF. 
Van nu af A A N . • 

De volgende worden 'onfeheibaare voorzetzels 
genoemd; als, 

B E , G E , H E R , of E R , ON, ONT, A N T , 
V E R , WAN. 

Dezen zijn altijd voor Naam- en Werkwoorden 

gehecht, behalven H E R , dat ook na VAN 
OUDS en na ACUTER gevonden wordt; als, 

Wat VAN O U D S H E R diende. 

Zie hoe hij 'er ACHTER H E R zit. 

N E G E N D E A F D E E L I N G 

V A N D E 

T U S S C H E N W E R P Z E L E N . 

Dezen zijn mede onbuigzaame woordjes, en 
worden onderfcheiden, in die van 

VERWONDERINGE , ó , Ho, enz. 
SMEEKINGE , Eilieve, Toch. 
WENSCHINGE; Och, Ochöf. 
DREIGINGE ; Wee. 
DROEFHEID: Och, Helaas, enz. 

T 3 BLIJD-
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B L I J D S C H A P : 

B E S P O T T I N G E : 

L A C H C H E N : 

V E R S M A A D I N G E : 

G E R O E P : 

S T I L Z W I J G I N G E : 

Eja, Heifa, enz. 
Jou jou. 
Ha ha ha. 
Foei, Fij, Ba. 
Hem. 
Sc, Sus. 

D E R -
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D E R D E D E E L 

V A N D E 

S C H R I J F K U N D E . 

Da Schrijfkunde handelt van de W O O R D V O E -

G I N G E , waaromtrent het volgende waar te nee­
men is. 

De Lidwoorden, Toevoegelijke naamwoorden, 
Voornaamwoorden, enz. komen altijd met hunne 
zelfftandige Naamwoorden overeen in getal, ge­
flacht en naamval 

Een menscb, Een deftig man, Mijn man, 
Des menfchen, Der fcboone Vrouive, Mijner 

Vrouwe, 
Den kinderen, Defchoone kinders, Uws Lan­

den. 
In welke voorbeelden blijkt dat het lidwoord, 

door het toevoegelijke naamwoord, van zijn zeif-
ftandige naamwoord gefcheiden wordt: hier van 
zijn uitgezonderd 

Zulk een man, 
Hoedanig eene verwoesting, enz. 

Voor een zelflhndig Naamwoord v e r z e ] d met 
een Eer- of Amtsnaara, komt maar één L i d ­
woord. 

T 4 De 
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De Heer Burgemeester niet De Hr de Burge­
meester. 

Bij twee of meer zelfftandige naamwoorden 
van verfchillende gedachten, worden de Lidwoor­
den herhaald; als, 

De Vader en het kind zijn mij ontmoet. 

Bij Naamwoorden van eenerlei geflacht wordt 
het Lidwoord niet herhaald. 

De deugd., liefde , en dankbaarheid zijn ver-
dvueencn. 

Nadmkshalven herhaalt men ook de Lid­
woorden 

Zou ik het land, het goed en het geld veriaa-
ten. 

Integendeel wordt het Lidwoord dikwijls ge­
heel verzweegen: 

Huis, hof, wijf en kind ver laat en^ 

Twee zelfftandige naamwoorden, buiten de be-
heerfching, komen overeen in den naamval, 
doch niet altijd in getal en geflacht. 

De StadAmflerdam, 
Koning Saul. 

De fnaode zorgen, uw verdriet. 
Zanggodinnen, ons vermaak: 

Men zegt ook 
De 
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De Stad van Amjlerdam, voorde StadAmjler­
dam. 

Eet Sticht van Munster. Het Sticht Mun-
fler. 

De Lidwoorden die anders voor de toevoege­
lijke Naamwoorden (laan , komen tusfchen de 
toevoegelijke en zelfftandige, na T E , AL T E , ZO 
cn IIÖE. 

Te deugdzaam een man, 
Al te zorgvuldig eene vrouw. 
Zo fnood een bedrijf. 
Hoe verduldig een Prins. 

Twee o f meer toevoegelijke Naamwoorden 
kunnen achter een zelfftandig naamwoord komen, 
met eene zinfnede tusfchen beiden: 

Eene juffer, fcboon en wijs, 
Een man, rijk en voorzichtig. 

Twee of meer toevoegelijke naamwoorden voor 
het zelfftandige naamwoord gefield, komendaar-
mede in geflacht, getal en geval overeen; maar 
niet, daar achter zijnde. 

Achtbaar e en wijze heer en, 
Een zuigend en kwijnend kind: 

maar, 
Eene juffer bekend en bemind. 

T 5 De 
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De voornaamwoorden gaan voor de zelfftan­
dige.-

Ik Antonij, 
Mijn broeder. 

De betrekkelijke voornaamwoorden , DIE , 
D A T , W I E , W E L K , komen altijd met het voor­
gaande naamwoord in geflacht en getal overeen; 
maar niet in geval, indien het volgende woord 
eenen anderen naamval vereischt: 

De man, die een mijner vrienden is. 
Het lam, dat nog niet geflacht is. 
De vorst, wiens onheil beklaagd wordt. 
Een man, dien elk acht. 
Menfchen wien de boeken dienen kunnen, 
Booswichten, wier ondeugden men beflraft, 
Starren, welker glans zo.... 

Het voornaamwoord WAT gebruikt men voor 
alle genachten en getallen. 

Van wat man. 
Door wat vreugde wilt gij.,. 
Wat fchoonheden. 

Alle perfoonlijke werkwoorden hebben den 
noemer voor zich: 

God gebiedt ons. 
Ik zing. 

U I T -
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U I T Z O N D E R I N G . 

De noemer volgt achter het werkwoord; 
1) Wanneer men vraagt? 

Helpt gij mij? 
Twisten de koningen ? 

2 ) Wanneer een beheerschte naamval voor 
het beheerfchende werkwoord gaat, het zij be-
vestigende, het zij vraagende. 

Pieter bejirafik, voor Ik befiraf Pieter, 

Wat zou ik doen? 
Wien deert het? 

3) Wanneer men voorwaardelijk' fpreekt zon­
der 't bijvoegen van zo of INDIEN : 

Verwerve ik mijn verlangen, 
voor, 

Indien ik mijn verlangen verwerve. 

4) Achter de vraagende Bijwoorden , H O E , 
WAAR, W A N N E E R , W A A R O M , enz. 

Hoe kan men het dulden ? 
Waar is hij? 

5) Achter de bijwoorden, STRAKS, MISSCHIEN; 

enz. 
Straks begon hij, 
Misfcbien wil zij niet. 

Som-
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Somtijds wet ik 't. 
Menigmaal komt hij, enz. 

6) Achter de voegwoorden A L , OOK, E C H ­

T E R , E V E N W E L , N I E T T E M I N , NOGTHANS, DIES, 

DAAROM, DERHALVEN. 

Al kon ik het doen, 
Ook wil ik niet, enz. 

"f) Achter OCH. 
Och wilde hij mij geeveh. 

8) Wanneer een voorzetzel met zijnen naam­
val voorgaat: 

Om rust fmeekt het volk. 
In mijn huis blinkt goud noch zilver, 

9) Achter een zin flot of rede, die eene voor­
waarde van tijd of een verhaal betekent 

Zo lang ik haar beminde, was de moeite,.. 
Zo ras hij de deugd denfchop gaf, verdween alle s. 

Maar indien de woorden in de Bijvoegende 
wijze vallen, volgt VAN VONDELEN den gemeenen 
regel: 

Indien wij van bosfchen zingen, het opzicht 
over bosfchaadjen pasfe ook den burgemeester. 

De volgende werkwoorden , hebben eenen 
Noemer voor en achter zig. 

ZIJN, 
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ZIJN, SCHIJNEN, 

WORDEN , L E G G E N , 

H E E T E N , S T A A N , 

BLIJVEN, Z I T T E N , 
DANSSEN, K O M E N , eilZ. 

Ik blijf uw vriend. 
Hij wordt rijk. 

De bijwoorden komen achter de werkwoorden 

Ik loop langzttam. 

De bijwoorden kunnen ook voor aan komen 

Onbefcbaamd verlaat hij zijne vrienden. 

Achter HOEWEL , SCHOON , INDIEN , zo , 

NAARDIEN , DEWIJL , wordt het bijwoord tus­
fchen het naam- en werkwoord gefield. 

Hoewel ik euvel doe. 
Offchoon Jan kwalijk [preekt. 

Desgelijks achter de bijwoorden van den on-
bepaalden tijd, A L S , T O E N , WANNEER, NA DAT 
ZO L A N G , TERWIJL , DAAR. 

Als men onbekommerd leeft. 

Na het vraagwoord HOE gaat het bijwoord 
voor 't Werk- en Naamwoord. 

Hoe lieflijk zingt de Nachtegaal. 

Het bijwoord gaat voor het werkwoord indien 
de 
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de rede met een betrekkelijk Voornaamwoord 
begint: 

Die jammerlijk weende. 

Het bijwoord gaat voor de onbepaalde wijs 
der werkwoorden: 

Wel fchrijven. 
Heimelijk verraaden worden. 

Het bijwoord gaat voor het toevoegelijke naam­
woord: 

Een weigelukkig man. 

Het bijwoord komt ook voor allerleie deel­
woorden : 

Een fcbaï, van ouds begraaven, kon «:.. 
Dido, aldus gewaarfcbouwd, ziet om., 

De befluitende , zamenbindende, wederilree-
vende, toegeevende, voorwaardelijke en rede-
neerende voegwoorden, beheerfchende de Aan-
toonende wijs: 

Maar ik zeg u. indien hij zingt. 
Echter wil hij enz. 

De volgende voegwoorden beheerfchen de 
Aanvoegende wijs. 

DAT , Laat Coridon zingen dat het klinke , 
op 
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OP D A T , Op dat ik u beminne. 
zo DAT , Zo dat bij eerst beginne. 
ZULKS D A T , Zulks dat ik vraage. 
OF (in een twijfelinge), Ik ben in bedenken of 

het u welvleie. 
f Mij dunkt niet dat ik met 

DAT > \ ••;' .. J hem evenaare. 
HOE 

v̂erhaalender wijze ^ 
wist niet hoe bet met 

L hem ware. 
wenfchen- {Dat zij die u fchijnt te 

DAT ") der en ' achten, bet ook met de 
zo r betuigen- "j daad betoone. 

•* der wijze \Jk moet dwaas zijn zo ik 
noch langer kwijtie. 

Voorts 
H I E R O M , D A A R O M , 
D E R H A L V E N , DIES, 

en 
A L : Al ware mijne pen zo... 

H E T ZIJ 1 beheerfchen {Het zij hij kome, 
H E T zij DAT [ de Aantoo- \ Het zij hij komt, 
T E N Z I J j nendeenBij- ^Tenware ik viele, 
T E N W A R E J voegende \Ten ware ik viel. 

wijs. 
Als twee zelfftandige Naamwoorden van eenen 

verfcheiden aart bij elkander komen , wordt 
het laatfte in den Teeler gezet; als, 

De welvaart des volk, 
De 
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De fckoonheid der dochter. 
De aanvang zijner elende 

In eigene naamwoorden gaat de Teeler voor 

Job's boek, niec Het boek Job''s, 
David's pfalmen, De pfalmen David's, 
Salomon's wijsheid, De wijsheid Salomon's. 
Cod's woord Het woord God's 
God's huis, Het huis God's. 

Men zegt nogthans. 

Man God's, Mensch God's, Lam God's, enz. 

IEMAND, NIEMAND, E L K , IEDER Volgen den 
zelfden regel, 

Iemands geluk, Elks meenig, 
Niemands vriend, Ieders goeddunken. 

Op den zelfden voet maakt men ook de woor­
den, 

Boksvoeten, 
Verkenspooten. 

De Teeler kan ook voorgaan, als het zelf­
ftandige naamwoord manlijk of onz. en in 't 
eenvoud is: maar vrouwlijk of meervoud zijnde 
niet, 

Des menfchen zorgen. 
Des mans bekommering. 

De 
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Deoorfprong der liefde,> \Der liefde oor* 
De zindelijkheid der > n i e « fprong. 

Vrouwe, ) (Der Vroutve zin­
delijkheid. 

of, 
De liefdes oorfprong, 
De Vrouws zindelijkheid. 

Hier van worden uitgezonderd, ALLER. , HUM 
A L L E R , G E E N E R , V E E L E R , W E L K E R , SOMMIGER, 

ZULKER : 

Aller menfchen vriend. 
Veeier menfchen gaaven. 
Sommiger mannen bedrijft 
Zulker dingen bederf. 
Hun aller bedrog. 
Geener menfchen geheugenis. 

Wanneer twee Teelers bij, elkander komen, 
flelt men welluidendheidshalven voor den eerften, 
VAN D E N , VAN DE of VAN H E T . 

De gaaven van den geest des levens. 
De gedachtenis van 'r gebod des dieeren. 

Indien het tweede zelfftandig naamwoord een 
eigen naamwoord is, ontvangt het, VAN. 

In het begin der hieven van Belos. 

Naamwoorden van tijd en maate, als mede de 
V * ver-



verzamelende naamwoorden, beheerfcrien den 
Teeler, zonder uidrukking der Lidwoorden: 

Drie uur en gaans. Een vat wijns. 
Vijf maanden tijds. Twee fcbepels tarwe. 
Lé 7 week uitfiets. Een mud korens. 

De roevoegelifte naamwoorden van menigte; 
als. L U T T E L , M I N , M E E R , WEINIG, V E E L , W A T 

en GENOEG, beheerfcben den Teeler: 

Luttel wijns. Veel wijns. 
Min bedrogs. Meer lieflijkheids. 
Weinig volks. Wat nieuws. 
Gelds genoeg. Volks genoeg. 

Toevoegelijke naamwoorden in den overtref-
fenden trap, beheerfchen denzeliden naamval: 

De wijste der mannen. 
De gelukkigfle aller menfchen. 

Hier toe behooren ook, W I E , I E M A N D , N I E ­
MAND , E E N , G E E N , D E E E R S T E , T W E K D E , 
D E R D E , enz. 

Wie dir dieven. 
Iemand dier mannen. 
Niemand der krijgslieden. 
Eén der onderdaanen. 
Geene der jufferen. 
De eerfte der fchoolieren. 
De tweede der minnaaren. 

I E T , 
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I E T , WAT en NIET beheerfchen den Teeler der 
toevoegelijke naamwoorden. 

kt fraais. Wat fchoons. 
Niet nieuws. 

dus zegt men ook 

Van Vaders wege, Om God"s wil. 
Van moeders zijde, In Gods naame. 

Uit onzer aller naame. 

De Lijder gaat achter het werkwoord in den 
Tegenw: en Onvolm: voorl: tijd, zo der Aan-
toonendeals Bijvoegende wijze: 

Ik acht mijnen vrind. 
Hadde ik mijne voorige jeugd! 

De overige rijden fielt men dus 

Ik heb den man gezien. 
Zij zullen hem zijnen mantel ontneemen. 
Zal ik hem weder aanfchouwen ? 

Desgelijks in de Bijvoegende Wijze met MO­
GEN , MOETEN en ZULLEN : 

Och mogte ik dien Digter hooren! 

De Lijder komt voor 't werkwoord in den Te­
genw: en Onvl: voorl: tijd, zo der Aantoonende 
al; der Bijvoegende wijze» wanneer de rede 
met eenige bijwoorden van tijd, gelijkenisfe, 

V a plaat-
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plaatfe en twijfelinge, als ook met de voorwaar­
dige en befluitende voegwoorden TFRW:JL , WAN­
N E E R , T O E N , E E R , EER D * N , GELIJK, ZO RAS, 
ZO L A N G , D A A R , MISSCHIEN, O F , Z O . INDIEN, 

HET z i j , D E W I J L , VERMITS, enz begint 

Wanneer bij zijne kudden lokte. 
Dit wordt ook gevolgd in eene wenfchende 

rede die in den Tegenwoordigen of Onv: voorl; 
tijd, met één der wenfchende bijwoorden of 
tusfchenwerpzelen, of ook met DAT en HOE en 
een betrekkelijk voornaamwoord, begint: 

O Pollio! dat hij die u bemint, zicb ook mes 
u verblijde. 

Och , dat bet fcherpe ijs uws tedere voetjes niet 
[nijdel 

Galatea wilde wel dat ik haar eerst zage. 
Zie eens hoe kommerlijk ik mijne gijten voort-

drijve. 

De Lijder komt voor 't helpend werkwoord en 
het werkwoord in den Tweeden onvolmaakten en 
Meer dan volm: tijd der Bijvoegende wijze, wanneer 
de rede met D A T , OP D A T , A L S , zo , INDIEN, 

.zo D R A , zo L A N G ; en diergelijke voeg- en bij­
woorden begint: 

Dat ik uwen naam zoude uitbreiden. 
Indien zij dien brief zouden geopend hebben. 

De vierde naamval gaat voor de onbepaalde 
wijs der werkwoorden: 

Den 
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• • .Den koning achten. 

Een werkwoord, gevolgd van een ander in de 
Onbepaalde wijze, kan twee Lijders na zich, doch 
beter voor zich hebben: 

Men behoeft niet alleen te verzieren geftelte-
nisfen en gedaanten van perfoonen. 

beter, 
Ik hoor klippen en boomgaarden •wedergalmen 

op du gezang. 

De deelwoorden volgen in alles de beheer-
fching der werkwoorden van welken zij afdammen 

De werkwoorden van genegenheid, overleg, 
begeerte, uitvoeringe, befluit, raad, gebod, 
begin, voortgang, nahuuinge, zinnen en ge­
moedsdriften , beheerfchen de onbepaalde wijs met 
de voorzettinge T E ; als, 

Beginnen te fpreeken. 
Bij beftaat te twisten. 

De werkwoorden-KUNNEN, MOGEN, K O M E N , -

MOETEN , WILLEN , LAATEN , DURVEN , HELPEN , 

D O E N , BLIJVEN, G A A N , S T A A N , LOOPEN, H E E -

T E N L E E R E N , HOOREN, VINDEN en ZIEN, be-

heerfchen de onbepaalde wijs zonder TE: 

Zien fpcelen. 
ïk hoor zeggen. 
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De werkwoorden ZÏCH ONTFERMEN en ZICH 

ERBARMEN beheerfchen den teeler; 

Ontferm u mijner. 

Desgelijks het werkwoord ZIJN , in den zin van 
bezitten of eigen zijn: 

Wij zijn des Heer en. 

Alle werkwoorden van geevinge, ontneemin-
ge, voordeel, nadeel, gemak, ongemak, gunst, 
haat, gelijkheid en ongelijkheid beheerfchen den 
geever. 

De onperfoonlijke werkwoorden, 

LUSTEN, B E T A A M E N , D U N K E N , WEDER-

V A A R E N , 
BEROUWEN, V O E G E N , SCHIJNEN, MISSEN, 

V E R D R I E T E N , PASSEN, GESCHIEDEN, ONBREE-

K E N , 

SPIJTEN, H E U G E N , GEBEUREN, MANGE­

L E N , enz. 
beheerfchen ook den geever: 

Indien den man dat billijk dtmke. 
Het belieft mijnen vader niet. 

Eenige werkwoorden kunnen twee Geevers 
hebben doch zonder den Lijder, welke tweede 
Geever door T E N , T E R of T E uitgedrukt 
worde: 

Dit 
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Dit zal u niet ten deele vallen. 
Het kwam zijnen broeder ter ooren. 
Dat noodlot viel hem, te beurt. 

Alle bedrijvende en overgaande werkwoorden 
beheerfchen den Lijder : 

Ik bemin mijnen vader. •% 
Den vijand verdelgen. 

^ Desgelijks de wederkeerende en fommige on­
zijdige werkwoorden: 

De man fchaamde zich. 
Zijnen gang gaan. 
Eenen eerlijken dood fterven. 

Deze voorzetzels beheerfchen den Lijder, 
A A N , D O O R , O V E R , 

A C H T E R , L A N G S , R O N D O M , 

B E H A L V E N , N A , S E D E R T , 

B E N E D E N , N A A R , S I N T , 

B E N E V E N S , N E V E N S , T h G E N S , 

B I N N E N , O M , T U S S C H E N , 

B O V E N , O M T R E N T , VOLGENS : 

B U I T E N , O N D E R , 

B I J , OP, 

Achter mijnen tuin. 
Bij mijnen vader. 

M E T , V A N , U I T , ZONDSR, beheerfchen den 
Neemer: 

V 4 Met 
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Met uitzonderinge. 
Zonder de vorflinne, 

ÏN , beheersen-, den Neemer, wanneer het 
eene rust in eene plaatfe betekent., en den Lij­
der wanneer het eene beweeging tot eene plaats 
uitdrukt: 

Hij is in de vergaderinge. 
In bekommering vallen. 
In twist leiden. 

VOOR , in de betekenisfe van eerderheid van 
tijd, en voorgang in eene plaatfe, beheerscht 
den Lijder; maar in den zin van om iemands wil, 
beheerscht den Neemer 

• Vèór onzen tijd. ? 
Ik ging vóór hem. * 

maar, 
Ik febrijf hst voor zijnen zoone. 

TOT , gevolgd van 't Nazetzel TOE , beheerscht 
den Teeler der werkwoorden van de onbepaal­
de wijze: 

Tot berjlens toe. 
Tot lachchens toe. 

VOOr , AAN ,BTJ , NAAR, T O T WOrdt T E N VOOT 't 
manlijke en onzijdig en TER voor 't vrouwlijke 

in 
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in beide getallen gefield, welke den Geever of 
Neemer beheerfchen: 

Ten dage. Ter deurë. 
Ten dake. Ter kèele. 
Ten roem. Ter eere. 
Ten offer. Ter beerfcbappije. 

T E wordt ook voor T E N en T E R gebruikt, 

Te weide. Te venfter. Te [lal. 

0 \ vereifchen den Roeper • f t ? ^ f ' , „ 
HOU ƒ \Hou Mehbeus! 

WEE 1 . . . . , _ 7 WEE MIJ. > vereifchen den Geever \ J 

FOEI J J FOEI U . 

De Noemer, Teeler, Geever, Roeper, en 
Neemer kunnen in 't begin, midden en einde der 
Rede komen, en hoe verder deze naamvallen 
van 't heerfchende woord af zijn, hoe fierlijker 
het luidt, voornaamlijk in de dichtkunde. ; 

Desgelijks kunnen de voorzetzels met hunne 
Naamvallen in eene rede vóór, achter, en in 'c 
midden geplaatst worden: 

Het is ge[cbied om mijnen wil; 
Het is om mijnen wil ge[cbied\ 
Om mijnen wil is bet ge[chied. 

De nadrukkelijkheid die door deze verwisfeling 
der 
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der woorden ten wege gebragt wordt, is uit 
de navolgende voorbeelden te zien 

L I J D E R , 

Pieter beflraf ik om\ (IkbeftrafPr:omzij-
ziine achteloosheid en ! ' ne achteloosheid en 
« r • >voor i n ? 
Paulus om zijnen te- j j rauws om zijnen te­
genzin. J Lgenzin. 

V O O R Z E T Z E L . 

Om mijnen wil zal bij 't jiaaken. 
voor, 

Hij zal 't om mijnen wil jiaaken. 

s IJ W O O R D : 

Onbefchaamd verlaat hij zijne vrienden; 
voor, 

Bij verlaat onbefchaamd zijne vrienden. 

T E E L E R , 

De onbefcbeidenheid der menfchen boor ik niet 
gaarne ,• 

voor, 

Ik boor niet gaarne de onbefcbeidenheid der 
menfchen; 

G E E -
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G E E V E R , 

Zijnen Vader 'is bij in alles gelijk} 
voor, 

Hij is in alles zijnen Vader gelijk. 

N E E M E R , 

Van mijnen vriend beb ik het geld ontvangen; 
voor, 

Ik beb bet geld van mijnen vriend ontvangen; 

De Deelwoorden, niet fierlijk zijnde, worden 
dus fierlijk uitgelaaten; 

Hij, zo fcbandelijk gehandeld , dacht zijne 
wraak op dezen man te boeten-, 

voor, 

Hij,zo fcbandelijk gehandeld ZIJNDE, enz. 

E I N D E . 
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